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Presentació 
L’associacionisme sempre ha tingut un paper 
important a Catalunya. Actualment però, la 
transformació constant en què la societat està 
immersa provoca constantment canvis a tots els 
nivells i amb conseqüències evidents, com és el 
creixement del sentiment d’individualització.

Des de la revista Ítem hem considerat interes-
sant posar en relleu i reivindicar l’associacionis-
me professional, el valor de les seves tasques 
i funcions, així com el seu paper com a punt 
de referència, de trobada i de defensa per a la 
nostra professió.

En aquest número, us proposem una vista 
panoràmica del present, passat i futur de les 
associacions professionals vinculades a la do-
cumentació tant d’àmbit nacional com interna-
cional, i de com aquestes continuen treballant 
per al nostre col·lectiu.

Carme Galve, Isabel Minguillón i Marta Per-
piñan, de l’actual Junta de Govern del COBDC, 
obren el Dossier amb la seva visió del pano-
rama de gestió de la Junta actual. Jordi Suñé 
en Aproximació antropològica de l’associacio-
nisme en general, ens parla de la importància 
que ha tingut, té i tindrà l’associacionisme en 
la nostra societat. A Un organisme per unir-nos 
a tots: El Consell Internacional d’Arxius, Pilar 
Campos ens explica l’experiència de l’arxivísti-
ca catalana en el Consell Internacional d’Arxius 
(ICA). Antonio Tomás Bustamante, en el seu ar-
ticle Asociacionismo profesional y deontología, 
analitza l’ètica i la deontologia a la professió bi-
bliotecària i la importància de tenir-la en comp-
te. Anna Florensa i Teresa Mañà, responsables 
de l’edició d’Ítem, fan una reflexió de la revista 
en el context de les publicacions científiques en 
l’article Publicacions de les associacions. Tan-
quem el dossier amb l’estudi sobre la col·legia-
ció i l’associacionisme professional a Catalunya 
a càrrec de Maite Comalat i Amadeu Pons.

En la secció Experiències, us proposem una vi-
sió de les relacions entre les associacions i dins 

EDITORIAL/P. 3-5

d’aquestes. Així, Fernando Juárez ens parla 
sobre les relacions de les associacions vincu-
lades amb la documentació a Euskadi i de les 
negociacions de convenis col·lectius, així com 
de les externalitzacions de serveis. Jesús Gas-
cón i Juanjo Boté, per la seva banda, ens parlen 
de la participació d’estudiants de la FIMA en el 
Congrés d’Informació i Documentació per a Es-
tudiants BOBCATSSS. Tanquem les experiènci-
es donant veu, amb unes preguntes realitzades, 
a diferents grups de treball del COBDC.

Glòria Pérez Salmerón, presidenta de l’IFLA 
durant el període 2017-2019, és la protago-
nista de l’entrevista que us hem preparat en 
la secció Telescopi. Ella ens parla de la seva 
experiència en aquest organisme i ens dona el 
seu punt de vista sobre la importància de l’as-
sociacionisme.

En la secció Retrovisor, Adela d’Alòs, Eugènia 
Serra, Eulàlia Espinàs, Mercè Muntada, Daniel 
Gil, Marga Losantos, expresidents/dentes del 
COBDC, ens fan un repàs dels seus mandats i 
ens expliquen com van viure aquesta experiència.

Tanquem el número amb la secció Caixa 
d’Eines. D’una banda, us proposem una con-
sulta sobre mecanismes de participació de les 
associacions en els quals han participat l’Asso-
ciació d’Arxivers Valencians (AAV), l’Asso ciació 
de Professionals de l’Arxivística i la Gestió de 
Documents de Catalunya (AAC) i el Col·legi 
Oficial de Bibliotecaris i Documentalistes de la 
Comunitat Valenciana (COBDCV). D’altra ban-
da, us oferim un article d’Oksana Bruy, malau-
radament encara de màxima actualitat, sobre 
la comunitat de biblioteques d’Ucraïna i de 
com resisteixen l’agressió russa.

Esperem que aquest número de la revista ens 
ajudi a comprendre millor la necessitat i el va-
lor del paper que estan exercint cada dia les 
associacions professionals en el nostre àmbit 
professional.

Antoni Angulo i Gema Ciuró
Coordinadors 
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Col·legi Oficial 
de Bibliotecaris- 
Documentalistes 
de Catalunya: 
present i futur de 
l’associacionisme 
bibliotecari a 
Catalunya
Resum: S’analitza el panorama de gestió que la Junta 
COBDC (2020-2024) està trobant en l’esfera pública. Des-
prés d’una anàlisi de la tendència a la baixa de les col·legia-
cions, que concorda amb la situació en l’àmbit espanyol, 
se suggereixen línies de treball futures que puguin enfortir la 
professió en un context marcat per la creixent desafecció, 
la invisibilització del seu impacte i, fins i tot, l’absència de 
debats estratègics que depassin les meres opinions per-
sonals.
Paraules clau: Defensa de la professió; associacionisme; 
Catalunya; Espanya; Col·legi Oficial de Bibliotecaris de Ca-
talunya; participació; present; futur; esfera pública; partici-
pació política.

Col·legi Oficial de Bibliotecaris- 
Documentalistes de Catalunya:
presente y futuro del asociacionismo 
bibliotecario en Catalunya
Resumen: Se analiza el panorama de gestión que la Junta COBDC 
(2020-2024) está encontrando en la esfera pública. Tras un análisis de 
la tendencia a la baja de las colegiaciones, que concuerda con la si-
tuación en el ámbito español, se sugieren líneas de trabajo futuras que 
puedan fortalecer la profesión en un contexto marcado por la creciente 
desafección, la invisibilización de su impacto e, incluso, la ausencia de 
debates estratégicos que rebasen las meras opiniones personales.
Palabras clave: Defensa de la profesión; asociacionismo; Cataluña; 
España; Col·legi Oficial de Bibliotecaris de Catalunya; participación; pre-
sente; futuro; esfera pública; participación política.
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Col·legi Oficial
de Bibliotecaris-
Documentalistes
de Catalunya:
present and future 
of library
associationism
in Catalonia

Abstract: Management panorama that 
COBDC’s Governing Board (2020-2024) 
found in the public sphere is analyzed. 
After an analysis of the downward trend 
of membership, which is in line with the 
situation in Spain, future lines of work are 
suggested to likely strengthen the profes-
sion in a context marked by growing disa-
ffection, invisibility of its impact and even 
the absence of strategic debates going 
beyond mere personal opinions.
Keywords: Professional advocacy; Li-
brary association; Catalonia; Spain; civic 
participation; current trends; future; pu-
blic sphere; participation.
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1. Introducció i marc 
general
El present article respon a un encàrrec del 
Consell Editorial d’aquesta revista.

Té per objecte descriure quines realitats i ten-
dències ens trobem en el panorama de gestió 
actual del Col·legi Oficial de Bibliotecaris i Do-
cumentalistes, principal òrgan, però no únic, 
de l’associacionisme català en matèria de 
biblioteconomia, documentació i gestió de la 
informació. 

Descrita i teoritzada per Jürgen Habermas, 
l’esfera pública1 és aquell espai social que està 
entre l’àmbit privat i el control de l’Estat, on els 
individus han de poder qüestionar tradicions in-
adequades o negatives als seus interessos. El 
debat, això és, la raó comunicativa, forma con-
sensos, afavoreix el canvi i reforça la societat. 

Indubtablement, l’associacionisme és un 
d’aquests espais on es canalitzen les inquie-
tuds comunes d’un grup i es potencia l’acti-
vitat cívica a fi d’aportar un bé i/o transformar 
la realitat social a través de la participació per 
així assolir uns objectius predeterminats o sa-
tisfer uns interessos específics. La societat 
catalana té un ferm caràcter associatiu i els 

professionals de la biblioteconomia mai han 
estat al marge. 

Per tenir una visió acurada dels orígens de 
l’associacionisme, és indispensable rellegir 
el magnífic article de l’Elisa Camps i la Núria 
Ventura2 sobre l’Associació de Bibliotecàries 
Catalanes, la construcció i la cohesió professi-
onal a finals dels anys 70 i principis dels 80. Es 
tracta d’una crònica dels reptes, els fets i els 
assoliments pels quals el col·lectiu va lluitar i 
que van ser clarament afavorits per un context 
històric entusiasta i decidit a fer un tomb social 
i cultural a gairebé 40 anys de privació de drets 
culturals bàsics. 

A través de la regulació de la professió en l’àm-
bit universitari i l’associacionisme, en fórmula 
d’associació i, posteriorment, de col·legi, els i 
les professionals es van dotar d’uns fonaments 
teòrics i acadèmics per aportar a la societat 
unes infraestructures culturals que l’enfortien 
en l’exercici dels drets i el progrés. Ho varen 
fer en un món que aleshores, recordem-ho, es-
tava polaritzat en blocs econòmics: la font de 
riquesa era la indústria “analògica” i la informa-
ció era un simple valor afegit.

Després de gairebé cinquanta anys, és legítim 
preguntar-se si les tendències socials i eco-
nòmiques, els fonaments ètics i el concepte 
progrés continuen sent els mateixos per a una 
professió que tracta amb informació (i el seu 
valor). Cal tenir en compte que la societat ac-
tual es caracteritza pel transhumanisme, els 
fenòmens de la globalització, de la transforma-
ció digital i del tardocapitalisme amb les seves 
conseqüències derivades com la concentració 
del poder econòmic i el canvi climàtic. 

En general, el pessimisme i els corrents de 
pensament fortament nihilistes s’han instal·lat 
en la societat i qüestionen el “progrés”3 definit 
com a “Procés ascendent i positiu, mitjançant 

Vencedors, no oblideu que les victòries 
humanes sempre són només parcials i 
temporals. En els afers d’aquest món, res 
no queda mai arranjat per sempre. Cap 
triomf no determina el futur llunyà.
Cap tractat no defineix per gaire temps 
les relacions de les nacions ni llurs 
fronteres. Cap revolució no estableix una 
societat eternament feliç.

Un art de viure. André Maurois.

1. Habermas, Jurgen. Historia y crítica de la opinión pública. Barcelona: Lamicro, 2004.
2. Camps, Elisa; Núria Ventura. “De l’Associació de Bibliotecàries al COBDC: el llarg camí cap al reconeixement de la professió”. Ítem: 

revista de biblioteconomia i documentació, núm. 72 (2022), https://doi.org/10.34810/itemn72id398389 [Consulta: 31-3-2023].
3. Enciclopèdia Catalana. Progrés. Barcelona: Enciclopèdia Catalana, 2023.

CARME GALVE, ISABEL MINGUILLÓN I MARTA PERPIÑAN/DOSSIER/P. 6-22
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el qual un ésser, o una acció, passa d’un estat, 
forma o grau a un altre de superior, de millor”. 
De fet, la mateixa definició del diccionari el con-
traposa amb el terme “desenvolupament” en 
tant que la valoració és qualitativa i no mera-
ment quantitativa. 

Un d’aquests corrents de pensament que més 
poden arribar a influenciar en una professió 
que treballa en la gestió de la informació és 
el dadisme que atorga a les dades i als seus 
fluxos gegantins (big data), no només l’extra-
ordinari poder socioeconòmic, sinó la mateixa 
evolució humana en si mateixa. Tot i que el ter-
me va ser emprat per primera vegada el 2013 
per l’analista cultural David Brooks, el dadisme 
és àmpliament desenvolupat i posat en context 
històric per Yuval Noah Harari a l’obra Homo 
Deus. El més preocupant, però, és que és ava-
lat, o si més no, recomanat per personatges 
totpoderosos de la tecnologia com Bill Gates o 
Mark Zuckerberg.

En l’altre extrem dialèctic apareix la crítica del 
filòsof sud-coreà Byung Chul Han, que convi-
da a la rebel·lió en contra de la revolució digital 
i les xarxes socials perquè ha format un eixam4 

d’individus aïllats, que no tenen capacitat d’ac-
ció cívica ni col·lectiva i que no es qüestionen 
un ordre polític i econòmic de característiques 
totalitàries. Les democràcies estan subjuga-
des a l’objectivitat, l’empirisme, el rendiment 
de les dades en detriment de l’elaboració de 
discursos.5 

Si aquests dos enfocaments sobre l’ús de la 
informació polaritzen el pensament en les so-
cietats de la informació i el coneixement, quina 
línia adoptem els professionals de la informació 
a fi d’aportar i preservar el bé comú? La soci-
etat de la informació i l’ús de les tecnologies 
han acabat aportant tots els beneficis que els 
més optimistes avançaven? O han estat instru-

ments per accelerar i enfortir el tardocapitalis-
me? Com es poden construir debats col·lec-
tius més enllà de la fragmentació i polarització 
d’arenes digitals com Twitter?

La construcció de discursos professionals 
amb interessos col·lectius hauria de començar 
en les associacions i col·legis professionals a 
fi d’interpel·lar els poders en el desenvolupa-
ment de les polítiques públiques, la construc-
ció de les quals s’hauria de fonamentar en 
instruments declaratius com els drets univer-
sals. La Declaració de drets humans (1948)6 de 
l’ONU explicita el valor de l’educació i la cultura 
en la dignitat de les persones en els articles 26 
i 27. No obstant això, no és fins al 2007 que 
la Declaració dels drets culturals de Friburg7 

desplega conceptes com identitat i comunitat 
cultural, accés a la cultura, educació i forma-
ció, informació i comunicació i cooperació. Els 
drets culturals tenen una posició especial dins 
dels drets humans i la declaració pretén una 
universalització de la seva implementació… i, 
fins i tot, ens atreviríem a posar sobre la taula 
que la missió última dels drets seria dignificar 
els individus i les comunitats davant les lògi-
ques globalitzades de mercat, o d’informació 
o de dades. 

Unes altres qüestions que també s’han d’abor-
dar en aquesta introducció són els límits o els 
àmbits d’actuació de l’associacionisme pro-
fessional. Mentre que les associacions profes-

L’associacionisme és un d’aquests 
espais on es canalitzen les inquie-
tuds comunes d’un grup i es poten-
cia l’activitat cívica a fi d’aportar 
un bé i/o transformar la realitat 
social a través de la participació.

4. Han, Byung-Chul. En el enjambre. Barcelona: Herder, 2014.
5. Han, Byung-Chul. Infocràcia: la digitalització i la crisi de la democràcia. Barcelona: La Magrana, 2022.
6. Nacions Unides. Declaració dels drets humans (1948). Barcelona: Parlament de Catalunya, [200?].
 https://www.parlament.cat/web/serveis-educatius/drets-humans/index.html [Consulta: 31-3-2023].
7. Los Derechos culturales. Declaración de Friburgo. Friburg: Derechos Culturales, 2007.
 https://culturalrights.net/descargas/drets_culturals240.pdf [Consulta 26/3/2023].
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sionals vetllen per interessos professionals 
comuns i els sindicats pels drets dels treba-
lladors, els col·legis defensen davant les ins-
titucions els drets i els serveis que la societat 
demana de professionals qualificats. És per 
això que per ser membre de ple dret d’un col-
legi és indispensable tenir una titulació davant 
del caràcter més heterogeni de les titulacions 
aplegades en les associacions. Col·legis pro-
fessionals forts i cohesionats són una garantia 
d’interlocució, o si més no, una interpel·lació 
dels professionals davant dels poders polítics 
en l’execució de polítiques que beneficiïn el 
conjunt de la societat.

Acabant ja amb aquesta introducció, emer-
geixen preguntes, i n’hi ha algunes que ens 
incomoden: quins són els nostres interessos 
comuns com a professió? Quina és l’esfera 
pública del nostre col·lectiu professional? La 
professió participa en els debats més gene-
rals de l’esfera pública? Perviurem si caiem 
en els efectes aïllants del dadisme? Tenim els 
i les professionals catalanes una lògica discur-
siva i consensuada? Tenim prou capacitat per 
consensuar i superar personalismes de debats 
estèrils en mitjans digitals? Hi ha assegurat un 
relleu generacional en les polítiques bibliotecà-
ries? ¿Els plans d’estudis en biblioteconomia 
actuals i la formació reglada està atraient nou 
estudiantat per cobrir les necessitats socials 
catalanes en un mapa d’equipaments encara 
en creixement?8 
 

2. La col·legiació a
Catalunya
El Col·legi de Bibliotecaris i Documentalistes de 
Catalunya es va crear l’any 1985 per disposi-
ció del Parlament de Catalunya segons la Llei 
10/1985. Posteriorment, la Llei 14/1998 rede-
fineix l’àmbit professional i l’amplia a persones 
llicenciades i doctorades en Documentació.

Recordem que, en el seus estatuts, “El Col·le-
gi Oficial de Bibliotecaris-Documentalistes de 
Catalunya és una corporació de dret públic, 
amb personalitat jurídica pròpia i és l’entitat de 
gestió, participació i representació dels profes-
sionals de l’àmbit de la informació i la docu-
mentació. És propòsit del Col·legi vetllar per-
què l’actuació dels seus col·legiats respongui 
als interessos i a les necessitats de la societat 
en relació amb l’exercici professional en aquest 
àmbit, i especialment garantir el compliment de 
la bona pràctica i de les obligacions deontolò-
giques de la professió”. 

La formació contínua és una de les missions 
cabdals del COBDC. Suposa un atractiu per 
als professionals (col·legiats o no) que treba-
llen en el sector; fins i tot, es pot afirmar que 
l’adaptació (i l’adaptabilitat) dels professionals 
al llarg del temps ha estat gràcies en part a 
l’oferta formativa que rep excel·lents valoraci-
ons i que, a més, és reconeguda en processos 
de selecció en l’Administració pública.

El COBDC coopera amb altres organitzacions 
per garantir la igualtat a l’accés de la informa-
ció, contribuir al desenvolupament de la socie-
tat de la informació a Catalunya, al creixement 
de les empreses i la millora de les organitzaci-
ons. Per això, representa la col·legiatura com a 
membre de ple dret a:

— Consell Català del Llibre per a Infants i Joves
— EBLIDA (European Bureau of Library, Infor-

mation and Documentation Associations)
— FESABID (Federación Española de Socie-

dades de Archivística, Biblioteconomía, Do-
cumentación y Museística)

La construcció de discursos pro-
fessionals amb interessos col·lec-
tius hauria de començar en les as-
sociacions i col·legis professionals.

8. Generalitat de Catalunya. Departament de Cultura. Mapa de lectura pública de Catalunya. Barcelona: Generalitat de Catalunya. 
Departament de Cultura, 2014. https://biblioteques.gencat.cat/web/.content/tematic/el-servei-de-biblioteques/linies-dactivitat/
planificacio-bib/mapa-lectura-publica/documents/MLPC_2014.pdf. [Consulta 25/3/2023].
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— IFLA (International Federation of Library As-
sociation)

— Intercol·legial de Col·legis professionals de 
Catalunya

2.1 Anàlisi de dades de
col·legiació a Catalunya 
El gran nombre d’estudiants diplomats i llicen-
ciats, el desplegament dels plans i mapes de 
biblioteques, la consolidació de la figura del 
gestor de la informació en l’empresa privada, 
en definitiva, el mercat laboral dinàmic i en ex-
pansió de la professió va fer que la base col·le-
gial s’eixamplés als anys 90 i la primera dèca-
da dels 2000. Els primers indicis de pèrdua de 
massa social es van detectar l’any 2011 i han 
continuat de manera progressiva any rere any.

Els temps han canviat i, a pesar de la impor-
tància de la cohesió professional exposada en 
la introducció general de l’article, es consta-
ta un creixent i molt preocupant fenomen de 
descol·legiació que en 10 anys és d’un 25 % 
de la col·legiatura. Gràcies a la participació del 
COBDC en l’Associació Intercol·legial9 sabem 
que no és una tendència única, sinó que es 
comparteix amb altres col·legis en els quals no 
és obligatori la col·legiació per exercir. 

Si repassem les dades de col·legiació dels úl-
tims anys, lamentablement observem aquesta 

baixada progressiva del total de col·legiats. A 
continuació us presentem les dades dels úl-
tims 10 anys en la següent taula, recollides en 
les memòries anuals del COBDC:

Taula 1: Evolució temporal de les col·legiacions.

Aquestes dades totals inclouen diferents cate-
gories:

— Col·legiades i col·legiats. Són aquelles per-
sones en possessió del títol de Diplomatura, 
Llicenciatura o Grau en Informació i Docu-
mentació o en Gestió d’Informació i Docu-
mentació Digital o doctor/a en Documenta-
ció. A través de la quota anual es beneficien 
dels serveis que ofereix el Col·legi, i poden 
exercir el vot i ser elegides membres de la 
Junta de Govern del Col·legi.

— Usuaris i usuàries. Són aquelles persones 
que estan vinculades a l’exercici de la profes-
sió, amb possessió de titulació universitària 
diferent del títol de Diplomatura, Llicenciatura 
o Grau en Informació i Documentació o en 
Gestió d’Informació i Documentació Digital o 
Doctorat en Documentació, i que estan inte-
ressades en els serveis del Col·legi. 

— Estudiants. Són aquelles persones que 
estan cursant la Llicenciatura de Docu-
mentació o el de Grau d’Informació i Do-
cumentació o en Gestió d’Informació i 
Documentació Digital o Doctorat en Docu-
mentació, i que estan interessades en els 
serveis del Col·legi. 

El Col·legi Oficial de Biblioteca-
ris-Documentalistes de Catalunya 
és una corporació de dret públic, 
amb personalitat jurídica pròpia 
i és l’entitat de gestió, participació 
i representació dels professionals 
de l’àmbit de la informació i la do-
cumentació.

9. L’Associació Intercol·legial és l’associació de més de 100 corporacions professionals catalanes amb més de 200.000 membres. 
Té per missió ser la representació social comuna. La Intercol·legial de Col·legis Professionals de Catalunya. Barcelona: La Inter-
col·legial de Col·legis Professionals de Catalunya, 2015-. https://www.intercolegial.cat/ [Consulta 25/3/2023].

Col·legiats Altes Baixes Pèrdua 
2013 1.939 39 132 -93

2014 1.766 28 145 -117

2015 1.702 34 94 -60

2016 1.669 49 80 -31

2017 1.617 30 82 -52

2018 1.575 49 91 -42

2019 1.541 41 75 -34

2020 1.499 40 82 -42

2021 1.464 40 75 -35

2022 1.434 39 69 -30
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— Professionals afins. Els i les professionals 
afins són aquelles persones que no dispo-
sen d’una titulació de Diplomatura, Llicenci-
atura o Grau en Informació i Documentació 
o en Gestió d’Informació i Documentació 
Digital o Doctorat en Documentació, però 
sí d’una titulació universitària de postgrau o 
màster oficial en l’àmbit de la Informació i la 
Documentació; i les persones en actiu del 
sector del llibre i de la informació, que dis-
posen d’una titulació universitària diferent 
de la Diplomatura, Llicenciatura o Grau en 
Informació i Documentació o en Gestió d’In-
formació i Documentació Digital o Doctorat 
en Documentació, i que estan interessades 
en els serveis del Col·legi. 

— Membres institucionals. Per a aquelles em-
preses o institucions, públiques o privades, 
de l’àmbit de la informació o interessades 
en el creixement del sector, vinculades pro-
fessionalment o interessades en la Biblio-
teconomia i la Documentació.

Les conseqüències actuals d’aquesta situa-
ció són preocupants, i s’aniran agreujant si no 
aconseguim aturar el procés i revertir aquesta 
tendència descendent. Algunes són:

— Afebliment del poder d’intervenció en les 
qüestions relatives a la defensa de la nostra 
professió en les diferents administracions

— Reducció del poder econòmic del COBDC 
per emprendre accions de difusió i reconei-
xement de la professió

— Poc sentit de pertinença a un col·lectiu que 
provoca no considerar necessari pertànyer 
a un Col·legi 

Els motius adduïts pels professionals que es 
donen de baixa principalment són els motius 
econòmics, però també la no utilització dels 
serveis.

I les altes, seguint amb la mateixa tendència, 
també han disminuït significativament a par-
tir de l’any 2011. Una de les raons principals 
d’aquest fet pot ser l’extinció progressiva dels 
estudis de Biblioteconomia i Documentació 
que diferents universitats catalanes estaven 
impartint. Per exemple, la Facultat de Cièn-
cies Humanes, Traducció i Documentació de 
la Universitat de Vic10 va iniciar la diplomatura 
de Biblioteconomia i Documentació l’any 1997 
fins al 2014, que es va deixar d’oferir.

La Facultat de Ciències de la Comunicació 
de la Universitat Autònoma de Barcelona11 va 
iniciar la llicenciatura de segon cicle de Docu-
mentació el curs 1999-2000 i va desaparèixer 
10 anys més tard, el curs 2009-2010.

I la Universitat Oberta de Catalunya12 va oferir 
primer la llicenciatura de segon cicle de Docu-
mentació des de l’any 1999 fins al 2012, i des-
prés el Grau d’Informació i Documentació des 
del 2009 fins a l’extinció dels estudis a partir 
del setembre del 2018.

A més, també es constata una disminució 
d’alumnes a la Facultat d’Informació i Mitjans 
Audiovisuals (FIMA) de la Universitat de Barce-
lona,13 l’única institució acadèmica que actual-
ment continua els estudis a Catalunya. Aques-
ta situació de manca d’estudiants hauria de fer 
reflexionar tota la professió. 

Com a autocrítica, segurament cal explicar més 
i millor què es fa des del COBDC i la importàn-
cia de tenir un col·legi fort i unit per aconseguir 
reconeixement social i laboral de la nostra pro-
fessió, i demostrar que som essencials.

Seria important elaborar un estudi per conèixer 
millor el perfil de la col·legiatura, per exemple 
el seu àmbit de treball en biblioteques públi-

10. Universitat de Vic. Història. Vic: Universitat de Vic, 2023. https://mon.uvic.cat/fetep/historia/ [Consulta: 5-4-2023].
11. Universitat Autònoma de Barcelona. Història de la Facultat. Bellaterra: Universitat Autònoma de Barcelona, 2023.
 https://www.uab.cat/web/conoce-la-facultad/historia-de-la-facultad-1345717364275.html [Consulta: 5-4-2023].
12. Universitat Oberta de Catalunya. Grau d’Informació i Documentació. Titulació oficial. Barcelona: Universitat Oberta de Catalunya, 

2023. https://estudis.uoc.edu/documents/12253/1260711/GR09-CA-GRID-CII.pdf [Consulta: 5-4-2023].
13. Universitat de Barcelona. Portal d’Estadístiques de l’Àmbit Acadèmic. Barcelona: Universitat de Barcelona, 2023.
 http://www.ub.edu/dades_academiques/estadistiques/graus.php [Consulta: 31-3-2023].
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ques, universitàries, l’empresa privada. Així es 
veuria quin sector està menys representat, i 
pensar propostes atractives perquè sentin seu 
el COBDC.

2.2 Governança i acció de
la Junta 2020-2024 
Per a la Junta 2020-2024 va ser essencial do-
tar-se d’unes línies directores i una estructura 
que guiés l’acció col·legial. 

Durant la construcció del projecte de l’actual 
Junta, i després de diverses sessions d’anà-
lisi, així com consultes amb diferents pro-
fessionals del nostre àmbit i de la cultura en 
general, es va tenir un primer diagnòstic en 
què es va percebre un estat generalitzat de 
desànim en els diferents col·lectius i sectors 
de la professió. Vam tenir diversos proble-
mes a abordar: la dificultat del posicionament 
de la professió en els moments just després 
del tancament per la pandèmia, la manca de 
debats interns sobre necessitats, la poca in-
terrelació amb altres professions, el dèbil po-
sicionament de les biblioteques escolars en 
l’ensenyament, just per anomenar els princi-
pals elements de DAFO.

Es van determinar cinc eixos directors:

1. Reivindicar el professional de la informació 
(visibilitat, dignificació i equiparació profes-
sional).

2 Apoderar internament el col·lectiu profes-
sional millorant la participació i el debat.

3. Impulsar el rol COBDC als nous temps i rep-
tes professionals i acadèmics.

4. Potenciar el paper de les unitats d’informa-
ció: biblioteques especialitzades, bibliote-
ques universitàries, unitats gestores d’in-

formació en l’empresa, unitats gestores de 
continguts, biblioteques escolars, etc.

5. Enfortir el debat de la biblioteca escolar al 
terreny cultural.

I es va explicar als membres del COBDC mit-
jançant una campanya de comunicació inicial i 
una assemblea.

Aquesta situació de manca d’es-
tudiants hauria de fer reflexionar 
tota la professió.

Figura 1. Infografia de document de programa.
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Quant a l’estructura de Junta, s’ha fet mitjan-
çant el següent organigrama:

Figura 2. Organigrama de la Junta 2020-2024
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El sistema de governança és regulat pels es-
tatuts i, bàsicament, són reunions mensuals 
de Junta Permanent (presidència, vicepresi-
dència, secretaria i tresoreria) i bimensuals de 
Junta General. Les assemblees generals són la 
projecció a la col·legiatura a fi de retre comptes 
i presentar projectes, encara que també esde-
venen molt importants les assemblees extraor-
dinàries a fi d’aprovar qüestions prou rellevants 
per a tot el col·lectiu. La pandèmia va forçar 
les reunions mitjançant videotrucades. Tot i 

que, en un primer moment, esdevenen un gran 
exercici de transparència perquè poden ser 
seguides arreu, darrerament no hi ha connexió 
per part de molts membres, fet pel qual torna-
ran a ser de nou presencials amb possibilitat 
d’enregistrament.

En la data de redacció de l’article, s’ha depas-
sat l’equador de la legislatura. Encara que es pot 
veure en detall a les memòries disponibles, al-
guns dels actes, fites i representacions han estat:
 

2020 2021 2022

Projectes significatius:

- Adaptació del funcionament 
administratiu en el tancament 
pandèmic

- Traspàs a nova Junta
- Trasllat a nova seu
- Seminari d’Experiències, arran la 

cancel·lació de les 16es Jornades 
Catalanes d’Informació i Documentació

Projectes significatius:

- Nova pàgina web
- Seminari La Biblioteca Transoceànica
- Conveni amb la plataforma 

d’avantatges comercials Members 
Club

- Document de governança de la revista 
Ítem

Projectes significatius:

- 16 Jornades Catalanes d’Informació i 
Documentació

- Presentació Manifest IFLA/UNESCO 
2022

- Jornada Bibliomanga

Presència i activitat institucional:

- IFLA. El Col·legi és membre de ple dret 
de l’IFLA i participa en les sessions 
de MLAS, Continuing Professional 
Development and Workplace Learning 
Section i Management and Marketing 
Section.

- FESABID. El Col·legi segueix amb la 
seva participació activa com a membre 
de la federació a través de la Marta 
Perpiñán que ocupa el càrrec de 
tresorera.

- Consell Català del Llibre Infantil i 
Juvenil

- Consell Assesor de la Institució de les 
Lletres Catalanes

- Consell Rector de la Biblioteca de 
Catalunya

- Consell Nacional de la Lectura
- Consell Assessor de la Facultat 

d’Informació i Mitjans Audiovisuals 
(UB)

- Acte del Dia Internacional de la Dona 
de la Intercol·legial

- CONCA
- Setmana del Llibre en català

Presència i activitat institucional:

- IFLA. El Col·legi és membre de ple dret 
de l’IFLA i participa en les sessions 
de MLAS, Continuing Professional 
Development and Workplace Learning 
Section i Management and Marketing 
Section.

- FESABID. El Col·legi segueix amb la 
seva participació activa com a membre 
de la federació a través de la Marta 
Perpiñán que ocupa el càrrec de 
tresorera.

- Consell Català del Llibre Infantil i 
Juvenil

- Consell Assesor de la Institució de les 
Lletres Catalanes

- Consell Rector de la Biblioteca de 
Catalunya

- Consell Nacional de la Lectura
- Consell Assessor de la Facultat 

d’Informació i Mitjans Audiovisuals 
(UB)

- Acte del Dia Internacional de la Dona 
de la Intercol·legial

- CONCA
- Setmana del Llibre en català
-  Entrevista amb el Diari ARA (novembre 

2011) sobre biblioteques escolars 
arran de les dades publicades pel 
Departament d’Educació)

Presència i activitat institucional:

- Foro FESABID de reflexión del sector 
de la información y documentación

- Reunions amb la Secretaria de 
Transformació Educativa

- Presentació Informe FESABID 
“Universalizar los servicios 
bibliotecarios en España” al Senado

- Celebració de la diada de Sant Jordi al 
Parlament de Catalunya

- Consell Català del Llibre Infantil i 
Juvenil

- Consell Assessor de la Institució de les 
Lletres Catalanes

- Assemblea FESABID
- Consell Nacional de la Lectura
- 87th WLIC de Dublin
- Setmana del Llibre en Català
- Bibliomèdia
- Liber
- 1es Jornades Biblioteques de Centres 

Penitenciaris
- Premi Llibreter
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A més dels projectes i la representació de la Junta 
i, no cal dir-ho, del Consell Editorial de la present 
revista, és bàsic destacar la feina contínua i ines-
timable dels grups de treball estables que són:

- Biblioteques i còmics
- Bibliotecàries i 

documentalistes: dones 
visibles

- Biblioteques escolars
- Biblioteques i cinema
- Biblioteques i ficció digital
- Biblioteques infantils 

- Documents gràfics
- Gestió documental
- Gestió de la informació en 

ciències de la salut
- Jocs de taula
- Publicacions en sèrie
- Reserva i llibre antic

3. Anàlisi de dades
de col·legiació i
associacionisme
a Espanya 
I com es presenta la situació a l’Estat espanyol? 
Doncs en data del 2022, hi ha unes 33 associ-
acions i col·legis professionals relacionats amb 
el sector GLAM (biblioteques, arxius, museus i 
altres unitats d’informació) i 23 d’aquestes for-
men part de la Federación Española de Socie-
dades de Archivística, Biblioteconomía, Docu-
mentación y Museística (FESABID). El COBDC 
n’ha format part des de la seva fundació.

Col·laboració comunicativa:

- Jornada Biblioteques Unesco 2022

Defensa de la professió: 

El Col·legi va fer un seguiment d’ofertes i 
convocatòries per garantir que s’adeqüin 
a la legislació vigent. Ajuntament de 
Constantí, La Pobla de Mafumet, Sant 
Climent de Llobregat, Sant Hipòlit de 
Voltregà, Santa Margarida de Montbui i 
Terrassa.

Defensa de la professió: 

Seguiment d’ofertes i convocatòries 
per garantir que s’adeqüin a la 
legislació vigent. Ajuntaments de Quart, 
Mont-Roig del Camp, Sant Vicenç de 
Montalt, Begues, Sant Fruitós de Bages, 
Puigcerdà, Cunit i Reus.

Defensa de la professió: 

En fase d’elaboració de dades en el 
moment d’elaboració de l’article.

FESABID és una entitat privada sense ànim de 
lucre, fundada el 1988, que agrupa la major 
part de les associacions i col·legis professio-
nals del sector de la informació i documenta-
ció a Espanya. És el lloc de trobada del sector 
GLAM (biblioteques, arxius, museus i galeries), 
on es treballa per interessos comuns. I el seu 
propòsit, en una unió d’esforços, és enriquir la 
col·laboració entre els seus membres i enfor-
tir l’intercanvi de coneixements amb la finalitat 
d’augmentar el nivell de professionalitat dels 
seus components. 

I també és important la creació del clúster 
FESABID,14 un referent, en l’àmbit internaci-
onal, de col·laboració entre organitzacions i 
empreses del sector de la informació, la do-
cumentació i el patrimoni en l’àmbit hispà. Els 
membres tenen com a objectiu principal impul-
sar el sector a través de les seves estratègies i 
accions, per tal de generar un impacte positiu.

FESABID és reconeguda com a portaveu 
comú del col·lectiu professional de la informa-
ció i la documentació per a les administracions 
públiques, la Unió Europea i diversos organis-
mes internacionals. Actualment col·labora amb 
EBLIDA. European Bureau of Library Information 
and Documentation Associations, CAUCUS 
HISPANOHABLANTE de la IFLA, ICA. Interna-

14. Actualment en formen part: Baratz, IE Library, Innovative. Part of Clarivate, Janium, Libranda, OCLC, Odilo, Xercode, Digibis, elibro, 
idcare, LTM servicios bibliotecarios, Nubilum, SolEquip,Vidimus, Abona.Sistemas de información, Coeli, Facultad de Ciencias de la 
Documentación. Universidad Complutense de Madrid, GDC. Gestión de Documentos y Comunicaciones, Normadat, Novadoc.102 
innovation, Scanbit. Technology & Services, La tempesta.

Taula 2: Activitats del COBDC durant els anys 2020, 2021 y 2022.

Taula 3: Grups de treball estables.
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tional Council of Archives, The International Fe-
deration of Library Associations and Institutions 
(IFLA), IFLA. Europe Regional Division, IFLA. 
Management of Library Associations (MLAS).

Els 23 membres adherits a FESABID el 2023 
són:
— AAPID - Asociación Andaluza de Profesio-

nales de la Información y la Documentación,
— ABADIB - Associació de Bibliotecaris, Arxi-

vers i Documentalistes de les Illes Balears,
— ABIE - Asociación de Bibliotecarios de la 

Iglesia en España,
— ABITO - Asociación de Bibliotecarios de Toledo,
— ACAL - Asociación de Archiveros de Castilla 

y León,
— ACAMFE - Asociación de Casas-Museo y 

Fundaciones de Escritores,
— ACLEBIM - Asociación de Profesionales de 

Bibliotecas Móviles,
— AEDOM - Asociación Española de Docu-

mentación Musical,

— ALDEE - Artxibo, Liburutegui eta Doku-
mentazio Zentroetako Profesionalen Euskal 
Elkartea,

— ANABAD - Cantabria-Unión Territorial
— ANABAD - Cantabria,
— ANABAD - Murcia-Asociación Española de 

Archiveros, Bibliotecarios, Museólogos y 
Documentalistas.

— Murcia, APEI - Asociación Profesional de 
Especialistas en Información

— ASNABI - Asociación Navarra de Biblio-
tecarias y Bibliotecarios / Nafarroako Li-
buruzainen Elkartea,

— BAMAD - Asociación de Profesionais dos 
Arquivos, Bibliotecas, Museos e Centros de 
Documentación de Galicia,

— BiblioMad - Asociación de profesionales de 
las bibliotecas y centros de documentación 
de Ciencias de la Salud en la Comunidad de 
Madrid,

— ByD Canarias - Asociación de Bibliotecarios/
as y Documentalistas de Canarias,
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— COBDC - Col.legi Oficial de Biblioteca-
ris-Documentalistes de Catalunya,

— COBDV - Col·legi Oficial de Bibliotecaris i Do-
cumentalistes de la Comunitat Valenciana,

— RUID - Red de centros y departamentos 
Universitarios españoles de Información y 
Documentación,

— SEDIC - Sociedad Española de Documen-
tación e Información Científica.

I els no adherits són:

— Abimar Asociación de bibliotecarios munici-
pales de Aragón,

— Archiveros Españoles en la Función Pública,
—  Asociación de Archiveros del Principado de 

Asturias,
— Asociación Nacional de Documentalistas 

Audiovisuales (ADAE),
— Asociación Profesional de Archiveros, 

Biblio tecarios y Documentalistas de Madrid,
— Asociación de Archiveros de Canarias,
— Asociación Profesionales de Bibliotecas de 

Burgos @APBiblioBurgos,
— Associació de Professionals de l’Arxivística i 

la Gestió de Documents de Catalunya,
— Asociación Navarra de Archiveros,
— Red de Bibliotecas Universitarias Españolas 

(REBIUN)

La majoria de les associacions són de caire 
autonòmic. Per altra banda, hi ha l’altre grup 
d’associacions de temàtica més especialitzada 
però d’abast nacional. Pel que fa als associats, 
en aquests moments les dades15 són:

Cal explicar més i millor què es fa 
des del COBDC i la importància 
de tenir un col·legi fort i unit per 
aconseguir reconeixement social i 
laboral de la nostra professió, i de-
mostrar que som essencials.

15. Informació facilitada per la Sra. Begoña Batres, gerent de FESABID, febrer del 2023.

2013 2018 2023

AAB 1.275 1.275 435

AAIE - - -

AAPID 447 204 -

ABADIB (2022) - menys 
de 100

133

ABIE 51 55 64

ABITO 32 46 53

ACAL - - 203

ACAMFE 37 34 -

ACLEBIM 25 24 25

AEDOM 153 159 169

ALDEE 445 453 -

ANABAD Cantabria 
(2019)

- 47 -

ANABAD Murcia 57 41 -

APEI 86 90 -

ASNABI 121 105 -

Asociación Archiveros 
Andalucía

- - 153

BAMAD 172 162 187

BiblioMadsalud (2022) - 74 78

ByD Canarias (2022) - 137 156

COBDC 1.984 1.598 1.402

COBDCV 405 440 482

RUID (2023) - - 11

SEDIC 1.021 738 -

6.311 5.682 3.566

Taula 4: Nombre d’associats a altres associacions.

Les dades més completes corresponen a l’any 
2018, ja que les del 2023 no estan comple-
tes, per manca de disponibilitat, i seran les que 
analitzarem.

Com es pot veure, la majoria de les associa-
cions no arriben a 500 membres, exceptuant 
el COBDC, i l’AAB. I al llarg dels anys s’ha vist 
una davallada de les col·legiacions o inscrip-
cions en les grans associacions històriques, 
i un creixement lent del nombre de nous as-
sociats en les associacions més petites. En 
general, es constata una disminució lenta i 
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progressiva d’associats, entre els anys 2013 i 
2018, que concorda amb el que està passant 
al COBDC. També hem de tenir en compte que 
mentre a Catalunya per ser membre del COB-
DC cal tenir una sèrie de requisits com són es-
tudis, en la resta d’associacions els requisits 
són més exigents.

El nombre global de professionals que formen 
part d’aquests col·lectius, a 2018, és d’uns 
aproximadament 5.682 associats.

4. Reflexions i
preocupacions
compartides.
Conclusions.

Els problemes filosòfics no es resolen,
se superen

John Dewey

Revisades les xifres en l’àmbit català i espa-
nyol, les conclusions són clares: en termes 
generals no interessa formar part d’una as-
sociació/col·legi professional. El motiu més 
esmentat de descol·legiació, si més no en 
l’àmbit català, és el motiu econòmic. No és 
una resposta prou orientativa que pugui donar 
informació rellevant. La següent resposta més 
exposada és que no es treu suficient benefici 
dels serveis oferts. La primera reflexió, doncs, 
és que ens cal una anàlisi dels motius reals de 
descol·legiació. 

Més enllà d’unes dades que es podrien ana-
litzar amb més profunditat, tot i que dependrà 
de la voluntat de la persona que causa baixa 
donar més motius, hi ha una qüestió que pre-
ocupa de la mateixa manera: per què no hi ha 
una entrada de nous ingressos procedents de 
l’estudiantat acabat de titular? És una qüestió 
de pocs titulats i que els més joves no troben 
justificat pagar una quota per formar part d’una 

organització que vetlla pels seus interessos. 
Com troben maneres de continuar formant-se 
o relacionar-se amb altres col·legues? Valdria 
la pena explorar formes de cooperació entre 
la Facultat d’Informació i Mitjans Audiovisuals, 
l’única institució acadèmica que actualment 
continua els estudis a Catalunya, a fi d’orien-
tar i inserir l’estudiantat en el món professio-
nal. Algunes idees que es podrien plantejar: 
la presentació del COBDC en les classes dels 
darrers cursos, el seguiment de l’atur en pro-
fessionals acabats de titular i accés a borses 
de treball, un programa de mentories (com per 
exemple el de CILIP) on hi hagi intercanvi de 
coneixement, etc.

En un context de baixada de les filiacions, una 
opció de creixement és apel·lar a la col·legiació 
de professionals en exercici. És per això que el 
COBDC s’hauria de dotar d’un estudi sociolò-
gic per conèixer el sector professional català 
en el qual s’abastin diferents especialitzacions i 
diferents àmbits (públic i privat). Un instrument 
que donaria informació realment contrastada 
per adreçar-nos-hi i tenir perfilada una profes-
sió majoritàriament femenina i que treballa en 
l’àmbit públic (com a personal laboral o com 
a personal funcionari). Definitivament, hi hauria 
un coneixement objectiu per adaptar allò que 
es pot oferir amb el que els i les col·legiades 
necessiten. En particular, no només estem 
parlant de construir serveis amb un caràcter 
finalista, sinó també de formació contínua més 
adaptada als nous reptes socials i tecnològics, 
de noves formes de participació interna i, so-
bretot, de representativitat pública davant dels 
diferents estaments (ocupadors, legisladors, 
òrgans executius de funció pública, mitjans de 
comunicació, etc.).

Continuant amb qüestions de representativitat, 
el fet de presentar i defensar uns interessos és 
una participació política per se en l’esfera pú-
blica. Quan parlem de la politització d’un col-
lectiu, no necessàriament vol dir una afiliació a 
un partit polític o un altre, sinó que suposa el 
fet d’abordar i tenir un paper proactiu en qües-
tions com la defensa dels serveis públics, la 
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confluència amb les polítiques feministes (quo-
tes de direcció, mesures de conciliació o bretxa 
salarial en l’empresa privada), el dret a l’accés a 
la informació (incloent-hi la informació pública i 
bon govern), la censura i el dret d’expressió, la 
sostenibilitat ambiental dels recursos (en espe-
cial d’infraestructures públiques) o la inclusivitat 
de col·lectius amb risc d’exclusió, entre d’altres.

Per acabar de desplegar i donar una impor-
tància rellevant al fet de la participació política, 
ens referirem a l’escala Sherry Arnstein de par-
ticipació ciutadana. L’urbanista i treballadora 
social nord-americana va publicar el 1969 un 
influent article16 en el qual es teoritzava sobre la 
participació ciutadana i com aquesta era con-
siderada políticament. Arnstein descrivia tres 
nivells de participació política:

No participació

Manipulació. És una distorsió de la parti-
cipació. Es tracta d’enganyar la ciutadania 
en suposats processos en els quals no s’in-
forma correctament o hi ha defectes en la 
consulta. 

Teràpia. L’administració i/o els òrgans de 
decisió creen un entorn on la ciutadania es 
desfogui, però sense atendre la seva ex-
pressió comuna.

Formulisme

Processos d’informació. Apareix una co-
municació unidireccional dels òrgans de go-
vern que facilita informació sense una opció 
d’esmena o de rèplica. És, en tot cas, el pri-
mer pas per a la legitimació de la participació.

Consulta. Es crea un entorn d’expressió 
ciutadana, tot i que no hi ha un compromís 
real d’incorporar les opinions en la presa de 
decisions finals.
Apaivagament. S’accepten algunes pro-
postes com a mostra de bones intencions, 
però sense cap incidència en decisions glo-
bals. Són petites concessions a l’activisme.

Participació

Col·laboració. Es tracta d’una negociació 
derivada de la demanda, però conduït per 
una minoria que exerceix el control i el poder.

Delegació de poder. La ciutadania comp-
ta amb algunes quotes de poder, en especi-
al, en àmbits especialitzats. 
Control ciutadà. És un estat ideal i certa-
ment utòpic en què la ciutadania participa 
sense la tutoria de cap òrgan de govern.

D’acord, doncs, amb aquesta teoria és plau-
sible afirmar que, com més cohesionat estigui 
un col·lectiu, més poder de participació té. La 
pregunta consecutiva és com mesurem el nos-
tre grau d’incidència professional en el medi 
polític? La resposta més lògica és fer l’anàlisi 
i el seguiment de l’argumentari del grup/asso-
ciació/col·legi en memòries que reten comptes 
i en els programes electorals del sistema de 
representació democràtica actual.

Malgrat que s’han trobat alguns exemples 
d’anàlisi de programes electorals sobre polí-
tiques en matèria bibliotecària,17,18,19 no hi ha 
constància en data de la redacció d’aquest ar-
ticle de cap iniciativa documentada engegada 
per un col·legi o associació professional. Cal-
dria que fos una pràctica habitual (en tots els 

16. Arnstein, Sherry R. “A Ladder of Citizen Participation”. Journal of the American Institute of Planners. vol. 35, núm. 4, p. 216-224
17. Marquina, Julián. ¿Tienen en cuenta los partidos políticos a las bibliotecas en sus programas electorales de cara a las elecciones 

generales del #28A?. Madrid: Julián Marquina, abril 2019. https://www.julianmarquina.es/tienen-en-cuenta-los-partidos-
politicos-a-las-bibliotecas-en-sus-programas-electorales-de-cara-a-las-elecciones-generales-del-28a/. [Consulta 3/4/2023].

18. Lázaro Rodríguez, Pedro. Las bibliotecas en los programas electorales para las generales de 2016 de Ciudadanos, Unidos 
Podemos (IU y Podemos), PP y PSOE.

 https://pedrolr.es/bibliotecasyeleccionesenespa%C3%B1a2016/index.html. [Consulta 3/4/2023].
19. Què diu de la biblioteca, senyora presidenta? Catalunya diari, 9/2/2021
 https://catalunyadiari.com/actualitat/que-diu-biblioteca-senyora-presidenta. [Consulta 3/4/2023].
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períodes electorals) de caràcter col·legial com 
d’altres, per exemple, el seguiment de l’atur en 
la professió o la ‘mobilitat’ cap a altres sortides 
professionals.

Arribats ja al final de l’article, esmentarem dues 
qüestions bàsiques. La primera és la de tre-
ballar plegats institucionalment amb altres col-
lectius afins a l’àmbit d’acció com són arxivers, 
treballadors socials, politòlegs, sociòlegs, pe-
dagogs, filòsofs, etc., a través d’organismes 
com l’Associació Intercol·legial. La darrera, i no 
menys important, és que les persones col·legi-
ades difonguin i defensin entre els seus cercles 
públics i privats el sentit de pertinença vers la 
segona professió més antiga del món.
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Elogi de 
l’associacionisme
Resum: La realitat postpandèmica -precària i virtual- dibui-
xa un escenari on la vida comunitària i analògica pateix difi-
cultats importants per desenvolupar-se com abans. Malgrat 
això, les entitats de tota mena tornen a ser peces impres-
cindibles per reconstruir la cohesió social. La necessitat hu-
mana de cooperar, compartir, lluitar, crear, gaudir i festejar, 
topa amb un sistema econòmic ben organitzat que treballa 
per desfer vincles socials per tal de crear un món de con-
sumidors acrítics. La vida en comú, amb les associacions 
al centre, construirà de nou ponts i xarxes que faran front 
al tsunami desintegrador dels nous temps. Un nou impuls 
ens empeny a tornar a la plaça, a l’ateneu, a l’associació, 
al casal, al club esportiu, al centre cívic. Hem començat a 
prendre consciència que la suposada llibertat per consumir 
a tothora davant d’una pantalla no ens realitza com perso-
nes. Que som éssers socials.
Paraules clau: Associacionisme, vida en comú, valors de-
mocràtics, moviments socials.

Elogio del asociacionismo

Resumen: La realidad pospandémica -precaria y virtual- dibuja un es-
cenario en el que la vida comunitaria y analógica sufre dificultades im-
portantes para desarrollarse como antes. Sin embargo, las entidades de 
todo tipo vuelven a ser piezas imprescindibles para reconstruir la cohe-
sión social. La necesidad humana de cooperar, compartir, luchar, crear, 
disfrutar y festejar, choca con un sistema económico bien organizado 
que trabaja para deshacer vínculos sociales y, a la vez, crear un mundo 
de consumidores acríticos. La vida en común, con las asociaciones en el 
centro, construirá de nuevo puentes y redes que harán frente al tsunami 
desintegrador de los nuevos tiempos. Un nuevo impulso nos empuja a 
volver a la plaza, al ateneo, a la asociación, al casal, al club deportivo, al 
centro cívico. Hemos empezado a tomar conciencia de que la supuesta 
libertad para consumir en todo momento ante una pantalla no nos realiza 
como personas. Que somos seres sociales.
Palabras clave: Asociacionismo, vida en común, valores democráticos, 
movimientos sociales.

Jordi Suñé
Mestre, músic, antropòleg

jsune4@xtec.cat
www.elriu.cat
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In praise of
associationism

Abstract: The post-pandemic reality - 
precarious and virtual - paints a scenario 
where community and analog life faces 
significant difficulties to develop as befo-
re. Despite this, organizations of all kinds 
are once again essential parts for rebuil-
ding social cohesion. The human need to 
cooperate, share, fight, create, enjoy and 
feast collides with a well-organized eco-
nomic system that works to undo social 
bonds in order to create a world of un-
critical consumers. Life in common, with 
associations at the center, will build again 
bridges and networks which will face the 
disintegrating tsunami of the new times. 
A new impulse pushes us to return to the 
square, to the Athenaeum, to the associa-
tion, to the home, to the sports club, to the 
civic center. We have begun to realize that 
the supposed freedom to consume at all 
times in front of a screen does not fulfill 
us as people. That we are social beings.
Keywords: Associationism, life in com-
mon, democratic values, social move-
ments.
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Vivim temps convulsos, de canvis. Sembla que 
res sigui per sempre. Tot va de pressa. La mo-
bilitat ha augmentat i no para de créixer. Les 
noves tecnologies permeten una velocitat en 
les comunicacions impensable fa uns anys. 
Augmenta el teletreball i els dispositius mòbils 
són omnipresents. Els telèfons que tots por-
tem al damunt són ordinadors permanentment 
connectats. S’ha estès l’ansietat i no arribem 
a tot arreu. Ens exigim ser productius tothora. 
Els mitjans parlen de grans beneficis, de grans 
fluxos de capital, però moltes famílies són des-
nonades de casa seva. Curiosament, aquests 
grans capitals no contribueixen a construir la 
vida i la comunitat. S’ha normalitzat la precarie-
tat, tot i tenir feina. Patim sentiments de culpa-
bilitat per les tasques no realitzades i de frustra-
ció per no fer amb cura les coses del dia a dia. 
Han augmentat les malalties mentals. Cerquem 
solucions individuals a qüestions que són so-
cials. Ens pensem que els problemes són dins 
nostre, quan, en realitat, molt sovint, són com-
partits, tal com apunten els sociòlegs. 

Va arribar la pandèmia mundial i el confina-
ment. Es van accelerar els processos de di-
gitalització, de comerç en línia i de consum 
d’entreteniment a través de les grans plata-
formes. I, una vegada desconfinats, les pau-
tes de consum es van adaptar a la possibilitat 
de presencialitat física, però ja res no va ser 
igual. Hi han guanyat els gegants, les grans 
marques acaparen el mercat. El petit comerç, 
aquell que omple de llum i de seguretat po-
bles i barris, s’ha aprimat. S’ha accelerat un 
canvi social. Ja no ens coneixem. Tenim molts 
amics a les xarxes socials però mirem d’evitar 
el contacte visual amb els veïns. El lleure ja no 
és comunitari, cada cop menys. Ara, consu-
mim. De ciutadans, a consumidors. Tal com 

El sistema capitalista, més desfer-
mat que mai, no té cap interès a 
reforçar espais de sociabilitat que 
no tenen per objectiu consumir.

Imatge 1. Orfeó de la Societat Agrícola del Catllar el 1911. Imatge cedida per Josep Zaragoza.
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apunta la filòsofa Marina Garcés a Un món 
comú,1 la cultura capitalista premia la indi-
vidualitat i ens empeny a no implicar-nos en 
aquest món en comú. La societat ha deixat de 
tenir horitzó, només importa la pròpia expe-
riència. És una vida anestesiada, privatitzada, 
que ha oblidat que “viure és aprendre a viure 
col·lectivament”.

Malgrat tot, la necessitat humana de socialit-
zar-nos, de contacte físic, de connexió, persis-
teix, no mor. Ens cerquem i ens trobem. També 
ens trobem per seguir-nos associant. Molts de 
nosaltres havíem conservat el pagament de les 
quotes a les entitats de les quals som socis, 
però ara reneix dins nostre unes ganes de re-
trobar-nos de veritat. No cal dir que hem per-
dut efectius pel camí. La publicitat no anuncia 
la bona nova de les assemblees, dels torns de 
paraula, del compromís, dels llibres d’actes o 
dels butlletins. El sistema capitalista, més des-
fermat que mai, no té cap interès a reforçar es-
pais de sociabilitat que no tenen per objectiu 

consumir. Però les entitats impulsen activitats 
revolucionàries als nassos del sistema: cam-
pionats d’escacs, ajuda als refugiats, projectes 
de recuperació de la memòria, cicles de confe-
rències sobre salut o caminades per la rodalia. 
No n’hi ha cap que interessi gens ni mica als 
fons voltors o als bancs que abans eren cai-
xes que reinvertien part dels seus beneficis al 
mateix barri. 

El teixit associatiu no té per aliat un sistema 
econòmic omnipresent que persegueix en tot 
moment el màxim lucre econòmic, “la dicta-
dura del benefici” que esmenta el filòsof italià 
Nuccio Ordine al seu llibre La utilitat de l’inútil.2 
Per contra, l’associacionisme cerca temps de 
qualitat per compartir projectes i il·lusions, es-
port i reflexions, recerca i alegria, balls popu-
lars i festes majors, solidaritat i teatre, danses 
i castells, música i defensa dels drets socials. 
Les associacions atrauen el personal amb el 
boca orella, amb la presència d’algú proper 
que anima, amb les activitats al carrer o en 
espais comuns, com els casals, els ateneus, 
els centres cívics o les biblioteques. La pre-
sencialitat és el seu punt fort. Però el capi-
talisme guanya la partida amb eficiència. És 
la publicitat, però també la facilitat amb què 
penetra dins de les cases, dins de les nostres 
voluntats, com ens xucla la informació perso-
nal, com coneix els nostres gustos i les nos-
tres debilitats. Ens ho posa fàcil, accessible, a 
un clic de distància.

Tornem a les reunions

Només dedicant temps als altres 
construïm la comunitat. Necessi-
tem vestir el temps, donar-li sen-
tit, estructurar les vides al llarg de 
l’any. Cal estimar les coses, donar 
ritme a les nostres vides.

1. Garcés, Marina. Un món comú. Manresa: Tigre de Paper, 2022.
2. Ordine, Nuccio. La utilitat de l’inútil. Barcelona: Quaderns Crema, 2013.

Imatge 2. Junta directiva de la Unió de Cooperadors de 
Torredembarra, 1936. Imatge cedida per David Morlà.

Imatge 3. Grup Artístic de la Societat Cooperativa de la 
Riera de Gaià, 1930. Cedida per Maria Rosa Terrafeta.
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La sensació que tenim en recuperar la pre-
sencialitat a les associacions és que alguna 
cosa ha passat. Per un costat veiem com un 
nou impuls ens porta a sortir al carrer, a l’àgo-
ra, a la festa popular, als àpats comunitaris, 
a les pinyes dels castells, a les reunions. Jo 
mateix he retornat a la vida activa al centre 
d’estudis del meu poble. Per un altre costat, 
tenim la sensació que la gran majoria de gent 
viu molt lluny de les associacions. Segura-
ment, els joves no han conegut aquells es-
pais de lleure que abans formaven part de la 
nostra vida quotidiana, com els agrupaments 
escoltes, els esplais o els elements del seguici 
popular. D’aquesta manera, tampoc han en-
trat a formar part del relleu natural que es pro-
dueix sempre a les entitats. Hem perdut dos 
anys cabdals. Les associa cions vinculades al 
jovent hi són, i fan molta feina i ben feta. Però 
tenen competidors forts. Ara toca obrir por-
tes, facilitar. Siguem generosos. Els grans, no 

cal dir-ho, tenim pressa, no podem destinar 
temps a la vida en comú. Fugim dels compro-
misos més enllà dels assumptes personals, 
no volem obligacions, ni vincles, volem surar 
en aquest món líquid cercant no sabem ben 
bé què. Els adults hem de fer una reflexió ur-
gent, i si és col·lectiva, millor.

Volem ser lliures per consumir, per produir, 
com escriu el filòsof Byung-Chul Han al lli-
bre No-coses.3 Però, curiosament, allò que 
ens aporta estabilitat és el temps tranquil 
dedicat a alguna cosa, l’amistat, l’artesania, 
l’art, l’esport o un bon àpat amb la família. 

3. Han, Byung-Chul. No-coses. Barcelona: Magrana, 2022.

L’elogi a l’associacionisme és l’elo-
gi a les mides humanes, a l’escola 
de valors democràtics que tenim 
al costat de casa.

Imatge 4. Membres de Serra d’Or, la colla sardanista de Creixell, a finals de la dècada de 1970. Imatge cedida per Jaume 
Riambau Guasch.
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Els espais lents són els autèntics rebels da-
vant d’un món que va de pressa. La digita-
lització, la informació per estímuls continus, 
crea una vida sense permanència ni duració 
segons aquest filòsof. No ens identifiquem 
amb les coses i els llocs. Separats, aïllats a 
les cases davant de les xarxes socials, dei-
xem de compartir cultura, valors simbòlics 
que construïen un nosaltres. Curiosament, la 
hipercomunicació actual ens aïlla i converteix 
la cultura en mercaderia. La nova fórmula de 
la felicitat ens empeny a una cerca individual, 
i el sofriment també es viu com un fracàs in-
dividual. El capitalisme mira de trencar llaços i 
l’associacionisme de cosir-los i de cercar so-
lucions a problemes que ens afecten a tots. 
Només dedicant temps als altres construïm 
la comunitat. Necessitem vestir el temps, do-
nar-li sentit, estructurar les vides al llarg de 
l’any. Cal estimar les coses, donar ritme a les 
nostres vides. 

Davant d’un poder cada cop més gran i invi-
sible, les entitats ens empoderen, fan de mit-
janceres entre els individus i les institucions 
públiques. A més a més, tot i l’aprimament 

de l’estat del benestar, moltes associacions 
treballen per tal que ningú es quedi enrere. 
El món seria molt pitjor sense la seva tasca 
i el seu coneixement de la realitat. L’asso-
ciacionisme és bo per a l’individu i per a la 
comunitat, ho hem dit. També és positiu per 
al món global. Molt sovint les actuacions de 
les entitats tenen una finalitat estrictament lo-
cal, però tenen un impacte positiu a escala 
global, amb uns valors i unes pràctiques que 
pensen en el bé comú. Els moviments soci-
als vinculats a l’ecologisme en serien un bon 
exemple. És clar que hi ha entitats de tota 
mena, però fixem-nos en els seus valors més 
habituals. Fixem-nos també en les relacions 
informals que es donen al voltant de les asso-
ciacions. Fer vida associativa ens serveix per 
desconnectar de la feina i de les xarxes soci-
als, per trobar escalf humà, per obrir les por-
tes i conèixer altres maneres de viure, ofertes 
de treball, elements del patrimoni, per apren-
dre a ballar, a cantar, a fer teatre, a fer fotos, 
a netejar rius i espais naturals, descobrir el 
barri, el poble, la ciutat, la comarca, el país, 
per aprendre a escriure, per viure d’acord 
amb un mateix. 

Imatge 5. Trobada de colles geganteres del Baix Gaià, 2008. Imatge de l’autor.
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Relats compartits
L’elogi a l’associacionisme és l’elogi a les mides 
humanes, a l’escola de valors democràtics que 
tenim al costat de casa. Es tracta d’exercir, de 
viure aquests valors: el diàleg, la representació, 
les eleccions, les juntes, les assemblees, les 
reunions, la formació, el respecte per tothom, 
la voluntat d’integració, d’acolliment, d’escolta, 
d’ajuda. Meravellar-se escoltant i sent escoltat. 
Riure, i no riure sol davant d’una pantalla; riure 
a cor què vols amb la colla del club de lectura, 
del grup que surt a caminar els dijous perquè 
volien eliminar el colesterol del cos i ja s’han 
comprat un mapa de la comarca per no repetir 
les excursions i, davant de la bellesa d’una ma-
sia que s’han trobat, han volgut saber-ne més 
demanant un llibre a la biblioteca. I en aquest 
llibre han descobert una llegenda que expli-
ca que la muntanya més alta de la comarca 
amaga un tresor al seu interior. I ara, sempre 
expliquen aquesta història a les persones que 
es van incorporant al grup. Davant la voràgine 
dels nostres temps, seure i compartir projectes, 
dissenyar-los, gaudir del procés, fer-los grans, 
gaudir-los, refer-los. És un acte totalment a la 
contra dels nous temps. Aturar l’afany de tenir 
més, per apostar un canvi en l’escala de valors. 
I sentir-se útil! Quantes persones han quedat al 
marge del mercat laboral a cada crisi econò-
mica? Quantes persones veuen que les seves 
vides no tenen sentit en treballar en feines que 
no els omplen? Cal aportar coses al bé comú. 
Les entitats ens ho posen fàcil.

El món no para de créixer. Hem arribat als 
8.000 milions d’habitants al planeta. I mai, 
tant com ara, hi havia hagut tanta gent que se 
sent sola. Les ciutats es tornen difuses i es-
campades pel territori, sense centres que fa-
cin d’imant de la vida social. Cada cop el món 
modern s’assembla més a un no lloc dels que 
descriu l’antropòleg Marc Augé a Los no luga-
res, espacios del anonimato.4 Grans centres 
comercials, tots iguals, aquí i allà. Les societats 
modernes pateixen una desintegració social 

fruit de les vides precàries i la influència d’un 
sistema que trenca vincles comunitaris. A par-
tir d’aquí s’afebleix la responsabilitat cívica. En 
aquest context se’ns fa impossible definir qui 
som d’una manera real, més enllà dels tòpics. 
És com si de sobte no tinguéssim història, ni 
futur, només un present continu per consumir. 
No existeix un nosaltres. I és necessari. Sense 
un nosaltres no podem obrir camins, no ens 
pot guiar cap utopia cap a un futur obert, amb 
il·lusió i força. I l’associacionisme és prendre 
consciència del llegat històric. L’associacio-
nisme és futur, és llavor de projectes que es 
materialitzaran un demà proper. 

Els canvis en el sistema educatiu tampoc hi 
ajuden. Es marginen les humanitats i sembla 
que ja no sigui prioritari transmetre una cultura, 
uns coneixements heretats. Sembla que tot es 
pugui crear del no-res, que amb alguna apli-
cació del mòbil tot sigui possible. Una societat 
sense relats compartits no pot celebrar, no pot 
ser poble, ni ser solidari. Val la pena arreman-
gar-se i baixar al carrer, a la plaça. Les biblio-
teques formen part, precisament, d’aquest re-
lat compartit. Són peces imprescindibles que 
tenen molts valors positius, amb accions pio-
neres a casa nostra. Però jo destacaria el valor 
de la continuïtat i de la seva presència física, 
de portes obertes, sempre, amb orelles com 
pàmpols amb l’objectiu de conèixer les neces-
sitats de la seva comunitat, per oferir elements 
culturals que siguin positius i d’interès per a 
molta gent. 

Un parell d’exemples
Permeteu-me una parell d’exemples que m’im-
pressionen. Un és el cooperativisme, nascut al 
segle XIX per combatre les dures condicions 
de vida que va provocar l’aparició del primer 
capitalisme i el sistema fabril. Les cooperatives 
de consum adquireixen a l’engròs, sense inter-
mediaris, tot allò que els seus socis necessiten 
per a viure. Després les famílies compren al 

4. Augé, Marc. Los no lugares, espacios del anonimato. Barcelona: Gedisa, 2009.
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detall i a finals d’any reparteixen els beneficis 
de manera proporcional a la despesa feta. Una 
part d’aquests beneficis van a parar a l’enti-
tat per tal de reforçar-la i una altra s’inverteix 
per promoure la formació i la cultura dels seus 
membres. De la mateixa manera, existeixen 
moltíssimes cooperatives de treball on els so-
cis són propietaris d’una empresa que es ges-
tiona democràticament. També hi ha coopera-
tives de crèdit, agrícoles, sanitàries, de serveis, 
d’habitatge, d’ensenyament, etc. El 1895 es 
va fundar l’Aliança Cooperativa Internacional 
(ACI). Actualment és una de les organitzacions 
que tenen veu davant del Consell Econòmic i 
Social de les Nacions Unides. Al web de l’ACI 
podem llegir que almenys el 12 % de la huma-
nitat és membre d’alguna de les 3 milions de 
cooperatives que hi ha al món. La primera co-
operativa catalana va ser creada el 1842 per 
una colla de treballadors tèxtils que havien es-
tat acomiadats per haver fet vaga, la Compa-
nyia Fabril de Teixidors de Cotó de Barcelona. 
El moviment cooperativista aniria en augment 

fins a l’any 1939, quan el règim dictatorial va 
abolir tota expressió d’associacionisme lliure. 
Actualment la Confederació de Cooperatives 
de Catalunya agrupa més de 3.000 coopera-
tives que generen vora 41.000 llocs de treball. 

Un altre exemple històric que em captiva és 
l’experiència de les mutualitats. El concepte de 
socors mutus pot costar d’entendre avui en dia 
que gaudim, en major o menor mesura, d’una 
seguretat social que garanteix una paga quan 
estem malalts o una assistència sanitària quan 
ens convé. Antigament aquests serveis no 
existien. Les entitats de socors mutus cobra-
ven una quota entre els seus associats i garan-
tien un petit subsidi als socis que emmalaltien. 
Fixeu-vos en l’exemple de la Germandat de 

L’associacionisme és una eina per 
revertir el procés de privatització 
social i personal.

Imatge 6. Marxa per les Terres del Gaià l’any 2015 organitzada per l’Associació Terres del Gaià.
Imatge cedida per Josep Zaragoza.
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Socors Mutus de Sant Antoni de Creixell. Es va 
crear el 1891. A la llista de membres fundadors 
trobem 70 persones d’oficis ben humils. Una 
dada curiosa d’aquesta llista de socis és que 
el 75 % eren analfabets, no van saber signar, 
no sabien ni llegir ni escriure. Calia pagar una 
entrada de 12 pessetes, excepte els fills dels 
socis, que gaudien d’una petita rebaixa, i una 
quota mensual que s’abonava un diumenge al 
matí a casa del recaptador. En cas de posar-se 
malalts, havien d’avisar una comissió encarre-
gada que avaluava l’afecció i acabava pagant 
al soci una quantitat de diners diària que va-
riava segons el cas, entre 1,5 pessetes i 2,5 
pessetes. El malalt era visitat cada dia per dos 
comissionats de l’entitat per supervisar-ne l’es-
tat de salut.

Algunes conclusions
L’associacionisme ens mostra que l’èxit no és 
el resultat, sinó el camí. L’associacionisme ens 
recorda la força que tenim les persones quan 
ens unim per passar-ho bé, transformar l’en-
torn, conquerir drets laborals o enderrocar una 
dictadura. Davant d’aquest empoderament, 
trobem les xarxes, les desqualificacions gratu-
ïtes i les adhesions a cegues. Quin contrast. 
Els Països Catalans tenen més de 150.000 
entitats. Cal tornar a agafar musculatura, cal 
tornar al carrer, cal associar-se per ser lliures i 
superar la pressió del sistema. Cal compartir la 
vida amb el nostre entorn, amb la gent. La vida 
en comú és un aprenentatge, és celebració, és 
intercanvi d’opinions entre persones que pen-
sen diferent, és la capacitat de canviar de parer 
o de defensar la pròpia postura. Les xarxes so-
cials ens vinculen en trinxeres on tots pensen 
igual. La plaça pública, humana i real, és diver-
sitat, és conflicte, amb raons que, posades en 
context, s’entenen millor. 

L’associacionisme és una eina per revertir el 
procés de privatització social i personal.

És clar que l’associacionisme és només una 
peça més. Calen també polítiques públiques 
valentes, posar en valor els oficis que la pandè-
mia va demostrar que eren imprescindibles per 
a la vida —de cures, d’abastament d’aliments, 
de creació—, tal com defensa l’economis-
ta Tim Jackson al seu llibre Postcreixement,5 
reforçar l’economia social i de proximitat i fis-
calitzar com pertoca els que obtenen beneficis 
milionaris. Per separat, els individus perdem 
la força cívica, solidària, cultural, reivindicati-
va, davant del poder i les grans empreses. I 
perdem la llengua. La vida mercantilitzada 
relega les llengües minoritzades a un ús ínfim, 
folklòric, que fa que desapareguin de la vida 
quotidiana. Les llengües són una riquesa que, 
curiosament, no enriqueix especuladors. Per al 
sistema, la riquesa cultural del planeta és una 
nosa. Només necessita estereotips per vendre 
i construir els seus relats de cartró pedra. Però 
en realitat, no vol, no estima la diversitat. La di-
versitat no és un problema, ho és la precarietat. 
Com més uniformes, més fàcil per vendre els 
seus productes. Davant d’això, l’associacionis-
me. Les entitats fan viva la llengua i desperten 
l’interès entre els seus socis per conèixer el pa-
trimoni immaterial que els envolta. Si es perd la 
llengua, es perd un món. 

Volem integració però no tenim on integrar 
perquè les estructures socials, d’acolliment, 
més enllà de les institucions públiques, s’han 
diluït. Només una societat viva pot acollir. Una 
societat, humana, amb persones que surten a 
comprar, a interactuar, a manifestar-se, a crear, 
a omplir espais públics, a socialitzar-se, a fer 
esport, a cantar en una coral, a ballar a les fes-
tes, a disfressar-se i formar una comparsa que 
no desapareix l’endemà de l’enterrament de la 
sardina. Tenen la clau, i la història més propera 
ens ho demostra, els grups de teatre, de foto-
grafia, de veïns, de colles de carnaval, de jocs 
de rol, de regants, de comerciants, de famílies 
d’alumnes, de dones pageses, de defensa 
dels drets humans, dels animals, de famílies 

5. Jackson, Tim. Postcreixement. La vida després del capitalisme. Barcelona: Arcadia, 2022.
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d’alumnes, d’afectats per les hipoteques, de 
cinema, d’estudiants, de consumidors, d’exli-
bristes, de discapacitats, de dones, de joves, 
d’estudiants, de músics, de penyes, de pro-
tecció civil, d’artesans, de promoció de l’art 
contemporani, d’afectats per alguna malaltia 
concreta, les corals, les bandes de música, els 
ecologistes, les associacions de profes sionals, 
les entitats que recuperen la vela llatina, enti-
tats culturals, cases regionals, gogistes, pun-
taires, casals, ateneus, federacions, excursio-
nistes, naturistes, jubilats, centres d’estudis, 
clubs esportius, sindicats, etc.

La vida en comú ens espera.
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Un organisme per 
unir-nos a tots:
El Consell 
Internacional d’Arxius
Resum: L’associacionisme professional en el món dels ar-
xius pot donar-se de moltes maneres i amb diferents ob-
jectius. Amb aquesta realitat era fàcil perdre la força del 
col·lectiu, però el Consell Internacional d’Arxius (ICA) uneix 
professionals, organismes i associacions professionals. A 
l’article es fa una introducció a la història i organització de 
l’ICA, i el paper que té el Fòrum d’Associacions Professio-
nals. Finalment es remarca el paper de l’arxivística catalana 
en aquest organisme.
Paraules clau: Consell Internacional d’Arxius (ICA), Asso-
ciació Professional, Fòrum d’Associacions Professionals 
(ICA-FPA), Associació de Professionals de l’Arxivística i 
Gestió de Documents de Catalunya (AAC).

Un organismo para unirnos a todos: 
El Consejo Internacional de Arxivos
Resumen: El asociacionismo profesional en el ámbito de los archivos 
puede darse de muchas formas y con diferentes objetivos. Con esta 
realidad era fácil perder la fuerza del colectivo, pero el Consejo Interna-
cional de Archivos (ICA) une profesionales, organismos y asociaciones 
profesionales. En el artículo se hace una introducción a la historia y or-
ganización del ICA, y el papel que desempeña el Foro de Asociaciones 
Profesionales. Por último se remarca el papel de la archivística catalana 
en este organismo.
Palabras clave: Consejo Internacional de Archivos (ICA), asociación 
profesional, Foro de Asociaciones Profesionales (ICA-FPA), Asociación 
de Profesionales de la Archivística y Gestión de Documentos de Cataluña 
(AAC).

One organization to bring us all: The 
International Council on Archives
Abstract: Professional associations in archives can adopt various me-
thods and pursue different objectives. With this reality it is easy to over-
look the strength of the collective. 
However, the International Council of Archives (ICA) brings together pro-
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fessionals, organizations and professional 
associations. The article provides an in-
troduction to the history and organization 
of the ICA, as well as the role played by 
the Forum of Professional Associations. 
Finally,it highlights the role of Catalan ar-
chives within this organization.
Keywords: the International Council of 
Archives (ICA), Professional association, 
Forum of Professional Associations (ICA-
FPA), Associació de Professionals de l’Ar-
xivística i Gestió de Documents de Cata-
lunya (AAC), Society of Catalan Archivists 
and Records Managers (AAC).
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Introducció
Els arxius són producte de les funcions i ac-
tivitats d’un individu o d’una organització; per 
tant, estan totalment vinculats a un context de 
producció únic. Amb aquesta premissa, que 
reivindica l’originalitat de cada fons documen-
tal, una associació d’arxius podria semblar 
més fruit d’una voluntat de socialitzar que un 
espai realment útil per a l’intercanvi profes-
sional. Però precisament per la singularitat dels 
fons i col·leccions, la necessitat de cooperació 
i col·laboració és imprescindible: l’establiment 
de metodologies, resolució de dubtes, de-
tecció de biaixos personals en el tractament i 
per l’estalvi que es produeix quan es treballa 
conjuntament. Però no només en la pràctica 
de l’arxivística, també la necessitat d’unió en 
una professió que en molts casos és solitària 
en l’entorn laboral i tots els altres motius de 
l’associacionisme professional que s’han anat 
explicant al llarg d’aquest monogràfic.

La cooperació es pot articular de diferents formes 
i motius. Podem trobar-ne diferents exemples:

— Grups de treball: es treballa un objectiu 
comú delimitat en el temps. Tenim exem-
ples dins l’Administració, com la Comissió 
Nacional d’Accés, Avaluació i Tria Docu-
mental (CNAATD),1 l’exemple de cooperació 
com la Comunitat de Pràctiques CoP Valora 
de l’Associació d’Arxivers Andalusos2 o, a 
escala internacional, el projecte Interpares 
Trust AI.3 

— Associacions per tipus d’arxiu: com la Con-
ferencia de Archiveros Universitarios,4 on 
comparteixen el fet de dependre del mateix 
tipus d’institució i, per tant, problemàtiques 
comunes. Un altre cas similar és Archiveros 
de la Iglesia.5 Aquesta unió es pot donar 
també de forma institucional, com a la Xarxa 
d’Arxius Comarcals.6 

— Associacions per un interès temàtic o ob-
jectiu: com són els arxius fotogràfics, on no 
necessàriament comparteixen la mateixa 
forma institucional sinó que estan centrats 
en el tractament d’un tipus de fons com és 
l’Associació Fotoconnexió,7 o professionals 
amb un interès concret com per exemple la 
preservació digital,8 o la Nuclear Informa-
tion and Records Management Association 
(NIRMA) sobre arxius relacionats amb la 
gestió de documents nuclears. També aquí 
podríem esmentar Arxivers Sense Fronte-
res9 o les associacions d’estudiants d’arxi-
vística.

— Associacions professionals d’un territori: 
com és el cas de l’Associació de Professio-
nals de l’Arxivística i Gestió de Documents 
de Catalunya (AAC),10 on el que preval és la 
unió professional i l’àmbit territorial.

L’arxivística, per tant, lluny d’aï-
llar-se, ha trobat formes de treba-
llar conjuntament per tal d’apro-
fitar al màxim els recursos que 
tenim.

1. Comissió Nacional d’Accés, Avaluació i Tria Documental. Barcelona: Generalitat de Catalunya, 2023.
 https://cultura.gencat.cat/ca/temes/arxius-i-gestio-documental/cnaatd/ [Consulta: 25/02/2023].
2. Comunidad de prácticas Valora. Sevilla: Asociación de Archiveros de Andalucía, 2022.
 https://www.archiverosdeandalucia.org/valora/ [Consulta: 25/02/2023].
3. Interpares Trust AI: working groups. [Lloc?]: InterPARES Trust IA, 2021.
 https://interparestrustai.org/trust/about_research/workinggroups [Consulta: 25/02/2023].
4. Conferencia de Archivos de las Universidades Españolas (CAU). Madrid: CRUE, 2022. http://cau.crue.org/ [Consulta: 25/02/2023].
5. Asociación de Archiveros de la Iglesia en España – AAIE. [Lloc?]: Asociación de Archiveros de la Iglesia en España, 2019.
 https://scrinia.org/ [Consulta: 25/02/2023].
6. Xarxa d’Arxius Comarcals – XAC. Barcelona: Generalitat de Catalunya, 2023. https://xac.gencat.cat/ [Consulta: 25/02/2023].
7. Fotoconnexió. Barcelona: Fotoconnexió, 2020. https://www.fotoconnexio.cat/ [Consulta: 25/02/2023].
8. Digital Preservation Coalition. [Heslington, York]: DPC, 2023.https://www.dpconline.org/ [Consulta: 25/02/2023].
9. Arxivers sense fronteres. Barcelona: Arxivers sense Fronteres, 2023. https://arxivers.org/ [Consulta: 25/02/2023].
10. Associació de Professionals de l’Arxivística i Gestió de Documents de Catalunya. Barcelona: AAC, 2023.
 https://www.arxivers.com [Consulta: 25/02/2023].
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L’arxivística, per tant, lluny d’aïllar-se, ha tro-
bat formes de treballar conjuntament per tal 
d’aprofitar al màxim els recursos que tenim. 
Però aquesta unió es pot veure dissolta quan hi 
ha tantes agrupacions diferents; així que sota 
el lema de “junts som més forts” o l’alternativa 
“com més siguem més riurem”, arribem a la 
pregunta “i si fóssim tots?”. I el lloc de trobada 
conjunt és el Consell Internacional d’Arxius. 

1. El Consell
Internacional d’Arxius
El Consell Internacional d’Arxius (ICA)11 és una 
organització no governamental que uneix insti-
tucions arxivístiques i professionals d’arreu del 
món per a la defensa de la gestió dels arxius, 
la protecció del patrimoni documental i per al 
desenvolupament de la professió tant en el pla 
normatiu i polític com en la transmissió de co-
neixement. 

1.1.  Objectius

Segons els estatuts de l’any 2021,12 els objec-
tius a llarg termini de l’ICA es podrien resumir 
en les categories següents:

— Fomentar els arxius i la feina que fan els pro-
fessionals a tots els països del món.

— Impulsar la professió amb el desenvolupa-
ment de bones pràctiques i polítiques en 
l’àmbit de la gestió documental, arxius i 
gestió de dades.

— Establir, mantenir i enfortir les relacions entre 
institucions i entre col·lectius professionals 
dels arxius, gestió documental/dades/infor-
mació i professions afins.

Els objectius són similars als que tenen les 
associacions professionals, però amb una di-
mensió internacional i la possibilitat d’actuació 
a països en desenvolupament, l’establiment 
d’una xarxa forta de contactes i pressió polí-
tica i la capacitat de creació d’estàndards que 
es poden adoptar a escala mundial. D’aquest 
darrer estatut cal destacar que en els objectius 
apareix la gestió de les dades com un dels ele-
ments definitoris de la nostra professió.

1.2. Història

Els antecedents de l’ICA es troben l’any 1931 
amb la creació a la Societat de Nacions del Co-
mitè Consultiu Permanent sobre Arxius. Havien 
de passar 16 anys, el 9 de juny de 1958, per-
què es creés el Consell Internacional d’Arxius, 
data assenyalada com el Dia Internacional dels 
Arxius.

Enguany, 2023, l’ICA està d’aniversari i té molt 
a celebrar: en 75 anys d’història ha anat acon-
seguint fites importants: la defensa de la garan-
tia d’accés als arxius fins i tot durant la Guerra 
Freda als anys 50, la creació de programes a 
països en vies de desenvolupament per a la 
creació d’arxius, la publicació de diverses nor-
mes com la ISAD(G), la Declaració Internacional 
sobre els Arxius, el desenvolupament del pro-
grama ICA-ATOM o la publicació periòdica de 
la revista Comma. L’ICA ha exercit de potenci-
ador als països amb menys recursos o tradició 
arxivística i de grup de pressió per als polítics 
per al desenvolupament normatiu en matèries 
com les garanties d’accés com la Política Euro-
pea d’Accés per als Arxius l’any 2000.13 

La seva pàgina web recull un seguit d’efemè-
rides i èxits al llarg de la seva història, però a 

11. International Council on Archives - Conseil international des Archives. París: International Council on Archives, 2023.
 https://www.ica.org/ [Consulta: 25/02/2023].
12. ICA Constitution. París: International Council on Archives, 21 d’octubre del 2021.
 https://www.ica.org/en/ica-constitution [Consulta: 25/02/2023].
13. International Council on Archives. “Esborrany de recomanació per a una política europea normalitzada d’accés als arxius, elaborat 

pel Consell Internacional d’Arxius”. BiD: textos universitaris de biblioteconomia i documentació, núm. 2 (març), 1999.
 https://bid.ub.edu/02elvira.htm [Consulta: 06/03/2023].
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aquestes fites no s’hi arriba només constituint 
una organització internacional, és fruit de mol-
ta feina i organització d’entitats, professionals i 
associacions a diferents nivells.

1.3. Organització

1.3.1. L’Assemblea General
i Comitè Executiu
L’ICA és dirigida per dos nivells, per una ban-
da l’Assemblea General de la qual formen 
part tots els membres de l’associació i és 
qui marca l’estratègia de forma conjunta i la 
política general. Els membres en assemblea 
escullen en eleccions periòdiques el Comitè 
Executiu, un grup reduït de persones res-
ponsables de portar a terme les decisions 
preses.

L’Assemblea General pren les decisions en vo-
tació democràtica, però no tots els membres 
tenen el mateix pes. S’han establert 4 catego-
ries diferenciades:

— Membres de categoria A: arxius nacionals, 
institucions federals d’arxius o direccions 
generals. 

— Membres de categoria B: associacions ter-
ritorials, nacionals o internacionals relacio-
nades amb l’administració o preservació de 
documents i arxius, capacitació i formació 
professional.

— Membres de categoria C: arxius locals, pro-
vincials, estatals o territorials, institucions 
relacionades amb la gestió d’arxius o arxius 
nacionals o internacionals que no es troben 
legislats com a tals. Aquí entren tots els 
organismes centrals, d’organitzacions no 
governamentals, arxius privats i centres de 
formació en arxius i gestió documental.

— Membres de categoria D: individus que es-
tan o han estat involucrats professionalment 
en l’àmbit de la gestió de la informació o pa-
trimoni.

A banda hi ha la Secretaria, amb seu a París, 
que s’encarrega de les tasques administratives 
i la Comissió d’Auditoria (ECOM) encarregada 
d’avaluar els programes de l’ICA. 
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1.3.2. Les branques regionals
En una associació d’abast tan gran, és fàcil que 
es dilueixin els interessos i necessitats particu-
lars, a més de la dificultat de traslladar certes 
problemàtiques a contextos que poden ser molt 
diferents. Les branques regionals han sigut la 
forma d’articular la col·laboració a escala interna-
cional, però delimitada per zones geogràfiques.

Figura 1: Estructura de l’ICA. Esquema extret de la memòria de l’ICA del 202114

Les 13 branques divideixen el món i permeten 
als membres de l’ICA d’una mateixa regió unir 
esforços en assumptes d’interès comú. Per 
exemple l’ALA és la branca de l’Associació 
Llatinoamericana d’Arxius, l’ARBICA la branca 
regional àrab, la CARBICA està centrada en el 
Carib, l’EURBICA per Europa, etc. Així es fa-

14. 2021 Annual Report. Overview of ICA Structure. París: International Council on Archives, 2022. https://www.ica.org/sites/default/
files/annual_report_ica_2021_eng.pdf [Consulta: 25/02/2023].

COBDC/ITEM 75/2023/P. 34-46



41

ciliten aspectes com la tradició arxivística, el 
desenvolupament normatiu, les polítiques con-
juntes i fins i tot permeten superar les dificultats 
geogràfiques o idiomàtiques.

1.3.3. Els fòrums i seccions 
professionals
Per tal de complir amb els objectius que té 
l’ICA, entre els quals hi ha el desenvolupament 
dels arxius i la pràctica de la professió, es va 
veure necessari fer agrupacions més petites 
per tipus d’arxius, fons o interessos de mane-
ra que es poguessin tractar de forma concreta 
problemàtiques comunes. Actualment l’ICA té 
les seccions següents:

- Secció per a l’Educació i la Formació (SAE)
- Secció sobre Arxius i Drets Humans (SAHR)
- Secció d’Arxius de les creences (SAFT)
- Secció d’Arxius d’Arquitectura (SAR)
- Secció d’Arxius d’Empreses (SBA)
- Secció d’Organitzacions Internacionals 

(SIO)
- Secció d’Arxius Literaris i Artístics (SLA)
- Secció per als Arxius Locals, Municipals i 

Territorials (SLMT)
- Secció d’Arxius de l’Esport (SPO)
- Secció d’Arxius Parlamentaris i Polítics (SPP)
- Secció d’Arxius Universitaris (SUV) 

Les seccions s’organitzen i es marquen els 
objectius com a petites associacions dins del 
marc de l’ICA. Es creen debats específics so-
bre el tema, publicacions, recursos i es poden 
organitzar jornades o congressos propis. La 
participació a les seccions està oberta a tots 
els membres que tinguin un interès concret i 
vulguin aportar. Per tant, és una porta oberta 
a l’intercanvi professional, útil tant per a tots 
aquells que ja estan treballant en l’àmbit com 
per a aquells que tot just comencen.

A més de les seccions l’ICA té dos fòrums: el 
Fòrum d’Arxivers Nacionals (FAN) i el Fòrum 
d’Associacions Professionals (FPA). Els fòrums 
estan recollits als Estatuts, tant la seva funció, 

com l’organització i els membres, com veurem 
més endavant en el cas del FPA.

Tant a les seccions com als fòrums, s’escull 
també un Comitè Executiu i una persona di-
rectora que participarà en el Comitè Executiu 
de l’ICA.

1.3.4. Els grups d’experts

A banda de les seccions, el Comitè Executiu 
de l’ICA pot establir grups d’experts especia-
litzats en aspectes d’interès per a la professió. 
A diferència de les seccions, el responsable de 
cada grup d’experts el designa el Comitè Exe-
cutiu durant un període de temps i els grups 
no poden excedir els 10 membres. Aquestes 
persones s’escullen d’acord amb l’experièn-
cia i coneixement de la matèria concreta del 
grup de treball, i pel fet de ser tan específics i 
formats per especialistes, d’aquests grups en 
surten publicacions, eines i recursos dels quals 
es beneficia tota la professió.

Actualment hi ha els següents grups de treball: 

— PAAG – Arxius Fotogràfics i Audiovisuals 
— EGAD -Descripció Arxivística 
— EGABE – Edificis d’Arxius i Entorns
— EG-MDPR – Gestió d’Arxius Digitals i Físics
— EG-EMDP - Gestió d’emergències i prepa-

ració per a desastres
— EGLM – Aspectes legals
— EGSAH - Patrimoni Arxivístic Compartit
— AEG - Promoció
— EGRSO – Serveis d’Investigació i Divulgació 

L’ICA és un organisme que uneix 
tots els arxius i els seus professio-
nals. Com a tal, impulsa polítiques 
i accions globals de visibilització, 
el treball per la normalització i les 
pressions per a la millora profes-
sional.
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Cada grup treballa aspectes d’alt impacte, 
com per exemple en el grup EGAD (Descrip-
ció) la nova Norma de Descripció Arxivística 
ICA-Records In Context. El grup d’aspectes 
legals té estudis sobre avaluació o temes de 
protecció de drets d’autor, o el grup de fons 
fotogràfics i audiovisuals un seguit de recursos 
útils per a tots els arxius amb aquests tipus 
de fons.

1.4. El Consell Internacional 
d’Arxius i el desenvolupa-
ment internacional
Com es desprèn dels seus objectius i forma 
d’organització, l’ICA és un organisme que 
uneix tots els arxius i els seus professionals. 
Com a tal, impulsa polítiques i accions globals 
de visibilització, el treball per la normalització i 
les pressions per a la millora professional.

Aquestes accions s’han concretat en diverses 
campanyes i iniciatives al llarg del temps i que 
hem mencionat anteriorment, com la Declara-
ció Universal sobre els Arxius. Actualment, a 
més de la feina que fan les seccions, fòrums 
i grups de treball, hi ha un impuls en tres di-
reccions:

— El Fons Internacional de Desenvolupament 
d’Arxius (FIDA): dedicat a donar suport al 
desenvolupament dels arxius i professionals 
de l’arxivística en països, regions i comuni-
tats on per falta de recursos o d’oportuni-
tats de formació no hi ha serveis forts d’ar-
xius i gestió documental.

— El Programa per Àfrica, creat inicialment el 
2012 i actualment en una segona fase que 
busca mantenir els èxits assolits durant els 
primers 5 anys de programa i centrar-se 
en dos objectius: desenvolupar iniciatives 
sostenibles d’intercanvi de coneixements i 
fomentar formadors.

— Programa de nous professionals on anual-
ment es fa convocatòria de tutorització a 
nous professionals per experts de l’àmbit 
internacional. Una oportunitat per conèixer 

la professió i les oportunitats laborals amb 
arxivers de renom al costat, a més de la 
possibilitat de participació en els congres-
sos i formacions.

— Programa de capacitació per als profes-
sionals on s’ofereix formació continuada en 
forma de cursos i tallers. 

Figura 2: Logotip del Fons Internacional de Desenvolupament 
d’Arxius (ICA-FIDA)

2. El Fòrum
d’Associacions
Professionals (FPA)
L’ICA és un organisme professional com 
d’altres que s’han anat presentant al llarg 
d’aquest article, només que les seves pos-
sibilitats són més àmplies en tenir un abast 
mundial. Precisament, amb aquest abast, és 
fàcil que la veu del professional o els inte-
ressos particulars es vegin perduts, d’aquí 
que es fes imprescindible potenciar la veu 
de les associacions professionals individuals 
i d’aquí neix el Fòrum d’Associacions Profes-
sionals (FPA).

2.1 Els inicis de
l’associacionisme als arxius
Les associacions d’arxivers es comencen a 
crear a finals del segle XIX. La primera fou l’as-
sociació d’arxivers holandesos creada el 17 
de juny de 1881. Una idea que va fer fortuna 
perquè a principis del segle XX es van crear les 
primeres associacions professionals que obriri-
en camí a tota la resta.
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Aquestes agrupacions gremials es van anar 
creant a mesura que els arxius van agafant 
més entitat i pes i no havia de tardar la creació 
d’un lloc comú per coordinar esforços: el Con-
sell Internacional d’Arxius.

Aquest organisme va créixer però va arribar 
un moment on les mateixes associacions van 

deixar de veure’s representades. Als anys se-
tanta, algunes associacions qüestionen el fet 
que l’ICA es dediqui gairebé amb exclusivitat 
als arxius governamentals i deixi fora altres 
qüestions. Així, després de diverses reclama-
cions, es decideix crear l’any 1976 la Secció 
d’Associacions Professionals (SPA), que l’any 
2020 pujarà de categoria i esdevindrà Fòrum.

Primeres associacions professionals de professionals de l’arxivística País Any de creació

Verniging Van Archivarissen en Nederland (VAN15) Holanda 1881

Association amicale professionnelle des archivistes français16 França 1904

Association des conservateurs d'archives, de bibliotheques et de musees de Belgique Bèlgica 1907

Levéltárosok Országos Egyesülete17 Hongria 1912

Arkivarforeningen18 Dinamarca 1917

Associazione degli Archivisti Italiani19 Itàlia 1919

Vlaamse Vereniging voor Bibliotheek-, Archief- en Documentatiewezen (VVBAD)20 Bèlgica 1921

Association des Archivistes Suisses (AAS) Suïssa 1922

British Records Association Regne Unit 1932

Society of American Archivists (SAA) Estats Units 1936

Arkivarforeningen Noruega 1937

Eesti Arhivaaride Ühing (EAÜ) Estònia 1939

15. Avui amb el nom de Koninklijke Vereniging van Archivarissen in Nederland (KVAN)
16. Avui amb el nom d’Association des archivistes français (AAF)
17. Associació Nacional d’Arxivers Municipals. Finalitza l’activitat el 1916.
18. Avui amb el nom d’Arkivforeningen.
19. Finalitza l’activitat el 1921.
20. Segona associació al territori belga per als professionals de llengua flamenca.
21. Informació extreta de la bibliografia de Didier Grange sobre les associacions professionals i de les memòries de la Secció
 d’Associacions Professionals (SPA), a partir del 2020 Fòrum d’Associacions Professionals.

Gràfic 1: Evolució dels membres de la Secció d’Associacions Professionals de l’ICA.21

Taula 1: Primeres associacions professionals

Membres de la SPA
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2.2 Objectius i recursos

Des de la seva creació, la secció (actual fòrum) 
ha anat evolucionant en els seus objectius, 
però la seva essència és la de promoure la co-
operació entre les associacions de professio-
nals de la gestió documental i arxius, reunir i 
difondre informació sobre les activitats de les 
associacions professionals i aprofitar els recur-
sos de la unió dels professionals.

L’avantatge principal, a part de la visibilitat i 
la possibilitat d’incidir en l’estratègia de l’ICA 
a través de la participació en el Comitè Exe-
cutiu, és l’homogeneïtat dels membres. Totes 
les associacions professionals formen part del 
fòrum i poden tenir en major o menor grau ne-
cessitats similars i es poden aportar solucions 
a problemàtiques comunes. En aquells aspec-
tes que són divergents pel context territorial, 
legal, situacions polítiques o per la diferència 
de recursos, esdevenen elements de debat i 
reflexió.

Els recursos que s’han pogut elaborar direc-
tament per les associacions són guies sobre 
com gestionar una associació professional, 
models, directrius, etc. per a la creació, ges-
tió, organització de congressos, eleccions, fins 
i tot de com gestionar l’arxiu o les polítiques 
d’avaluació documental. Altres guies estan 
més dedicades a ajudar les associacions amb 
funcions específiques, com fer una campanya 
de pressió política per a la defensa de la pro-
fessió, la preparació d’un programa formatiu o 
de tutorització. Cal destacar, a més, l’SPA-Film 
Festival, on arxius de tot el món van participar 
en curts audiovisuals o la formació d’eleva-
tor-pitch, on s’ensenyava a explicar la profes-
sió o projectes d’una forma directa i efectiva.

A més, en els darrers anys s’ha estat treballant 
en el codi ètic professional, actualitzant i ampli-
ant el codi deontològic de l’ICA. Una feina de 

cooperació i consens internacional, on cal tenir 
en compte que les diferents realitats polítiques 
i culturals han de convergir.

Figura 3: Logotip del Fòrum d’Associacions Professionals 
(ICA-FPA)

3. Catalunya a l’ICA
La participació catalana a l’ICA és notable. Hi 
ha professionals catalans participant en sec-
cions, grups de treball i en el Comitè Executiu. 
Fina Solà ho recollia a l’article de La Dada “La 
petjada catalana a l’ICA22”, on destacava a par-
tir del Congrés de Roma del 2022 la implicació 
en aquest organisme.

L’Associació de Professionals de l’Arxivística i 
Gestió de Documents (AAC) en el moment de 
la seva creació ja tenia una forta voluntat de 
projecció internacional; així el 1988, només 
tres anys després de la seva creació, s’ad-
heria a la Secció d’Associacions Professionals 
(SPA). L’any 1992 entrà a formar part del Comi-
tè Executiu, del qual encara forma part. Són 30 
anys de participació en congressos, reunions i 
projectes, donant a la professió un reconeixe-
ment internacional i aportant als professionals 
catalans nous coneixements i apertura.

Cal destacar que l’any 2022 es va reconèixer 
la tasca duta a terme a l’ICA pels arxivers ca-
talans Joan Boadas i Ramon Alberch, així com 
la seva aportació en l’arxivística, nomenant-los 
ICA fellows, un reconeixement que només han 
tingut 24 arxivers i arxiveres al llarg dels anys.

22. Solà Gasset, Fina. “La petjada catalana a l’ICA”. La Dada: el diari digital de l’Associació de professionals de l’Arxivística i Gestió 
de Documents de Catalunya, 2022. https://arxivers.com/ladada/la-petjada-catalana-a-lica/ [Consulta: 06/03/2023].
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4. Conclusió
A mode de conclusió, el primer que cal és ex-
pressar l’agraïment a totes les persones que 
ens han portat fins aquí i el reconeixement a 
la feina feta. La participació en aquests orga-
nismes de vegades forma part de les funcions 
dels llocs de treball dels professionals dels ar-
xius, però molt sovint sobrepassa el que és es-
trictament la feina. L’esforç personal per conci-
liar horaris a escala internacional, l’entusiasme 
per iniciar projectes, la constància per mante-
nir-los i la generositat en les seves aportacions. 
A més, en molts casos aquesta participació és 
totalment voluntària: fa molts anys que arxive-
res i arxivers han participat en la secció d’as-
sociacions professionals de forma totalment 
altruista amb el convenciment que es podia 
aportar la nostra visió al món.
 
No voldria acabar amb la reflexió que tot és 
més esforç que retorn. Al contrari, el creixe-
ment professional i personal de la participa-
ció en un organisme com l’ICA tampoc té 
preu. A més, amb l’evolució de les formes 
de relació dels darrers anys, on s’ha facili-

tat la trobada virtual, permet involucrar-s’hi 
a un cost molt menor. La possibilitat d’inter-
canvi amb altres professionals amb visions 
diferents i reptes similars és enriquidor, com 
ara estar actualitzat en les tendències, trobar 
solucions conjuntes i posicionar la visió local 
a un altre nivell.
 
Finalment, cal destacar allò que no és estric-
tament professional: compartir amb diferents 
persones i cultures ens ensenya a pensar di-
ferent, ens obliga a la pràctica d’altres idiomes 
sense la pressió acadèmica i també a conèixer 
referents d’on aprendre habilitats de tracte per-
sonal, respecte, coordinació de grups sabent 
que tothom qui està allà és per aportar. 

La participació en aquests orga-
nismes de vegades forma part de 
les funcions dels llocs de treball 
dels professionals dels arxius, però 
molt sovint sobrepassa el que és 
estrictament la feina.
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Així, doncs, cal animar tothom a conèixer què 
s’està fent, a participar en la mesura que ca-
dascú vulgui i al nivell que es pugui, perquè 
darrere de sigles i organismes hi ha les perso-
nes que ho fan possible.
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Associacionisme, 
ètica i deontologia 
professional
Resum: L’objectiu d’aquest treball és proposar a la comuni-
tat bibliotecària una anàlisi personal sobre l’associacionisme 
professional del nostre sector i l’ètica i la deontologia de la 
professió bibliotecària.
Ser conscients d’on partim i cap a on anem en la nostra re-
presentació professional ens portarà a tenir una digna consi-
deració com a col·lectiu, així com la imatge i visibilitat que la 
nostra professió mereix.
Paraules clau: associacions professionals; ètica; ètica pro-
fessional; ètica bibliotecària; deontologia; codi deontològic; 
codi ètic; codi de conducta; bibliotecaris; professionals de 
la informació.

Asociacionismo, ética y deontología 
profesional
Resumen: El objetivo de este trabajo es proponer a la comunidad bi-
bliotecaria un análisis personal sobre el asociacionismo profesional 
de nuestro sector y la ética y deontología de la profesión bibliotecaria. 
Ser conscientes de donde partimos y hacia donde vamos en nuestra 
representación profesional nos llevará a tener la consideración digna 
de colectivo profesional y la imagen y visibilidad que nuestra profesión 
merece.
Palabras clave: asociaciones profesionales; ética; ética profesional; 
ética bibliotecaria; deontología; código deontológico; código ético; códi-
go de conducta; bibliotecarios; profesionales de la información.

Associationism, ethics and
professional deontology
Abstract: The objective of this work is to propose to the library commu-
nity a personal analysis of the professional associations of our sector and 
the ethics and deontology of the library profession. Being aware of where 
we start from and where we are going in our professional representation 
will lead us to have the worthy consideration of a professional group and 
the image and visibility that our profession deserves.
Keywords: professional associations; ethics; professional ethics; library 
ethics; deontology; code of ethics; ethical code; code of conduct; libra-
rians; information professionals.
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1. Introducció
El nostre sector professional gaudeix d’un 
bon moment, però segueixen existint algunes 
qüestions sobre les quals cal reflexionar i que 
ens han de fer pensar: estem prenent el camí 
correcte? Estem treballant per visibilitzar la 
professió o per al contrari disgregar-la? Som 
veritablement forts? Estem units davant els 
nostres interlocutors com la societat i les ad-
ministracions? L’ètica és una assignatura pen-
dent de la nostra professió? Ètica i deontolo-
gia tenen el seu codi nacional de la professió? 
Coneixem els nostres veritables valors ètics i 
professionals? Podem parlar d’una veritable 
deontologia professional del nostre sector?

Aquest article pretén fer una breu revisió de 
l’estat de la qüestió i reflexionar sobre la situ-
ació, sempre des d’una mirada constructiva i 
buscant la reflexió general per tal de reunir cri-
teris que facin que aquesta professió sigui forta 
i visible davant la societat. Algunes vegades és 
necessari ser crítics i aturar-nos a pensar què 
hem de fer perquè el temps i l’esforç que dedi-
quem a l’associacionisme produeixi uns millors 
resultats per als associats, per a la professió 
i, per descomptat, per a les necessitats dels 
usuaris que atenem des dels nostres serveis.

2. Associacionisme
a Espanya
Les associacions professionals són necessà-
ries per a l’enfortiment i el prestigi social que 
donen a la professió, considerant-les interlocu-
tores vàlides i representants democràtiques del 
nostre col·lectiu. Entre d’altres podem enume-
rar els següents camps d’actuació:1

 
— Constituir un espai per al debat professional.

1. Martín Oñate, Antonio. “El movimiento bibliotecario en An-
dalucía”. Boletín de la Asociación Andaluza de Bibliotecarios, 
vol. 19, núm. 75-76, (2004) (Ejemplar dedicado a: 20 años 
de Sistema Bibliotecario de Andalucía), p. 23-34.
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— Realitzar una formació fonamental i perma-
nent dels seus membres.

— Crear i mantenir instruments d’informació i 
difusió que permetran arribar a tots els seus 
associats i al màxim nombre possible d’ins-
titucions i centres relacionats amb la nostra 
activitat.

— Promoure relacions d’intercanvi d’experiències.
— Promocionar els seus associats mitjançant 

la integració en comissions de treball i re-
presentació de les federacions nacionals i 
internacionals.

— Establir lligams de col·laboració amb altres 
col·lectius professionals relacionats amb el 
sector.

— Reivindicar permanentment davant l’Admi-
nistració i la societat la dignitat de la nostra 
professió i el paper que ens correspon en 
el desenvolupament cultural del poble, pro-
mocionant la lectura i la informació.

Nuria Torres Santo Domingo (2009),2 en la seva 
presentació a la II Jornada Profesional de la 
RBIC (Red de Bibliotecas del Instituto Cervan-
tes) que titula: “Associacionisme a Espanya”, 
fa un magnífic repàs a la història de l’associ-
acionisme a Espanya des dels seus orígens 
el 1935, quan se celebra a Espanya el segon 
Congrés Internacional IFLA, i enumera les ca-
racterístiques comunes el 2009 de les diferents 
associacions que en aquell moment teníem al 
nostre territori espanyol i que no difereixen gai-
re de la situació actual:

— Elevat nombre d’associacions.
— Diversificació dels sectors professionals.
— Tardança en la incorporació dels arxivers.
— Inexistència d’associació a alguna comuni-

tat autònoma.
— Lentitud en la creació d’associacions, pot-

ser per la manca de consciència de la ne-
cessitat.

— Lenta consolidació de les associacions 
existents.

— Més de 9.000 professionals associats.
— Oferta de serveis semblants.
— Dificultats en la gestió.
— Es detecten duplicitats.
— Hi estan representats tots els sectors.
— Hi ha una certa tendència a crear col·legis 

professionals.

M’atreveixo a dir que la professió deu molt a 
l’associacionisme, no només pels seus èxits, 
sinó que, a més, sense les associacions fal-
taria aquest punt d’unió professional, aquest 
aglutinador del sector que permet la promoció, 
el reconeixement i, per descomptat, la defensa 
de la professió.

Les associacions professionals d’arxivers, bi-
bliotecaris i/o documentalistes, a més d’oferir 
certa seguretat als interessos dels seus asso-
ciats, donen el suport i l’assistència que ne-
cessiten en determinades situacions. Són una 
única veu que concentra les diferents forces 
perquè el missatge sigui escoltat sense distor-
sions. Promouen la professió i treballen perquè 
tant els associats com la resta de professionals 
tinguin una àmplia oferta formativa que els per-
meti actualitzar els seus coneixements.3 

Enumerem tot seguit les diferents associacions 
i col·legis del nostre sector al nostre territori na-
cional:

2. Torres Santo Domingo, Nuria. “Asociacionismo en España”. II Jornada Profesional de la RBIC, 2009.
3. Marquina, Julián. Las principales asociaciones profesionales de archiveros, bibliotecarios y documentalistas en España. https://

www.julianmarquina.es/las-principales-asociaciones-profesionales-de-archiveros-bibliotecarios-y-documentalistas-en-espana/ 
[Consulta 13/03/2023].

Són una única veu que concen-
tra les diferents forces perquè el 
missatge sigui escoltat sense dis-
torsions. Promouen la professió i 
treballen perquè tant els associats 
com la resta de professionals tin-
guin una àmplia oferta formati-
va que els permeti actualitzar els 
seus coneixements.
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— Archiveros Españoles en la Función Pública 
(AEFP)

— Asociación Andaluza de Bibliotecarios (AAB)
— Asociación Andaluza de Profesionales de la 

Información y la Documentación (AAPID)
— Associació d’Arxivers – Gestors de Docu-

ments de Catalunya (AAC – GD)
— Associació d’Arxivers i Gestors de Docu-

ments Valencians (AAV)
— Asociación de Archiveros de Andalucía (AAA)
— Asociación de Archiveros de Canarias 

(Asarca)
— Asociación de Archiveros de Castilla y León 

(ACAL)
— Asociación de Archiveros de Extremadura 

(AAE)
— Asociación de Archiveros de la Iglesia en 

España
— Asociación de Archiveros de Navarra
— Asociación de Archiveros del Principado de 

Asturias (AAPA)
— Asociación de Bibliotecarios, Bibliotecarias y 

Documentalistas de Canarias (ByD Canarias)
— Asociación de Bibliotecarios de Albacete 

(ABIBA)
— Asociación de Bibliotecarios de la Iglesia en 

España (ABIE)
— Asociación de Bibliotecarios de Toledo 

(ABITO)
— Asociación de Profesionais dos Arquivos, 

Bibliotecas, Museos e Centros de docu-
mentación de Galicia (BAMAD Galicia)

— Asociación de Profesionales de Bibliotecas 
de Burgos (APBB)

— Asociación de Profesionales de Bibliotecas 
Móviles (ACLEBIM)

— Asociación de Profesionales de las Bibli-
otecas y Centros de Documentación de 
Ciencias de la Salud en la Comunidad de 
Madrid (BiblioMadSalud)

— Asociación Española de Documentación 
Musical (AEDOM)

— Asociación Navarra de Bibliotecarias y 
Bibliotecarios – Nafarroako Liburuzainen 
Elkartea (ASNABI)

— Asociación Profesional de Archiveros, 
Bibliotecarios y Documentalistas de Madrid 
(Asociación ABDM)

— Asociación Profesional de Bibliotecarios 
Municipais de Galicia

— Asociación Profesional de Especialistas en 
Información (APEI)

— Asociación Profesional de Traballadores 
Arquiveiros da Xunta de Galicia (APTAX)

— Asociación Vasca de Profesionales de 
Archivos, Bibliotecas y Centros de Docu-
mentación (ALDEE)

— Associació de Bibliotecaris, Arxivers i Do-
cumentalistes de les Illes Balears (ABADIB)

— Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Documenta-
listes de Catalunya (COBDC)

— Col·legi Oficial de Bibliotecaris i Docu-
mentalistes de la Comunitat Valenciana 
(COBDCV)

— Federación Española de Asociaciones de Arc-
hiveros, Bibliotecarios, Arqueólogos, Museólo-
gos y Documentalistas (ANABAD): Murcia, 
La Rioja, Castilla La Mancha y Cantabria

— Federación Española de Sociedades de 
Archivística, Biblioteconomía, Documenta-
ción y Museística (FESABID)

— Sociedad Española de Documentación e 
Información Científica (SEDIC)

Aquest llarg llistat d’associacions del nostre 
sector professional produeix diverses reacci-
ons de desconcert, suggereix una diversitat en 
molts casos no entesa i, per descomptat, una 
cosa molt perjudicial per a la nostra professió: 
la desunió. Aquest llistat ens porta a pensar en 
petits “regnes de Taifes” que busquen atendre 
les seves necessitats més immediates, però dis-
greguen el sentit de la professió com a col·lectiu 
fort i empoderat davant la societat, al capda-
vant de serveis capaços i de qualitat i perdem la 
força i la visibilitat com a col·lectiu professional 
referent. Això passa en col·lectius professionals 
com els de metges, advocats, arquitectes, etc.?

En alguns casos no s’entén tanta diversitat, 
especificitat i geocentrisme. Des del meu punt 
de vista, hem de buscar la força en la suma 
que multiplica les reaccions amb una única veu 
perquè el missatge arribi a la societat de ma-
nera nítida, i ens vegi com a professionals forts 
i empoderats, capaços i responsables.
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Per contra, en aquest llarg llistat hi busquem un 
punt que sumi entre la gran diversitat d’asso-
ciacions. A Espanya la federació que aglutina i 
representa el sector de manera clara i evident 
és la Federación Española de Sociedades de 
Archivística, Biblioteconomía, Documentación 
y Museística (FESABID), que a data d’avui re-
cull com a membres vint-i-tres associacions 
i col·legis professionals que es proposen, en 
una suma d’esforços, enriquir la col·laboració 
entre els seus membres i enfortir l’intercanvi de 
coneixements per augmentar el nivell de pro-
fessionalitat dels seus components. En aquest 

cas tenim una Federació forta que serveix de 
catalitzador i interlocutor de la política profes-
sional al nostre país i que ens representa a es-
cala internacional.

Des d’una mirada més personal, un altre tema 
que afecta l’associacionisme al nostre sector 
és l’apatia i la manca de visió dels professio-
nals per agrupar-se en associacions o col·le-
gis que les facin interlocutores fortes amb el 
suport dels seus professionals. Vull portar a 
col·lació les paraules d’Antonio Martín Oñate, 
al Boletín de la Asociación Andaluza de Biblio-
tecarios,4 on ja l’any 2004 va encunyar el ter-
me de “languidesa associativa” que va definir: 
“Quan ens acomodem en l’estabilitat laboral i 
en la seguretat d’un futur consolidat tendim a 
oblidar fàcilment dues coses importants: una, 
que altres venen darrere nostre i necessiten la 
nostra ajuda, i dues, que les conquestes pro-
fessionals assolides poden perillar si no ens 
mantenim units i expectants. Cap professional, 
sigui quina sigui la seva activitat, que es preui 
de ser-ho ha de consentir que la seva professió 
deixi d’estar representada el més dignament 

Només hi ha una manera de millo-
rar l’associacionisme: construint 
un context de diàleg i acció entre 
professionals i entorn, que accep-
ti el debat, la tensió o les alterna-
tives, però que mantingui sempre 
oberta la línia de comunicació i la 
renovació d’interlocutors.
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possible dins de la societat a la qual pertany.” 
Com a professionals, un cop acomodats als 
nostres llocs de treball, no veiem l’associació 
com el lloc que uneix els nostres col·legues de 
professió i que permet millorar en molts àmbits 
la nostra feina a través de l’associacionisme. 
D’entrada, el meu instint de millorar em porta 
a estar pendent de les qüestions que m’afectin 
de manera global com a professió, de la forma-
ció que m’acrediti en nous serveis i funcionali-
tats i de les novetats estratègiques del nostre 
sector i trobades professionals que em perme-
tin un intercanvi de coneixements i d’idees. La 
nostra actitud personal davant de la professió 
ens porta a unir-nos, ser forts i crear associa-
cions fortes i representatives que mostrin a la 
societat el múscul vital de la nostra professió.

Només hi ha una manera de millorar l’asso-
ciacionisme: construint un context de diàleg i 
acció entre professionals i entorn, que accepti 
el debat, la tensió o les alternatives, però que 
mantingui sempre oberta la línia de comunica-
ció i la renovació d’interlocutors.

3. Ètica i deontologia 
professional
El terme deontologia va ser encunyat per pri-
mera vegada per Jeremy Bentham, que la 
defineix com la branca de l’art i de la ciència 
l’objecte de la qual consisteix a fer en cada 
ocasió allò que és apropiat. Quan aquesta te-
oria s’aplica a l’estricte camp d’una professió 
parlem de deontologia professional i és, en 
conseqüència, la que determina els deures 
que són mínimament exigibles als professio-
nals en l’exercici de la seva activitat. Tot i això, 
molts la confonen encara amb l’ètica profes-
sional, dos termes similars, però amb impor-
tants diferències.5

Què és la deontologia
professional?

El terme deontologia professional fa referència 
al conjunt de principis i regles ètiques que re-
gulen i guien una activitat professional. Aques-
tes normes determinen els deures mínimament 
exigibles als professionals en l’exercici de la 
seva activitat.

Què és l’ètica professional?

Podem definir l’ètica com un conjunt de nor-
mes, principis i raons que un subjecte ha realit-
zat i establert com una línia directriu de la seva 
pròpia conducta. Així, doncs, l’ètica professio-
nal és d’interès i importància per a l’empresa i 
també per al professional que cerca el desen-
volupament de la seva carrera.

Diferències entre l’ètica i la 
deontologia professional
Una de les diferències quan parlem d’ètica i 
deontologia és que la primera fa referència di-
rectament a la consciència personal, mentre 
que la segona adopta una funció de model 
d’actuació a l’àrea d’una col·lectivitat. Mentre 
una està orientada al bé, l’altra al deure; men-
tre que una proposa, l’altra exigeix.

Per aplicar l’ètica al camp de la bibliotecono-
mia cal partir del reconeixement de la bibliote-
ca com a institució social i d’uns professionals 
qualificats que realitzen unes activitats culturals 
i socials específiques. Prenent com a base les 
paraules d’Adela Cortina a la seva Ètica,6 l’apli-
cació de l’ètica a la biblioteconomia es fona-
menta en 5 punts essencials:

1. Missions i funcions socials de la biblioteca 
com a institució social, fonamentats en uns 
valors acceptats i legitimats socialment com 

5. ¿Cuál es la diferencia entre deontología profesional y ética profesional? https://upasturias.es/cual-es-la-diferencia-entre-deonto-
logia-profesional-y-etica-profesional/ [Consulta 13/03/2023].

6. Cortina, Adela; Martínez, Emilio. Ética. 2ª ed. Madrid: Akal, 1998.
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ara la igualtat (accés a la informació per a 
totes les persones, sense distinció de sexe, 
raça, política, religió, llengua, edat, etc.), el 
respecte per la diversitat cultural, la justícia 
social, la responsabilitat, la solidaritat, etc.

2. Orientació i accions bibliotecàries encamina-
des a la formació i el desenvolupament de col-
leccions documentals, a la prestació de serveis 
d’informació i a la gestió d’aquests recursos i la 
seva difusió en relació amb una comunitat.

3. El marc juridicopolític corresponent a la so-
cietat en qüestió, prenent com a base la 
Constitució i la legislació vigent, que dona 
legitimitat institucional a la biblioteca i a 
l’exercici de la professió.

4. L’ètica civil de la comunitat social que ate-
nem, i que podem dir que correspon al 
conjunt de valors que comparteixen els in-
tegrants de la societat (igualtat, solidaritat, 
predisposició al diàleg i a l’enteniment).

5. Les exigències d’una moral crítica proposa-
des per l’ètica discursiva, que proporciona 
els procediments per decidir quins són els 
valors i els drets que han de ser consensu-
ats i racionalment respectats.

Una ètica bibliotecària podríem considerar-la 
com aquell saber que ajuda els bibliotecaris a 
prendre decisions prudents i justes, basades 
en valors morals, fonamentada en el discurs 
ètic d’acord amb l’època i el context social.

Arribats a aquest punt, crec que cal destacar 
el treball de Jorge Candas Romero7 que, a les 
conclusions del resum de tesi Ètica profes sional 
a la Biblioteconomia, estableix dues reflexions 
fonamentals per concebre l’ètica i la deontologia 
de la nostra professió.

Reflexió 1
L’ ètica per a l’activitat bibliotecària té impor-
tància dins la societat en ser la biblioteca font 
d’informació i eina de la democràcia; i impor-

tància per a la professió en esdevenir una mo-
tivació per a la seva millora i desenvolupament.
L’ètica professional ajuda els bibliotecaris a re-
conèixer i conduir adequadament els conflictes 
ètics; a desenvolupar el sentit de la responsa-
bilitat prenent consciència de les conseqüèn-
cies de les accions individuals i col·lectives, i a 
millorar el coneixement dels professionals de la 
Biblioteconomia sobre teories ètiques i la seva 
importància en l’exercici professional quotidià.

Per a les societats democràtiques l’accés a la 
informació és imprescindible, i les biblioteques 
han de ser un dels principals proveïdors d’una 
informació que ha de ser completa i imparcial. 
Aquest plantejament de les biblioteques com 
a centre de la vida democràtica parteix de la 
visió anglosaxona de la biblioteca pública. A 
Espanya, on l’ús de la biblioteca pública és 
majoritàriament com a lloc d’estudi i d’accés 
a lectura de lleure, aquesta funció democratit-
zadora de la biblioteca és molt menor i ha de 
ser promoguda.

Reflexió 2
Els codis ètics suposen un exemple de madu-
resa professional en presentar de manera ofici-
al la professió amb un conjunt coherent de va-
lors que serveix de carta de serveis als usuaris.

El paper del codi ètic és servir de guia de re-
ferència per a la professió i de carta de serveis 

7. Candas Romero, Jorge. Resumen de tesis: Ética profesional en Biblioteconomía.
 https://e-archivo.uc3m.es/bitstream/handle/10016/9155/2.tesis.pdf?sequence=1&isAllowed=y [Consulta 18/03/2023].

Una ètica bibliotecària podríem 
considerar-la com aquell saber 
que ajuda els bibliotecaris a pren-
dre decisions prudents i justes, 
basades en valors morals, fona-
mentada en el discurs ètic d’acord 
amb l’època i el context social.
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als usuaris. Els codis emmarquen l’actuació 
professional: els valors a defensar i els criteris 
segons els quals cal actuar. La seva presència 
servirà per cristal·litzar els valors professionals, 
servint com a element de consens i aglutinador 
de la professió, a més de suposar un exerci-
ci de maduresa professional. Per tant, la seva 
elaboració respon a una necessitat interna de 
la professió per servir com a reflexió i posada 
en comú dels valors i consideracions ètiques, i 
ajudar a cohesionar aquests valors.

L’existència d’un codi ètic i la seva assump-
ció i suport per part dels professionals farà que 
aquest funcioni com a eina de defensa davant 
la incursió d’influències externes (polítiques i 
socials) a l’activitat professional bibliotecària.

En representar la veu de la professió davant de 
la societat, en la seva elaboració s’han de te-
nir en compte el nombre més gran d’implicats 
possibles: bibliotecaris, investigadors, usuaris, 
associacions i col·legis professionals. A més, 
resulta positiva la participació d’especialistes 
en camps afins, així com d’especialistes en èti-
ca professional per garantir-ne la validesa i la 
correcció formal.

Per això, les associacions professionals, com 
a element aglutinador de la professió, són les 
organitzacions més indicades per a la posada 
en marxa d’un projecte d’elaboració de codi 
ètic global, així com per a la promoció i l’assen-
tament entre els professionals. La missió de les 
associacions professionals ha de ser mantenir 
actualitzat el codi comú, posar a prova la seva 
aplicabilitat, servir de consultor i formar els pro-
fessionals. Si no, el codi resultaria inútil.

De què serveix un codi deontològic de la pro-
fessió, des d’una sola associació professional 
i no des del col·lectiu en general? Em refereixo 
obertament al recentment publicat codi de SE-
DIC que, com en anteriors ocasions, ha sortit 
de manera unilateral sense unir-se amb Fesa-
bid per representar el col·lectiu professional, 

quan aquest seria el veritable fi i benefici per 
a la professió, donat que Fesabid és el repre-
sentant de la professió a Espanya i pot assumir 
els principis d’un codi ètic generals. Tornem a 
oblidar que sumant esforços arribem més lluny. 
Trist però cert…

A la gran majoria de països existeixen codis 
deontològics de la professió assumits per la 
gran majoria d’associacions i col·legis profes-
sionals del sector. Per això, crec imprescindi-
ble i necessari treballar de manera col·lectiva al 
nostre país, deixant de banda individualismes, 
que només perjudiquen la professió i no ens 
porten enlloc més que a donar una imatge la-
mentable del nostre sector.

Per justificar aquest tema de manera col·lectiva 
per a tot el sector professional, reflexionarem 
sobre el que s’espera d’un codi deontològic 
seguint Frankel8 al seu estudi “Professional 
codes: why, how, and with, what impact”. Un 
codi deontològic d’una professió ha de complir 
les funcions següents:

— Actuar com a document guia per marcar di-
rectrius.

— Servir d’avaluació pública de la professió.
— Socialitzar la professió.
— Dignificar la professió de cara a la societat.
— Preservar la professió d’un corporativisme 

excessiu.
— Corregir comportaments no ètics.
— Evitar l’intrusisme.
— Facilitar la presa de decisions en cas de 

conflicte d’interessos.

8. Frankel, Mark. “Profesional codes: why, how and with what impact?”. Journal of Business Ethics, núm 8 (1989), p. 109-115.

Els codis ètics suposen un exem-
ple de maduresa professional en 
presentar de manera oficial la 
professió amb un conjunt cohe-
rent de valors que serveix de carta 
de serveis als usuaris.
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Seguint amb el que aquest autor ens diu al seu 
estudi, també ens trobem amb els aspectes 
negatius que pot tenir un codi deontològic: pot 
ser excessivament rigorós; es pot convertir en 
un simple llistat de regles; pot servir com a ava-
luació pública de la professió i, per contra, ens 
pot comportar una mala reputació social de 
la professió si no s’aplica encertadament; pot 
contribuir a una pràctica errònia entre profes-
sionals novells; pot fomentar el corporativisme 
si protegeix excessivament l’estatus.

Resumint, un codi deontològic ha de reco-
llir allò concret i buscar una dimensió positiva 
com ens planteja Froehlich:9

1. S’han d’assumir equilibradament els tres 
valors de la informació: valor privat, comer-
cial i públic.

2. El plantejament dels temes ètics s’ha d’as-
sumir com un balanç de responsabilitats i 
no com a quelcom rigorós.

3. L’aplicació d’aquests codis ètics professio-
nals reconeixen unes responsabilitats pro-
fessionals amb un mateix, amb la professió, 
amb la societat i envers els usuaris.

Els principis sobre els quals s’ha de regir un 
codi de conducta per a la professió bibliote-
cària serien:

— Respecte a l’autonomia pròpia i aliena:
a. Llibertat i autodeterminació (autonomia 

moral)
b. Protecció davant del dany
c. Igualtat d’oportunitats
d. Privadesa
e. Benestar mínim
f. Reconeixement del propi treball

— Cerca de la justícia o la imparcialitat.
— Cerca de l’harmonia social.

— Actuar de manera que el perjudici final sigui 
el menor possible.

— Tenir fe en la confiança de l’organització, 
dels professionals i del públic.

Per acabar, vull referir-me a les paraules de 
Margarita Taladriz10 en relació amb l’ètica pro-
fessional:

“Es fa necessari unir esforços al nostre país per 
aconseguir disposar d’un codi ètic on s’inte-
grin i s’incorporin les diferents iniciatives que 
han anat sorgint d’iniciatives més locals i es re-
cullin els principis que la majoria dels països ja 
han establert en aquest àmbit. Països com Ale-
manya amb una clara i inequívoca organització 
federal disposa d’un codi ètic comú i països 
amb un nivell de desenvolupament econòmic 
i social inferior al nostre, com ara Armènia o 
Malàisia, també. El codi ha de recollir temes 
com ara la llibertat intel·lectual, el dret a la inti-
mitat dels usuaris, la relació dels gestors d’in-
formació amb els usuaris, la professionalitat 
dels gestors de la informació, etc.”

“El treball en comú, tant en l’àmbit regional, 
com nacional i internacional, la integració activa 
i eficaç en projectes i lobbies europeus i interna-
cionals, la formació permanent en noves com-
petències que ens permetin desenvolupar millor 
la nostra feina i no tenir por dels nous corrents, 
la recerca d’aliats/socis en aquest camí, en què 
cal caminar, i tot plegat sota el paraigua d’un 
codi ètic comú, ens permetrà avançar en una 
línia d’acord amb altres associacions de l’àm-
bit internacional, que porten anys defensant la 
professió, però no per la mateixa professió, que 
no tindria sentit, sinó pel fet que això reverteixi 
en benefici de la comunitat, perquè la professió 
pugui complir el seu compromís amb la societat 
civil ajudant que es produeixi el canvi social.”

9. Froehlich, Thomas J. “Un marco general para pensar acerca de las cuestiones éticas en bibliotecas y en centros de información”. 
Educación y biblioteca, vol. 11, núm. 99 (1999), p. 46-56.

10. Taladriz, Margarita. “El asociacionismo y la profesión. ¿Hacia dónde vamos?”. Boletín de la Asociación Andaluza de Bibliotecarios, 
vol. 25, núm. 100 (2011), p. 67-72. https://www.aab.es/app/download/4555821/PDF-Definitivo-Bolet%A1n-100.pdf?_
ga=2.210126805.1982257604.1679255484-200798069.1662120682&_gl=1*12n4b4c*_ga*MjAwNzk4MDY5LjE2NjIxMjA2ODI.*_
ga_KT002PC79R*MTY3OTI1NTQ4NC4xNy4xLjE2NzkyNTU1MDUuMC4wLjA. [Consulta 18/03/2023].
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L’ideal per a la professió és un codi únic que 
representi el sector professional al nostre país. 
En aquest punt vull destacar el CÓDIGO DE 
ÉTICA PARA BIBLIOTECARIOS Y PRO-
FESIONALES DE LA INFORMACIÓN EN 
ESPAÑA,11 elaborat pel Grupo de Trabajo sobre 
Ética Profesional de SEDIC (Asociación Españo-
la de Documentación e Información) i aprovat el 
2013 per l’Asamblea de la Federación Española 
de Sociedades de Archivística, Biblioteconomía, 
Documentación y Museística (FESABID). Aquest 
codi va ser redactat amb un ampli consens pro-
fessional territorial, assumit per les associacions 
i col·legis professionals del sector i alhora aquest 
Codi va ser remès a IFLA i es troba al seu web, 
dins dels Codis d’Ètica Nacionals per a Bibliote-
caris, com a Código Ético de España.

Aquest codi deontològic recull una sèrie d’objec-
tius, principis i valors, i aquests darrers els que 
concretament pot aplicar qualsevol professional 
dedicat/ada a la gestió de la informació i la docu-
mentació. Entre aquests valors es troben:

— La llibertat intel·lectual.
— La privadesa i la confidencialitat.
— L’accés a la informació.
— Els drets d’autor i la propietat intel·lectual.
— La professionalitat.
— La lleialtat a l’organització.
— La conservació i la preservació.
— El respecte a la diversitat cultural i ideològica.
— La responsabilitat social i el respecte al medi 

ambient.
— La qualitat del servei.

Aquest codi deontològic de la professió supo-
sa per als membres de les associacions pro-
fessionals i col·legis l’acceptació de les seves 
normes ètiques i la seva aplicació a l’àmbit 
professional. Això ens porta a oferir uns serveis 
avalats amb la garantia d’un comportament 
ètic que es detalla al codi, i això constitueix una 
raó per augmentar la confiança dels nostres 
serveis oferts als nostres usuaris, companys, i 
altres entitats i institucions implicades a la nos-
tra feina. Seria necessari que FESABID el revi-
sés i adaptés una mica més a les necessitats 
actuals dels nostres serveis i a les expectatives 
dels usuaris.

4. Conclusions
La biblioteca és una institució que té com a 
missió principal garantir l’accés públic, lliure i 
general a la informació, i els seus professionals 
desenvolupen la seva tasca en un entorn soci-
opolític concret, per la qual cosa la seva forma 
d’actuar es veu afectada per normes molt di-
verses, tant ètiques com jurídiques. Les nos-
tres associacions professionals vetllen per això 
de manera clara, però ens cal una consciència 
de col·lectiu professional fort, que vegi en l’as-
sociacionisme una necessitat vital per donar 
visibilitat a una professió essencial per a la so-
cietat i la democràcia. Hem de sumar esforços 
i participar per donar força social a la nostra 
professió a través de les nostres associacions 
i col·legis que representen el nostre col·lectiu.

L’ètica impregna tota la nostra professió però, 
paradoxalment, molts professionals hi treba-
llem d’esquena o, fins i tot, amb desconeixe-
ment sobre qüestions que intuïm morals sense 
saber enquadrar clarament en el nostre con-
text professional. L’ètica l’entenem com a con-
junt de valors que ens distingeix de la resta de 
les professions i que constitueixen els principis 
dels codis ètics per als bibliotecaris.

11. Fesabid. Código ético para profesionales de la Información en España.
 https://www.fesabid.org/codigo-etico-para-profesionales-de-la-informacion-en-espana/ [Consulta 19/03/2023].

Ens cal una consciència de col·lec-
tiu professional fort, que vegi en 
l’associacionisme una necessitat 
vital per donar visibilitat a una 
professió essencial per a la socie-
tat i la democràcia.
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Els valors ètics del professional de la gestió de 
la informació són principis que guien la con-
ducta i que regeixen el codi deontològic per a 
la nostra professió: llibertat intel·lectual, priva-
desa i confidencialitat, propietat intel·lectual, 
professionalitat, diversitat cultural i ideològica, 
qualitat del servei, sostenibilitat i responsabilitat 
social. Aquests principis tenen sempre com a 
finalitat oferir a l’usuari uns serveis que perme-
tin una difusió més gran i clara de la informació 
evitant problemes com la censura en qualsevol 
de les seves formes, per tal que tot usuari pu-
gui accedir lliurement i gratuïtament a la infor-
mació.

Els codis deontològics són feina de tots els 
professionals, mitjançant les associacions que 
ens representen, que, de manera col·lectiva, 
han de sumar esforços per tenir aquest marc 
ètic professional per a tota la professió del nos-
tre país.

“Si camines sol, aniràs més ràpid; si camines 
acompanyat, arribaràs més lluny”.
Proverbi xinès
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Aquests principis tenen sempre 
com a finalitat oferir a l’usuari uns 
serveis que permetin una difusió 
més gran i clara de la informació 
evitant problemes com la censura 
en qualsevol de les seves formes, 
per tal que tot usuari pugui acce-
dir lliurement i gratuïtament a la 
informació.
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Ítem, una revista 
al servei dels 
professionals
Resum: Les autores de l’article, responsables de l’edició de 
la revista Ítem del COBDC en els darrers tres anys (2020-
2022), reflexionen sobre els valors intrínsecs de la revista 
creada el 1987 com un mitja de relació i comunicació en-
tre professionals per donar a conèixer experiències i bones 
pràctiques, i aborden la seva situació en un context de publi-
cacions on cada cop prenen més importància les revistes de 
caràcter científic amb sistemes d’avaluació específics, com 
els índexs d’impacte. Aquest moment de canvis de format i 
d’accés és una bona oportunitat per reflexionar sobre quin 
és el seu paper i analitzar les noves possibilitats de futur que 
apareixen.
Paraules clau: Ítem, COBDC, revista professional, revistes 
científiques, revistes acadèmiques, revistes d’informació i 
documentació.

Ítem, una revista al servicio de los 
profesionales
Resumen: Las autoras del artículo, responsables de la edición de la re-
vista Ítem del COBDC en los últimos tres años (2020-2022), reflexionan 
sobre los valores intrínsecos de la revista creada en 1987 como un me-
dio de relación y comunicación entre profesionales para dar a conocer 
experiencias y buenas prácticas y abordan su situación en un contexto 
en el cual cada vez cobran mayor importancia las revistas científicas con 
sistemas de evaluación específicos, como los índices de impacto. Este 
momento de cambios de formato y acceso es una buena oportunidad 
para reflexionar sobre cuál es su papel y analizar las nuevas posibilida-
des de futuro que aparecen.
Palabras clave: Ítem, COBDC, revista professional, revistas científicas, 
revistas académicas, revistas de información y documentación.

Ítem, a journal at the service of
professionals?
Abstract: The authors of the article, responsible for the edition of the 
COBDC Ítem magazine in the last three years (2020-2022), reflect on 
the intrinsic values of the magazine created in 1987 as a means of rela-
tionship and communication between professionals to give to learn about 
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experiences and good practices and ad-
dress their situation in a context in which 
scientific journals with specific evaluation 
systems, such as impact indices, are be-
coming increasingly important. This mo-
ment of changes in format and access is 
a good opportunity to reflect on what your 
role is and analyze the new future possi-
bilities that appear..
Keywords: Item, COBDC, professional 
journals, scientific journals, academic 
journals, information and documentation 
journals.
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Introducció:
una mirada al passat
La revista Ítem. Revista de Biblioteconomia i 
Documentació del Col·legi Oficial de Bibliote-
caris-Documentalistes de Catalunya es pre-
senta com un mitjà d’expressió, d’informació 
i de formació permanent per a tots els col·le-
giats i subscriptors, i admet contribucions de 
treballs originals d’experiències, bones pràc-
tiques i aplicació sobre els diversos aspectes 
de la biblioteconomia, la documentació i l’ar-
xivística. 

El primer número de la publicació es va pu-
blicar l’any 1987, tres anys després de néixer 
el col·legi professional, impulsada per un jove 
grup de col·legiats com un instrument neces-
sari de comunicació destinat als professionals. 
De periodicitat semestral des del seu inici fins 
al 2001, va passar a ser quadrimestral del 
2002 al 2007 per retornar a semestral a partir 
del 2008 fins a l’actualitat. 

La revista ha variat poc en el seu format. Fins al 
número 47 es va mantenir amb el format origi-
nal (23x16) per renovar-se amb un format més 
singular, quadrat (22x22), del número 48 fins al 

1

REVISTA DE BIBLIOTECONOMIA I DOCUMENTACIÓ JULIOL-DESEMBRE 2018 / GENER-JUNY 2019

NÚM. 65/66

Editada pel Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Documentalistes de Catalunya · ISSN 0214-0349 (paper) · ISSN 1699-521X (Internet)

 ENTORNS DE CERCA  

 I ÚS DE LA INFORMACIÓ  

 dades enllaçades 

 web semàntic 

 marques de propietat 

 optimització  dades massives 

 llenguatge natural 

64, a partir del qual va retornar al format clàssic. 
El canvi més gran es dona amb aquest núme-
ro que esteu llegint: aquest any 2023 la revista 
deixa de publicar-se impresa per passar a pu-
blicar-se en línia. Els costos de producció i les 
responsabilitats mediambientals han estat de-
terminants a l‘hora de prendre aquesta decisió.

Pel que fa al continguts, Ítem ha sofert canvis 
d’estructura i seccions però ha mantingut, en 
la major part dels números, la presentació d’ar-
ticles sobre un tema monogràfic al qual se su-
men altres peces de contingut complementari 
centrevistes, experiències— amb un enfoca-
ment eminentment pràctic. Els números 20 i 30 
compten amb uns índexs elaborats per Jesús 
Gascón que permeten recuperar autors, matè-
ries i obres ressenyades (una secció que dona-
va notícia d’obres d’interès professional que va 
mantenir-se de manera regular fins al numero 
36).1 Fins al 2011 també podem trobar la revista 
indexada a Temaria <http://www.temaria.net/>, 
però per als anys següents no disposem de 
cap més sistema de recuperació que els que 
ens ofereix el repositori RACO, on es troben 
disponibles tots els números publicats. 

Al llarg de la seva existència, Ítem ha comptat 
amb una llarga llista de responsables:

1. Gascón, Jesús. “Índex d’Ítem del número 1 al 20: autors, matèries i obres ressenyades”. Ítem: revista de biblioteconomia i docu-
mentació, núm. 20 (gener-juny 1997), p. 210-258. Gascón, Jesús. “Índexs d’Ítem, del número 1 al 30: matèries, autors, obres 
ressenyades i afiliacions dels autors; recull de sumaris dels 30 números”. Ítem: revista de biblioteconomia i documentació, núm. 
30 (gener-abril 2002), p. 125-211.
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Com a curiositat, fem notar que la denomi-
nació del responsable sempre ha defugit el 
terme Direcció (els primers temps aquesta fi-
gura va ser anomenada editor literari, durant 
molts anys la responsabilitat va ser compar-
tida per tots els noms del Consell de redac-
ció i, a partir del número 48, es va imposar 
el terme Coordinació). Evidentment, la tasca 
de tots aquests responsables, així com la dels 
nombrosos professionals que han format part 
dels diferents consells editorials al llarg dels 
anys, ha estat i segueix sent voluntària i des 
d’aquí els volem agrair el temps i l’esforç que 
hi han dedicat. 

35 anys i 73 números després, amb canvis ex-
terns visibles i d’altres de més profunds sobre 
el contingut impulsats per direccions i consells 
de redacció, la revista segueix amb el ma-
teix objectiu amb què va néixer: donar veu a 
la professió i ser un instrument per compartir 
coneixements, reflexions i experiències. En un 
context de publicacions on cada cop prenen 

Número i data Responsable

1 (juliol-desembre 1987) Concepció Carreras 

2-3 (gener-desembre 1988) Mercè Bosch i Marta Ràfales 

4 (gener-juny 1989) Carme Sans 

5 (juliol-desembre 1989); 
47 (setembre-desembre 
2007 )

[Consell de redacció]

48 (gener-juny 2008);
49 (juliol-desembre 2008)

Roser Lozano 

50 (gener-juny 2009);
51 (juliol-desembre 2009)

Josep M. Turiel; Patrícia 
Russo 

52 (gener-juny 2010) Josep M. Turiel

53 (juliol-desembre 2010) Anna Valls

54 (gener-juliol 2011);
55 (agost-desembre 2011)

Lluís Vicente

56 (2012) Albert Díaz 

57 (2013) Albert Díaz; Mireia Pérez 
Cervera 

58 (2014) Montserrat Garcia Alsina 

59 (gener-juny 2015);
65-66 (gener-juny 2019)

Ferran Burguillos; Gemma 
Masdeu

67 (juliol-desembre 2019) Ferran Burguillos

68 (gener-juny 2020); 
74 (juliol-desembre 2022) 

Anna Florensa; Teresa Mañà 

més importància les revistes de caràcter cien-
tífic amb sistemes d’avaluació específics entre 
els quals els índexs d’impacte, Ítem es reivindi-
ca com una revista al servei dels professionals, 
una revista que ara en diríem de proximitat, feta 
per professionals d’aquí i que parla de la nostra 
realitat. El canvi actual a l’accés obert és una 
bona oportunitat per reflexionar sobre quin és 
el seu paper i analitzar les noves possibilitats 
de futur que es presenten.

1. Ítem i les revistes 
d’informació
i documentació
Per posar en valor la revista Ítem hem conside-
rat necessari aproximar-nos a la situació actual 
de les revistes publicades sobre la temàtica 
d’informació i documentació en l’àmbit espa-
nyol que inclouen tant les revistes publicades 
per associacions professionals amb caràcter 
més divulgatiu, com també les publicades per 
universitats i altres entitats o organismes, pú-
blics o privats, amb finalitats de recerca i in-
vestigació.

1.1 Revistes professionals 
versus revistes acadèmiques 
o científiques
L’anàlisi de les revistes d’aquesta temàtica s’ha 
fet a partir d’un llistat de les revistes de Cièn-
cies Socials, Informació i Documentació de 
Google Scholar, extret al mes de juny/juliol del 

Ítem es reivindica com una revis-
ta al servei dels professionals, una 
revista que ara en diríem de proxi-
mitat, feta per professionals d’aquí 
i que parla de la nostra realitat. 
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2. Agraïm la col·laboració en l’obtenció inicial d’aquestes dades a Francesc Garcia Grimau.

2022.2 Es va obtenir un llistat de 44 títols sobre 
els quals vam aplicar alguns criteris de depura-
ció: per una banda, descartar aquells títols que 
actualment no es publiquen i també aquelles 
que fa 3 anys o més que no editen cap nú-
mero (se’n van eliminar 12); per l’altra, limitar 
la tria a la disciplina principal del nostre estudi 
i, en conseqüència, descartar les centrades en 
geografia, musicologia, patrimoni cultural i pa-
trimoni cultural i bibliogràfic (5 en total).

Per tant, l’anàlisi s’ha realitzat amb 27 revistes 
vives publicades a Espanya de l’àmbit de la in-
formació i documentació, que inclouen les revis-
tes sobre arxius i biblioteques. Així mateix, per 
tal d’aprofundir en la classificació d’algunes ca-
racterístiques de les revistes, s’han classificat, 
d’una manera simplificada però útil per al nostre 
objectiu, en revistes professionals, que inclouen 
aquelles que publiquen les associacions i col-
legis professionals i revistes que anomenarem 
acadèmiques o científiques per referir-nos a les 
publicades per centres universitaris o d’altres 
organismes i que tenen per objectiu difondre la 
recerca i la investigació. En un conjunt “d’altres” 
s’ubiquen aquelles que publica alguna empresa 
o centre poc discernible.

Tant aquelles que anomenem revistes profes-
sionals com les que hem etiquetat com a re-
vistes acadèmiques o científiques, destinades 
a diferents lectors i amb funcions diferents, 
s’elaboren de manera similar: crida d’articles, 
recepció d’originals, tasques de correcció i edi-
ció (recepció, revisió, acceptació i publicació). 
Totes compleixen també amb uns requisits 
de funcionament de comptar amb un consell 
de redacció, unes normes de funcionament i 
unes instruccions per als autors. Pel que fa a 
les contribucions es presenten sempre amb re-
sum i paraules clau en la llengua de la revista 
i en anglès. 

Ara bé, les revistes científiques compleixen, 
a més, amb determinats requisits sense els 
quals no serien considerades de recerca:

— allò que publiquen és fruit d’una investiga-
ció, és a dir, d’una recerca original, de la 
qual es puguin explicar les preguntes de la 
recerca, la metodologia, els resultats i les 
conclusions;

— compten amb revisors externs que avalu-
en l’escrit i emeten el seu veredicte sobre 
la possible publicació: en alguns casos, 
es desestima; en d’altres –el més sovint– 
s’accepta amb modificacions, i també pot 
donar-se el cas que sigui revisat i acceptat 
sense cap canvi;

— tot allò que s’exposa està ben documentat 
i científicament demostrat: les referències 
són imprescindibles. Opinions, judicis i co-
mentaris no hi tenen lloc, llevat que formin 
part de la investigació i se sustentin en una 
bibliografia sòlida i concloent.

D’altra banda, com hem esmentat anterior-
ment, una revista científica aspira a aconseguir 
un índex d’impacte que li doni major rellevàn-
cia. Creat per Eugene Garfield (1925-2017), 
lingüista de formació amb importants apor-
tacions en bibliometria, doctor honoris causa 
per la UB el 2016, l’índex d’impacte és un indi-
cador que mesura la qualitat d’una publicació 
científica a partir de les vegades que han estat 
citats els articles que s’hi publiquen. El desig 
confés de tota revista científica és aconseguir 
un alt índex d’impacte. Amb tot, cal tenir en 
compte la perversió del sistema, que tendeix a 
donar més valor a la quantitat que a la qualitat; 
potser seria desitjable donar més valor a l’im-
pacte real en la societat que al factor d’impacte 
per nombre de cites. 

Aquest cobejat índex d’impacte no és aplica-
ble a una revista professional com la nostra, 
centrada a donar a conèixer experiències i 
bones pràctiques per tal de ser útil als pro-
fessionals que treballen en aquell camp. Ni el 
mètode de treball, ni l’abast de la publicació, 
ni els objectius, ni el tipus de contribucions, ni 
les condicions dels equips, ni el mateix funcio-
nament de la revista... són tot d’especificitats 
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que l’allunyen i diferencien de les revistes ci-
entífiques i acadèmiques i ho fan impossible: 
per elaborar una revista científica de qualitat 
ens caldrien uns recursos econòmics i humans 
dels qual som lluny de disposar en el nostre 
col·legi professional. D’altra banda, ens calen 
més revistes científiques en el nostre àmbit? 
Segurament, les que hi ha al mercat en català 
i en castellà són més que suficients per a la 
investigació en aquesta matèria. 

1.2 Anàlisi d’algunes dades 

Com es pot veure a la Taula 1 el nombre de re-
vistes revisades per parells és gairebé total –ja 
que és una condició– en el cas de les publica-
des per institucions acadèmiques: 9 de les 12 
analitzades (les no revisades per parells són re-

Aquest cobejat índex d’impacte 
no és aplicable a una revista pro-
fessional com la nostra, centrada 
a donar a conèixer experiències i 
bones pràctiques 

vistes com el Blok de BID, per exemple, que no 
publica articles sinó ressenyes de documents 
tècnics professionals). En canvi, és molt baix 
per a revistes professionals, on només 2 d’11 
són revisades per parells. Cal tenir en compte 
que apostar per una revista revisada per parells 
pot seduir uns autors acadèmics, però deixarà 
fora com a col·laboradors el col·lectiu professi-
onal que no es dedica a la recerca. 

Hem de considerar que una revista d’un col-
lectiu, com és el cas d’Ítem, funciona gràcies 
al voluntarisme i dedicació dels membres de 
l’associació. Probablement, es podria comptar 
amb altres voluntariosos col·legues que revi-
sessin i valoressin les contribucions rebudes 
però, de vegades, això complica i alenteix la 
gestió, ja que els equips són reduïts i tothom fa 
de tot. L’edició d’una revista científica requereix 
un equip nombrós, amb distribució de tasques, 
entre els quals els responsables de gestionar 
amb les plataformes digitals les recepcions, 
revisions i valoracions dels articles. Servei-
xi d’exemple l’equip de la revista BiD editada 
per dues universitats –UB i UOC– compost per 
editors (2), direcció (2), coordinació (1), edició 
científica (2), consell de redacció (16), edició 
(4), producció editorial (5), desenvolupament 

Taula 1: Revistes revisades per parells segons tipus d’editor
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Apostar per una revista revisada 
per parells pot seduir uns autors 
acadèmics, però deixarà fora com 
a col·laboradors el col·lectiu pro-
fessional que no es dedica a la re-
cerca. 

tecnològic (2), i assessoria de qualitat edito-
rial (1): 35 persones en total. La quantitat de 
persones implicades en l’elaboració d’una re-
vista que depèn d’un organisme acadèmic i la 
del nostre humil Ítem (15 persones del Consell 
editorial en el qual es compta la direcció i una 
persona d’edició des del COBDC) no admet 
comparació. 

Ens ha semblat interessant, també, recollir les 
diverses formes de publicació i de distribució 
de les revistes i mostrar-ho segons el tipus 
d’editor. En conjunt, el 77 % de les revistes 
analitzades, sigui quina sigui la seva funció, es 
publiquen en accés obert i només una petita 
part mantenen altres models de distribució, 
que responen a casuístiques diverses. Remar-
quem el cas únic de la revista El profesional de 
la información, que opta per la nova modalitat 
de cobrar a l’autor per publicar en accés obert. 
En el cas d’Ítem, l’accés ha variat els darrers 
dos anys: de tenir accessibles per a tothom 
dos o tres articles i deixar embargada la resta 
del número per als no subscriptors fins passats 
sis mesos a oferir-ne l’accés obert a tothom.

La llengua o llengües en què es publica una 
revista és un element que condiciona els po-
tencials autors, però també el públic a qui es 
dirigeix. 

La llengua predominant és el castellà: 12 no-
més en aquesta llengua, però la totalitat restant 
si comptem que aquesta convisqui amb altres 
com català o anglès. Una sola revista es publi-
ca només en català: es tracta d’Ítem. Aquesta 
opció de llengua emfatitza el fet que és una 
revista feta aquí per a professionals d’aquí; evi-
dentment, això no beneficia la difusió entre els 
professionals de la resta de l’Estat. Per afavo-
rir aquesta projecció, altres revistes han optat 
per la versió castellana, a més de la catalana 

Taula 2: Tipus de distribució de les revistes segons tipus d’editor
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(com fa BiD o l’Anuari de Biblioteques, llibres 
i lectura, per posar-ne dos exemples); de tota 
manera, potser en un futur amb els sistemes 
de traducció automàtica cada cop més perfec-
cionats, es podrà optar per la llengua o llen-
gües de lectura (castellà, anglès) sense haver 
de canviar la llengua de publicació.

Taula 3: Llengua o llengües de publicació de les revistes analitzades

Taula 4: Periodicitat de les revistes analitzades

Finalment, creiem que la periodicitat de les 
revistes és una característica que ens permet 
copsar la diversitat existent, sovint relacionada 
amb l’extensió i l’abast del contingut. Segura-
ment, la dedicació i treball que comporta l’edi-
ció d’una revista, per gran que sigui l’equip, 
és el motiu que les revistes amb periodicitat 
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semestral com Ítem siguin les més abundants, 
seguides de les que encara es prenen més 
temps i editen només un número l’any. L’edició 
trimestral correspon en molts casos a publica-
cions de poques pàgines, menys continguts i, 
per tant, menys elaboració. Destaca l’aparició 
de noves modalitats com la publicació contí-
nua, impulsada per la transformació digital, 
modalitat que pot imposar-se per la probabi-
litat d’arribar més fàcilment als lectors. En els 
canvis que Ítem experimentarà en aquesta 
nova època, aquest pot ser un factor important 
de difusió a tenir en compte.

2. Una mirada cap al 
futur
El futur ens és ben desconegut; potser d’aquí 
a un temps la nostra revista la farà un robot 
amb IA! Mentre, però, presentem a continuació 
idees i comentaris sobre el futur de la revista de 
membres del Consell editorial que ens posen 
en valor la revista, els seus continguts i la seva 
projecció. 

Pel que fa als continguts, se suggereix:
— conservar la distribució monogràfica de te-

mes i a la vegada obrir el focus a tots els 
perfils de la professió, cada cop més diver-
sos i, fins i tot, desconeguts; 

— incorporar una secció dedicada a actualit-
zacions de processos o canvis importants 
que afecten la professió;

— ampliar la col·laboració amb l’actual Fa-
cultat d’Informació i Mitjans Audiovisuals i 
servir de plataforma per publicar treballs o 
col·laboracions d’alumnes;

— convertir les entrevistes en una secció fixa 
que permeti conèixer la veu de l’experiència.

Pel que fa al pas al digital, s’observen perills i 

avantatges. En qualsevol cas, permetrà:
— tenir més difusió, ja que pot arribar a més 

persones, però a la vegada pot portar a una 
lectura més superficial, més ràpida, amb 
menys aprofundiment;

— incorporar continguts multimèdia (imatges, 
clips de vídeo, com la possibilitat de com-
plementar les entrevistes transcrites amb 
l’entrevista gravada al canal de Youtube) i 
desbordar la revista en si, connectant amb 
els continguts relacionats de manera inten-
siva i àgil per permetre experiències més 
completes amb la lectura de cada tema 
tractat;

— apostar, potser amb el temps, per una pu-
blicació més lleugera, amb una menor ex-
tensió i amb una periodicitat major;

— agrupar els continguts d’altres maneres 
complementàries, per poder tenir punts 
d’accés per les matèries, per les seccions 
(experiències, caixa d’eines, etc.) de tota la 
col·lecció. 

Donar a conèixer la revista i fer-la més parti-
cipativa és un repte determinant i s’apunten 
algunes accions per aconseguir-ho:
— ser visibles a les jornades professionals;
— organitzar, a més de les presentacions dels 

números corresponents, alguna altra cita de 
caire més obert i festiu;

— fer-nos més presents als futurs professio-
nals i familiaritzar l’alumnat d’aquests es-
tudis amb la revista: distribuir-ne números 
als alumnes de darrers cursos de grau i de 
màster perquè la coneguin i coneguin el 
món professional del qual aviat formaran 
part o relacionar articles de la revista amb 
les matèries d’estudi;

— aprofitar el pas a digital per permetre una 
interacció amb la revista, flexible i dinàmica, 
amb suggeriments i comentaris als contin-
guts publicats o un espai per a les discus-
sions professionals, per esdevenir una mena 
d’àgora de referència.

De cara al funcionament, es proposa: 
— comptar amb col·laboració d’experts per a 

la coordinació dels monogràfics;

Una sola revista es publica només 
en català: es tracta  d’Ítem. 
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3. El nostre col·lega Lluís Agustí, en la presentació del número 74 d’’Ítem, va brindar-nos les reflexions següents que amablement 
ha compartit per escrit i que amb poques modificacions hem aprofitat per a l’article.

— implicar més persones responsables per a 
aspectes específics, com poden ser les xar-
xes;

— oferir compensacions dintre de les possibi-
litats de funcionament del COBDC (cursos, 
jornades...) per a les persones que s’hi de-
diquen;

— incorporar al Consell membres no col·legi-
ats amb la contrapartida de fer-los-en mem-
bres: això podria traduir-se en conver sions 
de nous col·legiats un cop acabin el període 
de participació al Consell i potser permetria 
obrir el Consell editorial (i el Col·legi) a per-
fils professionals més minoritaris que hi són 
poc presents;

— simplificar tant com es pugui els aspectes 
formals de les col·laboracions per afavorir 
les contribucions dels col·legues.

En essència, no ens hem d’allunyar del nos-
tre públic –el col·lectiu professional– i hem de 
seguir donant-los veu perquè comparteixin les 
seves experiències sense descuidar, i mante-
nint, el nivell de qualitat dels articles de fons 
que ajuden a contextualitzar el tema monogrà-
fic. El pas a digital ens obre múltiples possi-
bilitats que hem de saber aprofitar i no con-
formar-nos amb un PDF d’accés obert. Es el 
moment de pensar-hi.

3. A tall de conclusió:
les virtuts d’Ítem3 
El nostre col·lectiu agraeix i necessita una re-
vista com Ítem per moltes raons: 
— és un altaveu professional, que permet do-

nar veu als que treballen en el nostre camp, 
que tenen no només el coneixement sinó 
també l’experiència;

— és una caixa d’eines, de continent de bones 
pràctiques professionals, com un gran ma-
gatzem de tutorials validats;

— és un espai de descoberta, de prospectiva, 
de filtratge de notícies o activitats no només 
tecnològiques, sinó també innovadores en 
tots els àmbits de la professió.

— és un espai de trobada, de saber què fa l’al-
tre i sentir-se acompanyat en allò que des-
coneixes o en allò que intueixes, un espai 
per propiciar l’intercanvi i la proximitat entre 
professionals que treballen lluny els uns dels 
altres;

— és un espai de reflexió que, amb la parti-
cipació d’altres professionals de tots els 
àmbits que ens aporten una mirada exterior, 
ens interpel·la i ens ajuda a veure les coses 
des d’un altre angle, des de fora, i posar-les 
en context.

És, al capdavall, un nexe d’unió entre els pro-
fessionals, per als qui estan col·legiats i per fer-
ne de nous. Arribar a tots els qui treballen en 
biblioteques, arxius i centres d’informació i do-
nar-los veu és la nostra missió. En 35 anys de 
vida, Ítem s’ha mantingut fidel a aquests valors 
i ha optat per ser llegida abans que citada.  

El pas a digital ens obre múltiples 
possibilitats que hem de saber 
aprofitar.

ANNA FLORENSA I TERESA MAÑÀ/DOSSIER/P. 60-71
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Resum: Estudi sobre la col·legiació i l’associacionisme pro-
fessional a Catalunya elaborat a partir d’una enquesta en-
viada per correu electrònic a 108 entitats (març 2023), amb 
una taxa de respostes vàlides del 34,3 %. S’analitza l’evo-
lució del nombre de membres (altes i baixes), els motius de 
les baixes i la percepció de les entitats sobre aquesta evo-
lució. Es recullen accions dutes a terme per les entitats per 
fomentar l’ingrés de nous professionals i es formulen unes 
recomanacions per a actuacions futures.
Paraules clau: associacionisme, col·legiació, Catalunya.

Colegiación y asociacionismo en
Cataluña hoy. Una aproximación a
la situación actual
Resumen: Estudio sobre la colegiación y el asociacionismo profesional 
en Cataluña elaborado a partir de una encuesta enviada por correo elec-
trónico a 108 entidades (marzo 2023), con una tasa de respuestas vá-
lidas del 34,3 %. Se analiza la evolución del número de miembros (altas 
y bajas), los motivos de las bajas y la percepción de las entidades sobre 
esta evolución. Se recogen acciones llevadas a cabo por las entidades 
para fomentar el ingreso de nuevos profesionales y se formulan unas 
recomendaciones para futuras actuaciones.
Palabras clave: asociacionismo, colegiación, Cataluña.
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talonia prepared from a survey sent by email to 108 entities (March 
2023), with a valid response rate of 34.3 %. The evolution of the number 
of members (registrations and cancellations), the reasons for the can-
cellations and the perception of the entities regarding this evolution are 
analyzed. Actions carried out by entities to promote the integration of 
professionals are collected and some recommendations are formulated 
for future actions.
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1. Introducció

1.1. Justificació i objectius

L’article que presentem té per objectiu mostrar 
una panoràmica de la incorporació de nous 
membres als col·legis i associacions profes-
sionals a Catalunya i recollir la percepció que 
les respectives juntes directives tenen sobre 
aquesta situació.

Des de fa temps, en el nostre col·lectiu de 
biblio tecaris documentalistes les baixes són 
superiors a les altes, i en aquestes altes es tro-
ben a faltar molts nous graduats. Aquest fet 
ens va fer pensar en la necessitat de conèixer 
la situació d’altres col·legis i associacions pro-
fessionals per veure si es tractava d’una situa-
ció exclusiva del col·lectiu bibliotecari o bé es 
donava també en altres professions, per la qual 
cosa hem dut a terme una recollida de dades, 
el resultat de la qual us presentem en aquest 
article.

1.2 Metodologia

Els resultats que es presenten s’han recollit per 
mitjà d’una enquesta en línia enviada al març 
del 2023 a 88 col·legis oficials i 24 associacions 
professionals.1 Hem identificat aquests col·lec-
tius a partir de la Guia d’entitats publicada pel 
Departament de Justícia de la Generalitat de 
Catalunya.2 En aquest registre es localitzen 126 
col·legis professionals i 77.927 associacions.

De cara a l’estudi, vam descartar els col·legis 
que són de col·legiació obligatòria. Aquests 
no han de preocupar-se per la incorporació 

1. Vegeu a l’Annex el formulari que hem utilitzat.
2. Guia d’entitats. Barcelona: Generalitat de Catalunya. Depar-

tament de Justícia, Drets i Memòria, 2014- . https://justicia.
gencat.cat/ca/serveis/guia_d_entitats/ [Consulta: 27 març 
2023]. Aquest directori conté les dades identificatives de 
les més de 83.000 entitats registrades legalment a Catalu-
nya: associacions, fundacions, col·legis professionals, fede-
racions, etc. En la majoria dels casos, únicament inclou el 
nom, l’adreça i el tipus d’entitat.
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dels nous titulats, ja que l’exercici professional 
n’exigeix la col·legiació. Així doncs, no vam te-
nir en compte metges, arquitectes i advocats, 
fet que va comportar l’eliminació de 33 col·legis 
de la llista. Ara bé, l’abast precís de les profes-
sions amb col·legiació obligatòria no està clar. 
Per això vam enviar l’enquesta a uns quants 
col·legis dels quals dubtàvem si pertanyien o 
no a aquesta categoria i els demanàvem si era 
obligatòria o no la col·legiació. Algunes de les 
respostes que vam rebre ens van sorprendre 
perquè alguns col·legis que afirmaven que la 
col·legiació era obligatòria, declaraven tenir 
només un 30 % o un 50 % del total de profes-
sionals col·legiats. Això ens va fer pensar que, 
com veurem, aquest concepte presenta certes 
dificultats d’aplicació a Espanya.

L’antiga Ley 2/1974, de 13 de febrero, sobre 
colegios profesionales,3 encara vigent –si bé 
amb algunes modificacions introduïdes per la 
legislació posterior– estableix a l’article 3.2 que 
“Será requisito indispensable para el ejercicio 
de las profesiones hallarse incorporado al co-
legio profesional correspondiente cuando así 
lo establezca una ley estatal”. D’altra banda, 
la Constitució de 1978 estableix a l’article 36: 
“ La llei regularà les peculiaritats pròpies del rè-
gim jurídic dels col·legis professionals i l’exer-
cici de les professions titulades”. Però el fet és 
que no existeix –ara per ara– cap llei estatal 
que reguli de manera global els col·legis pro-
fessionals i, mentrestant, les comunitats autò-
nomes han anat legislant al respecte. De fet, ho 
han fet totes: des de Canàries, el 1990, fins a 
Catalunya, el 2006.4

 
A aquest panorama s’hi va sumar una norma 
de rang superior, de la Comissió i el Parlament 
europeus, la directiva 2006/123/CE, de 12 de 
desembre del 2006, sobre els serveis al mercat 
interior, que –com totes les directives europe-

Algunes de les respostes que vam 
rebre ens van sorprendre perquè 
alguns col·legis que afirmaven 
que la col·legiació era obligatòria, 
declaraven tenir només un 30 % o 
un 50 % del total de professionals 
col·legiats. 

es– obligava els estats membres de la Unió a 
adaptar la legislació nacional per incloure’n els 
dictats. Així ho va fer Espanya, amb dues lleis, 
que es van publicar amb un mes de diferència: 
la Llei 17/2009, de 23 de novembre, sobre el 
lliure accés a les activitats de serveis i el seu 
exercici i la Llei 25/2009, de 22 de desembre, 
de modificació de diverses lleis per a la seva 
adaptació a la Llei sobre el lliure accés a les 
activitats de serveis i el seu exercici.

En l’articulat d’aquesta darrera norma no 
s’esmenta el tema de l’obligatorietat; però sí 
en la seva disposició quarta, que diu, textual-
ment:”En el termini màxim de dotze mesos des 
de l’entrada en vigor d’aquesta Llei [desembre 
del 2009], el Govern, amb la consulta prèvia a 
les comunitats autònomes, remetrà a les Corts 
Generals un projecte de llei que determini les 
professions per a l’exercici de les quals és obli-
gatòria la col·legiació”. I hi afegeix: “El projecte 
esmentat haurà de preveure la continuïtat de 
l’obligació de col·legiació en aquells casos i su-
pòsits d’exercici en què es fonamenti com a 
instrument eficient de control de l’exercici pro-
fessional per a la millor defensa dels destinata-
ris dels serveis i en aquelles activitats en què 
es puguin veure afectades, de manera greu i 
directa, matèries d’especial interès públic, com 
ara la protecció de la salut i de la integritat físi-
ca o de la seguretat personal o jurídica de les 

3. Espanya. “Ley 2/1974, de 13 de febrero, sobre Colegios Profesionales”. BOE, n.º 40 (15 feb. 1974), 12 p. Versió consolidada. 
https://www.boe.es/eli/es/l/1974/02/13/2/con [Consulta: 3 abril 2023]. Aquesta versió consolidada incorpora les breus esmenes 
que hi va fer la “Ley 74/1978, de 26 de diciembre, de normas reguladoras de los colegios profesionales” (que no afectaven 
l’obligatorietat d’estar col·legiat per exercir una professió).

4. Totes les disposicions legals referides a aquest assumpte es troben recollides al codi Colegios profesionales. Ed. act., 3 marzo 
2023. Madrid: Boletín Oficial del Estado, 2017- . (Códigos electrónicos). https://www.boe.es/biblioteca_juridica/codigos/codigo.
php?id=253 [Consulta: 3 abril 2023].
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vegada manifestaven que un percentatge rela-
tivament petit de professionals eren, efectiva-
ment, col·legiats. De cara a l’estudi, inicialment 
vam triar 93 col·legis professionals i, posterior-
ment, vam descartar els 21 col·legis que ens 
van respondre que eren de col·legiació obliga-
tòria. 

El procés de tria de les associacions va ser 
més complex. Per a l’objectiu del nostre treball, 
l’interès se centrava en associacions que agru-
pessin professionals. La Guia d’entitats, tot i 
que disposa d’una classificació molt detallada, 
no permet discriminar les associacions que tin-
guin un caràcter professional, de manera que 
per establir la mostra a enquestar vam selecci-
onar les associacions que duien al seu nom la 
paraula “professional”. Una revisió dels resul-
tats obtinguts va permetre veure que hi havia 
una gran diversitat de professions, d’àmbits 
molt diversos. Així doncs, vam decidir restringir 
la mostra a les associacions vinculades amb el 
sector cultural (arxivers, audiovisuals, doctors 
i llicenciats, gestors culturals, traductors...), i 
vam deixar de banda les altres, relacionades 
amb el sector comercial, per exemple. D’acord 
amb aquests criteris, finalment van ser 42 les 
associacions seleccionades. 

Un cop feta la tria de la mostra a analitzar, ens 
vam enfrontar a la dificultat material de trobar 

De cara a l’estudi, inicialment 
vam triar 93 col·legis professio-
nals i, posteriorment, vam des-
cartar els 21 col·legis que ens van 
respondre que eren de col·legia-
ció obligatòria. 

persones físiques”. Malgrat aquest dictat legal, 
fins ara, no existeix la norma prevista, després 
de més de deu anys.

Davant de la manca de la legislació estatal de-
finitiva i a causa de la promulgació de normes 
autonòmiques que tiraven una mica pel dret, 
el Tribunal Constitucional ha hagut de resoldre 
diversos conflictes de competències. De la 
doctrina d’aquest Tribunal es desprèn, com a 
conclusió, que la futura legislació podria exigir 
la col·legiació obligatòria en determinats casos, 
sense que això sigui contrari als principis de la 
directiva europea de lliure exercici professional, 
quan aquesta obligatorietat sigui necessària 
per al compliment de finalitats d’interès general 
(com la protecció de la salut o la seguretat per-
sonal o jurídica de les persones).5 De la doc-
trina del Constitucional també es desprèn que 
seria legítim que no fos obligatòria la col·legia-
ció dels funcionaris públics, que no efectuen 
prestacions de serveis directes als ciutadans. 

D’altra banda, també entén el Tribunal Consti-
tucional que la potestat de determinar quines 
professions són de col·legiació obligatòria cor-
respon a l’Estat (i no a les autonomies); d’aquí 
que s’hagin declarat nuls els articles de les lleis 
autonòmiques que han detallat alguna cosa al 
respecte, com va passar amb la llei catalana.6 
En aquest cas, l’article 38.1 que deia “La incor-
poració al col·legi professional corresponent és 
un requisit necessari per a l’exercici de les pro-
fessions col·legiades, en els termes establerts 
per la legislació vigent” va ser considerat nul 
pel Constitucional en una sentència del 2014.

Així, doncs, hi ha un cert buit legal al respecte. 
Aquest fet explica que alguns dels col·legis a 
qui vam enviar l’enquesta ens declaressin que 
sí que era obligatòria la col·legiació, però a la 

5. Per als interessats en l’assumpte, són il·lustratius els articles de Luis Pomed Sánchez, “Actividades profesionales y colegios 
profesionales”. Revista aragonesa de administración pública, n.º extra 12 (2010), p. 379-405. https://dialnet.unirioja.es/servlet/
articulo?codigo=5573358 [Consulta: 27 març 2023], i l’article de Silvia del Saz, “La modificació de la llei estatal 2/1974, de 
col·legis professionals, com a conseqüència de la transposició de la directiva de serveis”. Revista catalana de dret públic, núm. 
42 (2011), p. 177-216. http://revistes.eapc.gencat.cat/index.php/rcdp/article/view/2219 [Consulta: 27 març 2023].

6. Catalunya. “Llei 7/2006, de 31 de maig, de l’exercici de professions titulades i dels col·legis professionals”. DOGC, núm. 4.651 
(9.6.2006), p. 25424-25434. Text consolidat (que incorpora les esmenes sobrevingudes) disponible al Portal jurídic: https://
portaljuridic.gencat.cat/eli/es-ct/l/2006/05/31/7 [Consulta: 27 març 2023].
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les adreces de correu electrònic per poder en-
viar-los l’enquesta. Sorprenentment, aquesta 
dada no està disponible gairebé mai a la base 
dades de la Guia d’entitats, per la qual cosa es 
van haver de cercar a cadascuna de les pà-
gines web dels col·legis i les associacions. En 
el cas dels col·legis, la cerca va ser costosa 
però va donar resultats, perquè quasi tots dis-
posen d’una pàgina web on es pot trobar, de 
manera més o menys fàcil, el correu electrònic 
per fer la tramesa i només en cinc casos no 
vam poder localitzar aquesta dada o la pàgina 
web no estava activa. D’aquesta manera vam 
arribar als 88 col·legis professionals als quals 
vam enviar l’enquesta. En el cas de les asso-
ciacions, vam constatar que n’hi havia moltes 
que no tenien pàgina web i, en conseqüència, 
no va ser possible posar-nos-hi en contacte. 
Probablement són associacions que han deixat 
de ser actives amb el pas del temps o bé que 
tenen molt poca activitat. De les 42 associaci-
ons de la tria inicial, en van quedar només 24. 
A més, n’hi havia quatre que tenien una adre-
ça de correu electrònic equivocada o inactiva i, 
per tant, també les vam considerar no vàlides. 
Finalment, van ser 20 les associacions professi-
onals a les quals vam enviar l’enquesta.

2. Enquesta
L’objectiu de l’enquesta, formada per 17 pre-
guntes i que es pot trobar a l’Annex d’aquest 
article, era recollir dades quantitatives i quali-
tatives de les entitats analitzades, tant pel que 
fa al seu volum actual i l’evolució en els darrers 
anys respecte a la incorporació de nous mem-
bres com sobre les accions de promoció entre 
el col·lectiu que representen.

Per començar, es demana el nombre total de 
membres, per identificar el volum dels col·legis 
i associacions i poder valorar si les respostes 
tenen alguna similitud. Es demana també una 
estimació sobre el percentatge de membres 

de l’entitat respecte al total de professionals de 
cada sector. Tot seguit, es pregunta el nombre 
d’altes i de baixes des de l’any 2000 i es dema-
na a cada entitat una valoració sobre aques-
ta evolució del nombre d’inscrits. En cas que 
l’evolució sigui negativa, es demanen les pos-
sibles causes de la manca d’interès per formar 
part del col·lectiu. Finalment, es recullen les ini-
ciatives que els col·legis i les associacions por-
ten a terme de cara a captar nous membres. 

2.1. Anàlisi de la participació 

L’enquesta es va enviar a 88 col·legis i a 20 
associacions professionals de Catalunya. Dels 
col·legis es van rebre 47 respostes (53,4 %), 
de les quals en vam descartar 21 perquè van 
declarar que eren de col·legiació obligatòria. 
Per tant, de cara a l’anàlisi, comptem amb 26 
respostes considerades vàlides. De les asso-
ciacions vam rebre 11 respostes (55 %). Glo-
balment parlant, de 108 enquestes enviades, 
tenim 37 respostes vàlides (34,3 %).

Pel que fa a les dimensions de les entitats quant 
al nombre de membres, les quantitats van de 
15 fins a 7.500 persones.7 Podem establir 
aquestes categories, entre les 37 respostes:

Taula 1. Dimensió de les entitats que han respost segons el 
nombre de membres. Elaboració pròpia

La pregunta “Quin és el percentatge de mem-
bres respecte al nombre de potencials titulats/
professionals del vostre àmbit?” no va ser con-
testada per tothom, cosa explicable perquè no 
sempre es pot tenir una percepció prou exac-
ta del conjunt de la professió. Concretament, 

Petites (fins a 200 
membres)

14 (7 col·legis
i 7 associacions)

37,8 %

Mitjanes (de 201 a 
1.000 membres)

14 (11 col·legis
i 3 associacions)

37,8 %

Grans (més de 1.001 
membres)

9 (8 col·legis
i 1 associació)

24,3 %

7. No hem tingut en compte els membres que no fossin persones físiques i, en el cas dels col·legis, els “precol·legiats” (que solen 
ser estudiants que no han acabat la carrera).
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només cinc entitats van contestar la pregunta, 
totes cinc, col·legis professionals. I els valors 
són molt dispars: en un cas, estimen que el 
percentatge de col·legiats és el 6 % dels pos-
sibles; un altre cas diu que el 25 %; un altre, el 
50 %; però dos casos afirmen que el 95 % dels 
possibles col·legiats ho són realment (quan ha-
vien declarat que la col·legiació no era obliga-
tòria). 

2.2. Anàlisi dels resultats 

Una part de les preguntes que es van incloure 
al formulari anaven dirigides a recollir informa-
ció concreta sobre el nombre d’altes i de bai-
xes en determinats anys recents (2000, 2005, 
2010, 2015, 2020 i 2022), i sobre la percepció 

que les entitats tenien sobre aquesta evolució.
Les dades recollides pel que fa a les noves in-
corporacions evidencien, tal com es pot veure 
a la Figura 1, que la majoria d’entitats, entre 
un 51 % i un 62 %, afirma que el nombre més 
habitual de noves incorporacions se situa en 
menys de 20 membres en els anys detallats, 
sense que s’observin crescudes destacades 
en cap dels anys. 

Com es pot observar, el nombre de respostes 
obtingudes no és el mateix per a tots els anys, 
ja que algunes de les entitats que han facilitat 
les dades no existien en els primers períodes 
per als quals se sol·licitava informació.

Són molt poques les entitats que afirmen te-
nir un nombre d’incorporacions més elevat. 
Entre un 8 % i un 16 % de les entitats tenen 
una entrada de 20 a 49 nous membres, i entre 
un 5,4 % i un 13,5 % tenen més de 200 noves 
incorporacions. Cinc entitats afirmen tenir in-
corporacions de més de 300 nous membres 
en algun dels anys de la mostra, però no es 
dona cap explicació ni comentari que permeti 
explicar aquesta dada. 

Entre un 8 % i un 16 % de les enti-
tats tenen una entrada de 20 a 49 
nous membres, i entre un 5,4 % i 
un 13,5 % tenen més de 200 noves 
incorporacions.

Figura 1. Evolució de les altes de nous membres. Elaboració pròpia.
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Pel que fa a les baixes, la tendència és similar. 
El nombre de baixes més alt se situa en la fran-
ja de menys de 20 persones (entre el 56,7 % i el 
70 %). Són moltes menys les entitats que tenen 
una pèrdua molt important de membres, i no-
més entre el 2,7 % i el 10,8 % afirma tenir més 
de 200 baixes en algun dels anys demanats, 
tal com es pot veure a la Figura 2.
 

El nombre de baixes més alt se 
situa en la franja de menys de 20 
persones (entre el 56,7 % i el 70 %). 

Figura 1. Evolució de les baixes de membres. Elaboració pròpia.
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A la Figura 3 hem volgut representar totes les 
dades rebudes amb el detall de totes les res-
postes.8 Un 43,2 % de les entitats, 16 de les 
37 respostes recollides, corresponen a entitats 
que, majoritàriament, reben menys de 20 nous 
membres l’any (a la figura, representat pel co-
lor més clar i el número 1). Un 16,2 % han re-
but en un o més anys de la sèrie entre 20 i 49 
nous membres (representat pel número 2). Un 
16,2 % registren entrades entre 50 i 150 nous 
membres (marcades amb els números 3 i 4) i 
el 24,3 % restant té alguna o algunes entrades 
superiors als 151 membres (marcades amb 
els números 5, 6, 7 i 8). Podem veure, amb 
aquestes dades, que la majoria de les respos-
tes obtingudes corresponen a entitats amb un 
creixement petit però que, majoritàriament i in-
dependentment de la dimensió, mantenen un 
creixement estable. 
 
Les dades de la Figura 3 mostren que 19 en-
titats (51,4 %) mantenen, al llarg dels anys, un 
nivell similar de noves incorporacions; 4 enti-
tats (10,8 %) compten amb un augment cons-
tant en el nombre d’afiliats al llarg del temps; 
unes altres 4 entitats pateixen un decreixement 
regular en el nombre d’altes. La resta, 10 ca-
sos (27 %), experimenta un nombre d’incorpo-
racions variable en els anys demanats.

La resposta a la pregunta sobre l’evolució du-
rant aquests anys és coherent i, tal com que-
da representat a la Figura 4, la majoria de les 
entitats responen que el nombre de membres 
es manté estable (46 %), mentre que la resta 
es distribueix entre un 27 % que observa un 
decreixement i un altre 27 % que afirma créixer. 

Analitzant aquestes dades cronològicament, 
tal com mostra la Figura 5, podem observar 
que des de l’any 2000, el nombre de nous 
membres ha anat augmentant, amb un fort 
creixement l’any 2015, a partir del qual aques-

La majoria de les entitats respo-
nen que el nombre de membres es 
manté estable (46 %), mentre que 
la resta es distribueix entre un 27 

% que observa un decreixement i 
un altre 27 % que afirma créixer. 

8. En aquest gràfic hem recollit totes les respostes obtingudes donant un valor a cada categoria per tal de poder mostrar-les de 
manera més visual. Les correspondències són les que detallem a continuació: 1 identifica les entrades de menys de 20 nous 
membres l’any; 2, entre 20 i 49; 3, entre 50 i 100; 4, entre 101 i 150; 5, entre 151 i 200; 6, entre 201 i 250; 7, entre 251 i 300, 
i 8, més de 300. En aquest cas, a diferència de la Figura 1, on apareixen només sis categories, hem mantingut desagrupades les 
vuit categories per poder-les analitzar amb més detall.

Figura 3. Evolució de les altes de membres (detall de les 
respostes). Elaboració pròpia.
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ta entrada s’estabilitza. L’any 2022 sembla que 
es recupera el ritme anterior a l’any 2020, any 
de la pandèmia, que moltes entitats esmen-
ten com un moment especialment delicat. En 
aquest gràfic es pot veure com el nombre ma-
joritari d’entrades es manté en la franja de 20 a 
49 nous membres (representat pel número 2). 

Pel que fa a la valoració que expressen les enti-
tats d’aquesta dada, els resultats són força inte-
ressants. El nivell de satisfacció manifestat pels 
col·legis i associacions no sembla que sigui gai-
re alt. Un 59 % de les entitats afirmen sentir-se 
poc o gens satisfetes amb aquesta evolució i, 
en canvi, només un 11 % diuen estar molt satis-
fetes, tal com queda recollit a la Figura 6. 

En els casos d’una evolució negativa, quan 
se’ls pregunta quins creuen que són els mo-
tius d’aquesta tendència, els resultats mos-
tren una alta resposta que assenyala la man-
ca d’interès com la raó que justifica aquesta 
baixa incorporació de nous membres i, en 
menor nombre, el cost econòmic de la quota 

Figura 4. Evolució del nombre de membres. Elaboració pròpia. Figura 6. Satisfacció amb l’evolució. Elaboració pròpia.

Figura 5. Evolució mitjana del nombre de membres. Font: 
elaboració pròpia.

i el baix nombre de titulats, com es mostra a 
la Taula 2. En aquest cas, la pregunta permet 
respostes múltiples, i algunes entitats donen 
més d’una raó per explicar aquesta tendència 
negativa.
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Taula 2. Motius que expliquen la tendència negativa. 
Elaboració pròpia.

Entre les respostes “Altres” destaquen, en dos 
casos, el fet que la col·legiació no sigui obligatò-
ria per exercir la professió i, amb respostes úni-
ques, s’indiquen altres raons: que hi hagi moltes 
titulacions noves que no estiguin recollides com 
a titulacions que permetin la col·legiació; que 
no es vegi la necessitat de col·legiar-se; que es 
desconegui l’activitat del Col·legi pel que fa a la 
defensa de la professió i els serveis que ofereix, 
o que la situació de precarietat laboral no sigui 
favorable. En un cas s’afirma que no es coneix 
la raó d’aquesta manca de col·legiació. 

Pel que fa a les baixes voluntàries, se’ls va pre-
guntar quines podien ser les raons que les jus-
tificaven. Destaca el fet que siguin les qüestions 
econòmiques la raó més habitual per donar-se 
de baixa i no les jubilacions. Com es pot veure 
a la Taula 3, s’hi sumen la pèrdua d’interès, en 
8 casos, i el canvi d’activitat professional, en 5 
casos, i la no utilització dels serveis, en 1 cas. 
Aquests dos darrers motius apareixen a l’opció 
d’”Altres”, tenint en compte que aquesta pre-
gunta també era de resposta múltiple.

Taula 3. Justificació de les baixes voluntàries. Elaboració pròpia.

Altres afirmen que els membres es donen de 
baixa quan troben feina, o que la precarietat 
laboral fa que els professionals estiguin treba-
llant en àmbits professionals diferents, per als 
quals els serveis de l’entitat no són necessaris. 
La precarietat laboral o la manca d’estabilitat 
laboral també són raons que es donen com a 
justificació de la manca de nous col·legiats.

3. Accions per
incentivar la
incorporació de nous 
membres 
A la pregunta “Esteu fent alguna cosa per in-
centivar la incorporació de nous membres?” 
responen 22 entitats (59,5 %), de les quals, 18 
ho fan afirmativament (81,8 %). Entre les acci-
ons dutes a terme, la més repetida és la pro-
moció entre els estudiants universitaris, com 
es pot veure a la Taula 4. Les “Altres” accions 
que es porten a terme (pregunta que permetia 
una resposta oberta) recull una colla d’iniciati-
ves interessants. Algunes entitats afirmen que 
convé “arribar via exemples del que es fa i per 
a què serveix, i com contribuïm a la societat i a 
la professió, i en aquesta línia treballem. Alhora 
cal modernitzar la comunicació amb les noves 
generacions”. Es menciona també una campa-
nya per incrementar la col·legiació de dones i 
una altra d’informació a no col·legiats sobre els 
serveis que s’ofereixen.

Taula 4. Accions per incentivar la incorporació. Elaboració pròpia.

Una de les accions concretes que es compar-
teixen és la figura del “precol·legiat”, destinada 
als estudiants que han superat el 50 % dels 
crèdits de la carrera: se’ls permet col·legiar-se 
de manera gratuïta, per tal que els futurs pro-
fessionals s’apropin al col·legi i tinguin accés 

Manca d’interès dels possibles membres 14

Altres 8

Cost econòmic de la quota 4

Hi ha pocs titulats 2

Destaca el fet que siguin les qües-
tions econòmiques la raó més ha-
bitual per donar-se de baixa i no 
les jubilacions.

Qüestions econòmiques 16

Jubilacions 13

Pèrdua d’interès 8

Altres 5

Promoció a les universitats 9

Descomptes a la quota inicial 4

Oferta de serveis específics 3

Campanyes a les xarxes socials 2

Altres 4

COBDC/ITEM 75/2023/P. 72-85



83

a alguns serveis abans de la col·legiació. En 
altres casos, l’acció de difusió es vehicula a 
través de la pàgina web, amb la campanya del 
tipus “Les 10 raons per col·legiar-te”.

4. Conclusions
Una vegada acabat el treball, constatem l’inte-
rès que desperta el tema. Durant el procés de 
recollida de dades han estat moltes les entitats 
que ens han manifestat la seva preocupació 
per aquesta qüestió i ens han demanat el re-
torn de l’anàlisi.

Tot i que les respostes rebudes i analitzades 
no permeten detectar diferències destacables 
en l’evolució de les dades dels membres dels 
col·legis i associacions professionals, i que les 
dades obtingudes no mostren a escala global 
una tendència a la baixa en la incorporació de 
nous membres, la percepció que tenen els col-
legis i associacions no és optimista; un 59 % 
de les entitats manifesten estar poc o gens sa-
tisfetes amb l’evolució de les dades. Les raons 
que expliquen aquesta evolució, quan és nega-
tiva, són la manca d’interès, el cost econòmic 
de la quota i el fet que hi hagi pocs titulats. La 
precarietat laboral, tant pel que fa a l’estabilitat 
com a la remuneració, apareixen com a raons 
que expliquen aquesta manca de col·legiació.

Caldria generalitzar les accions per incentivar 
la col·legiació fent més visibles els seus avan-
tatges. Iniciatives de promoció des de la ma-
teixa pàgina web i aprofitant les xarxes socials 
poden ser interessants. Les accions amb les 
universitats comporten resultats positius; cal 
promoure-les i aprofundir-les per fer visible el 
paper dels col·legis i les associacions profes-
sionals. La manca d’implicació de la universitat 
o dels centres de formació fa minvar l’interès 
dels professionals per la col·legiació. Vincular 
d’alguna manera els estudiants universitaris 
amb les entitats és un mecanisme per fer-les 
presents en els membres potencials, fent visi-
bles les funcions i els serveis que ofereixen. 
Un problema de fons és la manca de concreció 

normativa sobre l’obligatorietat o no de formar 
part d’un col·legi oficial per exercir legalment 
una professió. La funció social dels col·legis 
quedaria així reforçada i s’asseguraria el seu 
paper per garantir un bon servei per a la ciu-
tadania.

A partir d’aquest treball considerem que seria 
interessant fer-ne un estudi més ampli, recollint 
també dades dels col·legis de col·legiació obli-
gatòria. Igualment, creiem que seria útil por-
tar a terme entrevistes amb profunditat amb 
persones implicades de les entitats o realitzar 
alguna activitat que permetés el debat públic 
dels diferents agents implicats, amb l’intercanvi 
de percepcions i experiències que s’estan por-
tant a terme, per tal de trobar estratègies i línies 
d’actuació útils per a tothom.

Finalment, també creiem que fora interessant 
completar aquesta mirada amb l’opinió i la vi-
sió que els nous graduats tenen sobre el paper 
de les associacions i els col·legis professionals 
i els beneficis que formar-ne part els pot com-
portar a ells o a la professió en general.
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Annex: Formulari
utilitzat per obtenir 
les dades
1. Quina mena d’entitat sou? 

a. Col·legi 
b. Associació 

2. Quants membres formen part de l’entitat, 
actualment? 

3. Quin és el percentatge respecte del nom-
bre de potencials titulats/professionals del 
vostre àmbit (si heu recollit aquesta dada 
o heu fet algun estudi que us permeti res-
pondre) 

4. Quants nous membres es van incorporar 
en els següents anys? (darrers quinquen-
nis) 
a. 2000 
b. 2005 
c. 2010 
d. 2015 
e. 2020 
f. 2022 

5. Quantes baixes es van produir en els se-
güents anys? 
a. 2000 
b. 2005 
c. 2010 
d. 2015 
e. 2020 
f. 2022 

6. L’evolució en aquests anys... 
a. Augmenta 
b. Disminueix 
c. Es manté 

7. Esteu satisfets amb aquesta evolució? 
a. Molt 
b. Força 
c. Poc 
d. Gens 

8. Voleu afegir algun comentari sobre la vos-
tra percepció d’aquesta evolució?

9. En cas que l’evolució sigui negativa, quins 
són els possibles motius? 
a. Cost econòmic de la quota 
b. Pocs titulats 
c. Poc interès 
d. Altres 

10. Si heu respost “Altres”, quines són aques-
tes altres raons? 

11. A què es deuen, majoritàriament, les bai-
xes voluntàries? 
a. Jubilacions 
b. Manca d’interès 
c. Qüestions econòmiques 
d. Altres 

12. Si heu respost “Altres”, quines són aques-
tes altres raons?

13. Esteu fent alguna cosa per incentivar la 
col·legiació? 
a. Sí 
b. No 

14. Si heu respost afirmativament, quines ac-
cions heu dut a terme? 
a. Promoció a les universitats 
b. Campanyes a mitjans de comunicació 
c. Campanyes a través de les xarxes 

socials 
d. Oferta de serveis específics 
e. Descomptes a la quota 
f. Altres 
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15. Si heu respost “Altres”, quines són aques-
tes altres raons? 

16. Aquestes accions van dirigides... 
a. Als titulats recents 
b. Als professionals que no en són membres 

17. Comenteu qualsevol detall que no hagueu 
pogut indicar a l’enquesta. 

Informa-te’n a
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Un conte, no un article, sobre ALDEE1 
Fernando Juárez2 

“La sociologia ens ha il·lustrat sobre la importància de la 
predistribució, i el salari és distribució primària i directa 
de la riquesa socialment produïda. No n’hi ha prou de ser 
una societat “compassiva” que redistribueix al final, és 
molt més desitjable una societat que retribueix bé els seus 
membres”.
Tomás Arrieta, president del Consellde Relacions Laborals 
d´Euskadi.3 

“Són aquests els nostres interessos?”
Vocal d’ALDEE a la Junta

Belarri prest
El 18 de novembre del 2022, organitzada per ALDEE, vam 
celebrar al Parlament Basc la Jornada “15 anys de la Llei 
de biblioteques d’Euskadi: pensar el futur”. La jornada va 
coincidir amb l’inici de l’Euskaraldia, una iniciativa per pro-
moure l’ús del basc en què es convida a participar com 
a Ahobizi o Belarri prest. Ahobizi (boca activa) és el paper 
destinat als que dominen la llengua perquè es comprometin 
a utilitzar-la, Belarri prest (orella atenta) és per a aquells que 
l’entenen però no la parlen. Tots dos rols tenen més a veure 
amb la conducta que amb el coneixement: facilitar les con-
dicions perquè es parli basc.

En la nostra professió també necessitem iniciatives de de-
fensa. I a ALDEE hem decidit ser Belarri prest: ens com-
prometem a facilitar converses, a escoltar, a entendre. Ja 
tindrem l’oportunitat de ser Ahobizi.

1. Associació basca de professionals d’arxius, biblioteques i centres de documentació.
2. Bibliotecari de Muskiz, circumstancialment president d’ALDEE. De vegades diu i escriu coses fora de to.
3. Tomás Arrieta, president del Consell de Relacions Laborals, en una conversa amb Imanol Zubero. Zubero, Imanol. “Elkarrizketa: 

Tomás Arrieta, del Consejo de Relaciones Laborales”. galde.eu, 30/09/2022. https://www.galde.eu/es/elkarrizketa-tomas-arrie-
ta-del-consejo-de-relaciones-laborales/ [Consulta: 21/03/2023]. El Consell de Relacions Laborals és una institució pública de la 
Comunitat Autònoma del País Basc, constituïda com a òrgan de diàleg i trobada permanent entre les confederacions sindicals i 
empresarials i com a òrgan consultiu en matèria sociolaboral respecte del Govern i del Parlament bascos. Té personalitat jurídica 
pròpia i actua amb plena independència en el desenvolupament de les seves funcions.
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A tall de preàmbul:
i si rebaixem la tensió?
Els darrers anys s’han produït situacions que han 
tensat les relacions entre els agents implicats en 
la gestió d’arxius, biblioteques i centres de docu-
mentació. A Euskadi (un país petit on ens conei-
xem tots i on és relativament fàcil establir contac-
tes) estàvem en un punt en què administracions, 
empreses i treballadors necessitaven reconduir 
la situació i arribar a acords. ALDEE té socis en 
totes les parts implicades (a les administracions 
redactant plecs de licitació, a les empreses lici-
tant i contractant persones, i entre els treballadors 
subcontractats) i ha analitzat la realitat laboral per 
entendre raons i mecanismes, buscar aliances i 
construir nous espais de relació on proposar so-
lucions als problemes que ens preocupen. Feia 
anys que movíem fitxes i vam tenir premi.

El 27 d’abril del 2022 l’Associació d’Empresa-
ris d’Arxivers, Bibliotecaris i Centres de Docu-
mentació de Guipúscoa (GALDE) i el sindicat 
LAB van signar l’acord del Conveni col·lectiu de 
gestores i gestors d’informació i documentació 
de Guipúscoa4. Un conveni col·lectiu és un me-
canisme directe d’intervenció pública sobre el 
mercat que fixa un “preu” mínim per a l’ocupa-
ció, en lloc de deixar-lo totalment en mans de 
les dinàmiques del mercat. Aquelles persones 
que no treballen per a grans empreses5 depe-
nen del conveni sectorial i no hi tenen alterna-
tiva. Aquest és el cas que ens ocupa. Aquest 
conveni, que afecta el personal de biblioteques i 
arxius de Guipúscoa, és el primer (i de moment 
únic) conveni laboral del sector de la documen-
tació d’Espanya i porta implícit el reconeixement 
de l’existència del sector professional esmentat. 
Darrere d’aquesta firma hi ha la feina desenvo-
lupada per ALDEE. Estem contents.

4. Gipuzkoa. RESOLUCIÓN del Delegado Territorial de Trabajo y 
Seguridad Social, por la que se dispone el registro, publica-
ción y depósito del convenio colectivo sectorial para los y las 
gestoras de la información y documentación de Gipuzkoa (có-
digo 20104415012022). (Boletín Oficial de Gipuzkoa, 20 de 
maig del 2022). https://egoitza.gipuzkoa.eus/gao-bog/castell/
bog/2022/05/20/c2202811.pdf [Consulta: 21/03/2023].

5. Les grans empreses poden subscriure un conveni propi.
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Un full de ruta traçat 
per l’empatia
Com explicar què entén ALDEE per defensa 
de la professió? Explicar com es va arribar a 
aquell 27 d’abril pot ajudar. Per abordar el relat 
cediré6 el text a dos protagonistes principals: 
empreses i treballadores.

Al seu butlletí de notícies de desembre del 
2021 ALDEE va publicar aquest missatge de 
presentació de GALDE, l’Associació d’Arxi-
vers, Bibliotecaris i Empresaris de Centres de 
Documentació de Guipúscoa:7 

L’ofici de bibliotecari, arxiver i, en general, 
els oficis relacionats amb la documentació 
acostumen a resultar encantadors. És a dir, 
a la gent que no està immersa en aquestes 
feines el nostre ofici li sembla de gran valor. 
Moltes vegades, fins i tot interessant. Sembla 
que aquest àmbit té cert prestigi social i els 
usuaris amb què ens relacionem diàriament 
són agraïts.

Aquest prestigi socialment reconegut, però, 
amaga una realitat molt diferent: l’escàs valor 
de mercat d’aquestes professions. De fet, la 
feina s’ha mercantilitzat totalment. Això ha fet 
que avui dia l’exercici de la nostra professió 
tingui un preu assequible. Per tant, tant les 
exigències professionals com les condicions 
de treball en les contractacions en aquest 
àmbit s’han tornat nul·les. Sembla, a més, 
que això s’ha produït sense la responsabilitat 
de ningú: ni per part dels organismes públics 
encarregats de la contractació, ni per part de 
les empreses que es beneficien de la situació, 
per no esmentar els qui temen perdre la feina.

En conseqüència, ens trobem davant d’una 
desregulació total de les nostres feines: intru-
sisme, escassa formació, ofertes maldestres.

Amb l’objectiu de canviar aquesta situació, 
s’han unit diverses empreses guipuscoanes i 
s’ha creat l’Associació de Líders Empresari-
als: GALDE (Associació d’Arxivers, Biblioteca-
ris i Empresaris de Centres de Documentació 
de Gipúscoa), Agiri, la Fundació Benedictina 
de Lazkao i Ereiten, són els fundadors de l’as-
sociació conjuntament. S’hi concentra la ma-
joria dels qui ens dediquem al nostre àmbit 
professional, però no cal dir que no és una as-
sociació tancada i està disposada a acceptar 
més membres.

Entre els objectius de l’associació hi ha cor-
regir la situació descrita anteriorment. Consi-
derem que la via més eficaç per fer-ho és la 
creació d’un conveni col·lectiu en l’àmbit de 
Guipúscoa, en el qual ens esforçarem sobre-
tot. Per a una associació incipient no és un 
repte fútil. Com a líders empresarials volem 
reivindicar una feina digna i professional en el 
nostre àmbit. Si els professionals que treba-
llem fora de l’administració pública no podem 
intervenir per reconduir la situació, les condi-
cions dels llocs de treball seran cada vegada 
més precàries, disminuirà la professionalitat i 
disminuirà el nivell de qualitat de la feina. En 
resum, estem convençuts que, en absència de 
la nostra participació, en lloc de consolidar el 
servei públic, aquest acabarà totalment afe-
blit.

David Zapirain
Servicios culturales Ereiten

6. Cosa que a ALDEE fem sovint: cedir la paraula a qui veritablement té alguna cosa a dir, escoltar atentament, treure conclusions i 
actuar. Belarri prest.

7. Díaz de Aranguiz, Yanira. “Galde gipuzkoako artxibozain liburuzain eta dokumentazio-guneen enpresaburuen elkartea”. aldee.
org, 22 desembre 2021. https://aldee.org/blog/index.php/2021/12/22/galde-gipuzkoako-artxibozain-liburuzain-eta-dokumenta-
zio-guneen-enpresaburuen-elkartea/ [Consulta: 21/03/2023].
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I al butlletí de febrer del 20228 les Treballadores 
de la Xarxa de Biblioteques de Gasteiz van di-
fondre aquest comunicat:

BIBLIOTEQUES MUNICIPALS
DE VITÒRIA-GASTEIZ EN LLUITA

El mes de gener passat l’Ajuntament de Vitò-
ria-Gasteiz va publicar el plec de condicions 
tècniques per a la propera contractació del 
servei de biblioteques municipals, que com-
portava diverses retallades. En primer lloc, 
suposava una reducció en l’horari d’obertura 
a cinc biblioteques que endarreririen l’accés 
públic en hora i mitja diària a partir del setem-
bre (obertura a les 10.30 h en comptes de les 
9.00 h). Circumstància que vulnera els drets 
fonamentals de la ciutadania de Vitòria-Gas-
teiz. En segon lloc, respecte als drets laborals 
del personal significava una disminució de 
la jornada laboral i fins i tot la pèrdua de dos 
llocs de treball.

Les biblioteques hem patit retallades sistemà-
tiques en cada plec, no és res de nou, però 
habitualment aquestes venen avalades o jus-
tificades en períodes de retallades pressupos-
tàries. En aquest cas, l’absència de les reta-
llades esmentades va suposar per al personal 
bibliotecari un punt d’inflexió que va donar 
peu a la unió de la plantilla en la defensa del 
servei i la dignificació de la professió.

Per això, aquesta situació juntament amb el 
treball col·laboratiu ens va donar la possibili-
tat, per una banda, de donar més visibilitat a 
les diverses funcions que ofereixen les bibli-
oteques públiques al servei de la ciutadania; 
i de l’altra, ens va possibilitar les converses 
amb els representants polítics, als quals vam 
poder mostrar el nostre rebuig a les propostes 
plantejades i als quals vam presentar acci-
ons i plans de millora a tots els nivells; a més 
d’adquirir un compromís de projecte per a la 

nostra xarxa comptant preferentment amb el 
personal bibliotecari.

D’aquesta manera, el treball col·lectiu orga-
nitzat ens ha inspirat i ajudat a convertir una 
situació adversa en una oportunitat per enfor-
tir el nostre camp, cosa que repercuteix posi-
tivament en el servei i marca una diferència 
en l’accés a la informació.

Finalment, volem agrair a ALDEE el suport 
que ens ha brindat en tot moment, als mitjans 
de comunicació que ens han donat veu, als 
agents culturals que ens van donar visibilitat 
i, sobretot, a les persones usuàries de les bi-
blioteques, sense les quals tot allò que hem 
aconseguit no hauria estat possible.

Treballadores de la Xarxa de Biblioteques de 
Gasteiz

Les empreses parlen de “l’escàs valor de mer-
cat que esdevé en desregulació, intrusisme, 
escassa formació, ofertes maldestres que con-
dueixen a l’afebliment dels serveis públics” i 
entenen que la via més eficaç per reconduir la 
situació “és la creació d’un conveni col·lectiu”. 
Les treballadores al·ludeixen a les “retallades 
sistemàtiques” i a la necessitat de “dignificar la 
professió augmentant la visibilitat de les biblio-
teques” per servir la ciutadania. Entre les seves 
accions i plans de millora plantegen entaular 
converses amb els representants polítics.

ALDEE va saber cedir la paraula i escoltar 
per construir el full de ruta. Simple però no 
habitual.

8. “Bibliotecas Municipales de Vitoria-Gasteiz en lucha”. aldee.org, 1 juliol 2022.
 https://aldee.org/blog/index.php/2022/07/01/bibliotecas-municipales-de-vitoria-gasteiz-en-lucha/ [Consulta: 21/03/2023].

Una despesa mal executada (una 
mala contractació) és font de pro-
blemes i dificulta el ROI de què 
presumim.
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Aquest conveni, (...) és el primer 
(i de moment únic) conveni labo-
ral del sector de la documentació 
d’Espanya i porta implícit el reco-
neixement de l’existència del sec-
tor professional esmentat.

Ens sentim cultura i 
inversió, ens perceben 
mà d’obra i despesa
La majoria d’arxius, biblioteques i centres de do-
cumentació depenen d’un sector públic que tra-
dicionalment ha contractat personal sota criteris 
d’igualtat, mèrit i capacitat degudament recone-
guts i retribuïts. Els seus treballadors estan pro-
tegits per la funció pública que garanteix unes 
condicions laborals dignes. Podem situar el 
gruix de la professió en aquest marc. Són (soc) 
el col·lectiu del qual es nodreixen col·legis i as-
sociacions, tant que de vegades identifiquem la 
part pel tot i cal recordar que molts professionals 
(contractats per empreses privades que oferei-
xen serveis sota demanda i altres que recorren a 
l’autoocupació) no estan sota el resguard directe 
del sector públic, encara que també hi treballin. 
La complexitat dels processos de contractació 
i l’augment de despeses corrents a què s’en-
fronten les institucions públiques afavoreix un in-
crement de la demanda d’aquesta força laboral 
externa. En la defensa de la professió els seus 
interessos també han de ser els nostres.

El cost per hora de feina sembla més econòmic 
que els principis d’igualtat, mèrit i capacitat; li-
citar és més ràpid i senzill que un procés selec-
tiu. Professionals que abans haurien accedit a 
la funció pública seran mà d’obra subcontrac-
tada que realitzarà les mateixes funcions amb 
unes condicions inferiors. La desigualtat entre 
funcionaris (o gairebé9) i subcontractats és ma-
nifesta i provoca malestar. Aquesta situació, 
que no és nova, no ha preocupat en excés ni 
administracions, ni empreses ni associacions10 
fins que l’esclat dels conflictes laborals i la seva 
repercussió mediàtica ha fet impossible no do-
nar-se per al·ludit. L’envelliment de les planti-

lles farà necessari un relleu generacional i és el 
moment de lluitar pel manteniment dels serveis 
públics i les contractacions (públiques i priva-
des) socialment responsables i sostenibles. 
És prioritari que biblioteques, arxius i centres 
de documentació segueixin sent valorats com 
a fonamentals pels agents polítics (que deci-
deixen la despesa) i entendre les prioritats de 
qui ens dona feina: el sector públic (preocu-
pat per la contenció de la despesa, la reducció 
de la taxa de temporalitat i l’estabilització de 
l’ocupació) i aquelles empreses privades que 
necessiten obtenir beneficis.11 

Encara conservo la samarreta groga on es pot 
llegir: “Les biblioteques no som despesa, som 
inversió”. Sí, crec que el nostre retorn d’in-
versió existeix, però us animo a assumir que 
som, abans que inversió, despesa. Despesa 
en augment en què la major quantia es de-
dica al personal. Nosaltres som aquest per-
sonal. Una despesa mal executada (una mala 
contractació) és font de problemes i dificulta 
el ROI de què presumim.12 Des del món as-
sociatiu estem intentant analitzar com es pro-
dueix aquesta despesa per ajudar a prendre 
mesures que el facin sostenible i rendible. Per-
què defensem que la despesa, sobretot si és 
pública, ha de ser executada amb criteris de 
responsabilitat social perquè arribi a ser bene-
ficiosa per a la societat.13 En aquest “ser bene-

9. Interins, laborals.
10. Recordes d’on provenim la majoria, a qui defensem?
11. I això ens col·loca al divan: ¿intentar que l’administració liciti bé, donar suport a les empreses perquè concorrin en igualtat de 

condicions i siguin competitives no suposa apostar per una privatització dels públics? No hauríem de lluitar per erradicar les 
externalitzacions? Això és un altre article :)

12. “El valor económico y social de los servicios de información: bibliotecas”. fesabid.org, 21 gener 2014.
 https://www.fesabid.org/el-valor-que-las-bibliotecas-aportan-a-la-sociedad/ [Consulta: 21/03/2023].
13. Juárez-Urquijo, Fernando. “Contratación pública socialmente responsable”. Anuario ThinkEPI, Vol. 15, (2021).
 https://doi.org/10.3145/thinkepi.2021.e15a03 [Consulta: 21/03/2023].
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ficiosa per a la societat” és fonamental que ho 
sigui també per a administracions, empreses i 
professionals.

Transitar nous espais
Seguiran sent importants col·legis i associa-
cions en aquesta “defensa de la professió”? El 
món associatiu és important perquè ens situa 
en fòrums de decisió a què no podríem accedir 
de manera individual. A Euskadi, amb legislació 
bibliotecària aprovada però no aplicada, con-
tractacions prioritzant el control de la despesa i 
conflictes mediàtics, tenim molts fronts oberts. 
A ALDEE creiem que per defensar la professió 
hem d’escoltar els “nous” protagonistes, adap-
tar les estratègies i transitar per espais de de-
cisió que crèiem no relacionats amb el nostre. 
La inclusió a la nostra junta de representants 
de sectors amb protagonisme emergent (em-
presa privada, treballadors subcontractats) va 
canviar la percepció que tenien de l’associa-
ció i va enriquir el nostre enfocament; acudir al 
Parlament basc per sol·licitar el desenvolupa-
ment de la Llei 11/2007, del 26 d’octubre, de 
Biblioteques d’Euskadi,14 va introduir les biblio-
teques i el seu futur en el debat parlamentari 
i va fer visible l’associació davant dels agents 
polítics;15 convocar i reunir administracions, 
empreses i sindicats per parlar sobre models 
de contractació i proposar solucions per evitar 

futurs conflictes (el conveni laboral) va ajudar a 
reforçar la imatge de l’associació com un agent 
responsable i positiu. I tots els moviments van 
ser realitzats des d’una premissa bàsica que, 
n’estic segur, et sorprendrà: no som un sec-
tor econòmic reconegut. I com que el sector 
professional que intentem defensar no existeix, 
hem de crear-lo.

No existim
És probable que dediquis gran part de la teva 
jornada a recuperar informació. Imagina que la 
informació a cercar som nosaltres (els profes-
sionals de biblioteques, arxius i centres de do-
cumentació) com a actiu econòmic. Trobarem 
la fitxa empresarial16 al catàleg d’activitats eco-
nòmiques de l’Agència Tributària, però res,17 
ni amb les opcions de la cerca avançada, a la 
llista de convenis col·lectius —el marc que re-
gula els drets i les obligacions entre treballador 
i empresari—. Tampoc no trobaràs una patro-
nal del sector constituïda i organitzada. Resu-
mint: som una activitat econòmica que no té 
patronal ni un mecanisme regulador específic 
de relacions laborals. Per defecte, se’ns aplica 
un conveni “genèric” (en general el d’oficines 
i despatxos) que permet ajustar despeses a 
costa nostra. Estem a l’atzar del mercat. 

Aquesta situació, crèiem, afecta només els 
professionals contractats per l’empresa priva-
da, un col·lectiu dispers, difícil de detectar, que 
posa de manifest (i pateix) el nostre escàs valor 
de mercat. Quan l’augment de la despesa pú-
blica intenta contenir-se recorrent a l’externa-
lització, el paraigua de benestar que ofereix la 

El món associatiu és important 
perquè ens situa en fòrums de de-
cisió a què no podríem accedir de 
manera individual. 

14. País Vasco. Ley 11/2007, de 26 de octubre, de Bibliotecas de Euskadi. (BOPV, 19 novembre 2007, p. 26484-26510).
 https://www.euskadi.eus/contenidos/informacion/liburutegien_legeria/es_def/adjuntos/2006%20Liburutegien%20legea.pdf 

[Consulta: 21/03/2023].
15. “El Parlamento Vasco acoge una jornada para reflexionar sobre los 15 años de la Ley de Bibliotecas de Euskadi: Organizada por 

la Asociación Vasca de Profesionales de Archivo, Bibliotecas y Centros de Documentación (ALDEE), la jornada ha sido inaugurada 
por Bakartxo Tejeria, presidenta del Parlamento Vasco”. legebiltzarra.eus, 18 novembre 2022.

 https://www.legebiltzarra.eus/portal/es/web/eusko-legebiltzarra/noticias-y-eventos/noticias/-/buscador/content/el-parlamen-
to-vasco-acoge-una-jornada-para-reflexionar-sobre-los-15-anos-de-la-ley-de-bibliotecas-de-euskadi [Consulta: 21/03/2023].

16. Grupo: 966 - Bibliotecas, archivos, museos, jardines botánicos y zoológicos. “Información sobre actividad “Bibliotecas y muse-
os””. agenciatributaria.gob.es, [S.d.]. https://www.agenciatributaria.gob.es/static_files/common/internet/html/buscadorActivida-
des.html?q=bibliotecas&pepigrafe=966.1&pfiltersec=1&detalle=y [Consulta: 21/03/2023]. Almenys fins al 2022.

17. Almenys fins al 2022.
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funció pública es redueix i el col·lectiu marginal 
ja no ho és tant. A les associacions situàvem 
aquest col·lectiu en una zona perifèrica: exis-
tia però no sabíem quantificar-lo ni definir-lo. 
A Euskadi és impossible no veure’l i, sí, (ara) 
preocupa a l’ALDEE.

Necessitem percebre’ns com a agent eco-
nòmic, necessitem sentir-nos economia. De-
fensar la professió és defensar el nostre valor 
davant del mercat i es comença activant els 
mecanismes per aconseguir una negociació 
col·lectiva; sense patronal ni representants 
sindicals no hi haurà mesa de negociació on 
negociar ni signar un conveni. I per aconse-
guir-ho, no riguis, cal treballar-se els imagi-
naris.

Abolitio nominis
i els imaginaris
Te’n recordes? Hi va haver un temps, anterior 
a la popularització de bits i microprocessadors, 
en què el lloc de treball ens defensava. La de-
dicació a la gestió de col·leccions impreses 
convertia els llocs en arxius i biblioteques i qui 
hi treballava, independentment de la formació 
que tingués, en bibliotecari, arxiver, documen-
talista. Després de la recuperació de la demo-
cràcia i l’aprovació de la Llei del règim local,18 
moltes persones van trobar a les biblioteques 
la seva professió. Amb uns estudis de biblio-
teconomia gairebé inexistents19, sense legisla-
ció bibliotecària ni mapes de lectura pública, es 
recorria per cobrir les places a persones que 
acreditessin uns coneixements mínims i bàsics 
sobre el llibre i les biblioteques. El mateix va 
passar en arxius i centres de documentació. 
Va sorgir així, dins de l’entramat laboral de les 

administracions públiques, un col·lectiu de 
professionals molt atomitzat, d’extracció varia-
da i consciència de grup difusa que compartia 
denominació i manca de formació.

En aquest context van sorgir col·legis i asso-
ciacions (l’ALDEE el 1990), que van ajudar a 
fer que aquests coneixements deixessin de ser 
tan bàsics i van reivindicar la professionalitza-
ció i la modernització d’aquestes institucions. 
La seva activitat va amalgamar el col·lectiu i va 
crear una consciència de grup professional.

Les transformacions del sector de la informa-
ció estan alterant la naturalesa de les institu-
cions i els seus professionals. Molts espais de 
nova creació, en el seu intent de mostrar que 
neixen adaptats als nous temps, que són una 
cosa diferent, eviten la denominació biblioteca 
o la matisen (CRAIs, mediateques, bibliote-
ques de creació…); prefereixen el mediador al 
bibliotecari i encara que la titularitat dels espais 
continua sent pública es recorre cada vegada 
més a empreses externes per a la gestió de 
personal, espais i col·leccions. S’incideix en 
les denominacions, però no en la millora de les 
condicions: titulacions no específiques i desre-
gulació professional continuen sent habituals. 
És difícil no intuir un escenari laboral depau-
perat en què els nous professionals seguiran 
sense qualificacions especialitzades (igual que 
a finals del XX però, a diferència de fa 40 anys, 
ara sí que tenim una oferta d’estudis universita-

Defensar la professió és defensar 
el nostre valor davant del mercat 
i es comença activant els mecanis-
mes per aconseguir una negocia-
ció col·lectiva.

18. España. Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local. (BOE, Núm. 80, de 03/04/1985). https://www.
boe.es/buscar/act.php?id=BOE-A-1985-5392 [Consulta: 21/03/2023].

19. La promulgació del RD 3104/78 (1979) que introdueix oficialment els estudis de Biblioteconomia i Documentació a l’Estat 
espanyol, i l’Ordre de 24/02/81 que desenvolupa les directrius per elaborar els plans d’estudis a les escoles, marquen el punt 
de partida de la consolidació del Primer cicle d’estudis universitaris que es va veure reforçada amb l’aprovació de les directrius 
pròpies (1991) de la Diplomatura de Biblioteconomia i Documentació. L’abril del 1992, el Plenari del Consell d’Universitats va 
aprovar la creació de la Llicenciatura de Documentació (BOE 27/08/1992).
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ris i de persones formades), sense marc regulat 
i sense una denominació que ajudi a reconèi-
xer-se com a col·legues. 

I mentre es degraden les condicions laborals 
i perdem fins i tot el nom afloren els descon-
tents. Són recurrents les polèmiques que 
susciten els missatges de col·legues que no 
s’identifiquen amb allò que les associacions 
representem i defensem;20 se’ns acusa de ser 
acomodatícies, adotzenades i irrellevants.21 
De la mateixa manera que ens preocupen i 
combatem els estereotips que ens identi-
fiquen amb alguna cosa rància que —ens 
agrada creure— no som, hauríem de rebatre 
amb fets la inacció que se’ns atribueix i millo-
rar allò que transmetem com a associacions. 
Sí, som bons organitzant cursos, jornades i 
congressos (és això un defecte?), difonent les 
tendències del moment, teixint aliances entre 
nosaltres —enfortint de pas aquesta federa-
ció que compartim, FESABID— i encara que 
no sempre es vegin els fruits, també treba-
llant per la professió davant d’empreses, ins-
titucions i responsables polítics. Necessitem 
explicar millor als que observen esperant re-
collir els fruits22 què fem en la defensa dels 
assumptes públics.23 

Els nostres
En la interacció presencial amb les persones 
(una de les poques tasques en què l’impacte 
de la tecnologia no ens reemplaçarà a curt ter-
mini) comencen a prendre protagonisme uns 
professionals que ens costa considerar col-
legues i que, probablement, tampoc no ens 
consideren com a tals. Ironitzava recentment 
Tomás Saorín que en aquesta època de “des-
bibliotecarització” i de “desdocumentalització” 
un ja no sap quin és el seu camp professional: 
Anava a escriure “el nostre camp”, però com 
a l’acudit, un ja no sap “si soc dels nostres”.24 

El 2018 mediadors (el que al meu poble anome-
naríem bibliotecaris) de Mediateka (Azkuna Zen-
troa25) i Ubik26 (Tabakalera) van anar a la vaga 
per denunciar les seves pèssimes condicions 
laborals i ALDEE intentava posicionar-se davant 
una nova realitat: professionals que treballen al 
mateix centre es troben en plans de contracta-
ció diferents perquè les administracions propie-
tàries decideixen crear una empresa pública per 
contractar els responsables i subcontractar la 
resta del personal a través d’empreses privades. 
La situació era complexa perquè les empleades 
de l’empresa pública, tècniques de les quals de-
penien aquells que protestaven, es regeixen per 

20. “Les associacions i col·legis estan per fer congressos, parlar de tendències inabastables i picar-se a l’esquena encantats d’ha-
ver-se conegut. De dignificar les condicions laborals de la professió, un altre dia, que això és un embolic”. Missatge difós el 30 de 
gener en resposta a una oferta de treball que exemplifica a la perfecció la pauperització del sector: Pendón, Alberto, “Re: Oferta 
de trabajo para técnico de archivo (catalogación de fotografías)”. IWETEL Archivos, 30/01/2023. https://listserv.rediris.es/cgi-bin/
wa?A2=IWETEL;682ebedf.2301e&S= [Consulta: 21/03/2023].

21. Anglada, Lluís M. “Carta: Reflexiones sobre posibles razones de una minorización profesional excesiva y propuestas para su re-
versión”. El Profesional de la Información, vol. 30, núm. 6 (2021), e300604. https://doi.org/10.3145/epi.2021.nov.04 [Consulta: 
21/03/2023].

22. Marcur Olson va escriure el 1965 “La lògica de l’acció col·lectiva”, una anàlisi important per comprendre la participació social. 
Per a Olson un aprofitat, polissó o “free-rider” és aquell que gaudeix dels beneficis d’una acció col·lectiva sense participar-hi. Ens 
quedarem sense gorres? Olson, Marcur. The logic of collective action: public goods and the theory of groups. Cambridge Mass: 
Harvard University Press, 1965. 

23. Recordes la Llei de secrets oficials? Més d’una vintena d’associacions d’arxivers i bibliotecaris de tot Espanya —inclosa la Fede-
ració Espanyola de Societats d’Arxivística, Biblioteconomia, Documentació i Museística (FESABID) — han presentat al·legacions a 
la Llei d’informació classificada, que substitueix la Llei de secrets oficials del Franquisme, encara vigent, en què demanen, entre 
altres canvis, que no es pugui classificar informació sobre vulneracions dels drets humans per ocultar-les al coneixement públic 
i que se sancioni qui ho faci. González, Miguel. “Petición para que no se puedan declarar secretas violaciones de los derechos 
humanos”. El País, 12/08/22. https://elpais.com/espana/2022-08-12/peticion-para-que-no-se-puedan-declarar-secretas-viola-
ciones-de-los-derechos-humanos.html [Consulta: 21/03/2023].

24. Saorín, Tomás. “Un mapa propio de lecturas para adentrarse en la gestión de información y contenidos digitales: el español como 
segunda lengua”. Anuario ThinkEPI, Núm. 17 (2023). https://doi.org/10.3145/thinkepi.2023.e17a03 [Consulta: 21/03/2023].

25. “Mediateka BBK”. azkunazentroa.eus, [S.d.]. https://www.azkunazentroa.eus/es/mediateka-bbk/ [Consulta: 21/03/2023].
26. “Proyecto - Ubik-baita”. tabakalera.eus, 2023. https://www.tabakalera.eus/es/ubik-baita/ [Consulta: 21/03/2023].
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un marc laboral diferent, no estaven de vaga i 
eren dels nostres. Els conflictes, a més, es van 
convertir en fitxes al tauler de lluita (més ampli 
i amb altres objectius que no s’alineen neces-
sàriament amb allò que ens beneficia) que els 
sindicats mantenen amb les administracions. I 
encara que des de Mediateka i Ubik s’insistia 
que era un problema laboral entre les empreses 
privades i els seus treballadors, aquests, asses-
sorats pels sindicats, dirigien les seves queixes 
cap aquestes administracions que amb les se-
ves decisions permetien les condicions laborals 
que imposaven les empreses adjudicatàries.

Recordo una Junta d’ALDEE on analitzàvem la 
situació. Ens preguntàvem si podíem conside-
rar col·legues aquests “mediadors” que, desa-
tesos pel que perceben com l’establishment, 
busquen en altres organitzacions el suport que 
necessiten en les seves reivindicacions. No te-
níem discurs propi i no vam saber com actu-
ar… però sí observar. Ens va quedar clar que 
havíem de redefinir el nostre concepte de sec-
tor professional i aproximar-nos a aquests nous 
professionals que ens rellevaran, a aquestes 
empreses que ens contractaran, als sindicats 
que negociessin marcs regulatoris específics. 
També reprendre l’agenda amb responsables 
polítics i administracions per defensar la impor-
tància de la nostra naturalesa econòmica.

Una fotografia a molt 
baixa resolució
És difícil defensar bé allò que es desconeix 
i la nostra foto de la realitat contractual és 
molt borrosa. Sabem que la despesa d’ar-

xius, biblio teques i centres de documentació 
més grans és la de personal,27 però no tenim 
una visió global dels condicionants d’aquesta 
despesa i les seves implicacions. Les estadís-
tiques —INE,28 Ministeri de Cultura i Esport29— 
es limiten a preguntar pel nombre de persones 
que treballen, però no ens donen la resposta 
que busquem sobre models de gestió, política 
de contractació, demanda de perfils o conve-
nis laborals aplicats. No sabem si el personal 
depèn de l’administració o d’una empresa, en 
quines condicions es troba, quin conveni se li 
aplica, si està emmarcat en la categoria que li 
correspon, si la seva jornada és suficient per 
realitzar totes les funcions. Sense aquesta in-
formació no podem marcar línies estratègiques 
de defensa de la professió. ALDEE va trans-
metre a FESABID aquesta preocupació per 
intentar des de la federació proposar al Servei 
d’Estadístiques i Avaluació un canvi en la reco-
llida de dades.

I mentre intentàvem millorar la recollida ofi-
cial de dades30 vam decidir utilitzar la nos-
tra activitat social per demanar informació 
des d’altres fonts. Ens en vam anar de con-
gressos.

Ens va quedar clar que havíem de 
redefinir el nostre concepte de sec-
tor professional i aproximar-nos 
a aquests nous professionals que 
ens rellevaran, a aquestes empre-
ses que ens contractaran, als sin-
dicats que negociessin marcs re-
gulatoris específics.

27. Per exemple, a les biblioteques públiques d’Euskadi suposa el 70 % (ALDEE. “Liburutegi publikoak. Gastu arruntak. 2018. Euskadi 
- Gastos corrientes en bibliotecas públicas. 2018. Euskadi”. Datawrapper, 2018. https://datawrapper.dwcdn.net/rza71/5/ [Con-
sulta: 21/03/2023].), a España el 64 % (“Gastos corrientes y de inversión (euros) (**) por tipo de biblioteca y clase de gasto”. ine.
es, 2023. https://www.ine.es/up/3HaBgENp [Consulta: 21/03/2023].)

28. “INE. Instituto nacional de Estadística”. ine.es, 2023. https://www.ine.es/index.htm [Consulta: 21/03/2023].
29. “Bibliotecas públicas españolas en cifras”. Madrid: Ministerio de Cultura y Deporte, 2023.
 http://www.culturaydeporte.gob.es/cultura/areas/bibliotecas/mc/ebp/portada.html [Consulta: 21/03/2023]. 
30. El 2020 vam llançar una enquesta per conèixer la situació del personal de la Xarxa de Lectura Pública d’Euskadi. Situació del 

personal de la RLPE: Què en sabem?
 https://aldee.org/blog/index.php/2020/12/30/situacion-del-personal-de-la-rlpe-que-sabemos
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Trobades panòptiques
La nostra dispersió geogràfica dificulta estar al 
corrent del que passa a altres companys. Els 
injuriats cursos, congressos i jornades (com les 
darreres d’APEI31 celebrades a l’arxiu històric 
d’Astúries, antiga presó model d’Oviedo32) fan 
possibles trobades, improbables en el dia a 
dia, que permeten construir panòptics (galeries 
que conflueixen en un espai que possibilita la 
vigilància de tot el conjunt com el de l’arxiu pre-
só d’Oviedo) des d’on observar altres realitats, 
conèixer inquietuds i preocupacions.33 

Una de les xerrades més interessants (i diverti-
des) del IX congrés de biblioteques públiques34 
va ser la impartida per Carles Ramió35 sobre 
els models de gestió a l’administració. Després 
d’assenyalar que la majoria de persones que 
treballem per a les diferents administracions 
hem cobert un cicle (el que transcorre des de 
la conformació de les noves estructures admi-
nistratives amb la democràcia fins a l’actualitat) 
i estem a les portes d’una jubilació en bloc, va 
augurar que l’actual paradigma sociotecnolò-
gic (digitalització, intel·ligència artificial, robò-
tica, nous sistemes de caràcter col·laboratiu 
entre els ciutadans) obligarà a replantejar la 
intermediació administració-ciutadania. Previ-
siblement, explicava, sorgirà un “ecosistema” 
diferent de serveis que seran coberts per un 
nou i més reduït tipus de professionals.36 Les 
administracions han de decidir com renovaran 
els seus recursos humans, cosa que, segons 

la seva opinió, pot ser problemàtica. És difícil 
escoltar Ramió i no pensar en els mediadors 
d’Ubik37 en plena mobilització aquells dies.

Crec que molts dels presents en aquell audito-
ri, entenc que la majoria funcionaris amb faci-
litats per accedir a formació i esdeveniments, 
reduïm l’exposició de Ramió a una confronta-
ció entre la funcionarització i l’externalització, 
l’oposició i la subcontractació, el bé i el mal. 
Identificàvem l’accés al lloc de treball mitjan-
çant oposició38 amb seguretat laboral i quali-
tat del servei i l’externalització amb retallades 
pressupostàries, precarietat laboral i serveis 
deficients per a la ciutadania. I identifiquem els 
culpables de la mala situació de moltes biblio-
teques amb aquesta administració que per re-
tallar despeses subcontracta i amb les empre-
ses que buscant beneficis ajusten sous.

A la recepció inaugural de les JEID1939 orga-
nitzades per FESABID vaig coincidir amb la re-
presentant d’una empresa dedicada a la gestió 
d’arxius i de centres de documentació. Em co-
mentava les dificultats de la seva empresa per 
retenir el capital humà (persones que formaven 
però que marxaven buscant millors ofertes la-
borals, gairebé sempre de les administracions), 
els problemes que tenien per trobar relleu qua-
lificat. Segons la seva opinió, les condicions de 
les licitacions públiques no permetien construir 
un mercat laboral just i sostenible. Una trobada 
distesa que va generar moltes preguntes que 
no sabem respondre (quantes empreses hi ha 

31. “Jornada: Bibliotecas sin ley, bibliotecas sin futuro”. apei.es, [S.d.].
 https://www.apei.es/jornada-bibliotecas-sin-ley-bibliotecas-sin-futuro/ [Consulta: 21/03/2023].
32. “Archivo Histórico de Asturias. antigua cárcel de Oviedo. 28 Octubre”. Oviedo: Conocimiento Histórico del Entorno 2014-15, 

2015. http://www.iesaramo.es/files/archivo_historico.pdf [Consulta: 21/03/2023].
33. El problema és que en aquestes trobades hi acudeixen amb els seus caps i no aquells en situació precària que no sabem si són 

dels nostres…
34. “IX Congreso Nacional de Bibliotecas Públicas”. Logroño: Ministerio de Cultura y Deporte, 28, 29 i 30 de novembre del 2018. 

https://www.culturaydeporte.gob.es/congresobp/portada/2018/presentacion.html [Consulta: 21/03/2023].
35. Especialista en gestió pública, catedràtic de Ciència Política i de l’Administració a la Universitat Pompeu Fabra.
36. “Modelos de gestión en la Administración Pública”. Logroño: Ministerio de Cultura y Deporte, 28, 29 i 30 de novembre del 2018. 

https://youtu.be/uDCjlPKyF7k [Consulta: 21/03/2023].
37. Després d’unes primeres mobilitzacions parcials el 22 de desembre del 2018 es va iniciar una vaga que va durar 229 dies. “UBIK 

reabre sus puertas a la ciudadanía”. tabakalera.eus, [S.d.].
 https://www.tabakalera.eu/es/ubik-reabre-sus-puertas-la-ciudadania [Consulta: 21/03/2023].
38. Regida pels principis d’igualtat, mèrit, i capacitat degudament reconeguts i retribuïts.
39. “Jornadas Españolas de Información y Documentación”. Barcelona: FESABID, 2019.
 http://www.fesabid.org/barcelona2019 [Consulta: 21/03/2023].
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al sector?, quantes persones fan servir?, quant 
paguen? què i en quines condicions liciten les 
administracions?, permeten les licitacions pa-
gar bé?, com detectem les licitacions incorrec-
tes?) i una certesa: les lectures simples de la 
realitat (la mala situació és deguda a aquesta 
administració que subcontracta i a les empre-
ses que exploten buscant beneficis) necessiten 
ser matisades.

A ALDEE vam comprendre que sense aques-
tes respostes no podríem entendre el que es-
tava succeint a Euskadi ni proposar solucions. 
Defensar la professió és un exercici d’empatia 
(per conèixer bé els motius que esdevenen en 
la presa de decisions) i d’anticipació (proposar 
i defensar mesures correctores abans que es-
clatin els conflictes). Sí, necessitàvem un pa-
nòptic basc.

Jornades UEU 2019: 
L’inici del procés
ALDEE organitza anualment unes jornades 
amb la UEU.40 Després d’escoltar Ramió i des-
prés de la conversa informal de les JEID, el 
2019 vam decidir dedicar les V jornades a par-
lar sobre com abordaríem el relleu generacio-
nal. Sota el lema “Biblioteques i arxius: un marc 
de contractació més enllà de la funció pública. 

Com és el futur?”41 vam reunir en un mateix 
fòrum administracions, empreses, treballadors, 
representants sindicals i socis d’ALDEE.42 

Tret del món de les universitats,43 inexistent a 
Euskadi (amb qui ens hauria agradat plantejar 
per què no aconsegueixen alinear el seu camí 
formatiu amb el que demana el mercat), AL-
DEE va aconseguir reunir totes les parts amb 
protagonisme en el nostre ecosistema laboral. 
Es van exposar, ben matisats, els pros i els 
contres que comporten els diferents models 
de gestió, els perquès de les decisions que es 
prenen a l’hora de contractar i les seves con-
seqüències. La realitat és complexa i la con-
clusió va ser unànime: era prioritari dotar-se de 
mecanismes de control per evitar situacions 
conflictives. ALDEE, escoltades i recollides les 
inquietuds, es comprometia a actuar.

No hauríem de, fem...
A les associacions actuar costa; som bones 
organitzant formació, jornades, congressos; 
dominem el condicional en les nostres refle-
xions d’autoconsum però, per què negar-ho, 
això de passar del teòric (hauria / hauríem de) 
a allò pràctic se’ns resisteix.

Després de la jornada de la UEU, ALDEE va 
ampliar la composició de la junta donant en-

40. “Universidad Vasca de Verano” [en èuscar i oficialment: Udako Euskal Unibertsitatea, UEU]. [S.l.]: Wikipedia: La enciclopedia libre, 
2023. https://es.wikipedia.org/wiki/Universidad_Vasca_de_Verano [Consulta: 21/03/2023].

41. “Informazio eta Dokumentazio Kudeatzaileen V. Bilkura: Liburutegi eta artxiboak: funtzionaritzatik haratagoko kontratazio markoa. 
Nolakoa da etorkizuna?”. ueu.eus, 2019. https://www.ueu.eus/jarduera-akademikoa/1348-informazio-eta-dokumentazio-
kudeatzaileen-v-bilkura-liburutegi-eta-artxiboak-funtzionaritzatik-haratagoko-kontratazio-markoa-nolakoa-da-etorkizuna 
[Consulta: 21/03/2023].

42. Els ponents i els temes van ser:
- L’assessor jurídic de l’Ajuntament d’Eibar va parlar sobre el “Marc personal de l’Administració: de la funcionalitat a la subcon-

tractació”.
- Una bibliotecària laboral indefinida de la xarxa de biblioteques de Donosti, tot esperant una oposició que no arribava, sobre 

¿l’estabilitat laboral, necessària?
- David Zapiain (el text del qual has llegit al principi) de l’empresa Ereiten sobre “Biblioteca: Com i què contractar?”.
- Karmele Aguayo, bibliotecària subcontractada a la xarxa de biblioteques públiques de Gasteiz, delegada sindical, sobre “Servei 

públic, benefici privat? Conseqüències, riscos i fites.”
- Cristina Gareta, de Scanbit, sobre “Relació necessària entre les empreses d’informació i documentació i les biblioteques: el 

model de Clúster FESABID”
- I a mi, president d’ALDEE, em va tocar exposar la nostra visió de com des de les associacions podíem ajudar a perfilar el futur 

“Incidència de l’activitat de les associacions professionals en la regulació de nous ecosistemes”.
43. A Euskadi no hi ha la possibilitat de fer estudis universitaris sobre informació i documentació. ALDEE fa anys que fracassa en el 

seu intent d’aconseguir-ho.
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trada a una mediadora d’Azkuna i a un res-
ponsable de l’empresa Ereiten, va buscar 
l’assessorament d’una delegada sindical de 
les biblioteques de Vitòria-Gasteiz per apren-
dre sobre convenis laborals, va demanar a 
les empreses que l’informessin de licitacions 
defectuoses que impedien una contractació 
socialment responsable, es va reunir amb els 
autors d’aquestes licitacions per explicar-los 
el problema, també amb tots els sindicats per 
exposar-los la nostra intenció d’aconseguir un 
conveni col·lectiu d’un sector que ells matei-
xos desconeixien que existís. Quan, després 
d’analitzar la situació, vam veure que hi havia 
possibilitat d’intentar la signatura d’un conveni 
a Guipúscoa vam ajudar a activar el mecanis-
me i vam decidir considerar-lo un laboratori. 
Hem compartit tot el procés amb la resta d’as-
sociacions en el marc de FESABID.

Actualment estem treballant per aconseguir 
convenis a Araba i Biscaia mentre mantenim 
altres vies d’actuació.44 

El futur ja és aquí
i volem modelar-lo
Som a les portes d’una nova contractació en 
bloc que perfilarà arxius, biblioteques i cen-
tres de documentació del XXI. Si es mantenen 
les tendències, les situacions de desconten-
tament laboral allunyaran del nostre àmbit 
els professionals més qualificats, generaran 
tensions que repercutiran en la qualitat dels 
serveis i perjudicarà la percepció del valor de 
les administracions. Les empreses tindran 
problemes per retenir professionals mínima-
ment formats i estaran obligades a renovar 
més sovint les seves plantilles, amb la con-
següent pèrdua de “coneixement” i repunt en 
despeses de formació. Aquesta nova realitat 
també dificultarà la sintonia entre els actuals 

professionals i els que els substituiran fins a 
entorpir la renovació generacional en les actu-
als associacions.

El relleu en bloc ens despulla com a col·lec-
tiu: som professionals de la informació els 
qui (amb títol específic o sense) ens presen-
tarem a les noves places, els qui aconsella-
rem com es licitaran les externalitzacions o 
quines bases es redactaran i s’aplicaran; els 
qui crearem empreses i contractarem altres 
col·legues per intentar guanyar concursos, 
els qui vetllarem pel compliment d’unes lleis 
que existeixen però no s’apliquen per manca 
de desenvolupament, els qui estarem for-
mant sense encertar amb les demandes del 
mercat laboral. Necessitem portar les perso-
nes al centre de l’assumpte: la (sub)contrac-
tació és un procés que no podem comba-
tre, l’hem de conèixer i governar, a partir del 
comportament”. A través de col·legis i asso-
ciacions podem ajudar a construir espais de 
trobada perquè administracions, empreses, 
sindicats i, per descomptat, els mateixos 
professionals, abordem problemàtiques i 
consensuem unes conductes ètiques en la 
recerca d’un objectiu comú: construir ser-
veis de qualitat respectuosos amb la socie-
tat a la qual serveix.

A través de col·legis i associacions 
podem ajudar a construir espais 
de trobada perquè administra-
cions, empreses, sindicats i, per 
descomptat, els mateixos profes-
sionals, abordem problemàtiques 
i consensuem unes conductes èti-
ques en la recerca d’un objectiu 
comú: construir serveis de quali-
tat respectuosos amb la societat a 
la qual serveix.

44. González, Isa. “Las profesionales de @_ALDEE posibilitan una Red de @liburutegiak y archivos que contribuyen a una sociedad 
más justa y solidaria, a una ciudadanía más formada y más informada. Indispensables para una sociedad democrática”. twitter.
com, 20/03/2023. 

 https://twitter.com/Isa_Gonzalez__/status/1637946400888729601?s=20 [Consulta: 21/03/2023].
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Les estratègies de defensa de la professió ex-
posades són teoria que a Euskadi està apli-
cada i materialitzada, encara que és aviat per 
dir si el conveni aconseguirà millorar el nostre 
valor de mercat. El que sí que ha aconseguit és 
que es cuidin més les licitacions, que les regles 
de joc siguin iguals per a les empreses concur-
rents (totes liciten atenint-se al mateix conveni 
i això iguala el cost de la despesa de personal) 
i creiem que ajudaran a reduir les possibilitats 
de conflictivitat.

Com a conclusió no 
edulcorada: no hi ha 
perdius
Rellegeixo el text i em resisteixo a finalitzar amb 
la sensació que el que he explicat és un conte 
(basc) amb final gairebé feliç.

És probable que el de Guipúscoa sigui en molt 
de temps el primer i únic conveni. Les circums-
tàncies especials que van confluir (biblioteques 
amb representació sindical, conflictes medià-
tics, administració preocupada per les conse-
qüències de les seves licitacions, empreses 
amb alt grau de responsabilitat ètica i moral, 
suport del sindicat majoritari) van alinear totes 
les parts per aconseguir-ho, però en absència 
seva serà difícil que es produeixin noves firmes. 
Ens manquen representants sindicals, les em-
preses especialitzades són petites davant les 
grans que tant gestionen una biblioteca com 
un poliesportiu, els sindicats majoritaris esta-
tals (UGT i CCOO) ja ens van comunicar que a 
Madrid no veuen la necessitat de convenis es-
pecífics per al nostre àmbit. A priori sembla di-
fícil reunir noves taules de negociació. Veurem; 
Guipúscoa és un precedent i l’hem d’esgrimir.

Per a ALDEE exercir de Belarri prest ha supo-
sat un exercici de reflexió que ens ha portat al 
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divan en nombroses ocasions. Hem discutit 
molt entre nosaltres perquè davant de qui en-
tenia que estàvem millorant les condicions de 
molts col·legues altres creien que advocar per 
la signatura de convenis col·lectius i licitacions 
justes impulsaria encara més les externalitza-
cions. Mentre ho debatem seguim denunciant 
davant les administracions la legislació no com-
plerta, oposicions que no valoren estudis espe-
cífics i que fixen perfils molt baixos, licitacions 
matusseres; parlant amb sindicats i empreses, 
compartint les nostres experiències a FESA-
BID, preparant noves estratègies per tornar a 
intentar-ho allà on hem fracassat (biblioteques 
escolars i formació universitària, per exemple).

Ja us ho explicarem.
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BOBCATSSS, un 
Congrés d’Informació 
i Documentació per i 
per a estudiants
Resum: BOBCATSSS és un congrés anual internacional de 
ciències de la informació i la documentació particularment 
adreçat a estudiants, que són, a més, els qui l’organitzen 
i els qui hi presenten la majoria de treballs. Creat per pro-
moure la cooperació internacional i que l’estudiant s’iniciï 
en el món dels congressos professionals, s’ha consolidat 
en 31 edicions des de 1993. S’exposa la trajectòria i carac-
terístiques del Congrés i el paper que hi ha tingut la facultat 
de Barcelona, una de les fundadores, que hi ha participat 
amb regularitat. Per promoure l’assistència d’estudiants, a 
més de proporcionar ajuts econòmics, la facultat ha iniciat 
un taller de preparació a la recerca, Infodivendres, on es tre-
ballen metodologies i propostes per presentar en els futurs 
congressos.
Paraules clau: BOBCATSSS, estudiants, congressos, co-
operació internacional, FIMA-UB, associacions professio-
nals.

BOBCATSSS, un Congreso de
Información y Documentación por
y para estudiantes
Resumen: BOBCATSSS es un congreso anual internacional de ciencias 
de la información y la documentación particularmente dirigido a estu-
diantes, que son, además, quienes lo organizan y presentan la mayoría 
de trabajos. Creado para promover la cooperación internacional y para 
que el estudiante se inicie en el ámbito de los congresos profesionales, 
se ha consolidado en 31 ediciones desde 1993. Se expone la trayec-
toria y características del Congreso y el papel que ha desempeñado la 
facultad de Barcelona, una de sus fundadoras, que ha participado con 
regularidad. Para promover la asistencia de estudiantes, además de pro-
porcionar ayudas económicas, la facultad ha iniciado un taller de prepa-
ración a la investigación, Infodivendres, donde se trabajan metodologías 
y propuestas para presentar en los futuros congresos.
Palabras clave: BOBCATSSS, estudiantes, congresos, cooperación in-
ternacional, FIMA-UB, asociaciones profesionales.
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BOBCATSSS,
a library and
information
conferences by
and for students
Abstract: BOBCATSSS is an annual 
international conference on library and 
information sciences particularly aimed 
at students. They are its organizers and 
also who present the most of the scien-
tific contributions. Created to promote 
international cooperation and as a way 
for students to start to work in profes-
sional congresses, the conference has 
been consolidated after 31 editions since 
1993. The trajectory and characteristics 
of the congress and the role played by the 
faculty of Barcelona, one of the founders 
who has participated regularly, are expo-
sed. To promote student attendance, in 
addition to financial aid, the faculty has 
iniciated a workshop on research prepa-
ration, Infodivendres, where methodolo-
gies and proposals are worked on in order 
to be presented at future conferences.
Keywords: BOBCATSSS, students, con-
ferences, international cooperation, FI-
MA-UB, professional associations.
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BOBCATSSS és el nom d’un congrés inter-
nacional anual adreçat, especialment, a estu-
diants de biblioteconomia, documentació i ci-
ències de la informació en general: són ells els 
qui l’organitzen i els qui hi participen, majoritàri-
ament. L’objectiu és, justament, que coneguin i 
s’introdueixin en aquest tipus d’esdeveniments 
professionals des d’abans de titular-se, a més 
de promoure el coneixement i la coopera-
ció entre centres d’ensenyament i estudiants 
d’aquestes disciplines a escala internacional.

Darrere hi ha la BOBCATSSS Association 
<https://bobcatsss.info>, la finalitat de la qual 
és promoure aquesta cooperació entre facul-
tats i escoles, majoritàriament europees, que 
ofereixen estudis i fan recerca en l’àmbit de la 
informació, la documentació i la bibliotecono-
mia. L’entitat va néixer a Stuttgart el 1991 amb 
el nom d’EUCLID (European Association for 
Library & Information Education and Research) 

i entre els membres fundadors va haver-hi la 
llavors Escola Universitària Jordi Rubió i Bala-
guer de Biblioteconomia i Documentació, avui 
Facultat d’Informació i Mitjans Audiovisuals de 
la Universitat de Barcelona (FIMA).

El 1992, alguns membres d’EUCLID van con-
cebre la idea que hi hagués un congrés periò-
dic especialment adreçat als estudiants per tal 
que comencessin a foguejar-se i coneguessin 
la dinàmica dels congressos professionals que 
després, ja titulats, haurien de freqüentar. El 
congrés va prendre el nom de BOBCATSSS, 
nom que juga amb la paraula anglesa bob-
cat (una de les espècies de linx, el roig o Lynx 
rufus, que ha provocat que, sovint, en els lo-
gotips dels congressos se n’evoqui la figura), 
però que és, en realitat, un acrònim de les 
ciutats de les facultats fundadores: Budapest, 
Oslo, Barcelona,1 Copenhagen, Amsterdam, 
Tampere, Stuttgart, Sheffield i Szombathely.2 

Fig. 1: Assistents de Barcelona al Congrés de Tampere (2017), el dia de la inauguració; a la primera fila, d’esquerra a dreta: Jesús 
Gascón, Laia Lapeyra, Carla Ollé, Sònia Camarasa, Andreu Sulé i Aida Poodalian. Darrere, els Mummin, personatges populars a 
Finlàndia que van participar en l’espectacle d’obertura.

1. Per part de Barcelona, signà la fundació la llavors directora de l’Escola, Mercè Bosch.
2. Estrictament, els centres fundadors formaven part de: Universitat de Barcelona, Høgskolen i Oslo, Eötvös Loránd Tudományegyet 

(Budapest), Danmarks Biblioteksskole (Copenhagen), Hogeschool van Amsterdam, Tampere yliopisto, Hochschule der Medien 
(Stuttgart), Berzsenyi Dániel Foiskola (Szombathely) i University of Sheffield.
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Posteriorment, s’hi van adherir centres d’al-
tres ciutats com Riga, Varsòvia, Borås, Sofia, 
Ankara i d’altres. Des de la primera edició de 
1993 a Budapest, BOBCATSSS era només 
el nom dels congressos, però com que, al 
llarg dels anys, era gairebé l’única activitat 
pública d’EUCLID, l’entitat va prendre la de-
cisió d’adoptar aquest altre nom i passar a 
dir-se BOBCATSSS Association a partir del 
gener del 2020.

1. Els congressos
Les sis primeres edicions del Congrés (1993-
1998) van tenir lloc a Budapest. Després, 
va adquirir un caràcter itinerant. Un congrés 
BOBCATSSS típic sempre és coorganitzat, 
com a mínim, per membres de dos centres 
d’ensenyament d’estats diferents; en les últi-
mes edicions, alguns n’han arribat a tenir tres. 
Un dels objectius d’aquests congressos, es-
pecialment en els primers deu anys d’existèn-
cia, era posar en contacte el personal (tant els 
estudiants com els docents) dels dos estats 
perquè tiressin endavant un projecte comú. 
Habitualment, un dels centres tenia més re-
cursos i desenvolupament en la disciplina que 
l’altre. Així, solien cooperar un centre d’un es-
tat amb millors condicions en l’àmbit de les 
biblioteques i la documentació (Alemanya, 
França, Països Baixos, estats escandinaus, 
etc.) amb un altre d’un altre estat on el sector 
no comptava amb els mateixos recursos (com 
els estats eslaus, per exemple). D’aquesta 
manera, a més de promoure la cooperació 
internacional, es pretenia que aquests últims 
centres, com també els professionals del lloc, 

poguessin “aprendre” de l’experiència dels 
més desenvolupats.

Amb una intenció similar, quan el Congrés 
comença a ser itinerant, el lloc on es feia la 
trobada sempre era el del “centre aprenent”. 
Com que, en general, el nivell adquisitiu en 
aquests estats era més baix, els seus estudi-
ants podien participar-hi sense haver d’invertir 
molt en el fet d’anar a llocs llunyans; a més, 
eren llocs on els preus són més barats i això 
facilitava que els estudiants d’altres estats 
hi assistissin. Per la mateixa raó, el Congrés 
(llevat del 2022 a Debrecen, quan per proble-
mes d’agenda dels organitzadors, es va fer al 
maig) sempre s’ha fet durant l’última setma-
na de gener, ja que, des d’un punt de vista 
turístic, és temporada baixa i l’estada resulta 
més econòmica per a tothom. Així, des del 
1999 es va fer a Bratislava, Cracòvia, Vílnius, 
Portoroz, Torun, Riga, novament a Buda-
pest el 2005 i a Tallinn, Praga, Zadar, Porto, 
Parma i Szombathely. A partir del Congrés 
del 2012 a Amsterdam, aquest costum es 
trenca i el Congrés també s’ha fet en ciutats 
que no són precisament “barates” per al vi-
sitant: Barcelona (2014), Lió (2016), Tampere 
(2017), Marnée-la-Valle (2020) o Oslo (2023)3, 
alternant-se amb altres llocs més econòmics 

La gran característica diferencial 
és que una part important del pes 
de l’organització recau en els es-
tudiants (amb el suport dels seus 
centres i de personal docent). 

3. https://ca.wikipedia.org/wiki/BOBCATSSS

Fig. 2: Representació barcelonina a Marne-la-Vallée, París 
(2020); d’esquerra a dreta: Laia Darbra, Juanjo Boté, Carina 
Mirassó, Laura Jové, Juan Jenaro López i Núria Toneu.
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(Ankara, 2013; Brno, 2015; Riga novament, 
2018; Osijek, 2019; Porto, 2021, en línia ar-
ran de la covid-19 i Debrecen, 2022). Curiosa-
ment, el Congrés mai no ha tingut lloc en tres 
de les ciutats fundadores: Copenhagen, She-
ffield i Stuttgart, tot i que les facultats de totes 
tres han coorganitzat alguna de les trobades.

La gran característica diferencial és que una 
part important del pes de l’organització recau 
en els estudiants (amb el suport dels seus 
centres i de personal docent). En cada centre 
organitzador es creen sengles equips d’estu-
diants (que integren també alguns docents de 
suport) que s’encarregaran de decidir el tema 
nuclear del Congrés, l’estructura de les sessi-
ons, les activitats socials, etc. En realitat, per la 
complexitat que implica, les qüestions adminis-
tratives, la proposta de personalitats per a les 
sessions d’inauguració o cloenda o la valoració 
de les propostes recau més en el personal do-
cent, com també la supervisió de l’organitza-
ció que fa l’equip d’estudiants. En el prop d’un 
any i mig de preparació del Congrés (sempre 
s’anuncia on es farà el següent en l’acte de 
cloenda del Congrés de l’any, però els equips 
corresponents ja porten un mínim de sis mesos 
preparant l’esdeveniment), els equips d’estudi-
ants tenen reunions, en línia i, en alguns casos, 
almenys una de presencial i acorden el progra-
ma, les activitats, etc. Prèviament s’han repartit 
competències entre centres: el més normal és 

que mentre el centre d’acollida s’encarrega de 
la logística, el voluntariat, visites i programa so-
cial, etc., els centres coorganitzadors intervin-
guin en la creació del lloc web de la conferència, 
els continguts científics, la cerca de patrocina-
dors, etc., que no requereixen tant de conèixer 
o estar en el lloc on es farà. Òbviament, en tots 
els casos cal la implicació i col·laboració dels 
centres i comptar amb un equip d’estudiants 
capaç de poder-lo tirar endavant. 

També és obra d’estudiants (o de titulats que han 
acabat recentment) la major part de contribuci-
ons (comunicacions, tallers, pòsters, etc.) que 
s’hi presenten: de graus, màsters, postgraus o, 
en menor mesura, de doctorat. En bona part, 
és el primer cop que presenten quelcom d’un 
públic professional i, a més, internacional, però 
això no implica que la qualitat sigui necessària-
ment menor que en altres trobades. La selecció 
de les propostes de treballs passa per la valo-
ració d’un comitè científic i, com a qualsevol al-
tre congrés, hi ha contribucions millors i pitjors, 
amb un nivell mitjà es pot comparar al d’altres 
trobades professionals. A més, hi ha estudiants, 
especialment els de postgraus i màster, que ja 
tenen una trajectòria acadèmica o professional, 
a més d’algunes contribucions de docents que 
poden marcar una certa diferència. Sempre hi 
ha, en la inauguració, la cloenda i la primera ses-
sió de cada dia,4 una conferència a càrrec d’al-
guna persona experta convidada, sovint dels 
llocs associats als centres organitzadors.

Com a incentiu i al final de cada congrés, l’or-
ganització lliura premis al millor pòster presen-
tat i, des de fa alguns anys, a la millor comuni-
cació, triats per votació del públic. Igualment i 
des del 2001, es premia el BOBCATSSS of the 
year: una persona (de vegades, una institució) 
que hagi tingut alguna rellevància en l’entitat o 
els congressos.5 

Com a incentiu i al final de cada 
congrés, l’organització lliura pre-
mis al millor pòster presentat i, 
des de fa alguns anys, a la millor 
comunicació, triats per votació del 
públic. 

4. Normalment, es fa en tres dies: dos de complets i el matí del tercer i solen ser entre dimecres i divendres, per deixar que els 
assistents puguin aprofitar el cap de setmana per a activitats de lleure.

5. El 2022, aquest premi fou concedit a Cristóbal Urbano, professor de la Facultat de Barcelona, per la seva contribució al foment 
d’assistència d’estudiants als congressos, especialment entre 1996 i 2002, i com a degà establí ajuts econòmics per als estudi-
ants que hi presentessin treballs, a més de ser membre de la Junta Directiva d’EUCLID entre el 2008 i el 20011 <https://fima.
ub.edu/noticies/participacio-de-la-fima-bobcatsss-2022>
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Un dels atractius per als assistents és poder 
conèixer col·legues d’altres llocs i compartir-hi 
l’experiència. Per això, té importància l’acti-
vitat social: els equips organitzadors sempre 
programen visites a biblioteques i similars o a 
llocs d’interès cultural de la ciutat, a més d’un 
sopar per a tots els assistents (que rep el nom 
de gala dinner encara que no sigui tan formal) 
i una festa més adreçada al públic estudiantil, 
normalment en una discoteca o local similar. 
En funció del lloc, també s’ha incentivat que 
els mateixos estudiants que puguin fer-ho ofe-
reixin allotjament a casa seva als visitants, inici-
ativa que té molt èxit.

La llengua de treball sempre és l’anglès i la ma-
joria de participants que, com és lògic, també 
són sobretot estudiants, provenen de centres 
europeus, tot i que hi participen persones de 
centres de Turquia i en algunes edicions hi ha 
hagut una participació considerable d’alguns 
centres dels Estats Units i, esporàdicament, 
d’altres procedències.

En l’àmbit hispànic, BOBCATSSS no sembla 
haver tingut ressò fora de Barcelona. Com a 
entitat fundadora (una de les dues B del nom), 
l’actual Facultat d’Informació i Mitjans Audiovi-
suals de la Universitat de Barcelona ha tingut 
representants en tots els congressos i en la 
junta directiva, a més d’haver organitzat i es-
tat seu d’un d’ells, el 2014. L’organització del 
Congrés de Porto del 2021 va comptar amb la 
col·laboració de la Universidad de León, però 
no ha estat habitual la presència d’estudiants 
ni de docents de facultats espanyoles.

2. Mirar cap al futur
En els darrers congressos, arran de la co-
vid-19, la participació ha baixat considerable-
ment (habitualment, hi assisteixen entre 180 i 
240 persones), fins i tot en el de Lisboa (2021), 

que va fer-se només en línia.6 També hi ha con-
tribuït el canvi de dates del primer congrés pre-
sencial posterior. Tradicionalment el Congrés 
sempre havia estat la darrera setmana de ge-
ner, però el 2022, a Debrecen (Hongria), va ser 
al maig i la presència d’estudiants i docents, 
en general, va ser baixa. Les conseqüències 
de la covid-19 i l’inici de la guerra a Ucraïna no 
van afavorir l’assistència al Congrés. El 2023, a 
Oslo es va recuperar la data de gener i el nom-
bre de participants, encara que no tan gran 
com en altres edicions, va incrementar-se una 
mica. Probablement, futures edicions tornaran 
a la mitjana habitual.

Amb més de trenta edicions ja, la Junta Direc-
tiva de la BOBCATSSS Association considera 
prioritari de recuperar la memòria històrica del 
Congrés per tal de posar-la a l’abast de tot-
hom que hi estigui interessat. És per això que 
s’estan recuperant des d’actes de congres-
sos, fotografies, programes i altres elements 
del Congrés per tal de digitalitzar-los.7 Un dels 
problemes, compartit amb altres congressos 
similars, és que cada edició ha tingut un lloc 
web on s’ha abocat tota la informació: progra-
mes, resums, documents audiovisuals, etc. 
Cada lloc web, però, està en el servidor de la 
universitat que l’ha organitzat i, sovint, en can-
viar el servidor o l’estructura del lloc, el web del 
Congrés ha quedat ocult, s’ha esborrat o no 
es pot trobar, amb la qual cosa es perd tota 
aquesta informació. D’aquí l’interès a recupe-

Amb més de trenta edicions ja, la 
Junta Directiva de la BOBCATSSS 
Association considera prioritari 
de recuperar la memòria històri-
ca del Congrés per tal de posar-la 
a l’abast de tothom que hi estigui 
interessat. 

6. En el fons, es confirmava la importància del contacte directe i la trobada amb companys d’altres llocs, que sempre ha estat el 
factor més ben valorat pels estudiants assistents.

7. En aquest sentit, si teniu material d’edicions anteriors que creieu que pugui ser interessant, poseu-vos en contacte amb el pro-
fessor Juan-José Boté, actual representant de la Facultat a la Junta de BOBCATSSS.
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rar testimonis d’aquesta activitat que pugui 
anar més enllà de les notícies que el web o el 
butlletí de la BOBCATSSS Association8 pugui 
oferir en el seu moment.

3. Participació de la 
Facultat de Barcelona
Com s’ha dit, la presència de la facultat bar-
celonina (actual Facultat d’Informació i Mitjans 
Audiovisuals, FIMA) ha estat constant a totes 
les edicions. Entre dos (a Debrecen) i deu (a 
Amsterdam) estudiants hi han anat regular-
ment: la xifra més habitual ha estat de quatre o 
cinc. Sempre hi ha un professor de la facultat, 
normalment el membre de la junta de l’associ-
ació i, de vegades, algun altre. Els estudiants, 
en la seva majoria de grau, hi han presentat 
treballs: pòsters i comunicacions i, en menor 
mesura, tallers i presentacions petxa-kutxa. Al-
guns en repeteixen l’experiència i han assistit a 
més d’una edició.

En algunes ocasions, els estudiants de la FIMA 
han guanyat el premi al millor pòster presen-
tat: a Zadar (de Candela Ollé), Amsterdam 
(d’Eli Ramírez, Grelda Ortiz i Aina Giones) o 
Osijek (de Laura Garcia, Sònia Camarasa i 
Robert Mokhtari), per exemple. En les últimes 
edicions, Debrecen (2022) i Oslo (2023), han 
guanyat el premi a la millor comunicació. A De-
brecen, Anna Carballo i el professor Juan-Jo-
sé Boté van fer-ho amb la comunicació “FAIR 
Data: history and present context”, mentre que 
a Oslo, Marina Clavijo, Laia Heredero i Noelia 
Úbeda van guanyar-lo amb “Information bar-
riers for the LGTBQ+ community”, on es va 
introduir la perspectiva de gènere com a línia 
de recerca.

A més, la facultat va organitzar el Congrés del 
2014, amb el lema Library (r)evolution: prom-

ting sustainable information practices.9 Coor-
ganitzat amb la Bibliotekshögskolan i Borås 
(Swedish School of Library and Information 
Science, University of Borås) va comptar amb 
240 assistents i està entre les edicions més 
ben valorades de BOBCATSSS.

La participació d’estudiants també és impor-
tant no només per a la formació de l’alumnat, 
sinó també per a la internacionalització de la 
FIMA. Per això, la facultat proporciona un ajut 
econòmic a qui presenta algun treball al Con-
grés que pot cobrir una part de les despeses 
del viatge.

4. Promoció de
la participació:
Infodivendres
Des de la seva creació, BOBCATSSS ha es-
devingut un entorn ideal perquè l’estudiant 
pugui tenir una primera experiència en recerca 
i perquè pugui compartir-la amb altres col·le-
gues en l’àmbit d’un congrés científic. De fet, 
això era l’objectiu principal que havia portat 
a fundar-lo. Recentment, per promoure l’as-
sistència i garantir la major presència d’estu-
diants en futures edicions i amb un bon nivell 
de qualitat, ha començat a fer-se una activitat 
de preparació per al Congrés. L’actual repre-
sentat de la FIMA a BOBCATSSS, el professor 
Juan-José Boté, hi organitza l’espai INFODI-
VENDRES, amb la col·laboració del profes-
sorat d’assignatures del grau de Gestió de 

INFODIVENDRES és una activi-
tat orientada a l’aprenentatge de 
la recerca i, alhora, un espai de 
socia lització entre estudiants de 
diferents cursos.

8. https://bobcatsss.info/category/newsletter/
 Habitualment, el butlletí surt dos cops l’any i anuncia el congrés de l’any següent, amb les dades bàsiques, i ressenya l’anterior.
9. Hi ha l’enregistrament de l’acte inaugural al Paranimf de la Universitat de Barcelona:
 https://www.ub.edu/ubtv/video/bobcatsss-barcelona-2014
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la informació i documentació digital. INFODI-
VENDRES és una activitat orientada a l’apre-
nentatge de la recerca i, alhora, un espai de 
socialització entre estudiants de diferents cur-
sos. L’activitat es duu a terme la tarda del pri-
mer divendres de cada mes. L’estudiant que 
hi participa aprèn eines i metodologies vincu-
lades a la recerca que li permetran enfrontar 
millor la preparació del treball que vulgui pre-
sentar a BOBCATSSS. També és un espai per 
promoure la participació en altres congressos 
de l’àrea i, com que la trobada està oberta a 
la participació de qualsevol estudiant, també 
té interès per a qui prepara el treball de final 
de grau.

La iniciativa ha començat aquest curs, el no-
vembre del 2022, amb un grup de quatre es-
tudiants. S’ha començat a treballar com fer la 
revisió de la literatura científica, alguns tipus 
de metodologies que es donen en la recerca 
i s’està començant a preparar temes per al 
proper congrés. Normalment, la crida per pre-
sentar propostes de treballs al Congrés es fa 
abans de l’estiu i per enviar-los entre setem-
bre i octubre, amb la qual cosa aquest taller 
permet d’anar preparant la proposta durant el 
curs. Esperem, doncs, que l’any vinent, a Co-
ïmbra, se’n puguin veure els resultats i hi hagi 
també una bona representació de l’estudiantat 
de la FIMA a BOBCATSSS.

Fonts d’informació
Majoritàriament, la informació sobre BOB-
CATSSS es pot trobar en línia. El de BOB-
CATSSS Association en dona informació ge-
nèrica i permet accedir a còpies del web dels 
congressos d’algunes edicions. Les newsletter 
donen dades sobre els congressos, però estan 
pendents d’incloure-s’hi les anteriors al núme-
ro 38, que eren a l’antic web d’EUCLID, ja des-
aparegut.

El web Mòbils FIMA <https://mobilsbid.blogs-
pot.com>, espai de la Facultat d’Informació i 
Mitjans Audiovisuals de la UB dedicat a la mo-
bilitat d’estudiants, compta amb les cròniques 
que els assistents a cada BOBCATSSS escri-
uen en tornar: es poden recuperar les corres-
ponents als congressos posteriors al 2007, ja 
que totes incorporen l’etiqueta BOBCATSSS.
 
També el Blok de BID, un altre espai similar, 
conté ressenyes del mateix tipus escrites pels 
assistents, estudiants o professors.

El butlletí de notícies de la Facultat també en 
dona informació i enllaços amb altres webs on 
trobar-ne informació referida al Congrés, so-
bretot de l’edició de Barcelona: https://fima.
ub.edu/noticies/categoria/bobcatsss

En algunes edicions, especialment al comen-
çament, van publicar-se actes i, sobretot, 
llibres amb els resums de les contribucions. 
Des del 2014, totes les publicacions han estat 
en línia. 
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Els grups de 
treball del COBDC:
una mostra
https://doi.org/10.60940/itemn75id422117 

En aquest apartat d’Experiències d’aquest nú-
mero dedicat a l’associacionisme no podem 
deixar de donar veu als grups de treball del 
Col·legi de Bibliotecaris i Documentalistes de 
Catalunya. Ara mateix, en el COBDC, hi tenen 
seu dotze grups de treball que continuen abor-
dant temàtiques concretes en benefici de tots 
els professionals.

Aquests grups de treball són uns punts de tro-
bada entorn d’interessos comuns i a contin-
guts professionals específics. Ens aporten una 
mirada calidoscòpica que ens amplia la visió 
professional. Aquests grups de professionals 
aporten idees, coneixements i experiències 
per millorar la nostra professió en temàtiques 
concretes, tot això, amb el valor afegit que són 
grups formats per persones que utilitzen el seu 
temps lliure per participar de forma voluntària 
en aquests grups de treball.

Així ara, us presentem les respostes que al-
guns dels grups de treball del Col·legi ens han 
fet arribar a partir d’un petit qüestionari. Agraïm 
a tots els grups del Col·legi la seva participació. 

GICS (Gestió de la
Informació en Ciències 
de la Salut)
www.cobdc.net/gics
X @gics

El grup de treball Gestió de la Informació en 
Ciències de la Salut (GICS) es va crear el fe-
brer del 2003. La seva missió és donar suport 
als professionals que treballen en l’àmbit de la 
documentació biomèdica, amb la visió de con-

vertir-se en un referent per a la comunitat d’ex-
perts en aquesta àrea. Els seus objectius són 
l’intercanvi d’experiències, la formació conti-
nuada, la informació i difusió de novetats, i el 
desenvolupament i estudi de temes d’interès.

Com es va gestar la idea de formar el grup 
de treball sota el paraigua del COBDC?

La creació dels grups de treball va ser iniciativa 
del Col·legi Oficial de Bibliotecaris i Documen-
talistes de Catalunya (COBDC). L’objectiu era 
agrupar les persones col·legiades per àmbits 
especials d’interès; en el nostre cas, la infor-
mació en ciències de la salut. Cap a mitjan any 
2002, el COBDC es va posar en contacte amb 
alguns professionals que treballaven en dife-
rents centres de documentació, indústries far-
macèutiques i biblioteques relacionades amb 
les ciències de la salut. La idea era organitzar 
un grup que pogués donar resposta a les de-
mandes de suport i formació en aquest àmbit 
i ser un punt de referència per a la professió. 
El grup GICS es va crear amb l’ànim de do-
nar suport als professionals que treballen a les 
biblio teques i centres de documentació biomè-
dics (universitats, hospitals, indústries farma-
cèutiques i qualsevol tipus d’institució sanitària 
pública o privada), mitjançant la formació, l’in-
tercanvi d’experiències i les bones pràctiques. 

Com a grup de treball del COBDC es va cons-
tituir el 27 febrer del 2003 —enguany cele-
brem el 20è aniversari— amb les persones 
següents: Clara Amat (Almirall), Rosa Espinós 
(Sanofi), Elena Guardiola (Química Farmacèu-
tica Bayer), Teresa Mas (Fundació Biblioteca 
Josep Laporte), Carme Montcusí (Escola Uni-
versitària d’Infermeria de la Universitat Rovira i 
Virgili), Cristina Puyal (Hospital Vall d’Hebron), 
Gemma Prat (Hospital Sant Joan de Déu), Pilar 
Roqué (Departament de Salut de la Generalitat 
de Catalunya) i Eva Salas (Institut Dexeus). La 
seva afiliació associativa prèvia també era di-
versa. Algunes havien format part de SOCADI 
(Societat Catalana d’Informació i Documenta-
ció), entitat que el 1989 es va fusionar amb el 
COBDC; d’altres provenien del Grup de Biblio-
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teques d’Infermeria (GBI) de Catalunya i An-
dorra, que va optar per dissoldre’s i integrar-se 
al GICS, i altres provenien de la Coordinadora 
de Documentació Biomèdica (CDB). La CDB, 
posteriorment, quan va cessar la seva activitat, 
va traspassar els seus actius al COBDC, espe-
cíficament al grup de treball GICS. 

Foto 1. Grup de treball Gestió de la Informació en Ciències de 
la Salut.

Quins són els principals objectius del vos-
tre grup i quines són les principals tas-
ques que realitzeu?

Des del seu inici, el grup GICS sempre ha tin-
gut molt clar que el seu principal objectiu és el 
d’agrupar els i les professionals de les biblio-
teques i centres de documentació de l’àmbit 
de les ciències de la salut, en el seu sentit més 
ampli. No es tracta només d’un punt de troba-
da sinó d’una oportunitat per a l’intercanvi i la 
gestió del coneixement, partint del fet que, de 
manera conjunta, sabem i aprenem més coses 
que de manera individual. Els nostres objec-
tius també passen per tenir accés a la formació 
contínua, estar amatents a les novetats i de-
senvolupar activitats i temes monogràfics d’in-
terès comú. L’aprenentatge continuat i el fet 
d’estar al dia de les novetats professionals són 
la millor garantia que tenim a l’hora de prestar 
un bon servei als usuaris.

Quan parlem de formació contínua no ens re-
ferim exclusivament a la dels mateixos mem-
bres del grup, sinó també a l’organització de 
cursos de formació destinats a les persones 

que treballen en el sector de la informació bi-
omèdica. Si bé hi pot haver perfils molt dife-
rents en funció del lloc de treball, el que ca-
racteritza aquests professionals és la voluntat 
d’oferir serveis i informació precisa i objectiva 
als usua ris, siguin professionals de la salut, 
docents, estudiants o ciutadans en general. 
És per això que, al llarg d’aquests vint anys, i 
amb el suport del COBDC, d’altres institucions 
i fundacions, així com de diferents hospitals de 
l’àrea metropolitana de Barcelona i del Depar-
tament de Salut, el GICS ha organitzat i co-
ordinat diferents cursos, seminaris i jornades. 
Alguns dels temes tractats han estat, entre al-
tres, la medicina i la infermeria basada en l’evi-
dència, la gestió del coneixement, el disseny i 
l’ús de les intranets, la propietat intel·lectual, 
l’ús de les xarxes socials en l’àmbit de la salut, 
les revisions sistemàtiques, o l’ús de la realitat 
virtual. 

La difusió d’aquests cursos, així com de la res-
ta d’activitats organitzades pel GICS, compta 
amb la implicació del COBDC que, a través 
de la seva pàgina web http://www.cobdc.org/
grups/gics/ i de diferents llistes de distribució 
de correu electrònic, fa arribar la informació a 
les possibles persones interessades. Per part 
del grup GICS, des del 2011, tenim el compte 
@grupgics a Twitter per divulgar les activitats 
del grup i interactuar amb col·legues de la 
professió. La presència a les xarxes socials es 
complementa amb un blog <http://www.cob-
dc.net/gics/>. Precisament, arran de la com-
memoració dels 10 anys del GICS, el 2014 

El seu principal objectiu és el 
d’agrupar els i les professionals de 
les biblioteques i centres de docu-
mentació de l’àmbit de les ciènci-
es de la salut, en el seu sentit més 
ampli. No es tracta només d’un 
punt de trobada sinó d’una opor-
tunitat per a l’intercanvi i la gestió 
del coneixement.

COBDC/ITEM 75/2023/P. 114-142



117

GRUPS DE TREBALL DEL COBDC/EXPERIÈNCIES/P. 114-142

es va publicar el llibre Blog GICS i Jornada: 
“10 anys de Gestió de la Informació en Cièn-
cies de la Salut (GICS)” <https://www.cobdc.
net/gics/?p=1283> amb la recopilació dels 
apunts publicats al blog i les activitats que es 
van portar a terme amb motiu d’aquesta ce-
lebració. 

 

Foto 2. GICS.

Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

Cada any elaborem un Pla de treball amb els 
objectius que volem assolir. Es promou la re-
alització d’activitats com la participació activa 
en congressos i reunions professionals, amb la 
presentació de pòsters o de comunicacions, o 
l’organització d’una activitat formativa.

Inicialment, les reunions per fer el seguiment 
dels objectius fixats i per elaborar propostes 
noves eren reunions presencials, que solien 
dur-se a terme a la seu del COBDC de Bar-
celona, al carrer de la Ribera, i acostumaven a 
durar tot un matí. Era la millor i l’única manera 
de fer-ho malgrat ser un inconvenient perquè 
comportava deixar el lloc de treball tot el matí, 
entre el desplaçament i la reunió. Des de la 
pandèmia de la covid-19, i gràcies a la popu-
larització de les videoconferències, actualment 
fem una reunió mensual d’una durada més cur-
ta —entre una i màxim dues hores— a la qual 
tothom es pot connectar sense necessitat de 
desplaçaments. Aquest ha estat un canvi clau 
per tornar a impulsar les activitats del grup.

Com s’aplica la vostra feina en el nostre 
dia a dia a biblioteques i centres de docu-
mentació? 

En ser un grup on les persones que el formen 
desenvolupen la seva tasca professional en 
biblioteques tan diferents, no hi ha una forma 
homogènia d’aplicació. Això sí, sempre trobem 
temes que són d’interès comú perquè, en el 
fons, no són tan diferents i el que ens mou és 
donar un servei de qualitat als nostres usuaris, 
siguin del col·lectiu que siguin. En el grup hi ha 
professionals que, encara que no estiguin tre-
ballant exactament en el mateix tipus de feina, 
tenen uns coneixements amplis i experts que 
comparteixen amb tot el grup, això dona lloc 
a un flux constant i enriquidor d’informació (i 
de formació). 

Quins avantatges té participar en un grup 
de treball? Creieu que té algun inconve-
nient també?

El principal avantatge és la cooperació i el fet 
de compartir coneixement entre els professio-
nals de la informació en ciències de la salut. La 
participació en un grup implica crear comuni-
tat, fer xarxa i ajudar-se, créixer professional-
ment amb el grup, i veure i conèixer diferents 
realitats, donat que treballem en llocs molt he-
terogenis. Ser membre de GICS significa, so-
bretot, aprendre.

Foto 3. GICS.
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No creiem que la participació en un grup de 
treball tingui inconvenients, però, això sí, té un 
peatge. La participació en aquest tipus de grup 
implica l’adquisició d’un compromís: compro-
mís d‘assistència i participació activa a les re-
unions i les activitats programades, de col·la-
borar en les iniciatives, de fer propostes noves 
i d’implicar-se en l’organització d’actes, troba-
des, formacions, redacció d’articles, prepara-
ció de ponències per a congressos i jornades, 
etc.; en definitiva, involucrar-se personalment 
en el bon funcionament i creixement del grup.

Per què recomanaríeu als col·legiats de 
participar en el vostre grup de treball?

Per tot el que hem esmentat fins ara, pensem 
que participar-hi és molt positiu perquè signifi-
ca posar en valor els professionals de la gestió 
d’informació en ciències de la salut. Animem 
tots els i les professionals bibliotecaris-do-
cumentalistes a participar en aquest o en els 
altres grups de treball del COBDC. Generar 
continguts per crear coneixement és cosa de 
tothom.

Grup de Treball de
Còmics i Biblioteques
grupcomic@cobdc.org

El Grup de Treball de Còmics i Biblioteques del 
COBDC, també conegut com a Grupcòmic, 
neix el matí del 16 de febrer del 2004, ara fa 
dinou anys a la sala de reunions de l’antiga seu 
del col·legi al Born de Barcelona, acollits per la 
gerent d’aleshores: Begonya Aguilera. Presen-
ten la proposta els companys David Cuadrado, 
Héctor Calvet, i Jaume Vilarrubí, als quals ben 
aviat s’afegirà la companya Mònica Medina. 
Cal mencionar que el nostre enllaç amb la junta 
fou l’Àlex Cosials, com a coordinador de grups 
de treball del moment. Molt agraïts tant a la Be-
gonya com a l’Àlex pel seu entusiasme i suport 
en tot moment. Que fàcil que fou tot.

Durant el Saló del Còmic de Barcelona del 
2005 s’organitza una taula rodona amb Toni 
Guiral i Fernando Tarancón (Astiberri), on 
s’aprofita per fer la presentació del grup. Actu-
alment formem part del grup 24 membres. Pel 
que fa a l’organització del grup, al principi ens 
trobàvem molt sovint, durant els inicis del grup 
fins i tot mensualment. Avui en dia la comuni-
cació és tota en línia i ens acostumem a trobar, 
si més no uns quants, aprofitant la celebració 
dels dos grans salons de Barcelona: el del cò-
mic i el del manga.

En Jaume Vilarrubí, coordinador del Grup, co-
menta com gairebé la totalitat dels objectius 
que ens proposàvem aleshores, amb el temps, 
es pot valorar que es van aconseguir i amb 
escreix. El nostre principal actiu va ser el bon 
ambient grupal: vam passar de col·laborar en 
un projecte on pràcticament ningú es coneixia 
a ser veritablement amics. Aquest nucli original 
(amb la Bea, l’Uri, la Montse, el Pau... i d’altres 
que ja no en formen part (no em voldria deixar 
ningú) vam enganxar un moment conjuntural 
perfecte per impulsar el còmic i vam tenir les 
nostres habilitats per teixir magnífiques relaci-
ons amb totes les entitats que ens envoltaven: 
Generalitat Catalunya, Diputació Barcelona, 
Consorci Barcelona, ajuntaments, Ficomic, lli-
breries... etc. Sempre hem dit que un dels se-
crets de la bona sintonia del grup és que mai 
vam competir entre nosaltres; al contrari, vam 
trobar en el grup una eina per encaixar.

Foto 4. Grup de Treball de Còmics i Biblioteques.
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Jaume, com a coordinador del grup, po-
dries ampliar la informació sobre com es 
va gestar la idea de formar el grup de tre-
ball sota el paraigua del COBDC?

Realment jo feia pocs anys que formava part 
del Grup de Treball de Biblioteques Infantils, un 
grup que m’ha marcat, amb una gent merave-
llosa carregada d’entusiasme i talent, veritable-
ment una font d’inspiració, i a poc a poc vaig 
tenir la idea de replicar el grup dins l’entorn del 
còmic. Em vaig decidir i vaig trucar al company 
David Cuadrado, aleshores a la Biblioteca Te-
cla Sala, i vam congeniar. David em va parlar 
d’Hèctor Calvet, aleshores a la Biblioteca Llo-
reda, i més tard vam parlar amb Mònica Medi-
na, aleshores a la Biblioteca Can Fabra. Entesa 
total. Així va començar tot.

Quins són els principals objectius del vos-
tre grup i quines són les principals tas-
ques que realitzeu?

El principal objectiu és fomentar la lectura i 
consum de còmic dins el nostre entorn. Anys 
enrere hi havia un problema de visibilització que 
avui en dia està ja força superat. Hi ha tasques 
que repetim periòdicament, com la trobada de 
clubs de lectura amb un autor internacional en 
el marc del Còmic Barcelona, o la llista dels 
nostres Indispensables, l’organització de jor-
nades professionals com la de Còmic i Biblio-
teques, o la més recent al voltant del manga. 
Altres projectes estan en calaixos esperant que 
trobem més temps com la tercera actualització 
del Parelles de fet, etc.

Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

No mirem massa al futur, més aviat al present. 
Ara mateix vivim un moment espectacular 
quant a préstecs, perquè a la xarxa de la XBM 
hem superat durant el 2022 el milió de còmics 
prestats. Ens reconforta haver-hi contribuït 
amb el nostre granet d’arena.

Com s’aplica la vostra feina en el nostre dia a 
dia a biblioteques i centres de documentació?

Qualsevol passió o coneixement ha de poder 
revertir en una feina que, per una banda, és tan 
permeable i, per l’altra, tan privilegiada com la 
nostra. Depenent de les nostres funcions, de 
les nostres capacitats, i del nostre entorn. 

Quins avantatges té participar en un grup 
de treball? Creieu que té algun inconve-
nient també?

Sols coses positives. En entrar en un grup 
de treball, entres en contacte amb gent amb 
la qual segurament sintonitzaràs, amb la qual 
podràs compartir problemes i recolzar-te per 
trobar solucions. Un win win.

Per què recomanaríeu als col·legiats de 
participar en el vostre grup de treball?

No tan sols en el nostre grup de treball, en qual-
sevol grup de treball: res a perdre i molt a guanyar.

Sols coses positives. En entrar en 
un grup de treball, entres en con-
tacte amb gent amb la qual segu-
rament sintonitzaràs, amb la qual 
podràs compartir problemes i re-
colzar-te per trobar solucions. Un 
win win.

Foto 5. Grup de Treball de Còmic.
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Grup de Treball de 
Gestió Documental
gestiodocumental@cobdc.org
https://cobdc.org/grup-de-treball/grup-de-
treball-de-gestio-de-documents/ 

El nostre grup de treball neix l’any 2006, així 
que ja fa temps que anem desenvolupant ac-
tivitats destinades a donar a conèixer la gestió 
documental. El vàrem crear amb el propòsit de 
difondre el camp de la gestió de la informació 
i els documents (records and information ma-
nagement), és a dir, de l’especialitat que s’ocu-
pa de crear i mantenir adequadament les evi-
dències que les organitzacions generen en el 
transcurs de la seva activitat o en compliment 
de les seves obligacions. Des del comença-
ment hem intentat desenvolupar una comuni-
tat de pràctica que ens serveixi per compartir 
coneixements i experiències, tenint en compte 
la ràpida i constant evolució d’aquest camp.

Ara som al grup unes deu persones amb perfils 
diversos: hi ha consultors en gestió documen-
tal, responsables del servei d’arxiu i gestió do-
cumental en una empresa, bibliotecaris docu-
mentalistes, especialistes en processament de 
dades, professors universitaris. Ens reunim de 
manera virtual almenys dos cops a l’any, depe-
nent dels assumptes en què estiguem treballant.

Com es va gestar la idea de formar el grup 
de treball sota el paraigua del COBDC?

Quan vàrem formar el grup, el gestor docu-
mental era una figura emergent a les empre-

ses en un context de digitalització dels docu-
ments on predominava el mantra de l’“oficina 
sense papers”. A més, començava a estar 
present la idea d’administració electrònica 
amb lleis com la de signatura electrònica o 
la d’accés electrònic dels ciutadans als ser-
veis públics, entre altres. Aleshores era fre-
qüent que aquest professional estigués sol a 
l’empresa, en la gestió del dia a dia, sense 
possibilitat de compartir solucions i resoldre 
situacions en equip. Per tant, la necessitat de 
compartir coneixement i bones pràctiques, 
juntament amb un cert aïllament en el lloc de 
treball i un desconeixement generalitzat sobre 
les funcions dels professionals de la gestió 
documental, van ser circumstàncies que van 
propiciar la creació del grup de treball.

En una de les Jornades organitzades pel Col-
legi coincidirem en una taula de comunicacions 
les tres persones que inicialment vam crear el 
grup. Per la coincidència en la temàtica pre-
sentada, de seguida vàrem veure la necessitat 
de compartir experiències i llavors va sorgir la 
idea de crear el grup de treball.

Quins són els principals objectius del vos-
tre grup i quines són les principals tas-
ques que realitzeu?

Els principals objectius es deriven del nos-
tre doble propòsit de difondre el camp de la 
gestió documental i de crear una comunitat de 
pràctiques. En primer lloc, pretenem donar a 
conèixer la importància de la gestió documen-
tal. Sent fonamental per a un control eficaç i 
sistemàtic de la informació i els documents que 
es mantenen com a evidències i com a actius 
de coneixement d’una organització, sovint és 
desconeguda per a les empreses. Fins i tot, 
de vegades, no és prou reconeguda en el món 
dels professionals de la informació i la docu-
mentació.

Un altre objectiu, que ja hem esmentat abans, 
és el d’intercanviar coneixements i experièn-
cies, en particular sobre com desenvolupar 
estratègies, polítiques i pràctiques de gestió 

Avui dia, per les obligacions de 
compliment normatiu, pràctica-
ment no hi ha entorn de treball 
en què no sigui necessari alguna 
mena de gestió documental. I les 
biblioteques i centres de docu-
mentació tampoc s’escapen d’això.
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documental adaptades a les necessitats i ex-
pectatives de les organitzacions.

Finalment, també volem promoure l’adopció de 
les normes i estàndards de gestió documental 
que han anat apareixent en els darrers anys i 
que són moltes. Aquest camp és molt actiu en 
l’entorn de la normalització, tant a escala in-
ternacional com nacional. Entenem que l’ús i 
l’aplicació d’aquestes normes és clau quan es 
planifiquen i porten a terme projectes de gestió 
documental.

Quant a les activitats que desenvolupem, a 
banda de les reunions del grup, participem des 
de l’any 2008 en algun taller o taula rodona en 
les Jornades Catalanes d’Informació i Docu-
mentació. També hem publicat, més recent-
ment, dues infografies (una sobre compliance i 
gestió documental [https://cobdc.org/wp-con-
tent/uploads/infografia_1.pdf] i l’altra sobre 
control dels documents en entorns col·labora-
tius de treball [https://cobdc.org/wp-content/
uploads/infografia_2.pdf]) que es poden trobar 
a l’espai del nostre grup en el web del Col·legi. 

Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

Les nostres línies de treball canvien segons 
evoluciona el sector, és a dir, depenent de si 
sorgeixen noves normes tècniques, apareix 
nova legislació, canvia la tecnologia o es de-
tecten noves necessitats empresarials rela-
cionades amb la gestió de la informació i els 
documents. Per exemple, l’any passat vàrem 
treballar el vincle que hi ha entre la gestió do-
cumental i el compliment normatiu en les or-
ganitzacions. Igualment, sobre com establir 
directrius per gestionar els documents que 
es comparteixen en un entorn de teletreball. 
En anys anteriors ens hem dedicat a tractar 
l’aplicació de les normes ISO que sistema-
titzen les pràctiques en gestió documental o 
bé les implicacions del reglament general de 
protecció de dades en la conservació dels 
documents. 

De cara a aquest any, ens hem proposat orga-
nitzar una activitat en format de taula rodona 
sobre un tema que creiem d’actualitat, com és 
la rellevància de la gestió documental en els 
processos de transformació digital que estan 
duent a terme les empreses, sobretot amb 
la consolidació del teletreball. Un altre tema 
emergent que volem abordar és la gestió de 
les dades quant a evidència, amb els mètodes 
propis de la gestió documental.

Com s’aplica la vostra feina en el nostre 
dia a dia a biblioteques i centres de docu-
mentació?

Des del moment que algú crea i guarda docu-
ments que deixen constància del que es fa a la 
feina, s’està fent gestió documental, sigui de 
manera més o menys acurada. El que aporta 
la gestió documental és sistematitzar les pràc-
tiques de creació i control de documents en 
entorns en què aquests han d’estar sempre 
disponibles per a aquelles persones que els 
puguin necessitar i tinguin els permisos adi-
ents. A més, ens permet assegurar-nos que 
aquests documents continuïn sentautèntics, 
fiables i íntegres al llarg del temps. Avui dia, 
per les obligacions de compliment normatiu, 
pràcticament no hi ha entorn de treball en què 
no sigui necessari alguna mena de gestió do-
cumental. I les biblioteques i centres de docu-
mentació tampoc s’escapen d’això.

Quins avantatges té participar en un grup 
de treball? Creieu que té algun inconve-
nient també?

Participar en un grup de treball té el principal 
avantatge de sentir-se acompanyat, de poder 
compartir experiències, més quan parlem d’un 
camp de la gestió una mica desconegut i d’uns 
professionals amb certa tendència a l’aïlla-
ment. Sempre que hem tingut la necessitat de 
fer alguna consulta o de posar en comú alguna 
problemàtica, hem pogut comentar aquells as-
pectes concrets que ens preocupaven. També 
ens serveix per tenir una xarxa de contactes.
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Control dels documents en
entorns col·laboratius de treball

 ESPAI DE TREBALL COMPARTIT
- Establir un lloc o aplicació que serveixi com a 

punt de captura i repositori comú dels docu-
ments perquè siguin accessibles en qualsevol 
moment i des de qualsevol lloc.

 CREACIÓ DE NOUS DOCUMENTS
- Denominar els fitxers dels documents amb pa-

trons homogenis tenint en compte el tipus de 
document.

- Assignar metadades perquè informin sobre 
les circumstàncies de creació del document 
i facilitin la seva recerca posterior (autor, títol, 
tipus de document, etiquetes...).

 CONTROL DE VERSIONS
- Fer un seguiment de l’estat dels documents 

(elaboració, revisió, aprovació...), identificant les 
successives versions, les dates dels canvis...

- Notificar els canvis mitjançant alertes als 
membres del grup de treball.

 CLASSIFICACIÓ
- Organitzar el repositori comú dels documents 

emprant un esquema de classificació que es 
basi en el context de negoci (projectes, activi-
tats, clients...).

 REGLES D’ACCÉS
- Establir els usuaris/grups d’usuaris amb ac-

cés remot a l’espai col·laboratiu i els permi-
sos associats a cadascun (lectura, creació i 
modificació, eliminació…). 

- Mantenir la traçabilitat de les operacions realit-
zades pels membres de l’espai col·laboratiu.

 PAUTES DE CONSERVACIÓ I ELIMINACIÓ
- Eliminar regularment els documents que ja no 

són necessaris (versions prèvies, documents 
obsolets, comentaris...).

- Transferir els documents definitius i que s’han 
de conservar per qüestions de compliment, a 
espais d’emmagatzematge o repositoris digi-
tals apropiats i sota el control de l’organització.

Establir directrius per gestionar els documents que es creen i es comparteixen
en un entorn col·laboratiu és fonamental per al seu bon funcionament 

PROCESSOS
DE NEGOCI

CREACIÓ
I CONTROL DELS 

DOCUMENTS

EINES
TECNOLÒGIQUES 
DE COL·LABORA-

CIÓ

Identificació de quins 
documents s’han de 
crear, quan i com en 
cada procés de negoci.

Definició de criteris
comuns per crear
i capturar els docu-
ments i per man-
tenir-los el temps 
necessari.

Configuració de les 
eines de treball col·la-
boratiu de forma que 
facilitin el control dels 
documents i assegurin 
la seva integritat. 

EQUILIBRI ENTRE
COMPLIMENT I USABILITAT

Controls que 
assegurin el 
compliment
normatiu i la 
integritat dels 
documents.

Accés flexible
que faciliti 

crear i
compartir els
documents.

Grup de treball de Gestió documental
gestiodocumental@cobdc.org

https://cobdc.org/grup-de-treball/grup-de-treball-de-gestio-de-documents/

Foto 6. Control de documents en entorns col·laboratius de treball.
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En aquest grup de treball, creat 
a l’empara del Col·legi Oficial de 
Bibliotecaris-Documentalistes de 
Catalunya, hi són representades 
la majoria de les biblioteques pa-
trimonials catalanes.

Tanmateix, cal certa dedicació. Tots anem ma-
lament de temps i la participació en el grup 
(preparar una reunió, fer una presentació per 
a una taula rodona...) porta la seva feina. Amb 
tot, aquest temps reverteix en forma de conei-
xement. A més, des que fem les reunions per 
videoconferència, moltes tasques no requerei-
xen presencialitat i l’inconvenient és més lleu.

Per què recomanaríeu als col·legiats de 
participar en el vostre grup de treball?

Als col·legiats que tinguin interès o se sentin 
atrets per aquest món dels documents de gestió, 
de la digitalització, de les metadades..., els po-
dem dir que amb el nostre grup de treball tenen 
l’oportunitat de compartir les seves inquietuds. 
Creiem que és una via estupenda per ampliar 
coneixements i estar al dia dels avenços més 
rellevants en el camp de la gestió documental.

Grup de Treball de
Reserva i Llibre Antic
reserva-impresa@cobdc.org

El GT de Reserva i Llibre Antic es va constituir 
en una primera reunió, que es va celebrar el fe-
brer de l’any 2007. Convé especificar la diver-
sitat de centres que integra i que es conside-
ren dins de l’abast de les funcions del grup: la 
naturalesa pública i privada, l’abast territorial i 
d’especialització. Cadascun d’ells pertany sovint 
a diverses xarxes de biblioteques —o més d’una 
alhora: Mapa de Lectura Pública pel que fa a les 
provincials o públiques que poden haver rebut 
aquests materials, probablement i majoritària 
per donació, les que formen part del Catàleg 
Col·lectiu de Biblioteques Universitàries de Ca-
talunya (CCUC-CSUC) i el Catàleg Col·lectiu del 
Patrimoni Bibliogràfic de Catalunya (CCPBC) — i 
els fons de reserva sovint es troben dispersos 
per diversos motius, com el fet que materials “bi-
bliotecaris” o bibliogràfics sovint estan localitzats 
en altres tipus de centres com arxius, museus, 
institucions i entitats culturals en sentit ampli. 

La definició de llibre antic i la data de tall entre 
llibres antics i moderns és un debat que hem tin-
gut, especialment a partir del 2016, en comen-
çar a treballar en l’adaptació de les pautes de 
catalogació a les normes RDA. Es va proposar 
una definició en la línia de la qual s’estava con-
sensuant en l’àmbit internacional: “Early Print 
resources: Materials manufactured during the 
hand-press period, before the advent of mac-
hine printing in the nineteenth century”, que es 
va traduir al català per: “Monografies impreses 
durant el període de la premsa artesanal, abans 
de l’arribada de la premsa industrial, durant el 
segle XIX”. Així doncs, l’abast i camp de treball 
que comprèn el grup ha generat dubtes o si 
més no debat al llarg de la seva trajectòria si 
tenim en compte que la “reserva” inclou la do-
cumentació –fons i col·leccions- “antics” amb 
independència del seu suport. Si bé “llibre antic” 
ja limita i concreta força, l’octubre del 2018, en 
una reunió, es va apuntar la possibilitat de can-
viar el nom a “Material de reserva” o “fons i col-
leccions de reserva” fent específica menció que 
es fa referència a documents majoritàriament o 
en gran mesura textuals. El fet que en formen 
part personal que compta amb fons personals 
o manuscrits n’és un factor afegit. Malgrat que 
aquesta definició no estableix un límit cronolò-
gic precís, més enllà de la normativa, les entitats 
acostumen a establir una data de tall per qües-
tions de gestió bibliotecària, que pot ser variable 
segons els centres.

El grup va arribar fins als 18 participants l’any 
2010; actualment, està format per 27 mem-
bres el 2022, tenint en compte que han estat 
baixa el personal jubilat, el personal que ja no 
desenvolupa una activitat en aquest àmbit i per 
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altres motius personals. L’Imma Muxella n’és 
la coordinadora, i des dels seus inicis fins ara 
fa un mes que ha ocupat la coordinació Núria 
Cangròs. Cal tenir en compte que en aquest 
grup de treball, creat a l’empara del Col·le-
gi Oficial de Bibliotecaris-Documentalistes de 
Catalunya, hi són representades la majoria de 
les biblioteques patrimonials catalanes: Bi-
blioteca de Catalunya, Universitat de Barce-
lona, Universitat de Girona, l’Il·lustre Col·legi 
de l’Advocacia de Barcelona, la Biblioteca de 
Montserrat, el Centre de Documentació de les 
Arts Escèniques i l’Ateneu Barcelonès, entre 
d’altres. També en formen part professors de 
la Facultat de Biblioteconomia i Documentació, 
ara denominada d’Informació i Mitjans Audio-
visuals (FIMA). 

Foto 7. Grup de Treball de Reserva i Llibre Antic.

Com es va gestar la idea de formar el grup 
de treball sota el paraigua del COBDC?

Les col·leccions patrimonials culturals són poc 
conegudes, i sovint, malgrat estar compostes 
per materials molt similars, apareixen disperses 
en les diferents unitats d’informació de les ins-
titucions gestores de la cultura i el patrimoni. 
Ara bé, des de finals del segle XX, gràcies a 
les possibilitats d’Internet, s’han anat mostrant 
i localitzant en diferents seus webs i servidors 
institucionals de les unitats de les organitzaci-
ons que custodien aquests patrimonis.

Amb l’objectiu de gestionar i difondre el patri-
moni cultural, la cooperació entre diferents ti-
pologies d’entitats patrimonials i diferents tipo-
logies documentals és una realitat cada vegada 
més habitual. Així mateix, el corrent *GLAM 
(*Galleries, *Libraries, Arxivis, *Museums) posa 
de manifest allò que uneix aquestes entitats per 
a la preservació, gestió i difusió del patrimoni 
cultural. Esmentem, per exemple, el curs im-
partit per Pilar Cuerva, cap d’Estudis i Recerca 
del MNAC, titulat “Arxius i límits documentals 
en els GLAM” que es va realitzar el 2021. 

D’altra banda, el paraigua que proporciona el 
COBDC amb aliances, com amb el Col·legi de 
Bibliotecaris i Documentalistes Valencians o 
amb l’Associació de Professionals de l’Arxivís-
tica i la Gestió de Documents de Catalunya, 
amb els quals es pot cercar un encaix i col-
laboració. Per altra banda, valorem la voluntat 
i afinitats que el grup té amb altres grups del 
mateix Col·legi, que poden servir per arribar 
puntualment a converses de col·laboració, 
per exemple, en temes de gènere amb el GT 
Dones Visibles, amb el GT de Publicacions en 
Sèrie, el de Documents Gràfics, etc.

Quins són els principals objectius i les 
principals tasques que realitzeu?

Els objectius i tasques principals són les se-
güents:

1.  Establir contacte personal i canals de co-
municació estables entre els diversos pro-
fessionals que treballen amb els fons de 
reserva impresa i manuscrita.

2. Intercanviar informació sobre les tasques 
que ens són pròpies, especialment la cata-
logació, per tendir, en la mesura del possi-
ble, a la unificació de criteris dins el marc del 
sistema bibliotecari català.

3. Promoure les activitats de formació, difusió, 
col·laboració i sensibilització dins d’aquest 
camp.

4. Treballar per a la sensibilització i conscienciació 
de les institucions envers la preservació i difu-
sió del patrimoni bibliogràfic que custodien.
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Quins avantatges té participar en un grup 
de treball?

Els grups de treball del COBDC tenen molts 
avantatges:

— Tenir un paraigua que incentivi i perme-
ti centralitzar o organitzar esdeveniments 
conjunts o rebre suport informàtic i logístic. 

— Permeten als professionals treballar en àm-
bits especials d’interès, intercanviar experi-
ències.

— Conèixer com funcionen altres centres de 
característiques similars.

— Participació en projectes col·laboratius i, per 
tant, sumar esforços.

— Facilitar la comunicació i el suport entre 
centres descentralitzats en el territori d’una 
mateixa institució, així com entre institu-
cions físicament allunyades, a l’hora d’op-
timitzar els recursos i prendre decisions.

— Afavorir l’entesa i poder preveure les diver-
ses casuístiques i opcions.

— Donar suport a centres amb poc personal 
i/o amb un cert grau d’aïllament professio-
nal i, per tant, poder arribar a més bibliote-
ques i professionals.

— Tenir una perspectiva més àmplia de la rea-
litat professional en el seu àmbit; una de les 
fites per les quals el grup podria ser bàsic 
seria la de contextualitzar els fons i col·lec-
cions de reserva per procedències; sobretot 
a l’hora de documentar-los, completar-los o 
gestionar-los.

 
Creieu que té algun inconvenient també?

En principi es valora positivament el fet de tre-
ballar en equip. Alguns punts febles són:

— Manca de temps per la feina del dia a dia.
— El fet que no tots els centres hi siguin repre-

sentats. 
— L’excés de membres pot dificultar les troba-

des i la presa de decisions. 

La reunió que té lloc a principis d’any serveix 
per presentar la memòria i el pla d’actuació per 

a l’any en curs, tal com queda reflectit en la 
normativa de grups de treball del Col·legi. Si 
bé els estatuts estableixen que cal reunir-se un 
cop a l’any, a la pràctica, només s’ha pogut 
reunir com a màxim tres vegades a l’any. La tò-
nica és que es duguin a terme fins a 3 reunions 
a l’any. L’any 2018, després d’una reunió, la 
vocalia corresponent als GT va fer unes reco-
manacions pel que fa al nombre de membres; 
això no obstant, les reunions que són per trac-
tar temes concrets, ja es fa en petit comitè.

En el nostre cas, la major part treballem a Bar-
celona i, per poder compaginar-nos, sovint fem 
les reunions en hores de feina i de manera ro-
tativa en diferents centres que són cèntrics i 
de fàcil accés. Així doncs, les trobades en petit 
comitè o la creació de subgrups de treball pot 
ser una solució.

Com s’aplica la vostra feina en el nostre 
dia a dia a biblioteques i centres de docu-
mentació?

Comunicació interna

El mitjà de comunicació ha estat sempre el cor-
reu electrònic o el grup de Google; no obstant 
això, s’han valorat al llarg del temps altres apli-
cacions per tal de potenciar l’intercanvi d’infor-
mació i l’ús d’eines interactives que facilitin el 
treball en equip. S’ha recorregut al Drive per 
elaborar o treballar amb documents compartits 
i el 2018 es va valorar si emprar alguna eina 
de treball col·laboratiu amb més funcions inte-
grades com, per exemple, la plataforma Slack, 
però que al final es va desestimar. S’han afavo-
rit les trobades personals en format presencial 
en grups reduïts quan ha estat necessari.

Comunicació externa

El grup no ha comptat amb comptes a les 
xarxes socials amb perfil propi; des de l’edició 
del butlletí Document, s’ha habilitat una pàgina 
web destinada a cadascun, si bé sempre que 
ha calgut s’han difós les novetats a través del 
Col·legi. L’espai que dins de la pàgina corpo-
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rativa del Col·legi informa del nostre grup són 
pàgines web específiques i estàtiques de text 
gestionades des del Col·legi. En la seva llarga 
trajectòria també s’ha fet difusió de les activi-
tats a través de blogs d’altres grups, especia-
litzats en patrimoni de professionals del sector 
o de centres patrimonials que hi han participat 
com, per exemple: https://papelesdemusica.
wordpress.com/tag/libro-antiguo/ i https://
blocbibreserva.ub.edu/page/23/. En el marc 
de la formació reglada de la Universitat de Bar-
celona, des de la implementació del Màster 
Universitari de Col·leccions i Biblioteques Patri-
monials, amb Pedro Rueda al capdavant com 
a coordinador, el blog EXEMPLAR sobre un al-
tre grup de treball en què ell participa també és 
una bona font d’informació i eina de difusió de 
les activitats del grup.

Ja des de la primera reunió el grup de treball 
vam plantejar al Col·legi la possibilitat de dis-
posar d’un web allotjat al servidor del Col·le-
gi, o de crear una llista de distribució entre els 
membres del grup. Durant la pandèmia, es va 
demanar al Col·legi que preparés un espai web 
i es va preparar un blog en Wordpress que 
està en proves i període de personalització; 
cal, però veure quina funcionalitat se li donarà, 
a nivell intern o bé extern. L’abril del 2020, al-
guns membres van comentar que disposaven 
d’enllaços i recursos especialitzats de caràcter 
professional per compartir. Després de passar 
l’enllaç del blog en la seva versió provisional, 
resta pendent de tractar el tema en la pròxima 
reunió. Caldrà veure l’ús i rendiment que se’n 
pot fer, sigui des del grup o bé com a mitjà de 
difusió, per tal de poder donar sortida i optimit-
zar la plataforma que ofereix el COBDC.

És a partir d’aquests grans eixos definits com 
a finalitats que a cada reunió es tracten, inter-
canvien opinions i decideixen quins projectes 
emprendre i quines actuacions concretes, així 
com també es fa la distribució de tasques mar-
cant els objectius i terminis que en cada cas 
siguin necessaris. A continuació es concreten 
algunes de les tasques que s’han desenvolu-
pat fins al moment.

1. Formació

Com a context, cal tenir en compte que, pel 
que fa a la formació reglada, els canvis de titula-
ció i tipologies d’estudis a la Facultat de Biblio-
teconomia i Documentació han anat evolucio-
nant i no sempre a favor de la formació en fons 
patrimonials. El curs 2019-2020, l’aleshores 
Facultat de Biblioteconomia i Documentació de 
la Universitat de Barcelona (UB) posa en mar-
xa el grau de Gestió d’Informació i Documen-
tació Digital (GIDD), un nou pla d’estudis que 
actualitza els continguts del grau d’Informació i 
Documentació (ID), que havia començat a im-
partir-se a la facultat el curs 2009-2010.

Actualment, el Màster de Biblioteques i Col-
leccions Patrimonials, coordinat per Pedro 
Rue da, inclou assignatures que fan referència a 
fons i col·leccions de reserva: Anàlisi material i 
formal del llibre antic, Preservació del patrimoni 
bibliogràfic, Descripció i accés al llibre imprès, 
Paleografia, Història del Llibre i Fons personals 
patrimonials. Es pot cursar sencer o també 
com a mòduls per separat: fins al moment, 
s’han programat amb periodicitat irregular el 
curs sobre Ephemera i el de Llibre antic.

En aquest àmbit, les activitats del GT es poden 
emmarcar en diferents línies:

1.1. Programació de cursos 
especialitzats 
Els cursos han tractat, puntualment, aspectes 
diversos del patrimoni bibliogràfic com, per 
exemple, la catalogació de llibre antic o sobre la 
taxació de peces del patrimoni bibliogràfic i do-
cumental. Entre els serveis que el Col·legi posa 
a l’abast dels col·legiats, hi ha l’opció d’organit-
zar cursos a mida per encàrrec. 

Alguns dels cursos als quals fem referència són 
els següents: 

— L’Assumpció Estivill va coordinar un curs 
sobre llibre antic (segles XV-XIX) organitzat 
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pel Col·legi estructurat en diferents mò-
duls: evolució de la impremta, evolució de 
la il·lustració, patrimoni, la formació de col-
leccions, control bibliogràfic, catalogació, 
conservació i preservació, i recursos d’In-
ternet per al llibre antic. Va comptar amb la 
participació de Núria Altarriba, Mònica Baró 
i Jesús Gascón (curs 1997-1998).

— Sessions monogràfiques que es van fer a la 
BC per part del personal de seccions internes: 
per exemple, el que tractava d’incunables que 
va ser impartit per Àngels Sanllehy el 2009.

— El Col·legi va programar dos cursos espe-
cialitzats en aquesta línia: “Descriure llibre 
antic: afer de detectius?” i “Restauració del 
llibre antic” l’any 2006.

— Gabriel Seguí. “Iniciació a la catalogació de 
llibres litúrgics romans medievals manus-
crits i impresos”, que tenia com a objectiu 
aportar criteris per a la identificació dels 
principals llibres de la litúrgia romana me-
dieval pretridentina i tridentina (BPEB, 6,13, 
20 i 27 de març del 2012). El 2006 ja va 
impartir el curs: “Fonts litúrgiques romanes” 
a la Biblioteca de Catalunya per al personal 
de la Secció de Manuscrits.

— El 2011, Anna Gudayol va impartir el curs 
“Recursos sobre manuscrits en línia i digi-
tals”. Departament de Cultura en el marc de 
la programació del Col·legi.

— A la memòria de la BPEB del 2018, es fa 
referència a la realització del curs “El llibre 
antic: del llibre manuscrit al llibre imprès” or-
ganitzat per ABIE, el Monestir de Sant Pere 
de les Puel·les i la BPEB (13, 14 i 15 de se-
tembre del 2017).

— “Taxació de Documents. La valoració eco-
nòmica dels fons de l’administració: col·lec-
cions, biblioteques, sèries, arxius” (COBDC, 
desembre del 2017).

— Marina Ruiz (CRAI-UB). “Procedències: les 
marques de propietat del llibre antic” (17 de 
novembre del 2021) sobre les procedències 
de les biblioteques i marques de propietat, 
que formava part del seminari Les proce-
dències al llibre antic: estudis i projectes.

— Javier de Cruïlles. “Introducció a l’Heràldica” 
(Biblioteca M. Abelló, COBDC, Barcelona, 

18 i 25 de novembre i el 2 i 9 de desembre 
del 2021).

— Sessió sobre gravats amb Vicenç Furió, 
especialista en gravats i professor de la 
Universitat de Barcelona: De l’estampa a 
la tècnica: com identificar els procediments 
gràfics (Barcelona, CRAI-UB de Reserva, 28 
de febrer del 2023).

El CRAI de la Biblioteca de Reserva i de Lle-
tres de la Universitat de Barcelona, en la di-
versitat de tasques de suport a la docència i 
també als estudis universitaris en Biblioteco-
nomia i Documentació, ha estat també un 
agent impulsor de la formació, com se’n fa 
ressò aquest article.

La participació de professors de la Facultat 
d’Informació i Mitjans Audiovisuals de la UB 
(FIMA) en el grup ajuda i facilita que membres 
del grup puguin donar puntualment suport en 
xerrades, impartir cursos i que el butlletí de la 
facultat també faci difusió entre el seu alumnat 
o bé puntualment s’ha col·laborat en la publi-
cació digital BiD o en el BlokdeBID: ressenyes 
de Biblioteconomia i Documentació.

En la reunió amb l’actual president el 2021 es 
va parlar de l’opció de convidar professionals 
de fora de Catalunya per tal de participar en 
workshops o formacions, com a activitats or-
ganitzades conjuntament amb el Col·legi. 

Foto 8. Grup de Treball de Reserva i Llibre Antic.

GRUPS DE TREBALL DEL COBDC/EXPERIÈNCIES/P. 114-142



130

1.2. Participació en jornades
i seminaris

Les jornades i seminaris organitzats pel Col·legi 
són, habitualment, de caire generalista: Jorna-
des Catalanes d’Informació i Documentació, 
els seminaris puntuals Comunica o d’Experièn-
cies, per exemple. Normalment, els membres 
hi participen fent-ne presentacions —en repre-
sentació de la seva entitat, o bé organitzades 
per plataformes com REBIUN— en bibliote-
ques universitàries d’àmbit espanyol, o bé el 
CSUC o el CCPB, que apleguen la majoria de 
les biblioteques patrimonials juntament amb 
d’altres com ABEI, les de centres que depenen 
de l’Església catòlica i centres eclesiàstics i en 
casos excepcionals el CSIC. O també algun 
cas en què la institució organitzadora integra 
un centre patrimonial, com són les Jornades 
de Biblioteques Patrimonials organitzades 
per l’Ateneu Barcelonès, que són bianuals i 
ja compten amb cinc edicions, des del 2010, 
titulades des de la segona, respectivament: 
“Documents d’ahir per a la societat de demà” 
(2012); “Re-informació: patrimoni d’anada i 
tornada” (2014); “Les vides i (re) vides del pa-
trimoni: reutilització i futur” (2016) i “Com acon-
seguir impacte transformador des d’un centre 
patrimonial?” (2018).

1.3. Visites professionals

Tant les que el personal del grup ha fet parti-
cipant en sessions pràctiques o conferències 
en el marc de màsters, graus o postgraus de 
diverses universitats, com les que ha organitzat 
el Col·legi directament i aquelles en què s’ha 
proposat o col·laborat en l’organització, o dut 
a terme per institucions concretes i se n’ha fet 
difusió. Un exemple de cada són els següents:

— Dr. Aitor Quiney. “Les enquadernacions ar-
tístiques en les diferents col·leccions de la 
Biblioteca de Catalunya”, en el marc del 
cicle “Bibliofília i col·leccionisme del llibre a 
Catalunya, segles XIX- XXI” i visita guiada a 
l’exposició relacionada a càrrec de Roser 

Pintó, directora de la Unitat Gràfica i Núria 
Altarriba, directora de la Unitat Bibliogràfica 
(Sala de la Caritat de la Biblioteca de Cata-
lunya, 19 de juny del 2019).

— Cicle de visites de tipus professional or-
ganitzades pel Col·legi en grups reduïts a 
centres que custodien fons patrimonials: a 
la Biblioteca de l’Abadia de Montserrat (27-
10-2016), la Biblioteca de Comunicació i 
Hemeroteca General de la UAB (Bellaterra, 
14-12-2017), al Centre de Documentació 
del Museu de Ciències Naturals de Barcelo-
na (30-1-2019) i al Centre de Documentació 
i Estudis del Futbol Club Barcelona (31-3-
2020).

Alguns dels centres organitzen visites concer-
tades o obertes a la ciutadania (a petició de 
grups): p. ex. portes obertes per Sant Jordi, 
en la presentació d’exposicions, amb motiu de 
celebracions i efemèrides com p. ex. l’any Au-
rora i Prudenci Bertrana (Universitat de Girona), 
en el marc de l’OpenHouse Barcelona (ICAB), 
etc. En el marc de les XV Jornadas Técnicas 
(Barcelona, 17 i 18 de març del 2023) orga-
nitzades per ABIE, es van organitzar visites a 
la Biblioteca de Catalunya i a la Biblioteca de 
Montserrat.

2. Sessions de treball 

Obrir debat i arribar a consensos sobre temes 
tècnics ha estat sempre una preocupació i ne-
cessitat per al grup; establir vies de col·labo-
ració que permeti superar les limitacions dels 
catàlegs locals i/o col·lectius i que permetin 
establir protocols d’actuació en les diferents 
fases del tractament documental.

2.1. Tasques realitzades

Citem a continuació línies de treball dutes a ter-
me relatives a la localització i tractament tècnic:

— Col·laborar amb el Servei de Normalització 
Bibliogràfica per tal de poder donar cober-
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tura a les especificitats de les tipologies do-
cumentals amb caràcter patrimonial.

— Publicació d’un directori de biblioteques 
patrimonials. El cens del CCPBC es va ini-
ciar fa més de 10 anys des de l’Oficina del 
CCPBC, actualment integrat dins de la Bi-
blioteca de Catalunya; no obstant això, era 
una eina de treball interna per tal de gestio-
nar i organitzar la catalogació in situ a partir 
de les beques i subvencions anuals per a la 
catalogació de fons patrimonials d’arreu de 
Catalunya. El 2019 es posa a disposició de 
la comunitat bibliotecària el directori elabo-
rat des de l’Oficina disponible a través del 
web de la Biblioteca de Catalunya.

— Importància dels antics posseïdors en la re-
construcció de fons i col·leccions; a partir 
de la base de dades que porta aquest nom 
de la UB. Biblioteca de Reserva que des del 
2022 s’anomena de Fons Antic.

— El canvi de programari de VTLS a Millen-
nium, l’actualització a Sierra i la recent im-
plementació d’ALMA ha obligat a analitzar 
com afectava la catalogació i opcions de 
recuperació de la informació, tot fent pro-
postes i recomanacions per a un manual de 
bones pràctiques al CCUC.

— Redacció de les pautes en RDA per a impre-
sos antics, reculls o material mixt (“col·lecci-
ons especials”) ja disponibles a la plataforma 
de treball Confluence del CSUC que permet 
el xat i comentari dels documents de treball i 
que deixen constància de totes les interac-
cions. Pel que fa a les de manuscrits, estan 
consensuades amb la Secció de Manuscrits, 
el SNB i el CSUC i pendents de ser publica-
des des del 2018. Es van constituir dos grups 
de treball a tal efecte que hi van treballar del 
2017-2018, amb respectives reunions amb el 
SNB i la unitat de catalogació del CCUC:

 * “Pautes RDA - Monografies impreses anti-
gues”. 2019 (N. Verger, N. Fullà, A. Sanllehy)

 * ”Pautes RDA - Col·leccions especials i 
fons d’arxiu”. 2021 (I. Muxella, A. Nicolau)

 * ”Pautes RDA - Manuscrits”. 2018 (I. Muxe-
lla, A. Nicolau) 

— Actualització de les pautes d’al·legacions ju-
rídiques per adaptar-les a les noves normes 

RDA pendent des del 2017. La Universitat 
de Barcelona, amb Pedro Rueda (FIMA) 
i Marta Bueno (Història del Dret) van estar 
estudiant i col·laborant, al llarg del 2021, 
amb Isabel Juncosa de l’ICAB i el CRAI de 
la Biblioteca de Reserva (UB) per tal de “po-
tenciar la descripció, difusió i investigació de 
les al·legacions jurídiques impreses a Cata-
lunya els segles XVII i XVIII i que es preveia 
de desenvolupar al llarg de dos anys.

2.2. Publicacions

Amb la voluntat de fer un estat de la qüestió de 
la professió la Maite Comalat i en Lluís Agustí 
editen l’Anuari de Biblioteques amb una perio-
dicitat bianual. El grup participa en l’elaboració 
de l’article relatiu a les biblioteques patrimo-
nials. Hi queden resumides i ressenyades les 
tendències en la professió, les novetats, publi-
cacions, recursos, exposicions, etc. i recollits 
els treballs i recerques realitzats, entre d’altres, 
pels integrants del grup:

— I. Juncosa. “Els centres patrimonials a Catalu-
nya (2014-2015)”. Dins: Universitat de Barce-
lona. Anuari de l’Observatori de Biblioteques, 
Llibres i Lectura 2016, p. 178-188 [+].

— Dins de l’Anuari de l’Observatori de Biblio-
teques, Llibres i Lectura, de G. Caballé; I. 
Muxella; L. Moré; A. Nicolau, 

— “Biblioteques patrimonials a Catalunya 
(2016-2017)” , núm. 5 (2018), p. 186-216 [+].

— “Biblioteques patrimonials a Catalunya 
(2018-2019)”, núm. 6 (2020), p. 138-182 [+].

— “Biblioteques patrimonials a Catalunya 
(2020-2021)”, núm. 7 (2021) [+].

— El núm. 51 (2009) de la revista Ítem es va 
dedicar íntegrament als fons patrimonials 
sota el títol d’“Amb criteri propi” coordinat 
per Patricia Russo i Josep Turiel, en què van 
participar molts actius i bibliotecaris al cap-
davant de centres patrimonials del país i que 
versava sobre experiències dutes a terme 
per centres centenaris a Catalunya, entre 
d’altres, en preservació i conservació, pro-
jectes de difusió i iniciatives culturals digitals.
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Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

A més de fer el seguiment de la professió en 
totes les dimensions que afectin el patrimoni 
bibliogràfic en funció també de les necessitats 
de cada moment, són projectes de futur o en 
curs els que enumerem:

— Elaboració d’un manual de bones pràcti-
ques en preservació i conservació.

— Contribució a la recerca i “reconstrucció” de 
biblioteques personals i d’entitats, a partir 
de les marques de procedència. 

— Difusió de material amb altres agents del 
panorama cultural i educatiu.

Grup de Treball de
Publicacions en Sèrie
serie@cobdc.org

El Grup de Treball de Publicacions en Sèrie som 
una colla de professionals de diferents àmbits —
biblioteques universitàries, públiques i especialit-
zades— que vam iniciar el camí formant un grup 
l’any 2010. En aquests moments som 8 persones, 
des del seu inici, que ens comuniquem de forma 
contínua via WhatsApp i ens trobem a través de 
Google Meet com a mínim un parell de vegades 
l’any. Volem oferir als professionals un suport en la 
seva tasca amb les revistes, per aquest motiu us 
convidem a conèixer el nostre grup a través del 
nostre blog i el nostre compte de Twitter.

Com es va gestar la idea de formar el grup 
de treball sota el paraigua del COBDC?

La idea va sortir després d’un curs sobre ges-
tió de publicacions periòdiques que va tenir lloc 
a la seu del Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Do-
cumentalistes de Catalunya el novembre del 
2009. En acabar el curs, unes quantes de les 
participants vam proposar constituir un grup 
de treball per compartir dubtes, ajudar-nos 
mútuament i ajudar altres professionals.

Quins són els principals objectius del vos-
tre grup i quines són les principals tas-
ques que realitzeu?

Bàsicament, tenim l’objectiu d’estar al dia i 
compartir informació sobre l’actualitat de les 
publicacions periòdiques, un tipus de docu-
ment molt present a totes les biblioteques (i, 
de fet, a la vida quotidiana) i que experimenta 
canvis constants, a més de fer comunitat i ser 
un espai on trobar-se. 

Principals tasques:

— Seguiment tant del naixement de noves re-
vistes (ens fa molta il·lusió descobrir noves 
publicacions!) com del tancament de títols (i 
ens fa molta pena veure que hi ha revistes 
que han d’abaixar la persiana, algunes des-
prés de molts anys en capçalera).

— Redacció d’entrades al blog i manteniment 
del compte de Twitter: ressenyes, entrevis-
tes, expliquem exposicions que hem visitat…

— Organització de visites professionals a bi-
blioteques i altres centres de documenta-
ció que tenen una important col·lecció de 
revistes.

— Puntualment, hem participat en les Jorna-
des Catalanes d’Informació i Documentació.

— Durant anys hem col·laborat en l’elaboració 
de les Bibliografies selectives de novetats, 
en col·laboració amb Treball bibliogràfic 
del Servei de Biblioteques de la Generali-
tat de Catalunya, descobrint noves revistes 
al mercat i facilitant les dades i ressenyes 
de cada títol. Fruit d’aquesta col·laboració, 
destaquem la contribució a elaborar el do-
cument Revistes imprescindibles 80+20, 
on es va fer una proposta de 80 revistes 
bàsiques per a biblioteques públiques i 20 
recursos de suport sobre aquest tipus de 
publicacions. També vam participar en un 
acte que va ser molt enriquidor: el “Projecte 
10x10 Trobades dels editors amb els bibli-
otecaris”, on durant una jornada, celebra-
da l’any 2019, vam presentar nous títols de 
revistes amb l’objectiu d’ampliar l’oferta i la 
col·lecció a les biblioteques.
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Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

Bàsicament volem mantenir les mateixes línies 
de treball que hem tingut fins ara, posant es-
pecialment èmfasi a millorar la nostra principal 
eina de comunicació, el blog. 

En aquesta època postpandèmica ens fa mol-
ta il·lusió reprendre les visites a les hemerote-
ques, per donar a conèixer tot tipus de cen-
tres amb els seus tresors de col·leccions i per 
apropar-nos i tenir contacte amb tot el col·lec-

tiu professional. Per tant, atenció amb les pro-
peres activitats!

Com s’aplica la vostra feina en el nostre 
dia a dia a biblioteques i centres de docu-
mentació?

Els professionals que treballem les revistes te-
nim molts reptes que impliquen l’ajuda com a 
grup de treball. Alguns exemples poden ser la 
retolació d’espais a l’hemeroteca (per exem-
ple vam compartir com podem senyalitzar 
l’espai limitat de consulta de revistes); conèi-
xer si una publicació encara porta material su-
plementari; saber si algun títol ha cessat o bé 
qui té experiència amb un determinat progra-
mari de biblioteques (per exemple, el darrer 
adquirit pel CSUC, Consorci de Serveis Uni-
versitaris de Catalunya,: Ex Libris Alma) i pot 
ajudar en un determinat aspecte de la gestió 
de les revistes.

Un repte del nostre dia a dia: que els profes-
sionals de les institucions que hi han de treba-
llar no tinguin por de les revistes! Ens consta 

Bàsicament, tenim l’objectiu d’estar 
al dia i compartir informació sobre 
l’actualitat de les publicacions pe-
riòdiques, un tipus de document 
molt present a totes les biblio-
teques i que experimenta canvis 
constants, a més de fer comunitat 
i ser un espai on trobar-se.

Foto 9. Grup de treball de Publicacions en sèrie.
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que “espanten”, però és un material molt viu i 
no més complicat per catalogar i gestionar que 
d’altres recursos!

Quins avantatges té participar en un grup 
de treball? Creieu que té algun inconve-
nient també?

Estar en contacte amb professionals que tre-
ballen en centres molt diferents al teu, però 
amb els quals teniu uns interessos comuns, 
enriqueix la teva perspectiva.

L’inconvenient és que a vegades és difícil con-
ciliar la vida familiar i professional amb les tas-
ques del grup de treball. 

Per què recomanaries als col·legiats de 
participar en el vostre grup de treball?

Encoratgem totes les persones col·legiades 
que tinguin interès o relació amb el món de les 
revistes que s’animin a formar part del grup de 
treball, on trobaran un grup de persones dis-
posades a ajudar, a compartir coneixement, a 
descobrir experiències professionals i estar al 
dia de tot. I no tan sols això, també a formar 
part d’un grup obert, on la confiança i el bon 
ambient que es genera és un afegit molt valuós 
que tenim! 13 anys ens avalen.

Grup de Treball de
Documents Gràfics
documents-grafics@cobdc.org

El GT Documents Gràfics és un grup de treball 
de creació recent. Si bé vam iniciar l’activitat 
ara fa un any, ha estat el 2022 quan hem co-
mençat a materialitzar el projecte.

Les tres membres fundadores som la Sílvia 
Ferrer, l’Anna Nicolau i l’Esther Gassol, biblio-
tecàries col·legiades que treballem i tenim ex-
periència en documentació gràfica, en totes les 
seves manifestacions. 

La imatge gràfica del logotip del grup de tre-
ball és un disseny de la il·lustradora Montse 
Sanchiz que treballa a la Unitat Gràfica de la 
Biblioteca de Catalunya i que també n’és col-
laboradora.

Vam realitzar una enquesta a finals del 2021 
adreçada als centres que, patrimonials o no, 
compten amb documentació gràfica i visual en 
els seus fons i col·leccions, gràcies a l’ajuda 
de Núria Fullà, del Servei del Catàleg Col·lec-
tiu del Patrimoni Bibliogràfic, que ens va facili-
tar el buidatge de dades proporcionades pels 
centres en ser incorporats al Cens de centres 
patrimonials d’àmbit català. A partir de les res-
postes rebudes, de l’enquesta, vam elaborar 
un mapa per tal de detectar els interessos, 
àmbits de treball i possibilitats a l’hora de par-
ticipar en el grup. A ells ens hem adreçat per 
convocar una primera reunió i presa de con-
tacte amb la intenció de debatre i consensuar 
possibles línies d’actuació a partir dels temes 
plantejats que vam pensar que poden resultar 
d’interès i viables. Al projecte, doncs, s’hi ha 
sumat força professionals amb els quals hem 
contactat i que s’han mostrat oberts a col·la-
borar-hi, tot i que manca formalitzar-ne la com-
posició donat el poc temps de vida i trajectòria 
d’aquest.

Es preveu mantenir un contacte continuat, 
amb reunions bimensuals —sempre que sigui 
possible— i en el format que s’acordi en fun-
ció dels projectes per tal de poder fer-ne un 
seguiment. 

Foto 10. Grup de Treball de Documents Gràfics.
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L’enquesta enviada amb un formulari de Goo-
gleDocs s’estructurava en aquests blocs:

1. Tipus de centre (per a dades estadístiques)
2. Documents gràfics: tipologies, projectes di-

gitals i convenis de col·laboració (per conèi-
xer més concretament quin tipus de docu-
mentació custodieu als vostres centres per 
poder posar en comú l’abast de les col·lec-
cions)

3. Àmbits de participació i tipus d’implicació
4. Quins projectes es consideren més interes-

sants dels previstos en fundar el grup
5. Observacions

La difusió inicial de l’enquesta va ser més àm-
plia de la prevista en un inici, per fases, i donat 
que l’índex de participació va ser molt baix en 
proporció, hem esperat a fer alguna activitat 
per atraure més gent, i anar-nos adaptant. 
Valorem molt positivament les opinions rebu-
des. Si bé l’ajustament de recursos ha estat 
una constant a la qual s’ha referit en les retro-
accions com a dificultat, l’opció més unànime 
ha estat en temes vinculats amb la preservació 
i conservació, seguit del marc normatiu o de 
recomanacions i bones pràctiques pel que fa 
al tractament tècnic. L’àmbit de col·laboració 
en la difusió dels mateixos actes i l’organització 
de taules rodones i cursos han tingut també 
molt bona acollida. En canvi, la creació d’eines 
i recursos juntament amb l’aportació de nous 
continguts dependrà de les persones amb què 
es pugui comptar a l’hora de repartir i organit-
zar millor les tasques.

En la primera reunió que ha tingut lloc el dilluns 
13 de març a la tarda, en una de les sales cedi-
des al Col·legi de Bibliotecaris i Documentalistes 
de Catalunya (COBDC) pel Col·legi d’Econo-
mistes, s’ha detectat la dificultat que pot repre-
sentar fer reunions en format presencial. També 
ha servit per poder conversar de manera més 
directa i, de moment, s’ha coincidit en la neces-
sitat de donar visibilitat a moltes de les tipologies 
de documents que no en tenen prou: la neces-
sitat d’eines de treball transversals i d’activitats 
que permetin crear xarxa per posar en comú i 

en valor el potencial de cadascun dels centres 
d’informació que custodien i conserven els fons 
i les col·leccions de gràfics. A més del material 
efímer, tres dels assistents treballen amb ma-
terial cartogràfic, fet que ha posat damunt de 
la taula la terminologia i nom del grup; sota la 
denominació genèrica de “gràfics” pot generar 
dubtes sobre si hi són inclosos. Una possible lí-
nia de treball que ha sorgit és la d’organitzar una 
jornada sobre la preservació digital d’aquests 
materials que s’actualitzen constantment i tam-
bé sobre la història dels mitjans tècnics i pro-
cessos amb què s’han elaborat.

De moment, es continuarà en la línia de trobar 
punts en comú per sumar i arribar a conèixer i 
explorar totes les tipologies de biblioteques i la 
naturalesa dels materials. 

Com es va gestar la idea de formar el grup 
de treball sota el paraigua del COBDC?

Els motius que van portar a considerar la neces-
sitat d’aquest grup de treball (GT) són diverses:

 — La manca d’un grup de treball especialitzat 
en documentació gràfica —en el sentit més 
ampli— a Catalunya.

 — La diversitat de documentació visual o grà-
fica, tant per la seva naturalesa com pel seu 
format, suport, funcions a què responen i 
vessants des de les quals es poden tractar: 
art, publicitat, ensenyament, etc.

S’ha coincidit en la necessitat de 
donar visibilitat a moltes de les ti-
pologies de documents que no en 
tenen prou: la necessitat d’eines 
de treball transversals i d’activi-
tats que permetin crear xarxa per 
posar en comú i en valor el po-
tencial de cadascun dels centres 
d’informació que custodien i con-
serven els fons i les col·leccions de 
gràfics.
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 — La diversitat de persones físiques i jurídiques 
que en generen, i de centres d’informació 
que en conserven: arxius, biblioteques, mu-
seus, centres de documentació, etc.

 — El tractament documental s’acostuma a fer 
des de l’àmbit del document, però sovint 
pot ser tractat com a col·lecció, reportatges 
o com a part d’expedients o conjunts docu-
mentals més amplis.

 — El fet de treballar o haver treballat en centres 
patrimonials i a la Biblioteca de Catalunya, 
en tant que biblioteca nacional, ha contribuït 
a poder donar al grup una perspectiva de 
conjunt.

 — La necessitat de posar en valor la docu-
mentació gràfica, tant des del seu vessant 
artístic, com documental i patrimonial, en 
les col·leccions de les diferents institucions

 — Donar a conèixer i fer visible les col·leccions 
de documentació gràfica de les diferents 
institucions.

 — Intercanviar experiències i bones pràcti-
ques en relació amb el tractament de la 
documentació gràfica entre les diferents 
institucions.

La presència de materials gràfics sovint pot ser 
poc representatiu o es focalitza en biblioteques 
de tipus especialitzat o patrimonial, o potser 
perquè tradicionalment a les biblioteques no 
rebien un tractament específic o bé s’associa-
ven amb altres àmbits professionals per la seva 
naturalesa o origen. En els estudis reglats de la 
nostra professió impartits en diferents èpoques 
i per diverses universitats, com a titulacions de 
primer o segon cicle (Universitat de Barcelona, 
Universitat Autònoma de Barcelona, Universitat 
Oberta de Catalunya i Universitat de Vic), ob-
servem que totes les tipologies documentals no 
textuals s’han tractat en general en les assigna-
tures transversals i que, si bé progressivament 
de manera més específica, habitualment s’han 
englobat en la categoria de “material no llibre” o 
“multimèdia”, i s’han tractat en assignatures op-
tatives o com a cursos d’extensió universitària.

Actualment, al Màster Universitari de Biblio-
teques i Col·leccions Patrimonials de la FIMA 

(UB) hi ha assignatures optatives l’oferta de 
les quals pot anar variant en funció de les dife-
rents edicions: per exemple, “Fons i col·lecci-
ons fotogràfics, sonors i de cinema” o “Ephe-
mera”, o com a mòduls que es poden cursar 
a part. Va més enfocat a llibre imprès o bé a 
patrimoni bibliogràfic entès de manera gene-
ral i la majoria d’assignatures són de gestió i 
aspectes del tractament en què pot encabir 
tot tipus de document. El gravat sí que s’hi 
preveu com a element present com a il·lus-
tracions, als peus d’impremta o per diferen-
ciar edicions. Per tant, podria complementar 
en part el debat sobre particularitats d’aquest 
tipus de documents.

El Col·legi, en la seva trajectòria i programa-
ció que hem consultat, ha realitzat cursos, 
sobretot fent èmfasi en la fotografia, i s’ha 
mostrat també material gràfic en visites pro-
fessionals a centres que en custodien. Ens 
fem ressò d’alguns cursos igual que els or-
ganitzats pel Departament de Cultura en el 
marc de la formació contínua o institucions 
específiques —essent l’accés al curs res-
tringit a centres o personal molt concret. Al-
guns exemples, que han estat impartits per 
bibliotecaris o altres perfils professionals que 
treballen en el sector de la documentació i 
informació, o bé l’artístic:

 — 2003: “Curs sobre les tècniques del gravat”; 
prof.: Jaume Barberà, gravador i artista. Bi-
blioteca de Catalunya.

 — 2003: “Curs sobre les tècniques del gravat”; 
prof.: Jaume Barberà, gravador i artista. Bi-
blioteca de Catalunya. 

 — 2006: “Valoració de documents escrits: ma-
nuscrits, impresos, llibre il·lustrat i gravat, 
atles i mapes, el poder de la premsa, docu-
ment i mercat i la visió del bibliòfil”. COBDC.

 — 2008: “Fotografia digital”. COBDC.
 — 2012: “Història i identificació de tècniques 

gràfiques”; prof. Rosa Vives. UB (10’30 h).
 — 2017: El Col·legi organitza una visita profes-

sional a la Càtedra Gaudí i Arxiu Gràfic de 
l’Escola Superior d’Arquitectura de Barcelo-
na (ETSAB-UPC).
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 — 2020: “Els drets de les persones i la difusió 
de fotografies”. Generalitat. Departament 
de Cultura.

 — 2022: “Gestió i tractament de documents 
fotogràfics a biblioteques i unitats d’infor-
mació”. COBDC.

Es preveu poder col·laborar en el marc del 
Col·legi i facultat per complementar i poder 
organitzar conjuntament algunes activitats i 
participar en les que ja realitza amb propostes 
específiques.
 
Quins són els principals objectius del vos-
tre grup i quines són les principals tas-
ques que realitzeu?

Els objectius marcats en iniciar el projecte són 
els següents:

1. Posar en valor i donar a conèixer les col·lec-
cions gràfiques de les diferents institucions.

2. Promoure la col·laboració entre els professio-
nals que custodien documentació gràfica.

3. Intercanviar informació i experiències en 
tasques relacionades amb el tractament 
documental i difusió dels materials gràfics.

4. Potenciar l’aprovació de normativa o pautes 
de tractament en l’àmbit dels diferents tipus 
de centres que els custodien.

5. Promoure activitats de formació, difusió, 
col·laboració i sensibilització dins d’aquest 
àmbit.

6. Oferir assessorament a qualsevol institució 
que en demani i estar al dia de les activitats 
que es fan en aquest àmbit.

Des que es va constituir el grup s’ha mirat 
d’establir contactes amb personal que desen-
volupen tasques vinculades a l’organització i 
gestió de documents gràfics, a més d’enviar 
una primera enquesta per tal de veure l’inte-
rès, recursos i necessitats a abordar. Paral·lela-
ment, hem tingut clar que una bona manera de 
donar-nos a conèixer era fer una primera reu-
nió de presentació del grup i els seus objectius, 
crear una eina de treball i per comunicar-nos 
internament i també estar presents a les xar-
xes socials, de moment amb un compte propi 
de Twitter i a Instagram que ens ha facilitat el 
Col·legi. El blog està en procés d’activar-se per 
veure’n l’ús i establir i distribuir tasques a l’hora 
de fer-ne el manteniment.

Pel que fa a formació, a més de difondre el 
grup i notícies per Twitter, el nostre curs ha tin-
gut bona rebuda amb 16 inscripcions i la parti-
cipació de 8 professionals per impartir-lo: 

2023: “Història i tractament documental de ma-
terial gràfic: mòdul cartells”, impartit per Isau-
ra Solé, Santi Barjau, Víctor Oliva, Berta Blasi, 
Anna Valls, Ana Triviño, Isabel Cendoya i Lour-
des Prades i Sílvia Ferrer (visita col·lecció de car-
tells de la BC). Barcelona, Biblioteca Montserrat 
Abelló i Biblioteca de Catalunya, 7, 9 i 16 de 
març: <https://cobdc.org/producte/25-23-his-
toria-i-tractament-documental-de-material-gra-
fic-modul-cartells/> [consulta: 16/04/2023].

Quines són les principals línies de treball 
que us heu marcat de cara al futur?

1. Fer un estat de la qüestió per poder col-
laborar en la localització de més centres 

Foto 11. Formació del Grup de Treball de documents Gràfics.
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que vulguin afegir-se al directori de biblio-
teques patrimonials, independentment del 
seu origen.

2. Posar en comú experiències per tal de cer-
car punts en comú que afavoreixin la coo-
peració entre centres per establir una base 
de dades de bones pràctiques i crear sub-
grups de treball per tipologies o projectes 
en concret.

3. Contribuir a donar a conèixer col·leccions 
i documents poc coneguts, alhora que in-
tentar establir protocols o vies de treball per 
garantir la recollida del material d’àmbit ca-
talà que queda exclòs de la Llei de dipòsit 
legal per part dels centres que els generen, 
dels mateixos autors o dels col·leccionistes, 
entre altres agents.

4. Dur a terme activitats de difusió a través de 
plataformes, eines o guies de recursos que 
ajudin a la recerca, organització de visites, 
formació i pràctica en serveis d’informació 
i referència, tenint en compte que són molt 
atractius visualment.

5. Assessorar els diferents centres que custo-
dien documentació gràfica tant pel que fa al 
tractament, la preservació i conservació i la 
difusió; preveure tot tipus de suport docu-
mental: els físics i també i el digital.

6. Contribuir a l’actualització de la normativa 
de catalogació a RDA per penjar al recull de 
pautes del CSUC (de fet s’hauria de crear 
un grup de treball al CSUC per a documen-
tació gràfica, perquè no existeix).

7. Potenciar les visites professionals.
8. Crear sinergia amb altres grups de treball 

del Col·legi i també amb professionals d’al-
tres entitats o associacions professionals 
col·laboradores amb qui tenim intenció 
d’establir contacte, per donar visibilitat a 
les biblioteques i material que custodien i al 
punt de vista específic. 

Com s’aplica la vostra feina en el nostre 
dia a dia a biblioteques i centres de docu-
mentació?

Totes nosaltres treballem en unitats de treball 
especialitzades específiques, centres patrimo-
nials en què aquesta documentació forma part 
de fons personals o editorials on són col·lecci-
ons totals o parcials. Tres de nosaltres treba-
llem o hem treballat en diversos centres patri-
monials: Biblioteca de Catalunya (BC), Centre 
de Documentació de les Arts i Museu de les 
Arts Escèniques (CDMAE), Museu del Disseny, 
Museu de Ciències Naturals de Barcelona 
(MCNB), Escola Superior d’Arquitectura de 
Barcelona (ETSAB), etc. Considerem que l’ex-
periència de les persones que integren el grup 
ha d’aportar valor afegit, alhora que la tasca 
duta a terme en el marc del grup de treball ha 
de repercutir positivament en la feina que fem 
en cadascun dels centres de treball. 

El coneixement de la realitat bibliotecària sobre 
quins i com són els materials que s’hi custodien 

Foto 12. Grup de treball de Documents Gràfics.
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sempre suma i serveix de formació contínua. 
També l’aportació d’expertesa i experiència ha 
de contribuir a l’elaboració de recomanacions, 
validació de bones pràctiques que aporten di-
ferents punts de vista a partir d’una realitat de 
base més àmplia.

Quins avantatges té participar en un grup 
de treball? 

Pot ser una oportunitat per compartir pràcti-
ques professionals, alhora que també permet 
abordar qüestions difícils d’emprendre a la 
pràctica en solitari, per motius diversos. Facilita 
la presa de contacte i coneixement de les fonts 
d’informació, necessitats dels usuaris reals o 
potencials, i rebre suport i poder endegar pro-
jectes en comú. Obrir els fons i les col·leccions 
al públic esdevé una oportunitat per generar 
noves necessitats que ben segur que perme-
tran potenciar els serveis i motivar el personal. 
El fet de sentir-se involucrat és incentiu de mo-
tivació per emprendre nous projectes.

La cooperació es pot definir a diversos nivells i 
en diferents àmbits de treball. Sempre serveix 
per detectar punts que cal reforçar o que es 
poden potenciar i ajudar a organitzar activitats 
de formació sota demanda o adaptades a col-
lectius específics.

Les actuals xarxes de biblioteques estan cons-
tituïdes per naturalesa o dependència orgànica 
bàsicament, més que no pas per la matèria o 
matèries susceptibles de contenir fons i col-
leccions en concret. Si bé el CBUC agrupa 
moltes biblioteques especialitzades, la nacio-
nal i les universitàries, molts centres de tipus 
privat encara no són prou coneguts. Les bi-
blioteques públiques que també funcionen en 
xarxa, no acostumen a catalogar o incloure en 
els seus catàlegs altres materials que no estan 
publicats o que són rebuts via donatiu.

 El treball en equip ha contribuït a l’OpenGLAM: 
les tecnologies de la informació han permès 
que centres d’informació diferents com bibliote-
ques, arxius i museus, compartissin plataformes 

digitals. El recull de dades i recursos de tipus 
transversal esdevé una eina essencial per iden-
tificar i localitzar documentació. Per tant, permet 
establir estratègies comunes de difusió. El dià-
leg GLAM es pot entendre dins d’una mateixa 
institució; és a dir, per organitzar i planejar o de-
terminar quina unitat orgànica o servei s’ocupa 
de quins materials i com es poden organitzar. 
Per exemple, biblioteques de museus, centres 
de documentació que comprenen la bibliote-
ca i l’arxiu, etc. (tot i que de vegades cal tenir 
en compte l’ús de la terminologia emprada en 
denominar una unitat d’informació i contrastar 
amb les funcions que desenvolupen). La partici-
pació es pot donar a nivell d’instal·lacions, cus-
tòdia, preservació digital, etc.

Aquest procés d’obertura i cooperació reper-
cutirà favorablement en l’optimització dels re-
cursos.

Altres avantatges del treball en equip, en el si 
d’una associació professional, és el fet que pot 
actuar com a nexe amb la facultat per segons 
quins temes, i, per tant, obrir la participació del 
grup a l’àmbit acadèmic en forma de xerrades. 
O bé també contribuir, en tant que es posa en 
valor aquest material, a incentivar-ne les dona-
cions, la conservació o recollida. 

Valorem positivament el fet que en el butlletí 
Document del COBDC hi hagi una secció des-
tinada a difondre informació sobre els GT i el fet 
que en aquest número de la revista Ítem sigui 
monogràfic, ja que permet donar-los a conèi-
xer més al detall.

Creieu que té algun inconvenient també?

Per tal que sigui útil i viable, convé que el grup 
de treball vagi creixent, encara que el fet que 
sigui molt gran pot esdevenir difícil de gestio-
nar. Un altre inconvenient i lligat amb el primer 
podria ser la dificultat per donar resposta a tots 
els membres. És per això que creiem que és 
important que a mesura que sorgeixin projec-
tes o temes d’interès es vagin creant sinergies 
i repartint tasques entre aquells professionals 
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que s’hi puguin veure identificats. En alguns 
casos, es pot optar també per propostes que 
puguin tenir una major repercussió, no adreça-
des a casuístiques concretes sinó partint d’una 
visió més àmplia. 

El fet de tractar-se, en el nostre cas, a docu-
mentació que és present a centres d’informa-
ció que conviuen o es complementen amb 
arxius o museus en què hi poden haver pro-
fessionals que no siguin bibliotecaris sinó amb 
perfils i formacions diferents, i això pot repre-
sentar un repte.

Per què recomanaríeu als col·legiats de 
participar en el vostre grup de treball?

El treball en equip és fonamental en tota pro-
fessió i més encara podent tenir un col·legi ofi-
cial al darrere per donar la cobertura professio-
nal i suport logístic necessaris.

Convindria que hi hagués prou membres per 
tal que la varietat de perfils professionals s’hi 
puguin veure representats. També es conside-
ra essencial el fet de poder aplegar treballadors 
i experts de diferents centres patrimonials per 
així poder tenir una perspectiva més àmplia, 
en l’àmbit pràctic, i poder dur a terme actuaci-
ons més efectives. El grup es va constituir just 
acabat el confinament degut a la covid-19, i 
potser per aquestes circumstàncies ha tardat a 
començar a arrancar.

A més dels centres amb fons patrimonials, 
el material gràfic, tradicionalment, també ha 
format part de les col·leccions locals en les 
biblioteques públiques, o bé s’ha tractat com 
a col·leccions factícies de documents solts o 
extrets del seu context pel fet de tenir-hi una 
presència residual i passar sovint desaper-
cebuts. No obstant, considerem que la gran 
diversitat de materials és present en tot tipus 
de centres d’informació i, així doncs, el grup 
esdevé un bon punt de trobada tant pel que 
fa a la seva gestió i tractament documental 
com pel que fa a tasques destinades a la seva 
difusió, a la recerca o bé, per exemple, per 

completar col·leccions encara que sigui virtu-
alment. El treball en equip podria afavorir, en 
determinats contextos institucionals i en l’àm-
bit territorial, l’establiment de sinergies entre 
diferents professionals que gestionen fons i 
col·leccions gràfics.

S’ha pensat en la possibilitat de crear subgrups 
per tractar temes específics; creiem, però, que 
és massa aviat per determinar-ho i que seria 
difícil poder mantenir-los en el temps. En tot 
cas, es planteja com una opció per a projectes 
o activitats específics amb caràcter temporal. 

El fet de participar en un GT no eximeix que es 
pugui formar part o col·laborar en un altre dels 
grups que el Col·legi té creats, si es considera 
convenient. En el cas del GT de Documents 
Gràfics concretament, considerem que seria 
viable i interessant explorar la col·laboració 
amb altres grups de treball com són: el GT de 
Reserva i Fons Antic (ja que molts impresos o 
fons d’arxiu contenen documents gràfics), el 
GT de Publicacions en Sèrie (moltes destaquen 
per les seves il·lustracions en què la imatge té 
un paper molt rellevant i significatiu —segons 
l’època— i també hi ha publicacions periòdi-
ques manuscrites, que si bé sovint tenen una 
curta durada, contenen originals de caràcter 
infantil, humorístic, etc.) i, en tercer lloc, per 
afinitat en el mitjà d’expressió, amb el GT de 
Còmics (cal potenciar el portal de la Il·lustració 
i el Còmic creat recentment per la Biblioteca de 

Considerem que la gran diversitat 
de materials és present en tot ti-
pus de centres d’informació i, així 
doncs, el grup esdevé un bon punt 
de trobada tant pel que fa a la seva 
gestió i tractament documental 
com pel que fa a tasques destina-
des a la seva difusió, a la recerca 
o bé, per exemple, per completar 
col·leccions encara que sigui vir-
tualment.
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Catalunya per difondre la col·lecció gràfica ori-
ginal de la biblioteca i donar a conèixer el patri-
moni gràfic que custodien diferents institucions 
catalanes: museus, arxius, biblioteques). No es 
descarta establir conversa amb altres grups 
actuals o amb els que es puguin crear de nou.

La línia de col·laboracions exteriorspot ser in-
teressant —si bé caldrà concretar de quina 
manera—, amb altres entitats professionals 
vinculades a la documentació gràfica, pun-
tualment o tangencialment, per conèixer els 
documents com a obres d’autor, entre d’al-
tres, per tasques de difusió, o per veure’n la 
representació i els centres que en conserven 
que no es coneixen o la història d’algunes pe-
ces de la col·lecció. Esmentem, per exemple: 
l’Associació Professional d’Il·lustradors de Ca-
talunya, l’Associació Catalana de Crítics d’Art, 
el Col·legi Oficial de Disseny Gràfic de Cata-
lunya, l’Associació Catalana de Comunicació 
Científica, el Cens d’Artistes de la Generalitat 
de Catalunya, les escoles de disseny, el grup 
“Fons Gràfic” que treballa per a la recuperació 
i posada en valor patrimonial del disseny gràfic 
a Igualada/Anoia o la secció d’Arts Visuals de 
l’Ateneu Barcelonès.  

COBDC/ITEM 75/2023/P. 114-142



143

 Telescopi 
 Entrevista a 
 Glòria Pérez Salmeron 

143



144

Glòria Pérez SalMerón

Entrevista realitzada el setembre de 2023.
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Entrevista a Glòria Pérez 
Salmerón
Glòria Pérez-Salmerón és una reconeguda professional en 
l’àmbit bibliotecari per la seva dedicació i contribucions al 
món de les biblioteques, en l’ambit nacional i internacional, 
on ha ocupat importants càrrecs. Va ser presidenta de la 
Federació Espanyola de Societats d’Arxivística, Biblioteco-
nomia, Documentació i Museística (FESABID), ha tingut un 
paper rellevant a la Federació Internacional d’Associacions 
i Institucions Bibliotecàries (IFLA), on ha ocupat càrrecs im-
portants, incloent-hi el de presidenta, i va ser directora de la 
Biblioteca Nacional d’Espanya.

La seva trajectòria i contribucions han deixat una emprem-
ta significativa en el món bibliotecari, promovent valors 
com l’accessibilitat, la diversitat i la igualtat d’oportunitats 
en l’accés a la informació. És per aquestes raons que en 
aquest número dedicat a l’associacionisme professional 
hem volgut entrevistar-la per tal de tenir la seva visió inter-
nacional sobre el tema.

Ítem - Vas ser presidenta de l’IFLA en el període 2017-
2019. Quines van ser les línies estratègiques que vas 
impulsar durant el teu mandat?

Principalment vaig treballar en advocacy, el que entenem 
per posar les biblioteques en l’agenda política, tot iniciant 
dues direccions estratègiques: la primera vinculada al canvi 
de mentalitat dels professionals de les biblioteques i la capa-
citat que tenim els bibliotecaris per modificar la percepció 
social del nostre treball, lligat amb l’impuls social que podem 
aconseguir des de les biblioteques; la segona, a reforçar 
aquesta advocacy amb el disseny i llançament de programes 
i eines que poguessin mostrar amb indicadors fefaents el po-
sicionament de les biblioteques i l’empoderament professio-
nal necessari per avançar arreu del món.

Les biblioteques, més enllà del seu posicionament que 
entenem ben apreciat entre la societat, ja que sembla que 
hom considera les biblioteques com un servei bàsic per a 
aquesta, s’han de veure com a agents actius i necessaris 
per a les comunitats. 

Els governs han de treure profit i han d’invertir recursos 
per oferir serveis bibliotecaris de qualitat, considerant les bi-
blioteques com una inversió social per aconseguir el desen-
volupament dels seus països, guiats pels objectius generals 
de la humanitat tan ben expressats en l’Agenda 2030 i els 
ODS, Objectius de Desenvolupament Sostenible. 
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Tal com vaig expressar en el meu lema, per 
aconseguir visualitzar les “biblioteques motors 
del canvi social” i sostenible, cal un sector bibli-
otecari sòlid i unit. Per això, vam crear un movi-
ment bibliotecari d’abast global i vam dissenyar 
accions a gran escala. En aquest sentit, vaig 
tenir l’avantatge d’estar directament implicada 
amb l’obtenció del Llegat del Programa Global 
Libraries de la Fundació Bill and Melinda Gates 
i participar activament en la construcció d’inici-
atives capaces de canviar i enfortir el sector bi-
bliotecari al món. Aquest llegat està administrat 
per la fundació Stiching IFLA Global Libraries i 
ha permès a l’IFLA convocar i unir persones 
de totes les regions del món, per promoure el 
treball de les biblioteques a gran escala. 

El sector necessitava una visió compartida 
i un llenguatge comú; per tant, una de línies 
estratègiques que es van impulsar va ser la 
d’aconseguir la “Visió Global de les Bibliote-
ques”, una idea que l’antic secretari gene-
ral de l’IFLA, Gerald Leitner, va portar sota el 
braç quan va ser contractat com a CEO de la 
Federació. I que va permetre en el procés de 
la Global Vision que hi participessin més de 
30.000 persones de 190 països i de tots els 
continents, inclosa l’Antàrtida.

La Visió Global va permetre consensuar els 
valors del compromís social de les biblioteques 
en termes de valor professional a llarg termini, 
i la funció que les biblioteques desenvolupen 
diàriament. L’informe final presentat l’agost del 
2018 mostra 10 conclusions destacades i 10 
oportunitats per avançar en l’enfortiment del 
sector bibliotecari.

Amb les aportacions dels milers de partici-
pants en el procés, es va construir un magat-
zem d’idees (Ideas Store) interactiu, que enca-
ra continua existint com a font d’inspiració per 
a tots els bibliotecaris del món. 

D’altra banda, com deia al principi, el sec-
tor bibliotecari també necessitava una sèrie 
d’eines de suport per mostrar el seu impac-
te social i econòmic, per això vam construir el 
Mapa Mundial de les Biblioteques, una valuosa 
eina interactiva en línia, que ajuda a visualitzar 
el poder del sector mitjançant els indicadors 
de les biblioteques d’uns 150 països. Una eina 

necessària per parlar quantitativament i amb 
rigor de l’estat de les biblioteques al món. A 
més, el Mapa es va complementant qualitativa-
ment amb la narració d’històries excepcionals 
que passen a les biblioteques. 

Quina valoració fas del teu pas per l’orga-
nització? Creus que et va quedar alguna 
cosa important per fer?

La meva valoració és molt positiva. La pers-
pectiva des de la presidència de l’IFLA, a esca-
la global, fa més entenedor l’ecosistema bibli-
otecari i facilita que siguis capaç de canviar les 
coses amb eficiència. 

Al meu entendre, la Federació pot impulsar 
estàndards, manifestos i promoure el sursum-
corda del sector bibliotecari, però si no hi ha 
mobilització local, l’impacte dels principis que 
l’IFLA promou es dilueix. Per això, vaig propo-
sar treballar en un canvi d’estructura regional 
tot construint divisions de les sis regions del 
món: Àfrica subsahariana, Amèrica del Nord, 
Amèrica Llatina i el Carib, Àsia-Oceània, Euro-
pa, Orient Mitjà i Nord d’Àfrica. D’aquesta ma-
nera les directrius de la Federació es defineixen 
tenint en compte la realitat de cada territori, i, 
per tant, un abast més ajustat a les necessitats 
bibliotecàries de cada zona. 

La meva idea inicial era que l’IFLA deixés 
de formular la seva estratègia només des d’un 
despatx de la KB, Biblioteca Nacional dels Paï-
sos Baixos, a la Haia, i que escoltés més la veu 
dels professionals de les diferents regions del 
món. I crec que això s’està aconseguint amb 
l’estratègia dissenyada pel canvi d’estructura 
posat en marxa en els nous estatuts de l’IFLA.

En qualsevol organització seriosa, les per-
sones passen i els projectes aprovats queden 
per fer-se realitat. Quan es desenvolupa una 
gran iniciativa són moltes les activitats associ-
ades i sempre queden temes per dissenyar i 
planificar sobre la marxa. 

Les estratègies de l’IFLA són per 5 anys, 
jo vaig poder participar en el disseny de dues 
estratègies, una com a membre de la Jun-
ta de Govern i la segona (2019-2024), que 
vaig impulsar des de zero, va ser aprovada 
per la Junta de Govern de l’IFLA el 12 d’abril 
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del 2019, i va ser presentada a Atenes en 
el marc del Word Libraries and Information 
Congress 2019.

Els resultats del procés de la Global Vision 
van ser la principal font d’inspiració per identi-
ficar la priorització de les línies estratègiques. 
La visió “un sector bibliotecari fort i unit que 
contribueixi al desenvolupament de societats 
alfabetitzades, informades i participatives” en-
capçalava la nova Estratègia com un full de 
ruta per al futur, un document que va represen-
tar el viatge de l’IFLA des de la Visió Global a 
l’estratègia per a l’acció. 

Em sento molt orgullosa que el resultat fos 
inclusiu en fer partícips milers de professionals 
de les biblioteques i la informació de més de 
190 països en una conversa sobre les fortale-
ses i les oportunitats del sector bibliotecari. Es 
pot dir que la Visió Global de les Biblioteques 
ens va proporcionar l’energia i la font d’inspira-
ció d’aquesta estratègia. I sobre aquesta base, 
les unitats professionals i la Junta de Govern 
de l’IFLA, juntament amb l’equip de treball de 
l’oficina central encapçalat pel secretari gene-
ral, apleguéssim esforços dins un nou procés 
participatiu per desenvolupar el document fi-
nal, que també va tenir en compte la valoració 
de les fortaleses de l’IFLA i el compromís amb 
els Objectius de Desenvolupament Sostenible 
de les Nacions Unides. 

Actualment la Federació ja ha posat en 
marxa el pla de treball per dibuixar l’estratègia 
2024-2028. Sortosament, encara avui, puc 
anar seguint l’evolució de la Federació i del 
sector de ben a prop des de la Stinting IFLA 
Global Libraries, que és la fundació que pa-
trocina la major part dels projectes globals de 
l’IFLA i que tinc l’honor de presidir.

Què creus que vas aportar a nivell perso-
nal, és a dir, quina marca va deixar a l’IFLA 
la Glòria Pérez-Salmerón?

Difícil que respongui amb objectivitat aques-
ta pregunta. Per presumir una mica, puc resumir 
el que l’IFLA va destacar l’agost del 2021, en la 
presentació del meu Honorary Fellow, el guardó 
més important que concedeix la Federació, on 
es van destacar els aspectes següents: 

Glòria Pérez-Salmerón es va convertir en 
la primera presidenta hispana de l’IFLA el 
2017 i va crear un llegat molt fort de treball 
per incloure els professionals dels països 
que no utilitzen l’anglès com a primera llen-
gua. Sent un exemple per a ells, va fer de 
l’IFLA una realitat per a les associacions de 
biblioteques i les biblioteques de la regió 
d’Amèrica Llatina i el Carib, la qual cosa va 
portar a una participació més gran dins de 
l’IFLA, i l’enfortiment de l’organització en el 
seu conjunt. […] Un component particular 
del seu lideratge ha estat la seva feina amb 
els polítics, una àrea de compromís que no 
sempre és fàcil per al sector. La Glòria va 
obrir els ulls de molts a la importància de 
la promoció i va crear confiança i habili-
tats entre els professionals, animant-los a 
comprometre’s. El seu recordatori que les 
biblioteques són una inversió, no un cost, 
ha inspirat els col·legues a mesurar i de-
mostrar l’impacte i parlar amb les autori-
tats. […] Aplicant el seu lema presidencial 
de «Biblioteques: motors del canvi», Glò-
ria va subratllar la seva convicció que les 
biblioteques mobilitzades, organitzades i 
empoderades poden millorar la vida de les 
seves comunitats i complir els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible de les Naci-
ons Unides. […] Ja sigui a través de noves 
maneres de pensar, tecnologia innovadora 
o ampliant la inclusió, la passió de la Glòria 
per deixar un impacte positiu ha estat un 
fil conductor constant. Ha infós optimisme 
als líders biblio tecaris emergents pel que fa 

Aplicant el seu lema presidencial 
de «Biblioteques: motors del can-
vi», Glòria va subratllar la seva 
convicció que les biblioteques mo-
bilitzades, organitzades i empode-
rades poden millorar la vida de les 
seves comunitats i complir els Ob-
jectius de Desenvolupament Sos-
tenible de les Nacions Unides.
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a la capacitat de les biblioteques per pros-
perar, i ha estat una ambaixadora constant 
i encoratjadora d’un enfocament orientat 
a l’exterior i a la internacionalització. El 
camp de les biblioteques mundials i l’IFLA 
s’han beneficiat enormement de la seva 
energia i empenta, cosa que fa que Glòria 
Pérez-Salmerón sigui una digna receptora 
del més alt honor de l’IFLA, el de membre 
honorari.1

En el tracte amb les comunitats bibliotecà-
ries del món, penso que he aconseguit que 
es percebi una IFLA més propera. Des de la 
meva perspectiva, es tracta d’apropar l’IFLA a 
tothom intentant trencar elitismes, tot sabent 
escoltar els suggeriments que sorgeixen i res-
pondre sempre les preguntes del sector. Es-
coltar per entendre i buscar solucions per tirar 
endavant és una de les meves premisses.
 
El teu pas per l’organització et va fer can-
viar la percepció que tenies sobre les 
associacions i col·legis professionals de 
l’àmbit de la biblioteconomia i la docu-
mentació? Si és que sí, de quina manera? 

Sempre s’amplien horitzons, però jo ja venia 
de l’activisme professional i associatiu abans 
d’arribar a l’òrgan de govern de l’IFLA i la per-
cepció que tenia no va canviar, diríem que es 
va reconfirmar. 

Soc la col·legiada número 58 del COB-
DC, he estat vocal de la Junta, presidenta de 
FESABID quatre vegades, vicepresidenta de 
l’European Bureau of Library, Information and 
Documentation Associations (EBLIDA) i mem-
bre del Public Libraries Standing Committee i 
de la Junta de Govern de l’IFLA, per això co-
neixia força la realitat associativa, especialment 
a Europa i Llatinoamèrica i el Carib abans de 
presidir la Federació Internacional. El bagatge 
d’aquests darrers anys ha reforçat la meva 
convicció de la necessitat d’unir el sector per 
ser més forts i empoderar la nostra veu pro-
fessional.

Un exemple clar pendent de resoldre en l’àm-
bit nacional espanyol és l’atomització de les asso-
ciacions i la necessitat de tenir una sola federació 
a Espanya. El meu consell és de no mantenir mai 
dues federacions al territori espanyol, és a dir, 
un FESABID i un ANABAD separats. Constituiria 
un “FESABAD”, com a resultat dels esforços del 
treball conjunt per tenir una única veu nacional, 
on tots els territoris i totes les veus professionals 
puguin treballar plegades en una sola plataforma 
de representació. Això empoderaria el sector es-
panyol i guanyaríem pes, no només en l’àmbit 
nacional, també en l’internacional.

Aquesta fusió federativa ja es va intentar a la 
meva darrera etapa com a presidenta de FESA-
BID. Vam treballar intensament ambdues parts, 
però crec que ens va faltar la maduresa que exi-
gia fer algunes renúncies per culminar el procés. 

Aquest és un tema pendent a resoldre i 
mentrestant anem perdent posicionament i de-
bilitant el sector. Altres països han sabut reac-
cionar a temps i s’han empoderat notablement. 
Sovint, com a líder, frustra molt saber que has 
trobat la solució, has aconseguit el consens de 
les parts i quan tot sembla prop de la culmina-
ció de l’objectiu, veus que una de les parts s’hi 
resisteix i no ho consent. Aleshores es malmet 
tota la feina feta i tot queda com abans. Un 
cop més es constata que als professionals de 
la biblioteconomia, arxivística i documentació 
ens falta valentia per canviar les coses.

Creus que bona part de la feina que es 
desenvolupa en l’organització acaba arri-
bant als usuaris finals de les biblioteques? 

Absolutament. L’IFLA treballa per garantir 
l’accés significatiu a la informació per a totes 

1. Honorary Fellow Citation for Glòria Pérez Salmerón. The Hague: IFLA, 2021. https://cdn.ifla.org/wp-content/uploads/honorary-fe-
llow-gloria-perez-salmeron-2021.pdf [Consulta: 10/10/2023].

Un exemple clar pendent de resol-
dre en l’àmbit nacional espanyol és 
l’atomització de les associacions i 
la necessitat de tenir una sola fe-
deració a Espanya. 
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les persones del món. Aquest treball de defen-
sa o advocacy, que és un terme més ampli que 
defineix la defensa i la campanya constant que 
l’IFLA desenvolupa a altes esferes, com són 
els estaments de l’ONU, l’UNESCO, l’OMPI i el 
Fòrum de Governança d’Internet entre d’altres 
organitzacions, sempre té com a recipient, no 
només les associacions bibliotecàries i biblio-
teques del món, tant si són membres com si 
no ho són de la federació. És un treball global 
que afecta totes les persones, i, per tant, els 
usuaris de les biblioteques. 

Per això, el 2015, quan l’Organització de 
les Nacions Unides va aprovar l’Agenda 2030 
“La transformació del món”, l’IFLA va tenir molt 
clar la seva alineació als objectius generals de 
la humanitat i va desenvolupar un programa in-
ternacional d’advocacy per contribuir que les 
biblioteques públiques del món ajudessin els 
seus governs nacionals a veure les bibliote-
ques com a agents impulsors del desenvolu-
pament sostenible. 

Hi ha d’altres exemples, com ara el treball 
que es realitza a l’OMPI al voltant dels drets 
d’autor i les repercussions d’accés universal a 
la informació. Així com les propostes d’alfabe-
tització informacional que s’eleven a la UNES-
CO i al Fòrum d’Internet. I per descomptat, el 
posicionament davant la llibertat d’expressió i 
la lluita en contra de les notícies falses.

Podríem dir com a conclusió que l’IFLA es 
posiciona i defensa tots els aspectes que afec-
ten i garanteixen l’accés a la informació per 
contribuir al desenvolupament de les persones 
i les comunitats en el seu conjunt. 

Com es percep des de l’IFLA el treball que 
s’està realitzant des de les associacions i 
col·legis professionals d’àmbit local? Exis-
teix realment una representativitat plural 
que afavoreixi la col·laboració i la reflexió? 

La representativitat és sempre un punt dis-
cutible perquè es pot percebre de forma dife-
rent segons l’angle des d’on es miri. A priori, 
la resposta és sí, l’IFLA afavoreix la represen-
tativitat plural. És a dir, qualsevol persona que 
vulgui participar en les unitats tècniques o 
grups d’interès especial de l’IFLA pot fer-ho, 

inclús sense pagar afiliació a la Federació. Ara 
bé, com que els participants s’escullen mitjan-
çant eleccions, està clar que si pertanys a una 
associació gran que té molta representació en 
la Federació i forma part de diverses seccions 
tècniques i compta amb molts vots, és més 
fàcil sortir elegit a la unitat o grup d’interès per-
què els vots són més nombrosos. 

Per això, cal establir aliances estratègiques 
entre les associacions per negociar suports i 
vots, per assegurar la representació a la Fe-
deració. 

Pel que fa al treball que realitzen les as-
sociacions d’àmbit local i la seva repercus-
sió en el marc global, està a les mans de la 
proactivitat de les mateixes associacions. És 
a dir, en el nostre cas, si el COBDC busca 
situar-se al mapa del treball bibliotecari inter-
nacional, ha de fer el seu camí, ser proactiu 
i respondre a les crides que l’IFLA fa periò-
dicament, omplir enquestes, enviar notícies, 
desenvolupar la narrativa necessària per do-
nar-se a conèixer.

Diríem que una associació o col·legi profes-
sional ha de treballar estratègicament la seva 
fita, on vol arribar, i aprofitar els congressos per 
establir interessos i aliances per aconseguir els 
seus objectius.

El teu mandat va acabar just abans de la 
pandèmia de la covid-19. Durant aquests 
anys el tema central de l’IFLA va ser Libra-
ries: Motor of change i justament el tema 
del congrés que va tenir lloc a Atenes l’any 
2019 fou Libraries: Dialogue for change. 
Fins a quin punt creus que les associa-
cions i col·legis professionals de bibliote-
caris a escala mundial van ser importants i 
rellevants en aquest moment fatídic? 

Hi ha hagut molta asimetria. Les grans as-
sociacions han aprofitat la ‘no presencialitat’ 
per desenvolupar la seva l’estratègia virtual, 
programar cursos, seminaris i debats profunds 
i encarar el futur de forma telemàtica. 

En general, la manca de recursos i d’antici-
pació de les associacions mitjanes i petites van 
limitar la velocitat del desenvolupament que els 
hauria agradat. A més, s’ha fet palesa la inexis-
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tència de plans de gestió i contenció de riscos 
en moltes organitzacions, la qual cosa ha sig-
nificat un stand by en la marxa del treball, un 
parèntesi massa llarg que va aturar l’activitat, i 
en part el moviment creat com a resultat de la 
Visió Global. 

En l’àmbit professional a casa nostra es va 
obrir un debat sobre per què les biblioteques no 
eren declarades serveis essencials i per contra 
es van tancar durant la pandèmia. Sincerament, 
no crec que moltes de les nostres biblioteques 
poguessin encarar una obertura amb la situació 
que ens trobàvem de tancament generalitzat, 
senzillament perquè les crisis s’han de gestio-
nar des de la previsió de possibles escenaris, i 
l’escenari que es va presentar davant la pandè-
mia va ser molt limitador.

Tot i que tu en aquells moments ja havies 
deixat el càrrec, saps com es va viure a 
l’IFLA aquell moment? Va canviar el model 
de biblioteca com a motor de canvi?

Les seccions tècniques de l’IFLA ja estaven 
acostumades a reunir-se en línia abans de la 
pandèmia degut al fet que els seus membres 
són d’arreu del món. Per descomptat, el treball 
telemàtic es va intensificar el 2020, es va realit-
zar el primer WLIC virtual el 2021. No obstant, 
com a moltes organitzacions, el primer any de 
covid va costar reaccionar per la falta de pre-
dicció d’una pandèmia que es va allargar més 
del que ens hauria agradat. 

Durant el tancament es va treballar en el 
canvi d’estructura de la Federació. Primer, des 
de la junta de govern, i en una segona etapa, 
contrastant-la amb les unitats tècniques i els 
grups de treball regionals. 

El model de ‘biblioteca com a motor de 
canvi’ segueix viu i serveix com a introducció 
dels tallers regionals que s’estan celebrant de 
nou presencialment. Com deia al principi, les 
conclusions de la Visió Global són el punt de 
partida dels debats i proposta d’iniciatives per 
desenvolupar estratègicament a les regions.

Hem pogut constatar que el nombre d’as-
sociats en associacions i col·legis pro-
fessionals ha disminuït molt en el nostre 

país en els darrers anys. Quines creus que 
poden ser les raons que expliquen aquest 
retrocés? 

Malauradament hi ha una pèrdua generalit-
zada de membres i, per tant, algunes organit-
zacions associatives han anat desapareixent. 

No soc experta en el tema, però penso 
que en part aquest canvi es deu a una evo-
lució natural, relacionada amb el canvi de 
model que està experimentant la societat. 
Un canvi profund en els usos i consum de 
productes i eines digitals i el desenvolupa-
ment de les xarxes socials, que presenten un 
nou escenari de relacions personals i també 
professionals.

Abans, els professionals ens reuníem, ens 
formàvem i debatíem físicament al voltant d’una 
taula. Ens col·legiàvem per formar part d’un col-
lectiu professional amb el qual ens identificà-
vem i ens omplia d’orgull el sentit de pertinença 
i estar llistats al Directori del COBDC. 

Actualment la forma de relacionar-se dels 
professionals és a la xarxa, el directori el ve-
iem a LinkedIn per anomenar una de les xar-
xes professionals clàssiques. Els comentaris 
els fem a l’antic Twiter anomenat ara X. La 
formació la fem en línia i sovint s’aprofiten 
recursos gratuïts d’Internet. Per tots aquests 
motius les associacions i col·legis professio-
nals han de fer un esforç superior i constant 
per atraure nous membres i oferir-los serveis 
i productes atractius que justifiquin la decisió 
de pagar una quota. 

Estem encarant una revolució que ha estat i 
és un degoteig incessant de canvis que costa 
adaptar-los al funcionament ordinari de les or-
ganitzacions no lucratives.

Quins instruments creus que tenen les 
associacions i col·legis professionals per 

El model de ‘biblioteca com a mo-
tor de canvi’ segueix viu i serveix 
com a introducció dels tallers re-
gionals que s’estan celebrant de 
nou presencialment. 
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fer veure la necessitat d’estar associats 
i d’estar sota l’aixopluc d’organitzacions 
com l’IFLA?

Aquesta torna a ser una pregunta complexa 
de respondre. 

La necessitat existeix si es decideix formar 
part d’una entitat sòlida més enllà d’emmar-
car-la com a observatori professional i dispen-
sadora d’eines per afavorir la presa de decisi-
ons sobre qüestions tècniques i ètiques. 

L’IFLA, com altres organitzacions globals, 
treballa aplegant totes les facetes de la profes-
sió que, com sabem, és totalment polièdrica. 
No parlem només del tipus d’unitats d’informa-
ció i d’establiments bibliotecaris amb serveis i 
productes de qualitat, parlem de les diverses 
facetes i problemes que la professió ha d’en-
carar en el seu treball quotidià, com són els 
estàndards, la normalització, les pautes i guies 
sobre temes tècnics. Parlem dels posiciona-
ments sobre temes candents que sorgeixen 
arreu del món, com són les notícies falses, 
la censura, i els productes de la intel·ligència 
artificial, entre d’altres aspectes que sovint es 
converteixen en problemes davant dels quals 
cal buscar solucions i tenir un marc referencial 
consensuat per experts.

En l’àmbit de les biblioteques, coneixes 
algun estudi que demostri que una alta 
cultura d’associacionisme professional és 
directament proporcional a l’alta qualitat 
del servei bibliotecari?

Seria fantàstic poder comptar amb un es-
tudi que pugui demostrar aquesta correlació 
de qualitat en el sector bibliotecari. Jo no tinc 
coneixement de cap treball publicat fins al mo-
ment.

Has sigut també presidenta de la Federa-
ció Espanyola de Societats d’Arxivística, 
Biblioteconomia, Documentació i Museís-
tica (FESABID), membre del Comitè Exe-
cutiu i vicepresidenta d’EBLIDA i membre 
del Comitè de Gestió de The European 
Library (TEL). Actualment, i partint de la 
teva experiència en totes aquestes insti-
tucions, quins creus que són els aspectes 

més urgents que s’haurien d’abordar en 
l’àmbit de l’associacionisme professional 
a escala mundial? I en el cas català?

La promoció de la professió i el seu posicio-
nament a nivell social i polític són per a mi els 
aspectes més urgents. Sense posicionament 
no hi ha visibilitat, i quan un col·lectiu profes-
sional és invisible, la seva representativitat és 
baixa i no pot exercir la força que cal per pres-
sionar i reivindicar les expectatives i els objec-
tius professionals. 

Per aquest motiu, comentava en una pre-
gunta anterior la importància de les fusions en 
l’àmbit nacional per tenir una sola veu professi-
onal que es pugui elevar amb més força, com 
és el cas a Espanya de FESABID. 

En l’àmbit regional, el cas europeu d’EBLI-
DA és un xic diferent, perquè el seu potencial 
està centrat en les aliances estratègiques que 
aconsegueix. Per exemple, per fer-se visible al 
Parlament Europeu. Per això, la urgència va 
més en la línia de prioritzar rigorosament quin 
aspecte de l’àmbit bibliotecari es vol treballar, 
siguin aspectes de digitalització, de copyright o 
d’altres de legislatius, com la Directiva europea 
vinculada a l’accés significatiu a la informació.

El número 74 de l’Ítem versava sobre la 
transformació digital en les organitza-
cions i l’impacte que aquest té, ha tingut 
i tindrà en les maneres de treballar dels 
professionals. En un entorn tan canviant, 
creus que les associacions i col·legis pro-
fessionals continuen sent importants per 
al sector bibliotecari? Per què?

Actualment la forma de relacio-
nar-se dels professionals és a la 
xarxa, el directori el veiem a Linke-
dIn per anomenar una de les xar-
xes professionals clàssiques. Els 
comentaris els fem a l’antic Twi-
ter anomenat ara X. La formació 
la fem en línia i sovint s’aprofiten 
recursos gratuïts d’Internet.
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Sí, en part ja ho deia en resposta a una pre-
gunta anterior. 

Les associacions i col·legis professionals 
són importants per als col·lectius professionals 
per tot el que hem anat comentant, però bàsi-
cament perquè són els interlocutors d’aquests 
col·lectius i representen el sector en un territori 
concret. 

Ara bé, són o seguiran sent importants en 
la mesura que aconsegueixin resultats i els 
professionals els puguem apreciar. Avui dia, 
no vivim tant de la tradició i el respecte a les 
institucions existents com els antics gremis, 
senzillament perquè la gent ens busquem la 
vida de forma diferent, el que volem és que les 
institucions que ens representen ho facin amb 
eficiència tot mostrant els resultats que s’acon-
segueixen, i això no és gens fàcil en les associ-
acions en constant adaptació al canvi.

Com perceps la situació de l’ocupació en 
el nostre sector professional? Creus que 
l’oferta acadèmica s’ajusta a les necessi-
tats de les nostres organitzacions (espe-
cialment en el sector privat)? Els profes-
sionals del nostre àmbit són conscients 
del que realment poden aportar? Com 
creus que poden ajudar-hi associacions i 
col·legis professionals?

Curiosament falten bibliotecaris al sector 
públic. Sembla que costa molta feina omplir les 
borses de treball de les administracions públi-
ques. ¿És possible que no surti el nombre sufi-
cient de graduats que es necessiten per cobrir 
les places d’oferta pública?

No sé ben bé per què passa això. Deu ser 
pel baix nombre de joves que trien les carreres 
vinculades a la nostra professió?

Em consta que les facultats dels estudis de 
biblioteconomia, documentació i informació 

que encara queden a Espanya fan un esforç 
per ajustar els currículums a les necessitats del 
mercat laboral; tot i això, l’evolució del món del 
treball i la demanda de les necessitats emer-
gents fan que l’Acadèmia hagi de reajustar les 
seves matèries constantment, cosa que no és 
fàcil. 

¿No seria més fàcil que a l’Acadèmia ens 
expliquessin per què hem de fer les coses, més 
que com fer-les? El com ja l’anirem trobant al 
llarg de la nostra carrera professional perquè 
les coses canvien a molta velocitat, tan ràpi-
dament que de vegades sentim vertigen i tot.

En aquest sentit, sí que considero impres-
cindible el paper de les associacions i col·legis 
professionals, ja que poden ajustar més fàcil-
ment la seva oferta de formació professional 
permanent. 

Bibliografia
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La promoció de la professió i el 
seu posicionament a nivell social 
i polític són per a mi els aspectes 
més urgents. Sense posiciona-
ment no hi ha visibilitat, i quan 
un col·lectiu professional és invi-
sible, la seva representativitat és 
baixa i no pot exercir la força que 
cal per pressionar i reivindicar les 
expectatives i els objectius profes-
sionals. 
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Les anteriors 
presidències del 
COBDC del segle 
XXI
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Parlar d’associacionisme en la nostra professió 
passa, com no podria ser d’una altra manera, 
per posar en valor aquelles persones que, il·lu-
sionades, han acceptat en algun moment de la 
seva vida dedicar una temporada a posar-se al 
capdavant de la professió i agafar fort aquest 
timó amb ambdues mans per dur el COBDC 
a bon port.

En aquesta ocasió traiem la pols del retrovisor 
i allarguem la vista enrere fins a l’any 2000, en 
aquell moment en què ens semblava que tot ha-
via de canviar d’un dia per l’altre. Des d’alesho-
res el nostre col·legi ha estat presidit per l’Adela, 
en Dani, l’Eulàlia, la Marga, l’Eugènia i la Mercè.

En comú moltes hores de feina per amor a la 
professió, molts reptes aconseguits i d’altres que 
van quedar en l’oblit, algunes desil·lusions con-
vertides de nou en repte, un sentit profund de 
pertinença al grup i un deure moral de defensa 
dels valors que identifiquen aquesta nostra feina. 

Donem les gràcies a totes aquestes persones 
per la seva generositat i per haver deixat la seva 
empremta que, per petita que sembli, ben se-
gur haurà servit molt per a generacions futures. 

Adela d’Alòs-Moner 
2000-2003
Durant el període en què vaig ser presidenta 
del Col·legi hi va haver, sens dubte, un fet que 
ens va comportar algunes tensions i una certa 
dedicació: el debat l’any 2002 sobre la Biblio-
teca Pública Central de Barcelona.

Quan semblava que, finalment, es construi-
ria la Biblioteca a l´Espai del Born (el con-
veni entre Ministeri, Departament de Cultura 
de la Generalitat de Catalunya i Ajuntament 
s´havia signat el 21 de novembre de 1997), 
es va iniciar un intens i ampli debat sobre 
la conveniència o no de conservar les res-
tes trobades el 2001 i de compatibilitzar-les 
amb la Biblioteca. Durant els mesos d’abril a 
juliol del 2002 pràcticament cada dia hi ha-
via articles. També comunicats de col·lectius 
professionals.

La mateixa administració pública va dubtar en 
més d’una ocasió. Tot i que el 17 d’abril Ajun-
tament de Barcelona i Generalitat de Catalunya 
van acordar que la Biblioteca convisqués amb 
les restes del Born, i el 4 de maig anunciaven 
un Principi d’acord perquè la biblioteca i les 
restes arqueològiques cohabitin al Born, po-
ques setmanes més tard es comença a qües-
tionar la cohabitació. 

Fins i tot, al juliol, l’Ajuntament va estudiar la 
possibilitat de construir la Biblioteca de distric-
te en el Born, compatible amb les restes, i por-
tar la provincial al Fòrum.

Turisme de Barcelona va encarregar un estudi 
(51 pàg.) al setembre del 2002 a ARTImedia 
que porta per títol: El Born: biblioteca o jaci-
ment. Estimació d´usuaris.

Finalment, el 8 d’octubre l’Ajuntament anuncia 
que la Biblioteca de Barcelona no s´instal·larà al 
Mercat del Born.
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Per part del Col·legi vam procurar mantenir una 
actitud de cautela i prudència. Dins del mateix 
Col·legi, evidentment, també hi havia opinions 
diferents. Vam crear una comissió integrada 
per bibliotecaris i arquitectes per anar seguint 
el projecte i vam centrar les nostres interven-
cions a explicar l´important rol de la biblioteca 
central urbana. El 2 de maig vam enviar a les 
tres administracions implicades i a la premsa 
un comunicat en què manifestàvem la neces-
sitat d’una biblioteca central urbana on cons-
tatàvem que dels 5.600 milions de pessetes 
de pressupost ja se n’havien gastat més de 
1.000. Demanàvem a les administracions im-
plicades el seu compromís amb la Biblioteca i 
explicàvem quin havia de ser el seu paper cul-
tural i social.

Si m’estenc una mica en aquest fet és pel seu 
impacte. L’any passat, finalment, es va sig-
nar l’acord entre les tres administracions i la 
Biblioteca, una de les assignatures pendents 
més antigues de la ciutat. S’ubicarà al costat 
de l’Estació de França. Es preveu que estigui 
acabada l’any 2027, 30 anys després de la sig-
natura de l’acord.

Les actuacions les podem dividir en dos tipus: 
d’ordre extern i intern.

Les principals d’ordre extern van centrar-se en:

— Contactes i reunions amb la premsa. Vam 
iniciar-los amb una invitació a diversos pe-
riodistes a un dinar en un hotel al centre de 
la ciutat i no va fallar pràcticament ningú. 
El que més ens va sorprendre va ser que 

ens van dir que érem “invisibles”. No sabien 
molt bé a què ens dedicàvem. Han passat 
els anys i, molt em temo que no han millorat 
gaire les percepcions.

— Contactes i reunions amb altres col·legis o 
associacions professionals. En ser la nostra 
una professió que actua de manera transver-
sal, vam concertar entrevistes amb degans 
o presidents de diversos col·legis profes-
sionals: enginyers, telecomunicacions, pe-
riodistes, metges, advocats, etc. He de dir 
que tothom va acceptar una trobada, tret del 
degà del Col·legi d´Advocats, que va dir (més 
o menys) que no tenia temps per perdre (!). 
Arran de les entrevistes es van concretar di-
verses propostes d’actuacions conjuntes. A 
tall d’exemple, es va organitzar una taula ro-
dona amb el Col·legi de Periodistes i l´associ-
ació Arxivers sobre el Dret a la Informació.

— Organització de Jornades:
— 8es Jornades Catalanes de Documentació 

(15 i 16 de novembre del 2001) amb el títol 
Catalunya en la societat de la informació: 
realitats i reptes. S’hi van implicar profes-
sionals d´altres col·lectius. Enteníem que era 
una manera de donar visibilitat a la nostra 
tasca. Tot i així, recordo que no va ser molt 
ben rebut per una part de la professió.

 https://cobdc.org/cobdc/jornades/8es-jcd-
15-i-16-de-novembre-de-2001/

 [Consulta: 3 de març de 2023]
— 2es. Jornades de Biblioteques Escolars (14-

16 de febrer del 2002).
 https://cobdc.org/cobdc/jornades/2es-

jornades-de-biblioteques-escolars/
 [Consulta: 3 de març del 2023]
— 8as Jornadas Españolas de Documentación 

de Fesabid: Els sistemes d’informació a les 
organitzacions: eficàcia i transparència, (6-8 
de febrer del 2003)

 https://www.fesabid.org/barcelona2003/
catala/presenta.html

 [Consulta: 3 de març de 2023]

Les actuacions d’ordre intern van ser:

— Millores en el local amb l’adequació de les 
sales per fer cursos (en aquell moment, 

En ser la nostra una professió que 
actua de manera transversal, vam 
concertar entrevistes amb degans 
o presidents de diversos col·legis 
professionals: enginyers, teleco-
municacions, periodistes, metges, 
advocats, etc. 
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eren presencials), millores en l´espai de 
treball del personal i una intervenció a la 
petita capella amb restauradores. Com a 
curiositat podem explicar que la neteja es 
va fer amb molts quilos de goma d’esbor-
rar, ja que les parets eren fosques per l’ús 
de les espelmes. També es va habilitar un 
petit espai perquè s´hi pogués encabir l´As-
sociació Lectura Fàcil.

— Professionalització del personal. Un canvi 
important, i gens fàcil, que va comportar 
algun acomiadament, la reducció en una 
persona, la redistribució de tasques i la con-
tractació d’una nova gerent.

— Reforç dels grups de treball. Va ser una altra 
línia d’actuació i va ser en aquest marc que 
va néixer Nascuts per llegir, dins el Grup de 
Biblioteques Infantils i Juvenils del Col·legi, 
per promoure el gust per la lectura des del 
primer mes de vida. Era un projecte inter-
disciplinari de professionals de la salut, bi-
bliotecaris i persones relacionades amb la 
literatura infantil. 

— Actuacions dirigides a la captació de socis. 
Vam fer, per exemple, un sopar amb estu-
diants de l’últim curs dels estudis per sa-
ber com veien el COBDC, quina opinió en 
tenien, si es col·legiarien i, en cas que no 
ho tinguessin clar, què hauríem de fer per 
aconseguir-ho. Sens dubte els seus comen-
taris ens van ajudar molt.

Cal dir que hi va haver un gran compromís per 
part de tots els membres de la Junta als quals 
vull agrair, també uns anys després, la seva 
implicació. L’impacte que pot tenir el COBDC 
és fruit de les orientacions i directives que es 
prenen entre tots en cada moment. I també les 
actuacions concretes del col·legiats en el seu 
àmbit laboral.

D’això n’hem de ser tots molt conscients.

Adela d’Alòs-Moner
Presidenta del COBDC (2000-2003)

Eugènia Serra Aranda
2003-2006
L’etapa que vaig presidir el COBDC va ser del 
2003 al 2006.

Presidir el COBDC em va donar una mirada 
molt més àmplia de la professió; val a dir que 
el fet d’haver estat tresorera del Col·legi del 
1989 al 1992 ja m’havia permès valorar com 
és d’interessant formar part d’una junta. Sovint 
he encoratjat els companys de professió per 
fer-ho almenys una vegada a la vida!

La Junta del 2003-2006 era una junta força 
jove en la qual hi havia professionals de sectors 
molt diferents. Justament la composició era di-
versa per donar un missatge positiu en el sentit 
que ser bibliotecari i/o documentalista oferia 
moltes sortides i llocs de treball possibles. A 
la nostra Junta hi eren representades tot tipus 
d’especialitats: biblioteca nacional, biblioteca 
universitària, biblioteca especialitzada, bibliote-
ca pública, centre de documentació d’un mitjà 
de comunicació, d’un centre cultural, empresa, 
consultoria i món acadèmic.

Recordo un entusiasme general i un encaix 
magnífic amb l’equip del COBDC, van ser tres 
anys intensos però a la vegada extremadament 
interessants i estimulants.

Volíem millorar la col·legiació i posar en valor 
el COBDC a través d’uns serveis de qualitat; 
incrementar la presència social de la professió, 
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treballar en col·laboració amb altres col·lectius 
afins, potenciar la transversalitat amb persones 
de disciplines connexes, i crear espais de tro-
bada, diàleg, d’intercanvi i aprenentatge. 

Entre les accions que vam impulsar:

— Encarregar la redacció del primer codi de-
ontològic del COBDC; el codi, preparat per 
una comissió amb un grup reduït de profes-
sionals, va ser aprovat en assemblea a les 
10es Jornades del maig del 2006.

— Encarregar la preparació de la primera bi-
bliografia per a oposicions a biblioteques 
públiques de Catalunya.

— Posar en marxa la campanya —una mica 
provocadora— del “segon ofici més vell del 
món” per donar-nos visibilitat.

— Posar en marxa la campanya “Què sabem 
fer i què oferim a les organitzacions del segle 
XXI”, per fer difusió dels perfils profes sionals 
que comprèn la nostra professió i que vam 
distribuir a possibles contractadors i ETTs.

— Crear el Premi COBDC al millor treball aca-
dèmic.

— Iniciar dues línies de treball noves en la for-
mació: els cursos per mòduls (per aprofun-
dir més en els temes), i la formació per a 
auxiliars de biblioteques.

— Promoure la millora de la relació amb altres 
professionals, especialment amb els arxi-
vers, amb qui vam organitzar cursos i activi-
tats, a més d’establir bones relacions entre 
juntes.

A la nostra etapa vam tenir l’oportunitat d’or-
ganitzar dues Jornades Catalanes d’Informa-
ció i Documentació, les 9es (2004) i les 10es 
(2006), que van comptar amb una alta partici-
pació, en les quals vam introduir formats nous 
com els diàlegs, panoràmiques i tallers, que 
van funcionar força bé. A nivell gràfic van ser 
fàcilment identificables —un surfista i una ren-
tadora, respectivament—, que també van ser 
objecte de debat, fet que des de la Junta vam 
valorar positivament.

Lògicament, vam continuar treballant en rela-
ció amb el món acadèmic en l’àmbit de Ca-
talunya i de l’Estat per les titulacions i l’Espai 
Europeu d’Educació Superior (EEES), i amb les 
administracions per diferents temes com les 
biblioteques escolars, la Biblioteca Pública de 
Barcelona i la de Girona, entre d’altres.

Bona part d’aquest temes eren temes de con-
tinuïtat, en els quals calia avançar, però sent 
conscients que no quedarien mai tancats, ja 
que era previsible que evolucionessin tal com 
ho fan la societat, els usuaris, els professio-
nals i les biblioteques per adaptar-se als nous 
models de tractament, consum, transmissió i 
aprenentatge de la informació i el coneixement. 
Va ser una època fantàstica, vam fer la feina de 
la millor manera que vam saber i, sobretot, la 
vam fer amb una vocació clarament col·lectiva 
i de millora del sector.

Eugènia Serra
Presidenta del COBDC (2003-2006) 

Eulàlia Espinàs
2006-2010
Per la Junta del COBDC hi hauríem de passar 
tots. Talment com per la presidència de l’asso-
ciació del nostre barri o poble, o per la presi-
dència de l’escala de veïns on vivim.

M’explico. Assumir la responsabilitat de forma 
voluntària d’una organització que transcendeix 

Volíem millorar la col·legiació i 
posar en valor el COBDC a través 
d’uns serveis de qualitat; incre-
mentar la presència social de la 
professió, treballar en col·labo-
ració amb altres col·lectius afins, 
potenciar la transversalitat amb 
persones de disciplines connexes, 
i crear espais de trobada, diàleg, 
d’intercanvi i aprenentatge
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el dia a dia de l’activitat professional i de forma 
compartida, et canvia la mirada. Fonamental-
ment, et canvia.

Quan el grup de persones que vam decidir 
presentar-nos a la Junta a principis del segle 
XXI vam formalitzar les propostes per al COB-
DC ja corrien aires nous. Segurament ja era el 
moment de no retorn dels canvis socials que 
posteriorment s’han anat succeint de forma 
desbocada i sense aturador: tecnologia, legis-
lació, estructures, drets i deures, referents,... 
canvis que han afectat de ple la nostra pro-
fessió, des de les maneres de treballar fins als 
serveis o la seva interacció amb els ciutadans 
i ciutadanes.

En aquest context, amb la comoditat que dona 
el fet de no haver-nos de confrontar amb cap 
altra candidatura (com és habitual al COBDC) 
vam proposar-nos objectius i prioritats, vam es-
tablir un pla d’accions i una temporalitat adient 
al temps que teníem. I vam iniciar l’aventura.

Els eixos vertebradors eren potenciar la diversi-
tat i pluralitat d’àmbits professionals i territorials, 
basats en la cooperació interna i amb professi-
onals d’altres sectors. Propiciar la participació 
dels col·legiats en els projectes i en les noves 
iniciatives, ja fossin pròpies o alienes. Empènyer 
per promoure canvis a mitjà i llarg termini, es-
pecialment en aspectes estructurals i legislatius 
del sistema bibliotecari. I promoure l’adaptació 
als canvis de l’entorn social i professional.

Tots aquests aspectes els vam recollir en els 
plans inicials i ens van servir de guia al llarg dels 
quatre anys que vam ser al front del COBDC.

Entremig, però, van sorgir nous escenaris i 
nous problemes a resoldre, i va ser el nostre 
repte reflexionar-hi per tenir la capacitat de fer-
hi front:

— Quina posició havia de tenir el COBDC da-
vant la dicotomia entre les titulacions de lli-
cenciats, diplomats i graduats i les possibili-
tats d’ocupar determinades places? 

— S’havia de ser present en una nova llei de llibre 
estatal que tractava les biblioteques de refiló?

— Amb quin format s’havien de fer les jornades 
perquè fossin entorns de debat i innovació?

— l’Ítem podia deixar d’imprimir-se en paper i 

Els eixos vertebradors eren poten-
ciar la diversitat i pluralitat d’àm-
bits professionals i territorials, 
basats en la cooperació interna i 
amb professionals d’altres sectors. 
Propiciar la participació dels col-
legiats en els projectes i en les no-
ves iniciatives, ja fossin pròpies o 
alienes.

Eixos inicials de la candidatura

Les TIC com a eix transversal, especialment en les 
publicacions, la formació i la comunicació.

Potenciar la visibilitat del COBDC, amb presència 
territorial i enfortint la relació amb altres 
associacions i federacions d’àmbit estatal com 
FESABID.

Visualització de la professió, des dels estudis 
universitaris fins a l’assessorament i potenciació 
de la “vida pública” o la regulació del voluntariat a 
les biblioteques.

Aproximació als col·legiats a partir de la millora 
dels serveis del COBDC als autònoms, impulsar 
un estudi dels col·legiats per conèixer perfil i 
expectatives, potenciar els grups de treball i 
mantenir actualitzats estudis d’interès per als 
professionals.
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passar a ser només en format digital sense 
perdre reconeixement i qualitat?

— Calia ampliar el projecte Nascuts per Llegir?
— Quins usos es podien donar al local per 

treure’n més rendiment?
— Convenia abordar una actualització dels 

perfils professionals? 
— Una aposta per la formació en línia podia 

repercutir negativament en la formació pre-
sencial?

— Com i què podíem oferir als nous graduats 
perquè consideressin que col·legiar-se valia 
la pena?

— Era imprescindible renovar els estatuts per 
adaptar-los a la nova legislació?

— Podia ser apropiat i beneficiós associar-nos 
sota una mateix paraigua tots els col·lectius 
de professionals de la informació?

Amb la mirada d’avui s’observen aspectes que 
encara són vigents com la força de la formació 
en línia o la cooperació amb d’altres col·lectius 
a través de la Intercol·legial (associació de col-
legis professionals que facilita l’intercanvi de 
serveis), creada aleshores.

Mentre que d’altres ja han evolucionat cap a 
altres conceptualitzacions, com generar nous 
usos al local d’aleshores; donar una nova imat-
ge a l’Ítem, que ha perdurat fins avui; o obrir les 
jornades a nous formats.

Però encara en resten uns altres que, al meu 
entendre, no s’han superat, com el posiciona-
ment dels professionals en la construcció de 
la societat del coneixement i la informació, en 
tots els contextos i potencialitats.

Amb l’equip que vam treballar durant aquests 
quatre anys de responsabilitat col·legial coin-
cidim a valorar sobretot el que això ens va 
aportar de coneixement de l’entorn en el qual 
ens movem i que, treballant cohesionadament i 
unint esforços, podem avançar molt més.

Idear, reflexionar, optar, actuar,... és la tasca de 
les persones que s’impliquen en una Junta del 
COBDC. Algunes vegades amb èxit, d’altres 

no tant, i moltes altres com una simple baula 
d’un llarga i complexa cadena.

El grup que vam compartir això ens sentim 
encara avui, 15 anys més tard!, companys i 
còmplices d’una vivència irrepetible i, en certa 
mesura, significativa a títol individual, i volem 
pensar que rellevant per a la col·lectivitat. 

Ni que sigui per això, i no és poc, animo tots els 
col·legiats que ho facin en algun moment de la 
seva trajectòria professional. La riquesa sovint 
es troba tant en el trajecte com en el destí.

En agraïment a tot l’equip que ho vam compar-
tir: Maite Comalat, Ferran Burguillos, Fidel Bell-
munt, Laura Padró, Antònia Capdevila, Alfons 
Codina, Antoni Espadas, Carme Fenoll, Maria 
Gental, Daniel Gil, Javier Leiva, Núria Llebaria, 
Marta Morera i Anna Rovira Jarque.

Eulàlia Espinàs
Presidenta del COBDC (2006-2010)

Mercè Muntada
2010-2014

Una tarda de records
Diuen alguns psicòlegs que les persones no 
recordem tot el que ha passat, ni que tot el que 
recordem ha passat de veritat. I crec que tenen 
raó. Moltes de les experiències que recordem 
són només percepcions nostres, i sovint estan 
tenyides per les circumstàncies personals que 
estem travessant en aquell moment.
 
El meu període com a presidenta del Col·legi 
entre el 2010 i el 2014 va ser un temps força 
convuls per a mi, tant a nivell professional com 
a nivell personal, ja que tenia un nen petit. La 
meva Junta va arribar al Col·legi enmig de la 
crisi econòmica que havia esclatat l’any 2008 
i que —a poc a poc— s’havia anat estenent 
per tots els sectors econòmics. Vist des d’un 
ulls actuals, allò no era crisi ni era res, però la 
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meva generació no havia viscut professional-
ment una situació com aquella, i estàvem tots 
una mica esverats davant la nova situació. Es 
respirava una certa por de perdre l’estabilitat 
laboral que tradicionalment havíem tingut els 
bibliotecaris.

Jo venia del sector privat, l’any 2009 havia 
emprès amb la meva sòcia una petita empresa 
dedicada a la gestió de continguts digitals. El 
meu desig va ser crear una Junta molt diversa, 
amb vocals procedents de biblioteca pública, 
de centres especialitzats, i també companys 
del que llavors anomenàvem nous nínxols pro-
fessionals, com l’arquitectura web o la gestió 
del coneixement. La crisi econòmica comen-
çava a afectar el nostre col·lectiu i —per pri-
mera vegada—, els bibliotecaris-documenta-
listes apareixíem a les estadístiques d’atur del 
Servei Català d’Ocupació. Com a Junta vam 
donar prioritat a trobar noves oportunitats la-
borals per als bibliotecaris-documentalistes, i 
a visibilitzar la professió allà on pensàvem que 
podíem tenir un espai. Recordo les moltes re-
unions amb Funció Pública de la Generalitat, 
perquè el nostre col·lectiu fos inclòs en els ca-
tàlegs de perfils professionals que l’Adminis-
tració utilitzava per crear noves places. Tam-
bé vam iniciar la col·laboració amb col·lectius 
professionals amb els quals, malgrat la seva 
evident proximitat professional, no s’havia es-
tablert relació, com els arxivers i els enginyers 
tècnics informàtics. 

L’any 2011 es va crear l’Associació Intercol·le-
gial de Col·legis Professionals de Catalunya, i 
des del COBDC vam donar suport a la inicia-
tiva des del primer moment. Per nosaltres era 

La crisi econòmica començava a 
afectar el nostre col·lectiu i —per 
primera vegada—, els biblioteca-
ris-documentalistes apareixíem a 
les estadístiques d’atur del Servei 
Català d’Ocupació. 

important fer-nos conèixer i, sobretot, fer-nos 
valorar.

A mesura que vaig recordant, recordo més, i 
recordo amb més afecte, perquè recordo les 
persones amb les quals vaig treballar. En aquell 
període el Col·legi tenia en cartera projectes 
força grans i complexos, com el Nascuts per 
Llegir, i creixien les necessitats de gestió. Vam 
reforçar la gerència, i vam dotar de més recur-
sos l’Àrea de Formació, perquè calia amb ur-
gència un programa formatiu més divers, que 
pogués capacitar els col·legiats per treballar en 
perfils que les empreses començaven a dema-
nar, com gestor de comunitats o curador de 
continguts.

No sempre vam ser entesos, i vam trobar 
una certa oposició per part de col·legiats 
que desitjaven una actitud més bel·ligerant 
del Col·legi en relació amb el que s’anome-
nava la defensa de la professió. També vam 
rebre fortes crítiques per part dels que con-
sideraven que no s’havia d’acceptar l’exter-
nalització d’alguns serveis bibliotecaris. Con-
tràriament al que sol passar, a mi els anys 
m’han fet més radical, i crec que en èpoques 
complicades cal sortir a pescar en mars nous 
i desconeguts. Ara tornem a estar en una 
època complicada, i l’expansió de la IA i mo-
dels com el ChatGPT posaran novament en 
el centre del debat les habilitats professionals 
dels bibliotecaris-documentalistes, i el nostre 
futur. Vull pensar que el coratge de la meva 
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Junta continua viu entre nosaltres, i sabrem 
adaptar-nos i reinventar-nos tantes vegades 
com calgui.

Mercè Muntada
Presidenta del COBDC (2010-2014)

Daniel Gil
2014-2016

Malgrat que el meu període a la presidència de 
Col·legi fou breu, ja venia formant part de dife-
rents Juntes durant les presidències de l’Eulà-
lia Espinàs i la Mercè Muntada. Des d’aquí vull 
donar les gràcies a l’Eulàlia i la Mercè per haver 
confiat en mi, i per haver-me donat l’oportuni-
tat de viure unes experiències que si no hagués 
estat per la seva generositat no hauria pogut 
viure mai. Així que ja tenia una certa experièn-
cia adquirida en la vida col·legial i en el funcio-
nament intern del mateix Col·legi. L’any 2013, 
durant el mandat de la Mercè Muntada, vaig 
assumir el càrrec de vicepresident i, un cop 
acabada la seva legislatura, va ser ella mateixa 
qui em va animar a presentar-me a les elecci-
ons del 4 de juny del 2014. Penso que aques-
tes eleccions van marcar una fita única en la 
història del Col·legi; fita que, val a dir, mai més 
s’ha repetit. I és que aquell any, i per primer 
cop en els llavors quasi trenta anys d’història 
del Col·legi, es van presentar dues candida-
tures a presidir la institució. El traspàs entre 

El traspàs entre Juntes sempre 
s’havia portat a terme establint 
contactes entre altres professi-
onals del nostre col·lectiu, però 
aquell any va resultar únic, i el 
col·lectiu va poder exercir la tria 
d’una nova Junta de manera par-
ticipativa i democràtica. 

Juntes sempre s’havia portat a terme establint 
contactes entre altres professionals del nostre 
col·lectiu, però aquell any va resultar únic, i el 
col·lectiu va poder exercir la tria d’una nova 
Junta de manera participativa i democràtica. 
I repeteixo, aquest fet no ha passat mai més 
en els posteriors canvis de Junta. I és un fet 
del qual em sento molt orgullós i també molt 
agraït. Des de la mirada del col·lectiu, penso 
que això ens hauria de fer pensar, i caldria obrir 
un debat seriós entre tots els professionals ca-
talans, perquè és evident que alguna cosa falla 
quan el col·lectiu no pot triar els seus represen-
tants en la institució legal que els representa 
i els defensa davant les administracions, les 
empreses i la societat en general. No pot, o no 
vol, i que ja ens està bé que així sigui…, la qual 
cosa seria encara molt més greu. Des d’aquí 
vull també tenir un record i un agraïment a la 
Montserrat Garcia Alsina, que presidia la can-
didatura “Fem COBDC x tu”, i a tots els mem-
bres que en formaven part. I també vull donar 
les gràcies a la Gisela, la Maika, l’Eli, el Jordi, 
l’Aldara, el Marc, la Miryam, l’Aina i el Josep 
Miquel, tots els companys que formaven part 
de la candidatura “A prop teu”, i que vaig tenir 
l’honor i la responsabilitat de presidir.

A nivell personal i professional, la confecció 
de la candidatura va suposar un aprenentatge 
enorme: trucades a companys i companyes 
per animar-los a formar-ne part, l’elaboració del 
programa, la seva defensa en debats, l’apari-
ció en mitjans de comunicació… De tot plegat, 
en guardo un molt bon record, i ja forma part 
de la meva motxilla d’experiències i vivències. 
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Les alegries, però, van durar poc. La meva 
presidència va durar poc, del 2014 al 2016, i 
va estar marcada per la inestabilitat, constants 
canvis a la Junta, dimissions i problemes la-
borals interns. I he de reconèixer que llavors 
no ho vam saber gestionar, ni tampoc vam 
aconseguir ser una Junta cohesionada i unida. 
Tot això fou segurament l’aspecte més nega-
tiu de la meva presidència. Però també n’hi ha 
de positius, evidentment. El principal, penso, 
fou el canvi d’orientació i de to dels editorials 
de la Junta, que apareixien cada mes al Docu-
ment. Els editorials van passar de tenir un to 
neutre a tenir-ne un altre de més reivindicatiu, 
més de posicionament, defensa i opinió sobre 
temes delicats de la professió, i que fins llavors 
no havien tingut visibilitat, i encara menys les 
diferents juntes havien dit la seva. Aquest fou, 
sense cap mena de dubte, el nostre principal 
èxit i el llegat més important que vam deixar.

Daniel Gil
President del COBDC (2014-2016)

Marga Losantos
2016-2020
Entre el 2016 i el 2020 vaig presidir la Junta 
del Col·legi. Tot i que no era la meva primera 
experiència en els òrgans de govern del COB-
DC, perquè de ben jove ja havia format part de 
la junta que presidia Lluís Bagunyà, ser-ne la 
presidenta era ben diferent. 

Quan em van proposar participar de nou en la 
Junta del Col·legi i a més presidir-lo, m’hi vaig 
llençar sense tenir clar què representava, a ni-
vell professional i personal. Vaig acceptar-ho 
perquè em semblava que com a professional 
tenia una certa responsabilitat envers el Col·le-
gi, que era una entitat que s’havia de cuidar 
entre tots. Pensava que anava a posar el meu 
granet de sorra en el funcionament de l’associ-
ació professional; el que no m’esperava era tot 
el que aquesta m’aportaria, al llarg dels quatre 
anys que en vaig ser presidenta. 

Al llarg de la nostra carrera professional, la 
majoria de nosaltres treballem en el mateix 
àmbit o molt similar, encara que canviem de 
feina. Formar part de la Junta em va permetre 
veure la professió des d’una talaia, conèixer i 
tenir contacte amb professionals de perfils ben 
diferents, i aprendre d’ells. Al mateix temps, 
em va fer conscient que no som els únics que 
treballem per fer arribar la informació i el co-
neixement als ciutadans; que en som molts, 
cadascú des del seu lloc de treball. Em va 
ensenyar la importància de la col·laboració i la 
cooperació entre els diferents sectors. 

Presidir la Junta del COBDC em va donar 
l’oportunitat de participar en fòrums nacionals i 
internacionals, representant la professió i formar 
part d’entitats on es pensa la cultura i intentar 
incidir en l’establiment de les polítiques públi-
ques. Va ser un procés d’aprenentatge continu. 

Estar al davant del Col·legi em va permetre 
conèixer la feina que fan els diferents grups de 
treball, sense els quals el COBDC no seria el 
que és. També, em va portar a descobrir qui hi 
havia darrere el teló, portant el dia a dia del Col-
legi. Les juntes van i venen, però el personal del 
Col·legi és allà, al peu del canó. Per això no puc 
més que agrair la feina i el suport que vaig tenir 
en les persones amb qui vaig treballar, la Cristi-
na Pérez, la Sílvia Blanch , la M. Ángeles Coleto, 
la Montserrat Terrones i el Jaume Ponsa.

Quan vam presentar-nos com a Junta ens vam 
proposar uns objectius, que es van fer realitat 
en major o menor mesura:
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— Més participació. Aconseguir que els pro-
fessionals sentissin que formaven part del 
Col·legi. En aquesta línia anava l’organitza-
ció de Jornades, i el documental BiDes, que 
es va presentar en aquell moment. 

— Més formació i activitats. Procurar augmen-
tar i sobretot diversificar la formació, i oferir 
activitats que arribessin a tot el territori. En 
aquest sentit vam organitzar les Jornades 
“Biblioteca pública i compromís social” a 
Tarragona, Lleida i Girona o el seminari “Co-
munica com un professional: social media 
per a biblioteques i unitats d’informació” a 
Girona. 

— Publicacions. Continuar i ampliar la traduc-
ció de publicacions d’organismes oficials 
com l’IFLA. Vam publicar la 2a edició revisa-
da de les Directrius IFLA per a la biblioteca 
escolar i les Directrius IFLA per a serveis bi-
bliotecaris per a adolescents. 

— Reforçar les relacions institucionals. 
— Augmentar la visibilitat dels professionals i 

del mateix Col·legi. Es va preparar un ca-
tàleg de perfils professionals, on apareixia 
gent de tots els àmbits possibles, per pre-
sentar els possibles “ocupadors”. 

— Titulacions: Teníem clar que el Col·legi ha-
via de ser un agent actiu en la unificació de 
titulacions i havia de vetllar per la dignifica-

Presidir la Junta del COBDC em va 
donar l’oportunitat de participar 
en fòrums nacionals i internaci-
onals, representant la professió i 
formar part d’entitats on es pensa 
la cultura i intentar incidir en l’es-
tabliment de les polítiques públi-
ques. Va ser un procés d’aprenen-
tatge continu. 

ció de la professió i per assegurar que en 
els processos selectius es demanessin les 
titulacions adequades. Vam voler fer una re-
flexió sobre la possibilitat d’obrir el Col·legi 
a les noves titulacions no tradicionals però 
que són clarament del nostre àmbit, però 
encara hi ha molta feina per fer. 

— Seu del COBDC. Ben aviat vam ser cons-
cients que optimitzar els recursos del Col-
legi per dedicar-los a donar millor servei als 
col·legiats passava per un canvi de seu. 
Ens va costar els quatre anys de Junta 
trobar un nou local, però finalment ho vam 
aconseguir. 

Què ens hauria agradat? 

— Aconseguir més massa col·legial i que aques-
ta estigués més implicada amb el Col·legi. 

— Haver aconseguit canvis en la classificació 
dels llocs de treball, sobretot a l’administra-
ció, i la titulació necessària per accedir-hi, 
aconseguir una major flexibilitat. 

— Millorar la situació de les biblioteques esco-
lars, i que es creessin les que falten. 

— Establir una relació més fluida amb entitats 
com l’Associació d’Arxivers, i dur a terme 
projectes junts. 

— Donar més visibilitat al Col·legi i sobretot als 
professionals davant la societat i els possi-
bles “ocupadors”. 

Van ser quatre anys enriquidors, tant a nivell 
personal com professional. Vaig tenir l’opor-
tunitat de treballar amb un grup de persones 
magnífiques, conèixer noves realitats i apren-
dre d’elles. Penso que tothom hauria de passar 
pel Col·legi, fins i tot els estudiants. Tothom en 
sortiria guanyant.

Marga Losantos
Presidenta del COBDC (2016-2020) 
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Els mecanismes 
de participació 
d’associacions 
i col·legis 
professionals 
https://doi.org/10.60940/itemn75id422147 

En la caixa d’eines d’aquest número de la re-
vista Ítem, centrat en l’associacionisme pro-
fessional, hem volgut donar veu a les asso-
ciacions i col·legis professionals del territoris de 
parla catalana. Presentem aquí el qüestionari 
que han respost l’Associació d’Arxivers Valen-
cians (AAV), l’Associació de Professionals de 
l’Arxivística i la Gestió de Documents de Cata-
lunya (AAC) i el Col·legi Oficial de Bibliotecaris 
i Documentalistes de la Comunitat Valenciana 
(COBDCV), centrat bàsicament en els meca-
nismes per al foment de la participació dels 
membres de totes tres organitzacions. 

Com veureu a continuació, de les respostes es 
desprèn que compartim objectius, reptes i in-
quietuds semblants, fet que augmenta el senti-
ment de pertinença a un col·lectiu.

Qüestionaris rebuts a l’abril de 2023; 

revisats al maig de 2023.

Associació d’Arxivers 
Valencians (AAV)
https://arxiversvalencians.org/

La necessitat de comptar amb un marc orga-
nitzatiu que agrupara totes aquelles persones i 
institucions vinculades amb el món dels arxius 
dins del territori valencià va cristal·litzar final-
ment l’any 1999 mitjançant la creació de l’AS-
SOCIACIÓ D’ARXIVERS VALENCIANS (AAV). 
Esta naix per a donar cabuda no només als 
professionals repartits per tota la geografia va-
lenciana i que desenvolupen la seua activitat en 
tot tipus d’arxius (municipals, històrics provin-
cials, centrals administratius, eclesiàstics, etc.), 
sinó que també vol incorporar qualsevol altre 
professional o institució pròxims a este camp 
de l’Administració i de la Cultura. Així, entre els 
seus membres trobem professors universitaris, 
organismes públics, estudiants, etc. Des de 
l’any 2008 fou aprovat en Assemblea el can-
vi de denominació, que passà a denominar-se 
ASSOCIACIÓ D’ARXIVERS I GESTORS DE 
DOCUMENTS VALENCIANS.

A tots ells, l’AAV pretén dotar-los del mitjà que 
permeta accedir a una formació professional 
continuada, intercanviar experiències i coordi-
nar actuacions amb altres professionals a tra-
vés de múltiples vies, com poden ser els grups 
de treball, participació en fòrums i debats, i al-
tres, tant en l’àmbit autonòmic, com nacional i 
internacional.

A hores d’ara el nombre d’associats ascendeix 
a 161 i els seus objectius ens marquen dife-
rents fites:
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— Col·laborar en defensa dels drets i interes-
sos dels associats/ades i representar-los/
les davant els organismes i entitats corres-
ponents.

— Potenciar el desenvolupament de la profes-
sió d’arxiver/a i la millora dels serveis d’arxiu.

— Promoure la formació tècnica dels associ-
ats/ades.

— Fomentar les relacions professionals dels as-
sociats/ades dins de la Comunitat Valenciana.

— Fomentar la defensa del patrimoni docu-
mental com a bé cultural, mitjançant cam-
panyes de sensibilització dirigides tant a 
institucions públiques i privades com als 
ciutadans/danes.

— Establir canals d’informació i col·laboració 
amb institucions públiques o privades com-
petents en la gestió d’arxius.

— Mantenir contactes i col·laborar amb asso-
ciacions espanyoles d’altres comunitats au-
tònomes o estrangeres de característiques 
similars a esta.

— Impulsar les xarxes amb diferents campa-
nyes amb vídeos, creació de webs amb im-
pacte. 

Quines són les principals línies de treball 
del vostre col·legi/associació en l’actuali-
tat?
— Presència social dels arxius i arxivers valen-

cians. La comunicació és un objectiu bàsic i 
transversal, que afecta el conjunt de les ac-
tivitats que desenvolupem. 

 Posar en valor la marca “Arxivers” i millorar 
la seua reputació en línia, atraient nous pú-
blics i audiències als nostres continguts. En 
esta línia és molt important crear continguts 
de qualitat i inèdits vinculats al nostre valor. 
Per exemple, esdeveniments vinculats a les 
nostres institucions arxivístiques i també re-

lacionats amb arxivers del passat que han 
exercit un gran paper, com ara Vicenta Cor-
tés, valenciana, per tal d’aprofundir i afavorir 
el coneixement del públic general de la figu-
ra de l’arxiver com a professional.

— Campanya ReConeix els teus arxius, que 
ens permetrà presentar un material audio-
visual de qualitat dels centres arxivístics del 
nostre territori produït per Arxivers Valen-
cians. Campanya de vídeos d’una duració 
màxima de 5 minuts per tal de mostrar els 
grans dipòsits documentals del territori va-
lencià. Amb un text llegit amb veu en off i 
subtitulat per tal de facilitar-ne l’accessibili-
tat.

— Posar de manifest la gran riquesa arxivísti-
ca valenciana amb el projecte ArxiuMap, un 
mapeig geolocalitzat dels diferents arxius 
tant privats com públics al llarg de tot el ter-
ritori valencià. Arxiumap.org

— Ampliar el coneixement sobre els arxius a 
diferents etapes formatives. Projecte Esbri-
nant els arxius, programa didàctic del qual 
traurem com a resultat una guia docent en 
forma de quadern i material audiovisual per 
tal d’impartir durant una setmana a l’any als 
centres de secundària de la Generalitat Va-
lenciana en l’àmbit de la Setmana dels Ar-
xius. Els materials didàctics es presentaran 
en trilingüe.

— Proposta de Màster Oficial d’Arxivística
— Revisió i ampliació de continguts destinats 

als nostres socis. Una web és pràctica amb 
contingut privat més intuïtiu i amb més valor 
afegit.

— Continuar amb al Circuit Formatiu. Forma-
ció gratuïta de qualitat per als nostres socis 
i sòcies.

— Continuar la publicació de la revista de l’As-
sociació amb un nou disseny, i articles d’ac-
tualitat.

Quins són els principals mecanismes de 
participació dels associats en la vostra or-
ganització?

La participació la fomentem fent del treball 
de les nostres associades i associats nous 
productes culturals que mostren la seua vàlua i 

Posar en valor la marca “Arxivers” i 
millorar la seua reputació en línia, 
atraient nous públics i audiències 
als nostres continguts.
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coneixement. A hores d’ara tenim en marxa di-
versos projectes col·laboratius que donen veu 
pròpia als nostres professionals; a més a més, 
els socis solen participar en la formació de for-
ma activa, sobretot als cursos en línia.

De quina manera han variat aquests me-
canismes arran de la pandèmia?

Abans de pandèmia era més freqüent vo-
re’s en cursos de formació de forma presencial. 
Després de pandèmia no s’ha recuperat el ni-
vell presencial dels cursos i les sòcies i els socis 
demanen formació en línia. Els és més còmode 
tindre la formació des de la feina sense haver 
de desplaçar-se a les capitals de província.

Quines accions feu per implicar els pro-
fessionals en els mecanismes de partici-
pació?

Els projectes que hem estat posant en 
marxa i els proposats contribuïxen a fer que la 
implicació dels socis siga més activa. Donar a 
conèixer els arxius on treballen o a ells i elles 
mateixos fa que es revalore la marca “arxiu” i 
que els socis se senten més interconnectats. 
Intentem des de les diferents xarxes socials i 
correus fer una publicitat que impacte per a 
poder formar part de forma activa en els dife-
rents projectes. 
 
Trobeu alguna dificultat per fomentar l’ús 
dels mecanismes de participació de la 
vostra organització per part dels profes-
sionals?

Intentem arribar a tots els socis, però el rit-
me de vida i la feina fan que no es puga dedicar 
el temps suficient per a involucrar-se tot el que 
es voldria. Per ara l’acceptació dels projectes 
ha estat molt bona.

Quines accions de difusió realitzeu per 
donar a conèixer els vostres mecanismes 
de participació?

Xicotets vídeos a mode de publicitat expli-
cant el projecte o fent una prèvia i difonent-ho 
en xarxes socials i correus. Pensem que la for-
ma més impactant de publicitat és el vídeo i este 
ens ha servit perquè els socis s’involucren més.

Els cursos de formació amb cartelleria i cor-
reus electrònics.

Quins reptes teniu de cara al futur?
Aconseguir dur endavant projectes com el 

Màster Oficial en Arxivística i dur endavant una 
Guia Didàctica que forme part dels instituts va-
lencians.

Que la marca Arxiu estiga en alça i que els so-
cis s’involucren molt més en l’associacionisme.

Associació de
Professionals de
l’Arxivística i la Gestió 
de Documents de
Catalunya
https://arxivers.com/

El 25 de juny de 1985 un grup de professionals 
vinculat als arxius van aprovar, en assemblea ge-
neral extraordinària, els estatuts de l’Associació 
d’Arxivers de Catalunya. Prenia cos legal la nostra 
associació amb la finalitat inicial genèrica de “pro-
curar el bé dels arxius i dels arxivers de Catalu-
nya”. El primer llistat de socis, tancat a 1 de març 
de 1986, oferia la xifra de 87 membres, provinents 
d’arxius municipals, “històrics comarcals”, depar-
taments de la Generalitat i també d’arxius privats.

Els Estatuts actualment vigents es van apro-
var el 22 d’abril del 2021. Un dels principals 
canvis que introduïxen és la modificació del 
nom de l’entitat, que passa a ser Associació 

A hores d’ara tenim en marxa di-
versos projectes col·laboratius 
que donen veu pròpia als nostres 
professionals; a més a més, els so-
cis solen participar en la formació 
de forma activa, sobretot als cur-
sos en línia.
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de Professionals de l’Arxivística i la Gestió de 
Documents de Catalunya. Este canvi respon a 
la necessitat de resoldre qualsevol discrimina-
ció en matèria de gènere que pugui suscitar 
un nom que ha de representar tots i totes les 
professionals.

Actualment, l’AAC compta amb més de 820 
associats, distribuïts en cinc categories (socis 
numeraris, institucionals/empresarials, emè-
rit, honorària i estudiants), i ha aconseguit ser 
el referent corporatiu per als professionals de 
l’arxivística i la gestió de documents catalans, 
tant des de la perspectiva dels mateixos pro-
fessionals del sector com des de la de les ad-
ministracions i dels més significats agents de la 
societat civil.

Cada vegada més, el nostre perfil professio-
nal esdevé més bàsic per afrontar l’ordenada 
producció de documents, la gestió de dades i 
d’informació en entorns operatius o contextu-
als, la promoció d’una transparència eficient i 
eficaç, la rendició de comptes i, per descomp-
tat, la preservació i la posada en valor del pa-
trimoni documental. En aquest llarg trajecte en 
què les dades passen a informació i esta es 
fixa en documents, les tasques a realitzar són 
molt diverses. Per este motiu, les organitzaci-
ons públiques i privades cada vegada més sol-
liciten este perfil per afrontar el gran repte de la 
governança de la informació.

Quines són les principals línies de treball 
del vostre col·legi/associació en l’actuali-
tat?

Les principals línies de treball de l’Associa-
ció de Professionals de l’Arxivística i la Gestió 
de Documents de Catalunya (AAC) en l’actu-
alitat es basen a donar a tots els associats i 
associades les eines suficients per a poder de-
senvolupar la seua activitat professional de la 
millor manera possible, i a enfortir i potenciar la 
figura del professional de l’arxivística. 

També té com a missió defensar els inte-
ressos legítims, tant individuals com col·lectius, 
d’estos professionals, així com la d’impulsar i 
desenvolupar la professió mitjançant accions 
de promoció i de formació.

És per això que l’AAC té un programa de 
formació molt potent, que permet que les per-
sones assistents estiguen al dia de l’avenç de 
la professió. Esta formació inclou un Congrés 
bianual, així com jornades i cursos específics.

L’AAC s’encarrega de distribuir informació 
relativa al món de l’arxivística, la gestió docu-
mental i la governança de la informació, mit-
jançant una sèrie de publicacions (la revista 
Lligall, de periodicitat anual, la DaDa, un butlletí 
electrònic, i la revista Textos), i d’oferir assesso-
rament a l’hora d’engegar projectes de la pre-
servació i la difusió del patrimoni documental 
de Catalunya.

La professió té diferents vessants (tractem 
documentació de naturalesa molt variable, i és 
diferent gestionar pergamins del segle XII o els 
expedients electrònics de les administracions) 
i l’AAC vetlla perquè totes estes vessants se 
senten representades en l’associació.

Amb l’objectiu d’impulsar el sector profes-
sional de l’arxivística, la gestió documental i la 
governança de la informació, l’AAC ha realitzat 
moltes accions i activitats amb diferents orga-
nismes i entitats com la Diputació de Barcelo-
na, el Departament de Cultura de la Generalitat 
de Catalunya, el Ministeri de Cultura i diversos 
ajuntaments. També s’han establert acords de 
col·laboració mútua amb agents bàsics en ma-
tèria de transparència, accés a la informació 
pública, administració digital, societat digital o 
cooperació municipalista. 

En l’àmbit internacional, l’AAC és membre 
de la categoria B (associacions professionals) 
del Consell Internacional d’Arxius (CIA/ICA) 
des de 1988. Des de l’any 1992, un represen-
tant de l’AAC forma part del Comitè Directiu de 
la Secció d’Associacions Professionals (SPA) 
de l’ICA i n’ha ocupat càrrecs directius durant 
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diferents períodes. El contacte amb agents in-
ternacionals és fonamental perquè l’arxivística 
catalana siga coneguda al món i com a punt 
d’entrada de tot el coneixement internacional.

Quins són els principals mecanismes de 
participació dels associats en la vostra or-
ganització?

Els mecanismes de participació de l’AAC es 
concreten, sobretot, en la participació en l’As-
semblea anual. És llavors quan els associats 
poden expressar neguits i propostes. 

Altrament, l’AAC fa qüestionaris periòdics 
sobre la formació realitzada i els canals de co-
municació habituals estan oberts per a la re-
cepció de propostes.

Ara bé, també s’han portat a terme alguns 
processos participatius extraordinaris, com per 
exemple la renovació dels estatuts portada a 
terme entre els anys 2020 i 2021. Un grup de 
treball de la Junta va elaborar una nova pro-
posta d’estatuts que es va passar a tots els 
associats perquè hi poguessen fer aportaci-
ons. Es va fomentar la participació a través 
dels canals habituals de comunicació, sobretot 
el newsletter i les xarxes socials. El grup de tre-
ball va debatre les aportacions rebudes i es va 
elaborar una nova versió del document, que és 
la que es va portar a votació de les persones 
associades en una assemblea extraordinària 
del 2021, i que finalment es va aprovar.

L’AAC no només promou la participació en 
processos propis, sinó que també ha fomentat 
la participació dels seus associats i associades 
en processos participatius externs, com per 
exemple el procés participatiu d’elaboració del 
Pla d’Arxius i Gestió Documental de Catalunya 

realitzat pel Departament de Cultura de la Ge-
neralitat de Catalunya. Este procés ha constat 
d’una sèrie de taules de contrast de profes-
sionals i d’un procés participatiu amb la pla-
taforma Decidim. L’AAC ha aportat proposta 
de professionals per a les taules i ha instat els 
seus socis i sòcies a participar en la plataforma 
Decidim, ja fos lliurement o adherint-se a les 
propostes de l’AAC.

Finalment, l’AAC compta amb la partici-
pació dels associats i les associades a través 
dels diferents grups de treball que s’organitzen 
mitjançant les vocalies. Estos grups es consti-
tuïxen per a tractar temes específics sobre els 
quals cal fer un treball o una anàlisi. Compten 
amb experts, associats/ades o d’altres perfils, 
i la Junta és qui n’aprova l’existència, finalitat i 
membres.

De quina manera han variat aquests me-
canismes arran de la pandèmia?

Els mecanismes de participació no han vari-
at massa durant la pandèmia, però sí que es va 
haver de buscar un sistema per a poder reno-
var els càrrecs de la Junta de manera electrò-
nica. Anteriorment totes les eleccions s’havien 
fet de manera presencial en una assemblea 
extraordinària. Ja s’havia realitzat el 2020 una 
assemblea en modalitat electrònica, però les 
votacions les controlava Secretaria i, per tant, 
no eren secretes. Així doncs, el 2021, que to-
cava renovació de càrrecs de la Junta, i encara 
no es podien realitzar les eleccions en presen-
cial, i com que els estatuts estableixen el secret 
de les votacions en les eleccions, es va haver 
de buscar un sistema que permetés el vot se-
cret i a distància. Es va contractar la plataforma 
de Vocdoni, un protocol de votació electrònica, 
mitjançant la tecnologia blockchain, i universal-
ment verificable, íntegre amb les metadades, 
resistent a la censura i anònim.

Primer es va fer una prova amb la votació 
dels nous estatuts, que no requeria explícita-
ment el secret de les votacions, però que va 
servir com a prova per a les eleccions. També 
es va provar de fer les votacions de l’assem-
blea general ordinària amb esta plataforma. I 
finalment, es van fer les eleccions.

És per això que l’AAC té un pro-
grama de formació molt potent, 
que permet que les persones assis-
tents estiguen al dia de l’avenç de 
la professió. Esta formació inclou 
un Congrés bianual, així com jor-
nades i cursos específics.
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L’experiència amb Vocdoni va ser molt 
bona, ja que totes les persones associades 
que ho van voler van poder votar de manera 
secreta i garantida.

Quines accions feu per implicar els profes-
sionals en els mecanismes de participació?

Les accions per a fomentar la participació 
es basen a instar els associats i associades a 
actuar, a través del newsletter setmanal i a tra-
vés de les xarxes socials. 

Trobeu alguna dificultat per fomentar l’ús 
dels mecanismes de participació de la 
vostra organització per part dels profes-
sionals?

La principal dificultat és que a vegades els 
professionals estan poc motivats o poc avesats 
als mecanismes de participació. 

Quines accions de difusió realitzeu per 
donar a conèixer els vostres mecanismes 
de participació?

La difusió per als nostres mecanismes de 
participació es fa principalment a través del 
nostre newsletter setmanal i a través de les 
nostres xarxes socials. També realitzem news-
letters monogràfics en cas que hi hagi algun 
tema que es vullga destacar o centrar per la 
seua importància.

Quins reptes teniu de cara al futur?
L’AAC seguirà vetllant per a enfortir i poten-

ciar la figura del professional de l’arxivística. Els 
reptes essencials que ens plantegem és situar 
la figura i les tasques dels i les professionals 
de l’arxivística i la gestió de documents dins 
de l’entorn de la gestió de les dades, sense 
crear un desequilibri i un trencament professi-
onal, sabent en tot moment veure l’encaix de 
tots els i les professionals, siguen especialistes 
en una part o altra de tot el cicle de vida de la 
documentació i la informació. També ens plan-
tegem, quant als reptes, que este encaix tingui 
la merescuda translació a uns estudis universi-
taris adequats i a un reconeixement públic i la-
boral escaient als coneixements i competènci-
es del professional de l’arxivística del segle XXI.

Pel que fa a la participació, la Junta hau-
ria d’establir quins processos participatius pot 
portar a terme en els anys propers i potenciar 
que la veu dels socis i sòcies quede reflectida 
en els projectes propers, sempre amb la inten-
ció d’obrir cada cop més la participació per a 
poder escoltar i incloure totes les veus diverses 
de la nostra professió.

Col·legi Oficial de
Bibliotecaris i
Documentalistes de la 
Comunitat Valenciana 
(COBDCV)
https://cobdcv.es/

El Col·legi Oficial de Bibliotecaris i Documen-
talistes de la Comunitat Valenciana (COBDCV) 
va nàixer el 2007, amb la doble finalitat de de-
fensar i dignificar la professió de la gestora o 
gestor d’informació en els seus diferents àm-
bits de treball públic i privat, i ser reconegut 
com el referent d’esta professió a tot arreu del 
nostre territori, per la qualitat dels serveis, la 
formació que ofereix i pels professionals al-
tament qualificats i participatius en el context 
global de la societat de la informació i del co-
neixement. 

El COBDCV com a òrgan de dret públic, creat 
per la Llei 6/2006, de 9 de juny, de la Genera-
litat Valenciana, representa i impulsa el desen-
volupament professional de gestors i gestores 
de la informació i la documentació. El COBDCV 
està legitimat per a actuar com a interlocutor 
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vàlid de cara a les administracions públiques, 
i com a defensor dels serveis públics essen-
cials prestats per les biblioteques, els centres 
de documentació i els arxius. Actualment, 
té una comunitat de 480 membres, i amb la 
campanya Col·legia’t es premia els col·legiats i 
col·legiades que ens presenten professionals o 
institucions que vullguen col·legiar-se i es con-
tinua creixent i ampliant la base de membres 
de l’entitat.

Quines són les principals línies de treball 
del vostre col·legi/associació en l’actuali-
tat?

Per a donar visibilitat i posar en valor la nos-
tra professió en la societat, el COBDCV desen-
volupa estes línies de treball:
— Exercir la representació i la defensa de la 

professió davant l’Administració, instituci-
ons, tribunals, entitats i particulars amb le-
gitimació per a ser part en tots aquells litigis 
que afecten els interessos professionals.

— Col·laborar amb les administracions públi-
ques en l’exercici de les seues competènci-
es en els terminis previstos per la llei.

— Emparar i defensar els drets i el prestigi pro-
fessional i social dels col·legiats i de les col-
legiades en general.

— Examinar i denunciar les qüestions relacio-
nades amb les irregularitats en l’exercici de 
la professió i l’intrusisme.

— Emetre informes i dictàmens de caràcter no 
vinculant, quan siguen requerits en procedi-
ments judicials o administratius.

— Organitzar serveis d’assessorament jurídic, 
econòmic, administratiu, tècnic o de qual-
sevol altra classe a favor de les persones 
col·legiades.

Cal parar especial atenció a estes accions:
— L’actualització constant del sistema de la 

borsa de treball, a iniciativa de la Vocalia de 
Treball, que té com a objectiu la millora de 
la gestió de les dades dels membres de la 
borsa i la transparència del sistema. La bor-
sa de treball és la connexió directa de les 
empreses i serveis amb els nostres col·legi-
ats. També es dona difusió a la borsa de tre-

ball en Fòrum d’Ocupació de la Universitat 
de València.

— La presència del COBDCV a València, Cas-
telló i Alacant amb la idea de vertebrar ter-
ritori, mitjançant el Col·legi en Ruta i el Punt 
de Trobada organitzats per la Vocalia de 
Territori i la visibilitat del col·lectiu a través 
de la col·laboració i participació amb altres 
entitats públiques i privades.

— L’organització de les Jornades Valencianes 
de Documentació amb caràcter biennal. 
S’han fet els esforços necessaris per a ins-
titucionalitzar-les i convertir-les en el fòrum 
d’intercanvi de continguts, experiències, 
idees i projectes tant per als gestors i ges-
tores de la informació com per a estudiants 
i altres professionals. 

— Els projectes amb les biblioteques públi-
ques dins del conveni anual amb la Direcció 
General de Patrimoni i Cultura de la Genera-
litat Valenciana. 

— El programa de formació dissenyat per la 
Vocalia de Formació sota la premissa: Sen-
se una bona formació no hi ha actualització 
i, per tant, renovació. I això és el que fa falta: 
una professió capaç d’enfrontar-se als nous 
paradigmes de la societat informacional.

El COBDCV té clar que els i les professionals 
de la gestió de la informació i la documentació 
tenen el repte de saber adaptar-se a les noves 
condicions tecnològiques i a les necessitats de 
la societat des de l’estratègia glocal. A més, 
han de ser capaços d’aprofitar l’oportunitat per 
a posicionar-se com a agents del canvi de la 
gestió de la informació, la clau de la qual està 
en la gestió de les dades, els processos i el 
coneixement col·lectiu.

Quins són els principals mecanismes de 
participació dels associats en la vostra or-
ganització?

La participació dels col·legiats i col·legiades 
segons els seus interessos, necessitats i de-
mandes s’articula a través dels diferents grups 
de treball: Biblioteques Públiques (GTBP), Bi-
blioteques Escolars (GTBE),Supervisió de Pla-
ces (GTSP), Borsa d’Ocupació (GTBO), Secció 
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d’Arxius i Avaluació, documents essencials i 
anàlisi de riscos (ADEAR). Dins d’un grup de 
treball poden haver-hi una o diverses Comis-
sions Tècniques; així, per exemple, el GT Bi-
blioteques Públiques està integrat per: CT Bi-
blioteca com a Agent Social, CT de Selecció 
Bibliogràfica, CT de Legislació, CT Fons Local 
i la CT de Serveis Bibliotecaris en Zones de 
Despoblació.

De forma anual es convoca l’Assemblea 
General Ordinària, on sempre hi ha un torn 
obert de paraula per a totes les persones col-
legiades que hi participen. A més, els canals de 
comunicació oficials del COBDCV estan sem-
pre oberts per a qualsevol demanda informati-
va dels seus membres.

De quina manera han variat aquests me-
canismes arran de la pandèmia?

La pandèmia ens va servir per a convertir 
els problemes en oportunitats i traure profit a 
les TIC i als entorns virtuals, la qual cosa ens 
fa guanyar eficiència i agilitat en el treball i en 
la relació amb els col·legiats i les col·legiades. 
Per això, arran de la pandèmia s’ha introduït 
el sistema streaming per a celebrar la VI Jor-
nada Valenciana de Documentació: Innovació, 
compromís, futur (octubre 2022), que ha segut 
també presencial. Les Assemblees dels anys 
2021 i 2022 es convocaren en format virtual a 
través de la plataforma zoom del COBDCV, i la 
del 2023 va ser en format híbrid. Els grups de 
treball i les comissions tècniques també es reu-
nixen de forma virtual. Pel que fa a la formació, 
els cursos, que abans eren presencials o se-
mipresencials, han passat a impartir-se com-
pletament en línia, a través de l’aula virtual del 
COBDCV combinats amb sessions síncrones 

per zoom. També hem incrementat el nombre 
de tallers a través de la plataforma zoom.

Quines accions feu per implicar els pro-
fessionals en els mecanismes de partici-
pació?

Des de la Vocalia de Comunicació es ges-
tiona tota la informació que adrecem als nos-
tres col·legiats i col·legiades per diversos ca-
nals com el newsletter setmanal, a través del 
correu electrònic, Whatsapp, Telegram del 
COBDCV i les xarxes socials més dinàmiques, 
Instagram, Twitter, Facebook i LinkedIn.

Després de cada formació, les persones 
participants emplenen una enquesta de valo-
ració i se’ls demana que proposen noves alter-
natives, en funció de les seues necessitats, per 
a integrar-les en posteriors convocatòries. Dins 
de l’àrea de formació també es prioritza que 
siga impartida pel personal col·legiat.

L’acció més efectiva per a implicar directa-
ment els nostres membres en la participació 
per al canvi és la participació activa en l’es-
tructura dels grups de treball. És un sistema 
que permet que les línies programàtiques de 
treball de la institució es retroalimenten de no-
ves propostes i accions. Els grups de treball 
del COBDCV (denominats seccions professi-
onals en els estatuts) són seccions formades 
per diferents membres (col·legiats, adherits i 
institucionals) que permeten a qualsevol per-
sona interessada col·laborar amb el Col·legi en 
àmbits d’especial interès i intercanviar experi-
ències i millorar pràctiques. Romanen oberts i 
en qualsevol moment es poden incorporar els 
col·legiats, sols cal comunicar-ho a la persona 
coordinadora del grup o a l’administració.

Trobeu alguna dificultat per fomentar l’ús 
dels mecanismes de participació de la 
vostra organització per part dels profes-
sionals?

El futur de la nostra professió i de les nos-
tres unitats d’informació dependrà de la major 
o menor participació, mobilització i capacitat 
de pressió del nostre col·lectiu professional. 
FESABID ha posat el punt de mira en l’advo-
cacy, l’activisme i defensa pública com una de 

FESABID ha posat el punt de mira 
en l’advocacy, l’activisme i defen-
sa pública com una de les eines 
més eficaces per part de les orga-
nitzacions per a ser part dels can-
vis socials.
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les eines més eficaces per part de les organit-
zacions per a ser part dels canvis socials.

Els membres de les successives Juntes de 
Govern del COBDCV han exercit uns estils 
de lideratges, democràtics, proactius i trans-
formacionals. Així ho reflecteix una declara-
ció d’Alicia Sellés a la revista Símile (núm. 40, 
2018/09) Totes i tots podem aportar coses al 
COBDCV, animeu-vos! 

Ara bé, mobilitzar la comunitat de membres 
no és una tasca fàcil. Unes vegades per fal-
ta de motivació i convicció, fins i tot, per una 
manca de sentit corporatiu; altres, per les ma-
teixes responsabilitats professionals i familiars 
que no deixen temps material per a implicar-se 
en l’associacionisme professional. 

En este escenari treballem, mirem enda-
vant, fem treball col·laboratiu, busquem siner-
gies a través dels diferents fòrums, encontres i 
activitats i, sobretot, despertem la consciència 
dels nostres col·legiats i col·legiades davant la 
necessitat de participar-hi en els processos de 
generar alternatives i canvis de futur. 

Quines accions de difusió realitzeu per 
donar a conèixer els vostres mecanismes 
de participació?

La Vocalia de Comunicació coordina la di-
fusió de continguts i els mitjans digitals per a 
donar a conèixer les accions que es duen a ter-
me. Les xarxes socials són les millors aliades 

per a difondre i posar en valor les activitats i 
progressos que desenvolupen els grups de tre-
ball, accessibles en el web del Col·legi. S’utilit-
za també el butlletí d’informació setmanal per 
a informar de les activitats més destacades, i 
en les assemblees anuals es dona compte de 
les activitats de cada una de les comissions i 
grups tècnics en l’any anterior. 

I què és un col·legi professional com el nos-
tre sense una revista? En el COBDCV en tenim 
dos, la revista Mètodes d’Informació amb un 
format de revista científica i la revista Símile, 
més enfocada a la divulgació.

Quins reptes teniu de cara al futur?
El repte més gran és poder veure aprovada 

una nova Llei de biblioteques i arxius a la Co-
munitat Valenciana, d’acord amb les diferents 
realitats. Encara que estem treballant perquè, 
almenys, es faça complir l’actual. Si l’admi-
nistració competent crea un marc normatiu 
adient, es podrà posar en marxa definitiva-
ment una política de biblioteques, a partir del 
diagnòstic resultant del mapa de biblioteques, 
que en estos moments està en procés.

Un altre repte que tenim és ampliar la massa 
social del Col·legi, per a incorporar persones 
joves i nous perfils professionals.

Continuar donant visibilitat i posar en valor 
la nostra professió en la societat de la globa-
lització. 
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Guanyar per viure: 
com la comunitat de 
biblioteques d’Ucraïna 
resisteix l’agressió 
russa1

Resum: L’assaig d’Oksana Bruy posa llum al paper crític 
que juguen les biblioteques i els bibliotecaris en la preserva-
ció del patrimoni cultural ucraïnès, la promoció de l’educa-
ció i el suport a les seves comunitats en temps de crisi. Des 
de la invasió a gran escala d’Ucraïna per part de Rússia el 
febrer del 2022, malgrat els reptes als quals s’enfronten les 
biblioteques, com ara l’ocupació de territoris, la destruc-
ció d’infraestructures, la pèrdua de llibres i equipaments, 
així com el desplaçament de persones, els bibliotecaris han 
continuat mantenint les seves biblioteques obertes i esta-
blint vincles amb comunitats locals i internacionals. Els bi-
bliotecaris han assumit un paper actiu en donar suport a la 
seva comunitat local responent a una demanda creixent de 
cursos d’Ucraïna, formació en educació digital, informació 
i alfabetització mediàtica. A més, s’han ofert per fer xarxes 
de camuflatge, recollir paquets d’aliments i organitzar ajuda 
humanitària. Al mateix temps, els edificis de les biblioteques 
s’han utilitzat com a refugis antiaeris i estacions de recàrre-
ga durant els talls elèctrics. Finalment, Bruy argumenta que 
el paper social de les biblioteques no ha canviat durant la 
guerra sinó que s’ha fet més evident. La resiliència de la co-
munitat bibliotecària, l’esperit indestructible i la creença en 
el futur inspiren la confiança que els ucraïnesos guanyaran 
la seva batalla per la llibertat.
Paraules clau: biblioteques, preservació, conservació, pa-
trimoni cultural, patrimoni documental, guerra, Ucraïna.
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Adaptació: Monica Steletti
Traducció de l’italià: Pep Torn
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1. La traducció d’aquest article es basa en el text presentat per Oksana Bruy el 23 de febrer a l’Institut Universitari Europeu de 
Fiesole i el 24 de febrer del 2023 a Testo (Fira del llibre i de l’autoria de Florència: https://testo.pittimmagine.com/). El Consell 
Editorial de la revista Ítem vol expressar un sincer agraïment a Pep Torn, director de la Biblioteca de l’Institut Universitari Europeu, 
per fer possible la visita d’Oksana Bruy a Florència i a Monica Steletti la posterior publicació d’aquest article.

 Bruy, Oksana. “Come la comunità bibliotecària ucraina sta resistendo all’agressione russa”. Biblioteche oggi, vol. 41, núm. 4 
(2023: maig), p. 3-8.
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Ganar para vivir: como la comunidad
de bibliotecas de Ucrania resiste la 
agresión rusa

Resumen: El ensayo de Oksana Bruy pone luz al papel crítico que juegan las 
bibliotecas y bibliotecarios en la preservación del patrimonio cultural ucrania-
no, la promoción de la educación y el apoyo a sus comunidades en tiempos 
de crisis. Desde la invasión a gran escala de Ucrania por parte de Rusia en 
febrero de 2022, a pesar de los retos a los que se enfrentan las bibliotecas, 
como la ocupación de territorios, la destrucción de infraestructuras, la pér-
dida de libros y equipamientos, así como el desplazamiento de personas, 
los bibliotecarios han continuado manteniendo sus bibliotecas abiertas y 
estableciendo vínculos con comunidades locales e internacionales. Los bi-
bliotecarios han asumido un papel activo al apoyar a su comunidad local 
respondiendo a una demanda creciente de cursos de Ucrania, formación en 
educación digital, información y alfabetización mediática. Además, se han 
ofrecido para realizar redes de camuflaje, recoger paquetes de alimentos y 
organizar ayuda humanitaria. Al mismo tiempo, los edificios de las bibliotecas 
se utilizaron como refugios antiaéreos y estaciones de recarga durante los 
cortes eléctricos. Por último, Bruy argumenta que el papel social de las biblio-
tecas no ha cambiado durante la guerra, sino que se ha hecho más evidente. 
La resiliencia de la comunidad bibliotecaria, el espíritu inquebrantable y la 
creencia en el futuro inspiran la confianza en que los ucranianos ganarán su 
batalla por la libertad.
Palabras clave: bibliotecas, preservación, conservación, patrimonio cultu-
ral, patrimonio documental, guerra, Ucrania.

To win to live: how the community of 
Ukrainian libraries resists the russian 
aggression
Abstract: The essay by Oksana Bruy sheds light on the critical role that li-
braries and librarians play in preserving Ukrainian cultural heritage, promoting 
education, and supporting their communities in times of crisis. Since Russia’s 
largescale invasion of Ukraine in February 2022, despite the challenges faced by 
libraries, including the occupation of territories, destruction of infrastructure, loss 
of books and equipment, as well as displacement of people, the librarians have 
continued to keep their libraries open and developed ties with local and interna-
tional communities. Librarians have taken an active role in supporting their local 
community by responding to a growing demand for Ukrainian Language courses, 
training on digital education, information, and media literacy. In addition, they 
have volunteered to make camouflage nets, collected food packages, and sorted 
out humanitarian aid. At the same time, library buildings have been used as 
bomb shelters and charging stations during power outages. Finally, Bruy argues 
that the social role of libraries has not changed during the war but has become 
more apparent. The library community’s resilience, unbreakable spirit, and belief 
in the future inspire confidence that Ukrainians will win their battle for freedom.
Keywords: libraries, preservation, conservation, cultural heritage, docu-
mentary heritage, war, Ukraine.
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Avui, 24 de febrer del 2023, és el primer ani-
versari de la invasió russa d’Ucraïna: fa un any 
ens vam despertar en un altre món, un món on 
les sirenes antiaèries que sonen cada dia a tot 
el país han fet que la vida quotidiana de tots 
els ucraïnesos sigui una experiència angoixant. 

El periodista ucraïnès Sergiy Gladkevych va es-
criure una publicació al seu perfil de Facebook 
que diu així: “Vola... Estàs prenent cafè i plane-
jant el teu dia. Però aquest dia ja s’ha acabat. 
Perquè vola... Un nen vol menjar-se les farinetes, 
està inquiet. I la mare li ensenya la seva joguina 
preferida. L’última vegada. Perquè està volant... 
Vola per matar-los. Està volant per prendre’ls la 
vida per la diversitat d’idiomes, de pensaments, 
d’obstinació i d’amor a la llibertat. Més tard, 
s’escriuran llibres i es produiran pel·lícules. Però 
serà en el futur. El dolor canvia amb el temps. 
Passa amb el temps. Però el temps també és 
ara, cada segon. Des d’un míssil a l’altre. D’un 
avís d’atac aeri a l’altre. De la vida a la mort…”

Aquesta publicació de Sergiy Gladkevych és 
un clar testimoni de com de terrible i despieta-
da és la guerra.

Començaré presentant-vos algunes estadísti-
ques, són xifres horribles: 19 milions d’ucraï-
nesos han estat forçats a abandonar les seves 
llars i s’han convertit en refugiats; 2 milions 
d’ucraïnesos, inclosos 200.000 nens, van ser 
deportats a Rússia. Més d’11.415 civils han 
resultat ferits i 7.068 morts, inclosos 338 nens. 
Els russos diuen que han vingut a Ucraïna per 
desmilitaritzar i alliberar els ucraïnesos dels na-
zis. En realitat estan exterminant civils. S’han 
destruït milers d’edificis, inclosos hospitals, 
museus, editorials i centenars d’escoles, uni-
versitats i biblioteques.

El Ministeri de Cultura i Política d’Informació 
d’Ucraïna ha creat un lloc amb informació ac-
tualitzada sobre les institucions culturals ucraï-
neses destruïdes per les tropes russes.

A finals del 2021, hi havia 30.000 biblioteques 
de les quals:

— 12 biblioteques nacionals i estatals.
— Aproximadament 15.000 biblioteques públi-

ques amb oficines.
— Aproximadament 15.000 biblioteques esco-

lars.
— 181 biblioteques universitàries.
— 270 biblioteques d’instituts de recerca.
— 63 biblioteques per a cecs.

per a un total de:
— 500 milions de llibres.
— 16,5 milions d’usuaris a l’any.
— 53.000 empleats.

Actualment, no se sap exactament quantes 
biblioteques hi ha a Ucraïna, quants llibres ni 
quants bibliotecaris hi treballen. Moltes biblio-
teques han estat tancades, destruïdes i danya-
des pels russos i moltes col·leccions de llibres, 
equips informàtics i tècnics, així com molt de 
mobiliari, s’han perdut. A més, un nombre 
desconegut de bibliotecaris s’han traslladat a 
altres ciutats o a l’estranger, i alguns han estat 
assassinats.

Les noves estadístiques, més actualitzades, 
estaran disponibles al juny del 2023. No obs-
tant això, les xifres ja són reveladores.

Es coneix que més de 500 biblioteques pú-
bliques i universitàries han estat danyades i 
destruïdes, entre aquestes: tres biblioteques 
nacionals i estatals —la Biblioteca Nacional 
d’Ucraïna “V.I. Vernadsky”, la Biblioteca Cien-
tífica i Mèdica Nacional d’Ucraïna (NNMBU) i 
la Biblioteca Científica Estatal “V.G. Korolenko” 
a Kharkiv—, així com unes vint-i-cinc bibliote-
ques universitàries. Les xifres augmenten con-
tínuament. A Khàrkiv, les biblioteques universi-
tàries van ser les més afectades, vuit només en 
aquesta ciutat universitària, que abans del 24 
de febrer comptava amb una seixantena d’uni-
versitats i col·legis. Les col·leccions especials 
de documents de la biblioteca de la Universi-
tat Nacional de Khàrkiv “Vasyl’ Karazin” estan 
en perill i passa el mateix amb les biblioteques 
universitàries de Mykolaiv, Kherson, Chernihiv, 
Sumy i Irpin. 
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El 10 d’octubre del 2022, quan es va desenca-
denar el primer atac massiu de míssils a Kíev, 
es va produir una explosió a només 50 metres 
de la biblioteca científica de la Universitat Naci-
onal Taras Xevtxenko de Kíev, les col·leccions 
de la qual, inventariades en el Registre d’Estat 
d’objectes científics, formen part del patrimoni 
nacional d’Ucraïna. A conseqüència d’aques-
ta explosió, finestres, portes i sostre van patir 
greus danys.

Segons el Ministeri d’Educació i Ciència, al-
menys 3.098 centres educatius han estat da-
nyats des de l’inici de la guerra i d’aquests, 
438 han quedat totalment destruïts. I com que 
cada escola d’Ucraïna té una biblioteca, es pot 
suposar que aquests números corresponen al 
mateix nombre de biblioteques escolars.

El 2022, la Biblioteca Nacional del Parlament 
“Yaroslav Mudryi” va realitzar una enquesta en 
línia sobre l’estat de les biblioteques públiques 
durant l’agressió armada russa.2 

El resultat d’aquesta enquesta, que no té en 
compte les biblioteques situades als territoris 
ocupats, revela que:
— 47 biblioteques van ser totalment destruï-

des.
— 158 biblioteques van ser parcialment des-

truïdes.
— 276 biblioteques tenen danys menors.

Els danys es refereixen a col·leccions de lli-
bres, material informàtic i tècnic, mobiliari, etc. 
D’aquestes, 131 biblioteques han patit pèr-
dues parcials, 81 ja no disposen de material 
tècnic, 178 han perdut part dels seus recursos 

documentals i 48 biblioteques ja no disposen 
de cap document. Als territoris ocupats, els 
russos van destruir llibres ucraïnesos i fins i tot 
traduccions ucraïneses d’autors estrangers, 
així com la literatura històrica i de ficció no 
alineada amb la propaganda del Kremlin.

En dirigir-se a escoles, universitats, museus, 
arxius i biblioteques, Rússia està demostrant 
clarament el seu objectiu: destruir i esborrar la 
història, la cultura, l’educació, la memòria, el 
futur i la identitat del poble ucraïnès.

A Ucraïna també s’està produint un fenomen 
únic, el de les universitats i biblioteques des-
localitzades. Ja el 2014, 19 universitats amb 
les seves biblioteques van haver de ser traslla-
dades dels territoris de Lugansk i Donetsk als 
territoris encara controlats per Ucraïna. Molts 
d’aquests edificis estan ara destruïts i univer-
sitats com la Universitat Estatal de Mariúpol 
s’han traslladat a Kíev o Lviv, o a altres ciutats 
on han intentat reorganitzar les seves activitats 
de formació i recerca. Un cas singular és el 
de la biblioteca científica regional de Lugansk, 
obligada a abandonar la ciutat ocupada per 
Rússia dues vegades: la primera vegada l’any 
2014 i la segona l’any 2022. I encara que els 
bibliotecaris d’aquella universitat ara viuen en 
diferents llocs, dispersos per Ucraïna, la biblio-
teca —que no és només un edifici sinó que és 
sobretot una comunitat— no ha deixat de fun-
cionar ni un sol dia perquè està constantment 
activa en línia. És la primera, i malauradament 
no serà l’última, biblioteca errant d’Ucraïna. 

Actualment, les biblioteques d’Ucraïna s’en-
fronten a molts reptes. En primer lloc, els im-
posats diàriament per la guerra: l’artilleria i el tir 
de coets, l’ocupació de territoris, la destrucció 
d’infraestructures, assassinats massius i ge-
nocidi, la sortida de refugiats i desplaçats in-
terns, la crisi econòmica, la crisi energètica i les 
apagades, etc. I després hi ha alguns reptes 
específics: el dany i la destrucció, la pèrdua 

Actualment, no se sap exacta-
ment quantes biblioteques hi ha 
a Ucraïna, quants llibres ni quants 
biblio tecaris hi treballen.

2. Ukrainian Libraries during the Wartime: A Year in Review. San José: San José State University School of Information, 2023. https://
ischool.sjsu.edu/webcast/ukrainian-libraries-during-wartime-year-review [Consulta: 09/07/2023]
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de llibres i material, l’emigració de biblioteca-
ris professionals, el tancament de biblioteques, 
les col·leccions que no creixen i llibres rars que 
cal salvaguardar.

Com es poden afrontar aquests reptes? Con-
fiant en la força de la comunitat, que en temps 
de guerra, especialment en la comunitat de 
bibliotecaris ucraïnesos, s’ha mobilitzat. Des 
dels primers dies de la invasió, l’Associació de 
Biblioteques d’Ucraïna ha estat treballant en 
xarxa mitjançant l’enfortiment dels llaços entre 
les comunitats de bibliotecaris locals i interna-
cionals que s’han mobilitzat per ajudar aquells 
bibliotecaris ucraïnesos que s’han trobat en 
circumstàncies de vida difícils. Les nostres ac-
tivitats s’han centrat en l’assistència psicològi-
ca als bibliotecaris i en activitats de suport per 
desenvolupar les seves habilitats.

A Ucraïna hi ha dues xarxes importants de su-
port als bibliotecaris universitaris: la primera és 
la xarxa de centres metodològics situats a cinc 
capitals regionals, així com el principal centre 
metodològic de biblioteques universitàries a la 
biblioteca científica de la Universitat Nacional 
de Kíev. La segona xarxa està representada 
per la branca de biblioteques universitàries de 
l’Associació de Biblioteques d’Ucraïna. Com 
totes les biblioteques representades per l’As-
sociació, les biblioteques universitàries organit-
zen nombroses activitats de suport al benestar 
psicològic, l’alfabetització informativa i medià-
tica i les habilitats digitals. No obstant això, la 
missió principal dels bibliotecaris universitaris 
és donar suport a l’educació i la recerca a les 
universitats i amb aquesta finalitat l’any 2021 
es va posar en marxa una Antiescola, una sèrie 
d’esdeveniments per intercanviar experiències 
i coneixements sobre diferents temes com ara 

ciència oberta, accés obert, recursos educa-
tius oberts, gestió de dades, etc. L’any passat 
només hi va haver un acte, però enguany ja se 
n’han organitzat molts més, que es faran de 
manera regular cada dos o tres mesos.

Després no només hi ha biblioteques tancades, 
danyades i destruïdes, també n’hi ha algunes 
de reconstruïdes i fins i tot de noves com la 
nova biblioteca de la ciutat de Dernove, a la 
regió de Sumy. I aquest és un senyal important 
perquè a les comunitats locals les biblioteques 
són centres amb funcions socials importants 
i, de vegades, són l’únic lloc on es pot trobar 
connexió a Internet.

Les biblioteques són importants centres multi-
funcionals. Com que no hi ha un lloc comple-
tament segur a Ucraïna, molts refugis antiaeris 
es troben a les biblioteques de diverses ciutats 
d’Ucraïna. I durant les llargues i repetitives alar-
mes que mantenen la gent durant llargs perío-
des en acollida, es llegeix, es reciten poesies, es 
juga a jocs de taula i de vegades es canta, entre 
altres activitats que es fan a la biblioteca. Per a 
milions d’ucraïnesos obligats a abandonar les 
seves llars i fugir a altres països o altres regions 
d’Ucraïna, de l’agressió russa, les biblioteques 
també serveixen com a centres logístics per a 
persones desplaçades que reben assistència 
informativa sobre diversos temes. També solen 
ser el lloc on els estudiants accedeixen a l’es-
cola a través de la plataforma digital “Escola en 
línia d’Ucraïna” creada durant la pandèmia. Fi-
nalment, les biblioteques ofereixen serveis gra-
tuïts d’assessorament psicològic, artteràpia o 
biblioteràpia per alleujar l’estrès provocat per la 
guerra. Per a cadascuna d’aquestes activitats 
es presta especial atenció als infants.

A les biblioteques, hi ha una forma subtil de 
resistència a la propaganda i la desinformació. 
De fet, els bibliotecaris organitzen cursos de 
formació sobre alfabetització informativa i me-
diàtica i competències digitals imprescindibles, 
sobretot en temps de guerra. Des del 2020, 
l’Associació de Biblioteques d’Ucraïna col·la-
bora amb el Ministeri de Transformació Digital i 

Segons el Ministeri d'Educació i 
Ciència, almenys 3.098 centres 
educatius han estat danyats des de 
l'inici de la guerra i d'aquests, 438 
han quedat totalment destruïts.
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amb diversos programes de l’ONU per establir 
centres de formació digital a les biblioteques. 
Amb més de 2.000 centres, les biblioteques 
tenen un paper actiu en l’educació digital de 
la població.

Durant anys, les nostres biblioteques han si-
gut el lloc on s’aprenen llengües estrangeres, 
especialment l’anglès. Des del 24 de febrer, 
hi ha hagut un augment significatiu de la de-
manda de cursos d’ucraïnès per part dels 
ucraïnesos que parlen rus com a llengua ma-
terna. Així, cada cop més biblioteques van 
haver d’ampliar els seus serveis per permetre 
estudiar la llengua ucraïnesa. Una enquesta 
realitzada per iniciativa del govern de Kíev, a 
través d’una aplicació mòbil anomenada Kíev 
Digital, mostra que el 33 % de les persones 
entrevistades van canviar la seva llengua del 
rus a l’ucraïnès, el 86 % parla ucraïnès com a 
parlant nadiu i només el 12 % parla el rus com 
a llengua nadiua. 

A més, els bibliotecaris participen en activitats 
de voluntariat com la producció de xarxes de 
camuflatge, la recollida d’aliments i paquets 
d’aliments, la preparació de barretes energè-
tiques, l’enviament de llibres ucraïnesos a les 
biblioteques europees, la distribució d’ajuda 
humanitària, etc.

El 23 de novembre del 2022, el dia que es va 
celebrar la Conferència Anual de l’Associació 
de Biblioteques d’Ucraïna, va començar l’apa-
gada. Les biblioteques d’aleshores feien tot el 

Les biblioteques són importants 
centres multifuncionals. Com que 
no hi ha un lloc completament 
segur a Ucraïna, molts refugis an-
tiaeris es troben a les biblioteques 
de diverses ciutats d'Ucraïna.
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possible per aconseguir generadors i continuar 
amb la feina sense interrupcions. Des d’ales-
hores, les biblioteques s’han convertit en llocs 
inviolables de resistència on, sota qualsevol cir-
cumstància, és possible escalfar-se, carregar 
els telèfons i treballar utilitzant Internet.

Aquests temps difícils ens han demostrat que 
la comunitat bibliotecària no té límits. Des dels 
primers dies de la invasió, hem sentit un su-
port increïble dels nostres col·legues d’arreu 
del món, que ens han donat costat a través 
de les diferents organitzacions professionals 
internacionals, associacions de biblioteques, 
però també biblioteques nacionals, universi-
tàries i públiques. Per això, estem infinitament 
agraïts a tots aquells que ens donen suport i 
ens ajuden en la nostra lluita per la llibertat i la 
independència.

El primer programa d’assistència financera 
per a biblioteques i bibliotecaris afectats per 
la guerra entre Rússia i Ucraïna va ser promo-
gut per l’Associació Americana de Bibliote-
ques (American Library Association, ALA) en 
col·laboració amb l’Associació de Biblioteques 
d’Ucraïna. Es tracta d’una recaptació de fons 
per a la comunitat de biblioteques d’Ucraïna 
que s’enfronta als reptes de la guerra.

A més, des de l’inici de la guerra, hem fet dese-
nes de publicacions i entrevistes sobre Ucraïna 
i les biblioteques d’Ucraïna per a mitjans es-
trangers. I gràcies als nostres col·legues biblio-
tecaris hem tingut nombroses oportunitats de 
parlar en esdeveniments internacionals grans i 
petits, com el Congrés de Biblioteques d’Ale-
manya, l’IFLA, l’ALA, LIBER, la Fira del Llibre 
de Frankfurt, TEXT a Florència, etc.

Fins i tot en les circumstàncies més difícils, els 
bibliotecaris han desenvolupat professional-
ment la seva tasca de recollida, organització 
i conservació de documents sobre la guerra. 
Aquest és un dret i un deure dels bibliotecaris i, 
de fet, des del sisè dia des de l’inici de la guerra 

a Ucraïna, hem pres mesures per recollir docu-
ments sobre la guerra. En un mes, vam acon-
seguir fer-ho de manera coordinada i l’abril del 
2022, més de 40 bibliotecaris ucraïnesos van 
començar a arxivar tota la documentació als 
servidors de Portico, una empresa nord-ameri-
cana de preservació digital a llarg termini que 
treballa amb biblioteques i editors per preser-
var la informació de contingut acadèmic.

Salvar les col·leccions de les biblioteques i el 
patrimoni cultural és un dels objectius més 
importants que estem aconseguint juntament 
amb la comunitat mundial. Al febrer, es van 
anunciar plans per crear la Biblioteca Digital 
Nacional d’Ucraïna. El projecte està coordinat 
per l’Associació de Biblioteques d’Ucraïna i es 
porta a terme sota els auspicis del Ministeri de 
Cultura i Política d’Informació d’Ucraïna, amb 
el suport financer de la UNESCO i en coope-
ració amb l’IFLA i SUCHO.3 En la primera part 
d’aquest any, amb el suport d’experts inter-
nacionals, desenvoluparem el concepte, el full 
de ruta i el pressupost de la Biblioteca Digital 
Nacional.

Un altre repte al qual s’enfronten les nostres 
biblioteques és la manca de desenvolupa-
ment de les col·leccions. Al voltant del 50 % 
de les col·leccions de les biblioteques d’Ucra-
ïna consisteixen en llibres publicats a la Unió 
Soviètica sovint en línia amb la propaganda 
soviètica i imperial. Molts d’aquests llibres es 
troben en mal estat físic i no estan actualit-

A les biblioteques, hi ha una for-
ma subtil de resistència a la pro-
paganda i la desinformació. De fet, 
els bibliotecaris organitzen cursos 
de formació sobre alfabetització 
informativa i mediàtica i compe-
tències digitals imprescindibles, 
sobretot en temps de guerra.

3. Saving Ukrainian Cultural Heritage Online (SUCHO). [S. l.]: SUCHO, 2023. https://www.sucho.org/ [Consulta: 12/07/2023].
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zats, per la qual cosa no són sol·licitats pels 
lectors. De fet, en els darrers 10 anys la majo-
ria de biblioteques públiques no han disposat 
de pressupost per a la compra de llibres i, per 
tant, la donació de llibres ha estat la principal 
font de desenvolupament de la col·lecció. A 
més, durant diversos anys, l’Estat ha centra-
litzat la compra de llibres a través de l’Institut 
del Llibre d’Ucraïna. Des del 2018, només hi 
ha 700 biblioteques que reben llibres nous 
cada any, però en l’últim any, per manca de 
fons, no han rebut cap llibre.

Vegem ara la situació dels editors ucraïnesos: 
l’any 2022, el nombre d’editorials es va reduir 
a la meitat, mentre que el nombre de títols va 
passar de 21.000 a 8.500 i els títols, d’uns 45 
milions, van passar de poc més de 8 milions.

Taula 1: Evolució de les publicacions d'editors ucraïnesos. 

Quins són els reptes als quals s’enfronten 
els editors d’Ucraïna? Primer de tot a pro-
blemes logístics, ja que moltes editorials, així 
com empreses impressores i els seus magat-
zems, han quedat destruïdes, després hi ha 
l’emigració de professionals a l’estranger i, fi-
nalment, l’escassetat i l’augment del preu del 
paper. Per exemple, una tona de paper va 
costar uns 25.000 hrívnia4 d’Ucraïna abans 
de la guerra, ara costa 75 mil i, per tant, el 
preu dels llibres al mercat també ha augmen-
tat un 30 %.

No obstant això, l’interès i la demanda de lli-
bres ucraïnesos a l’estranger ha augmentat i 
això és un signe positiu d’esperança per su-
perar la crisi editorial a Ucraïna. A això cal afe-
gir-hi que al juny del 2022 el Parlament va votar 

a favor d’una llei especial, llavors signada pel 
president, per donar suport a la publicació i 
distribució de llibres ucraïnesos.

Malgrat les difícils condicions, un altre senyal 
positiu arriba de l’obertura d’algunes llibreries 
noves. No n’hi ha moltes, però val la pena es-
mentar-les: la llibreria Vivat Publishing inaugu-
rada a Kíev el 2 d’octubre del 2022 i la llibreria 
The Ye inaugurada a Uzhorod el 30 de desem-
bre del 2022.

La popularitat que va començar durant la pan-
dèmia dels audiollibres i llibres electrònics, el 
2022 amb l’inici de la guerra es va confirmar la 
venda a les plataformes Librarius i ABook. Així 
ho demostra el catàleg amb més de 52.000 
llibres electrònics a Yakaboo i l’obertura d’al-
guns nous agregadors de llibres electrònics, 
com l’EPUB.

A l’estranger, l’interès i la demanda de llibres 
ucraïnesos ha augmentat principalment per-
què milions d’ucraïnesos que van fugir a al-
tres països volen llegir llibres en llengua ucra-
ïnesa. Amb aquesta finalitat, l’Institut del Llibre 
d’Ucraïna treballa per garantir que els llibres 
ucraïnesos es distribueixin a l’estranger i que 
les biblioteques de diferents països els rebin. 
Cal destacar el catàleg especial publicat a la 
plataforma Books from Ukraine de la Fira del 
Llibre de Frankfurt, que presenta títols de més 
de 50 editorials, així com els contactes dels ti-
tulars dels drets d’autor, de tots els llibres es-
mentats.

A més, cada cop apareixen més llibres elec-
trònics ucraïnesos a plataformes estrangeres, 
inclòs OverDrive.

També cal destacar algunes iniciatives sobre 
l’accessibilitat dels llibres ucraïnesos a l’estran-
ger i entre aquests Llibres sense taulers de la 
Fundació Charity Library Country; prestatgeri-
es ucraïneses de la dona del primer ministre, 
Olena Zelenska; i de nou Una maleta amb lli-

4. La hrívnia és la moneda d'Ucraïna.

Any Títols Còpies 
(mln)

Editors

2019 24.416 61,25

2020 18.967 41,95 1.038

2021 21.095 44,75 1.065

2022 8.557 8,34 549
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bres (una maleta amb llibres) de l’Institut Goet-
he d’Ucraïna. Finalment, com a part de la inici-
ativa Books follow, coordinada per la Biblioteca 
Pública de la ciutat de Kíev, es van enviar llibres 
en ucraïnès a 54 biblioteques d’Europa i Japó.
Finalment, sovint em pregunten si el paper de 

les biblioteques va canviar amb la guerra. La 
meva resposta és que la funció pública i social 
de les biblioteques com a comunitat acollidora, 
formadora i inclusiva només ha estat reconfir-
mada per la guerra.

L’últim any per als ucraïnesos va ser un fe-
brer llarg i interminable que continua fins 
avui. La guerra ha canviat profundament les 
nostres vides. Junts com a comunitat i po-
ble d’Ucraïna, i cadascun des del seu costat, 
treballarem incansablement per guanyar i per 
viure. 

Un altre repte al qual s'enfronten 
les nostres biblioteques és la man-
ca de desenvolupament de les col-
leccions. 
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Instruccions
per als autors
Ítem: revista de biblioteconomia i documentació vol 
ser un mitjà d’expressió, d’informació i de formació 
permanent per a tots els col·legiats i subscriptors. 
El seu àmbit temàtic és la teoria i la pràctica de les 
disciplines vinculades als treballs d’obtenció, anàlisi 
i difusió de la informació enregistrada en documents 
de qualsevol suport, i en qualsevol àmbit del conei-
xement (biblioteconomia, documentació i arxivística 
en són les més afins).

1. Abast i procediment
La revista Ítem: revista de biblioteconomia i docu-
mentació admet contribucions de treballs originals 
d’experiències, bones pràctiques i aplicació sobre 
els diversos aspectes de la biblioteconomia, la docu-
mentació i l’arxivística. 

Llengües de publicació
La llengua de la publicació és el català. En el cas 
que es presenti un article en llengua diferent al català 
(castellà, anglès o francès, principalment), si els au-
tors pertanyen a la comunitat lingüística catalana, es 
demanarà la corresponent versió catalana.

Responsabilitat de les contribucions
El Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Documentalistes 
de Catalunya no aprova ni fa seus els continguts, 
opinions i dades que continguin els articles i col·la-
boracions publicats a la revista Ítem, de la mateixa 
manera que no garanteix la seva licitud, veracitat i 
fiabilitat. La responsabilitat del contingut és exclusi-
vament dels seus autors.
El Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Documentalistes 
de Catalunya no és responsable, ni indirectament ni 
subsidiàriament dels danys i perjudicis de qualsevol 
naturalesa derivats dels continguts que puguin pro-
duir a tercers. Amb caràcter enunciatiu i mai de li-
mitació, el Col·legi no serà responsable pels danys i 
perjudicis que es derivin de la infracció dels drets de 
propietat intel·lectual i industrial i el compliment de-
fectuós o incompliment dels compromisos contrac-
tuals adquirits vers tercers, o la realització d’actes de 
competència deslleial, publicitat i continguts il·lícits.
En el cas de males pràctiques, el Consell Editorial se-
guirà el Code of conductand best practicesguidelines 
for journal editors desenvolupat pel COPE (Commit-
tee on PublicationEthics) <http://publicationethics.org/
files/Code_of_conduct_for_journal_editors.pdf>.

Originalitat de les contribucions
Tots els treballs que s’enviïn a la revista Item per pu-
blicar-se hauran de ser textos originals no publicats 
amb anterioritat i en els quals no s’hagin copiat o pla-
giat altres obres, ni parcialment ni en la seva totalitat.
Els autors dels articles publicats a la revista Item 

tenen el permís de reproduir-los en les seves webs 
personals o en dipòsits institucionals als quals esti-
guin vinculats, sempre i que en citin la font original i la 
revista estigui disponible en accés obert.
El Consell Editorial es reserva el dret a no publicar 
treballs que no s’ajustin a la política editorial de la 
revista ni als àmbits de treball dissenyats.

Avaluació dels originals
El Consell Editorial és responsable de l’avaluació de 
les contribucions rebudes. Aquest pot, al seu torn, 
sotmetre-les al judici d’un expert en la matèria. En tot 
cas, la decisió de publicar o no l’article correspon al 
Consell Editorial, que la comunicarà als autors en el 
termini més breu possible i no superior als dos me-
sos des de la recepció de l’original.

2. Presentació dels textos
Tramesa
Els originals s’han d’enviar per correu electrònic a 
l’adreça: item@cobdc.org
Prèviament a la tramesa de l’article, cal enviar un re-
sum de 150-200 paraules on es presenti el contingut 
essencial de la contribució i les principals aportaci-
ons. A partir del resum, el Consell Editorial de la re-
vista valorarà l’interès i pertinència de la contribució 
que comunicarà als autors en un termini màxim de 
quinze dies.

Per poder garantir-ne la revisió a cegues, els ele-
ments identificadors següents han de presentar-se 
en un fitxer a banda:
— Títol en català, castellà i anglès.
— Autoria i filiació: nom de l’autor, càrrec, lloc de tre-

ball, adreça correu-e i telèfon.

Extensió
L’extensió recomanada de les contribucions està 
entre un mínim de 12.000 i un màxim de 19.000 ca-
ràcters sense comptar espais (5-8 pàgines de Word 
a uns 2.400 caràcters per pàgina sense comptar 
espais)

Format
Els originals s’han de lliurar en forma de fitxer electrò-
nic, preferentment en Word (.doc, .docx) o .rtf.)
La contribució ha de contenir : 
— Títol en català, castellà i anglès.
— Resumde 100-150 paraules en català, castellà i 

anglès.
— Paraules clau (entre 4 i 6) en català, castellà i anglès.

Imatges, fotografies, taules i gràfics
Les imatges, fotografies i figures (gràfics, captures de 
pantalla, etc.) s’han d’enviar per separat i cal indi-
car-ne la localització exacta dins del text. Han d’anar 
numerats consecutivament (Figura 1, Taula 1, etc.) 
i amb un títol breu i descriptiu que serà el text que 
apareixerà publicat al peu.
Els fitxers d’imatge s’han de presentar en alta quali-
tat, preferentment en .jpg o .tiff i d’un tamany mínim 
de 250 Kb.
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TIPUS D’ELEMENT TRACTAMENT TIPOGRÀFIC EXEMPLES

Monografies Cursiva i majúscula inicial (i aquells 
elements que hi hagin d’anar, com 
ara noms propi)

Manual d’estil
Vida pivada
La Galatea

Publicacions en sèrie Cursiva i majúscula inicial (i aquells 
elements que en la llengua del títol 
hagin d’anar en majúscula)

Item: revista de biblioteconomia i documentació
Scientific American
Library Journal

Parts components, 
articles, cançons, poemes, 
col·leccions

Rodona, majúscula inicial (íd.) i entre 
cometes

“Llista de novetats”
“Mediterráneo”
“Eines i instruments”

Noms propis (de persones 
i d’entitats, jornades, 
congressos, exposicions, 
etc.)

Totes les inicials majúscules Jordi Rubió i Balaguer 
Departament d’EnsenyamentMinisterio de Cultura
NationalLibrary
Jornades Catalanes d’Informació i Documentació

Conceptes, càrrecs Minúscules (si són sigles, en 
majúscula) o per a destacar un terme 
en el text.

formulari dinàmic
el ministre de Cultura
IVA
... podem considerar-lo estructurat, enfront de...

Recursos electrònics Cursiva i majúscula inicial Biblioteca digital hispánica
Teseo
El web de les ciències socials: recursos d’Internet
Iwetel

Paraules en altres idiomes Cursiva advocacy, feeds

Temes citats Entre cometes Busqueu el terme «energia nuclear» a la base de dades

Usos metalingüístics Cursiva Aquesta forma és coneguda amb el terme recurs continu.

Programes, xarxes, 
llenguatges i protocols 
informàtics

Totes les inicials majúscules Internet
Visual Basic Script
Java
Microsoft Windows

Fitxers informàtics, opcions 
de menú, botons

Entre cometes “formulari.htm”
“llista.asp” 
“Activa l’edició”
“Anomena i desa”

Les taules i gràfiques que se’n derivin s’han d’enviar 
preferentment en Excel (.xls, .xlsx), amb el detall de 
les dades originals.
La inclusió de les imatges en la publicació i el disseny 
dependrà de la maquetació final definitiva de la revista.

Format de pàgina i tipus de lletra
El text ha d’estar alineat a l’esquerra. Cal emprar, 
com a mínim, un cos d’11 punts i un interlineat de 
paràgraf d’1,5.
Els paràgrafs se separen per una salt de línia en 
blanc, no cal sagnar-los. Abans del títol d’un epígraf 
nou cal deixar dues línies en blanc.

Epígrafs dels apartats
Els epígrafs dels apartats i subapartats aniran en ne-
greta i es numeraran tots amb: 1., 1.1., 1.2., 2., 2.1., 
2.2., etc., excepte els d’Introducció i de Bibliografia.

Fotografia de l’autor/a
En el cas que l’original s’accepti per a la publicació 
es demanarà una fotografia de retrat de l’autor/a de 
pla mitjà curt o bust (que agafi el cap i fins a mig cos). 
El fitxer ha de ser en alta qualitat, preferentment en 
.jpg o .tiff, i d’un tamany mínim de 250 Kb.

3. Aspectes formals:
tipografia i signes de
puntuació
Traducció de noms propis 
Els noms d’entitats i organismes no es traduiran 
mai i es faran constar en l’idioma original. Si el 
nom de l’entitat es dóna en una llengua que no 
sigui el català, el castellà, el francès, l’italià, el 
portuguès o l’anglès, es recomana donar a con-
tinuació, entre parèntesis, la traducció al català. 
També se’n pot donar la traducció si es considera 
que el nom original presenta alguna dificultat per 
a ser comprès.

Exemples:
Generalitat Valenciana
Högskolan i Borås (Col·legi Universitari de Borås)
Ministerio de Cultura
New York PublicLibrary

Tractament tipogràfic de noms d’elements 
diversos
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Ús dels signes de puntuació: apòstrofs, 
cometes i guionets.
Els apòstrofs i les cometes han de ser rectes, mai 
inclinats:
— Apòstrof: ‘
— Cometes:” “
Les cometes que s’han d’utilitzar com a principals 
són les altes dobles: “ “. Si mai han de conviure co-
metes dins cometes, s’han d’utilitzar també les sim-
ples. L’ordre jeràrquic és el següent:
Primer nivell: cometes altes dobles (“ “)
Segon nivell: cometes altes simples (‘ ‘)
Exemple: Segons paraules del programador, “no 
hem d’oblidar-nos d’accedir al menú ‘Canvi de pa-
raula clau’ per assegurar-ne el funcionament”.

Els guions de les enumeracions i dels incisos han 
de ser llargs (–). Entre intervals numèrics (pàgines, 
anys, etc.), hi ha d’haver un guió mitjà o signe 
menys (–).

Coincidència amb les crides de notes a peu 
de pàgina
La crida numèrica (superíndex) va col·locada darrere 
el signe de puntuació que hi hagi, seguint la tradició 
tipogràfica. L’única excepció és en el cas que el sig-
ne de puntuació sigui un parèntesi o un claudàtor: si 
la nota es refereix a una part del text interior, la crida 
anirà dins: (referència al text anterior1); si no, la crida 
anirà a fora: (referència autònoma).1

4. Notes i referències
bibliogràfiques 
Notes a peu de pàgina
Malgrat la utilitat de les notes a peu de pàgina, con-
vé evitar-ne l’abús per no entorpir la lectura del text. 
S’han d’evitar les notes a peu de pàgina especial-
ment en els casos següents:
— quan puguin substituir-se per incisos breus (entre 

guions o parèntesis),
— si només s’ha de desenvolupar una sigla (entre 

parèntesis):
COBDC (Col·legi Oficial de Bibliotecaris-Docu-
mentalistes de Catalunya)

Les adreces d’Internet que constin en els textos han 
d’incloure l’enllaç a continuació (entre angles i en 
cursiva), mai en nota. Excepte en la bibliografia final, 
en què les adreces d’Internet han de figurar al costat 
de la referència.
Exemple: COBDC <http://www.cobdc.org>
 
En qualsevol cas, per indicar la nota s’utilitzarà una 
crida numèrica al text (núm. superíndex).

Referencies bibliogràfiques
L’autor és responsable que les citacions siguin com-
pletes i exactes.
Les referències bibliogràfiques en el text es donaran 
de dues maneres:
— a peu de pàgina, amb una crida numèrica al text 

(núm. superíndex),
— i també al final de l’article, llistades en ordre alfa-

bètic en l’apartat de Bibliografia.

A la Bibliografia les referències bibliogràfiques es 
donaran ordenades alfabèticament pel cognom de 
l’autor o del primer autor i el títol de publicació. En 
aquesta llista s’ha de fer la inversió de nom i cognom 
i no cal emprar majúscules. 

Exemples de referències bibliogràfiques en biblio-
grafies:

TIPUS DE DOCUMENT MODEL EXEMPLE

Monografia Cognom, Nom. Títol. Lloc de 
publicació: Editorial, Data de 
publicació.

Pattie, Ling-yuh W.; Cox, Bonnie Jean (eds.). Electronic 
resources: selectionandbibliographic control. New York: 
HaworthPress, 1996.

Article de revista Cognom, Nom. “Títol de l’article”. 
Títol de la publicació, vol. , núm. 
(Data de publicació), p. . 

Larsgaard, Mary Lynette. “Dades espacials en format 
digital en cartoteques universitàries: un altre format i 
prou?”. Ítem, núm. 18 (gener-juny 1996), p. 75–82.

Contribució a una 
monografia

Cognom, Nom. “Títol de la 
contribució”. A: Cognom, Nom. Títol 
de la monografia. Lloc de publicació: 
Editorial, Data de publicació, p. 

Granados, Mariàngels; Nicolau, Anna. “La recuperació 
de la informació en els catàlegs en línia: l’ús de la 
Classificació decimal universal i la seva implicació en 
la indexació”. A: ISKO. Capítulo español. Congreso (7è: 
2005: Barcelona). La dimensió humana de l’organització 
del coneixement. Barcelona: Universitat de Barcelona, 
Departament de Biblioteconomia i Documentació, 2005, 
p. 249-267.
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publicació, p. 
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(1938-1939)”. A: Sobre biblioteques i biblioteconomia. 
Barcelona: Departament de Cultura de la Generalitat de 
Catalunya: Publicacions de l’Abadia de Montserrat, 1995, 
p. 123-131.

Recurs electrònic Títol. Lloc de publicació: 
Responsable, Data de publicació. 
<Adreça URL> [Consulta: Data de 
consulta].

Cognom, Nom. “Títol de l’article”, 
Títol de la publicació, vol. , núm. 
(Data de publicació), <Adreça URL> 
[Consulta: Data de consulta]

The European Library. [TheHague]: TheEuropeanLibrary, 
cop. 2005-2013. <http://www.theeuropeanlibrary.org/> 
[Consulta: 03/12/2016].

Willet, Perry. “TheVictorianWomenWriters Project: 
thelibrary as a creatorandpublisher of electronic texts”, 
Thepublic-accesscomputersystemsreview, vol. 7, núm. 6 
(1996), <https://journals.tdl.org/pacsr/index.php/pacsr/
article/view/6009> [Consulta: 27/04/2017].
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